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Ρεκόρ κερδών κατέγραψαν οι κυπριακές τρά-
πεζες το 2023. Μια χρονιά η οποία αποδείχθηκε
«χρυσή», με τα κέρδη τους να ξεπερνούν το
1,1 δισ. ευρώ. Το 2024 αναμένεται να είναι

και αυτό κερδοφόρο λόγω επιτοκίων, ωστόσο
πιθανό να υπάρξει μία μικρή μείωση λόγω
του ότι η ΕΚΤ θα αρχίσει να τα μειώνει ελα-
φρώς. Οικονομική, σελ. 3

ΧΡΥΣΗ ΧΡΟΝΙΑ ΤΟ 2023

Κέρδη 1,1 δισ. ευρώ για τις τράπεζες

Ο κενός
χρόνος

Πέρασαν είκοσι χρόνια από
τον Απρίλιο του 2004, όταν η
Κύπρος, Ε/κ και Τ/κ, εκλήθη
να εγκρίνει το Σχέδιο Ανάν.
Ακόμη ζούσε η ελπίδα και τα
κατεχόμενα μέρη της βόρειας
Κύπρου είχαν εν πολλοίς μείνει
όπως ήταν τον Ιούλιο του 1974.
Σήμερα, είκοσι χρόνια από το
δημοψήφισμα, η Κύπρος απ’
άκρη σ’ άκρη έχει αλλάξει, οι
διεθνείς συγκυρίες έχουν με-
ταβληθεί, είναι σημαντικό λοι-
πόν να βρεθεί ο τρόπος να ανοί-
ξει επιτέλους ο δρόμος για την
επανέναρξη των συνομιλιών,
διότι ο χρόνος μόνο σύμμαχός
μας δεν είναι.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ

Να ελεγχθεί 
ο γενικός
ελεγκτής

Να ελεγχθεί η συμπεριφορά του
γενικού ελεγκτή έναντι ανεξάρτη-
των αξιωματούχων και άλλων προ-
σώπων δηλώνει στην «Κ» ο βοηθός
γενικός εισαγγελέας Σάββας Αγγε-
λίδης. Προσθέτει ότι η μόνη δια-
θέσιμη επιλογή για να αξιολογηθεί
αυτή η συμπεριφορά είναι από τους
εκ του Συντάγματος καθ’ ύλην αρ-
μόδιους. Σελ. 8

ΣΥΝΟΔΟΣ ΚΟΡΥΦΗΣ

Κέρδη με αστερίσκους
Τι ζητούσε η Λευκωσία για ευρωτουρκικά και Κυπριακό και τι πήρεΓΚΙΝΤΕΡ ΦΕΡΧΟΪΓΚΕΝ

Με τον Κληρίδη
θα είχε λυθεί
το Κυπριακό

Ο Γκίντερ Φερχόιγκεν, αρμόδιος
για τη διεύρυνση της Ε.Ε. το 2004,
λέει στην «Κ» τι εκτυλίχθηκε στο
Μπούργκενστοκ, για το Σχέδιο
Ανάν και πώς η Κύπρος κατέληξε
να ενταχθεί στην Ε.Ε. χωρίς την
επίλυση του Κυπριακού. Σελ. 7 

ΠΕΡΙΜΕΤΡΙΚΟΣ ΔΡΟΜΟΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

Εκτός χρονοδιαγραμμάτων η Ά  φάση

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τη διασύνδεση της λύσης του Κυπριακού
με τα ευρωτουρκικά επεδίωκε ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης στη Σύνοδο Κορυφής. Στό-
χος ήταν να περιληφθεί αναφορά στα Συμ-
περάσματα, ότι το Κυπριακό θα αποτελούσε
«προϋπόθεση» για την υλοποίηση της «νέας

μακρόπνοης ευρωτουρκικής σχέσης», προ-
κειμένου να διασφαλιστεί ότι τα δώρα που
προνοείται να παραχωρηθούν προς την
Άγκυρα, δεν θα δοθούν εν λευκώ, αλλά
μόνο μέσα από μία βήμα προς βήμα προ-
σέγγιση προς την κατεύθυνση λύσης του

Κυπριακού. Αυτό όμως δεν έγινε αποδεκτό.
Η λύση που δόθηκε συνδέει με ιδιότυπο
και ανεπαίσθητο τρόπο τα ευρωτουρκικά
με το Κυπριακό, το οποίο από «προϋπόθεση»
περιορίζεται σε «μέσο» περαιτέρω ενίσχυσης
της ευρωτουρκικής σχέσης. Σελ. 4

Η «Κ» σε μια προσπάθεια να ακτινογραφήσει
την πορεία υλοποίησης του περιμετρικού
δρόμου Λευκωσίας μίλησε με τον εργοδότη
του έργου που είναι τα Δημόσια Έργα, τη

Cyfield, εργολήπτη της Α΄ φάσης, αλλά και
με ειδικούς για προσδιορισμό των επιπτώ-
σεων από τις καθυστερήσεις. Η καθυστέ-
ρηση έχει πολλαπλές επιπτώσεις, όπως οι

επιπρόσθετες προϋπολογισμένες δαπάνες,
καθώς και κυκλοφοριακές και περιβαλλον-
τικές επιπτώσεις. Ο στόχος του 2028 μάλλον
παραμένει απλώς ένας στόχος. Σελ. 9

ΠΡΟΣΩΠΟ

Στόχος η μουσική 
να είναι καλή τέχνη

Ο διεθνούς φήμης δεξιοτέχνης του νέυ Κουν-
τσί Εργκουνέρ μίλησε στην «Κ» για τη μου-
σική παράδοση της Ανατολής, την τέχνη
της μουσικής και γιατί αυτές οι μελωδίες
είναι περισσότερο ευπρόσδεκτες στη Δύση,
απ’ ό,τι στην Ανατολή. Τέχνες, σελ. 4

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Ο Ανδρέας Καραγιάν 
μιλάει στην «Κ»

Ο ζωγράφος και συγγραφέας Ανδρέας Κα-
ραγιάν μιλάει στην «Κ» με αφορμή την ανα-
δρομική έκθεση για το έργο του στο Δημοτικό
Κέντρο Τεχνών Λεμεσού. Λέει πως του
αρέσει να διηγείται ιστορίες και πως αυτό
είναι μέσα στο DNA του. Τέχνες, σελ. 8

ΠΑΡΑΝΟΜΕΣ ΜΕΤΟΙΚΗΣΕΙΣ

Το ζήτημα 
είναι παγκύπριο

Το ζήτημα των ψευδομετοικήσεων
ψηφοφόρων είναι παγκύπριο, με
το υπουργείο Εσωτερικών να προ-
τίθεται να εξετάσει το ενδεχόμενο
ποινικών ευθυνών, ενώ τα κόμματα
υποδεικνύουν τον ρόλο του κράτους
για σωστούς ελέγχους. Σελ. 10

ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ

Γιατί θέλουν 
την εκλογή τους
Τέσσερις υποψήφιοι ευρωβουλευτές,
Μιχάλης Χατζηπαντέλα, Σταύρη
Καλοψιδιώτη, Χρύσης Παντελίδης
και Αλκης Παπής εξηγούν στην «Κ»
τους λόγους για τους οποίους διεκ-
δικούν μία θέση στο Ευρωκοινο-
βούλιο. Σελ. 16

ΕΛΛΑΔΑ

Η «νηνεμία»
στο Αιγαίο…

Η «Κ» φέρνει στην επιφάνεια πε-
ριστατικά του τελευταίου εξαμήνου
που σε γραφειοκρατικό επίπεδο
οδήγησαν σε ανταλλαγή οδηγιών
προς ναυτιλλομένους σε αέρα και
θάλασσα, αλλά και σε τρία αυστηρά
διαβήματα της Τουρκίας για ασκή-
σεις. Σελ. 20

ΡΟΜΠΕΡΤ ΚΕΪΓΚΑΝ

Τίποτε δεν
είναι αδιανόητο

Η Ουκρανία δεν διαθέτει αυτά που
χρειάζεται για να συνεχίσει τον
αγώνα της. Αυτό είναι μια αποτυχία
των ΗΠΑ λέει στην «Κ» ο Ρόμπερτ
Κέιγκαν, στέλεχος στο Iνστιτούτο
Brookings. Σελ. 18

ΣΤΟ ΤΟΞΟ ΔΥΟ ΠΟΛΕΜΩΝ

Η κλιμάκωση στη Μέση Ανατολή και οι δικλίδες ασφαλείας

Ενας νέος, πιο επικίνδυνος κύκλος έχει ανοίξει στη Μέση Ανατολή με την ευθεία πολεμική αναμέτρηση μεταξύ Ισραήλ και Ιράν. Οι δύο πλευ-
ρές έδειχναν να προσπαθούν να αποφύγουν μια ανεξέλεγκτη κλιμάκωση. Ωστόσο, όλες οι ασφαλιστικές δικλίδες που συγκρατούσαν μέχρι

πρότινος τη μεταξύ τους ένταση έχουν πια ακυρωθεί. Πώς επηρεάζεται η Κύπρος και ποιες είναι οι επιπτώσεις για τη χώρα στο Μεταναστευ-
τικό. Στη φωτογραφία Ιρανοί μαθητές παρελαύνουν με στρατιωτικές στολές στην Τεχεράνη. Οι εχθροπραξίες Ιράν - Ισραήλ έσπασαν όλους

τους άγραφους κανόνες που κρατούσαν τις εύθραυστες ισορροπίες στη Μέση Ανατολή. Σελ. 5, 6, 19, 20

n Το σενάριο εμπλοκής της Κύπρου που φοβάται η Αθήνα. Σελ. 20
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΥΝΔΥΑΣΜΟΣ: Το ρεπορτάζ των κι-
νήσεων και των αφίξεων ανέφερε
χθες τον κατάπλουν εις τον λιμένα
της γείτονος της θαλαμηγού
«Ερως», της οποίας επέβαινεν ο
γνωστός ζάπλουτος βαρώνος Ρό-
τσιλδ. Η άφιξις του πλούτου επι-
βαίνοντος του «Ερωτος» υπήρξε
πράγματι εις από τους πλέον απρο-
όπτους συνδυασμούς εξ αφορμής

του οποίου πολλοί κατεπλάγησαν. Εν τω μεταξύ η θρυλική θαλαμη-
γός λικνίζεται εις τα ύδατα του Σαρωνικού ενώ οι συμπολίται θαυμά-
ζουν, εξ αποστάσεως πάντοτε, τον πλούτον και τον «Ερωτα».

ΕΓΚΑΙΡΩΣ: Η απόφασις της αγγλικής κυβερνήσεως όπως προβή
βαθμηδόν εις την ανανέωσιν του εμπορικού της στόλου επιχορηγού-
σα μόνον τους πλοιοκτήτας εκείνους οι οποίοι θα διέλυον τα σκάφη
των αντί να τα πωλήσουν εις ξένας ναυτιλίας, στρέφεται αποκλειστι-
κώς εναντίον της ελληνικής ναυτιλίας η οποία εχρησιμοποίει κατά
κανόνα σχεδόν τα παλαιά βρεττανικά εμπορικά σκάφη με τα οποία
κατόρθωνε να εμφανίζεται σοβαρός παράγων εις τον κανονισμόν
των ναυτικών τιμολογίων. Εις το μέτρον τούτο δεν δυνάμεθα βεβαί-
ως ν’ αντιτάξωμεν τίποτε, ούτε καν απλήν διαμαρτυρίαν, διότι δι-
καίωμα παντός κράτους είνε να κανονίζη τα καθ’ εαυτώ. Θα έπρεπεν
όμως να φροντίσουν από τούδε οι ιδικοί μας ναυτιλιακοί κύκλοι να
αντιμετωπίσουν εγκαίρως την κατάστασιν ίνα μη ευρεθούν μίαν
ημέραν προ θυρών κεκλεισμένων.

ΠΑΓΙΩΣΙΣ: Αγγέλλεται εκ Τόκιο ότι το υπουργείον των Εξωτερικών
εδημοσίευσεν επίσημον ανακοίνωσιν εν τη οποία τονίζει ότι η Ιαπω-
νία δεν προτίθετο ποσώς να παραιτηθεί της πολιτικής των ανοικτών
θυρών εν Κίνα ούτε και να παραβιάση τας διατάξεις των διεθνών
συνθηκών των αφορωσών την Κίναν και την ανεξαρτησίαν αυτής.
Αντιθέτως ευνοεί την παγίωσιν της θέσεως της Κίνας και την οικονο-
μικήν αυτής ευημερίαν, αλλ’ η παγίωσις αυτή δύναται να πραγματο-
ποιηθεί διά μόνων των προσπαθειών της Κίνας και ουχί διά των μέ-
τρων των ενδιαφερομένων Δυνάμεων.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
21.4.1934

Κυριακή 21 Απριλίου 2024

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Σε αυτό το δωμάτιο υπάρχει κρυ-
φή ψήφος!». Η φράση της, κι ας
λέχθηκε ψύχραιμα, ήχησε σαν ρά-
πισμα, προκαλώντας ρίγος στις γη-
ραιές κυρίες. Γιατί παρά τον χαμηλό
τόνο υπήρχε κάτι ψυχρό στην εκφο-
ρά του λόγου της, σαν αιχμηροί κρύ-
σταλλοι πάγου σε σκοτεινό σπήλαιο,
που δεν άφηνε περιθώρια αμφι-
σβήτησης. « Έπεα πτερόεντα» ψιθύ-
ρισε η Ευγενία η Καλαμαρού αλλά
εις μάτην. Τίποτε δεν ήταν ικανό να
κλονίσει την επιστημοσύνη της
Μελλοντολόγου – Επικοινωνιολόγου
Θεογνωσίας (Σίας) Λαμπρινού.

Η Σία άλλωστε δεν προσήλθε στο
καρέ απρόσκλητη. Η Ιουλία ζήτησε
τα φώτα της, «καθότι ενάμιση μήνα
πριν από τις εκλογές βρισκόμαστε
σε ένα πολιτικό τοπίο στην ομίχλη».
Στην έκτακτη συνάντηση του διευ-
ρυμένου καρέ ήταν όλες εκεί: Η
φανερή (πλέον) ψηφοφόρος του
ΕΛΑΜ Φώφη Κούταλου, η αριστερή
(με την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυ-
ριακού, η Ευγενία η Καλαμαρού του
ΔΗΣΥ, η οικολόγος Μαργαρίτα Πεύ-
κου Hazelwood, η Θεοπίστη Θεο-
δούλου της ΔΗΠΑ, η Λητώ Περιστέ-
ρη Μουσουπέττη της ΕΔΕΚ, η Ρενέ
Κυπαρίσσι του ΔΗΚΟ και η «Κόμμα
Μου Η Αστική Λευκωσία» χήρα
Ουίλσον. Η επικεφαλής της εταιρεί-
ας Σία & Σία συνέχισε απτόητη…

«Ας μην κρυβόμαστε πίσω από το
δάχτυλό μας, κοπέλες. Το ΕΛΑΜ
δεν θα προκύψει τρίτο κόμμα με δι-
ψήφιο αριθμό από παρθενογένε-
ση. Και καλά η Φώφη Κούταλου, ας
πούμε ότι ανέκαθεν λοξοκοίταζε
δεξιότερα της Δεξιάς. Είναι βέβαι-
ον όμως ότι υπάρχουν και άλλοι
που δεν έχουν το σθένος να το δη-
λώσουν. Οι διαρροές βεβαίως από
τον Συναγερμό δεν είναι μόνο προς
μία κατεύθυνση, εξ ου και η σταυ-
ροφορία που ανέλαβε η Αννίτα για
να επαναπατρίσει κομματικούς
σταυρούς. Εκ παραλλήλου, επιστη-
μονικά ομιλούντες, το αληθινό σύ-
στριγγλο γίνεται στους λεγόμενους

μικρούς». «Τουτέστιν;».

«Τουτέστιν, το Volt επελαύνει στην
αστική Λευκωσία, αντλώντας ψή-
φους από τους Οικολόγους. Όσο
για τη ΔΗΠΑ ανιχνεύεται πλέον με
ποσοστά νικοτίνης στις δημοσκοπή-
σεις κι ας δηλώνει ο αενάως αισιό-
δοξος Καρογιάν ότι το κόμμα του θα
λάβει 7,5% συν. Κι εγώ θα ήθελα η
εταιρεία μου να λεγόταν Saatchi &
Saatchi κι όχι Σία & Σία, αλλά προ-
σπαθώ να είμαι στοιχειωδώς σοβα-
ρή. Τέλος, στην κορακοζώητη
ΕΔΕΚ, μετά τη συμπερίληψη του
παιδεραστή στο ψηφοδέλτιό της κι
ας τον αντικατέστησε κακήν κακώς
έπειτα από τον σάλο, η επικεφαλί-

δα για το φυλλορρόημα των ποσο-
στών της είναι: Αυτοκτονώντας
ασύστολα! Επιστημονικά ομιλούν-
τες… στο βάθος τοίχος». 

«Το πολιτικό τοπίο αλλάζει και οι
ψηφοφόροι μετακινούνται, άλλοι
φανερά και άλλοι κρυφά, προς δια-
φορετικές κατευθύνσεις. Υποθέτω
το καρέ δεν αποτελεί… φωτεινή
εξαίρεση» είπε η Μελλοντολόγος –
Επικοινωνιολόγος Σία κοιτώντας ει-
ρωνικά τις κυρίες. «Και τι κάνουμε;»
ψέλλισε η Θεοπίστη Θεοδούλου.
«Ο καθένας κάνει ό,τι μπορεί.
Όπως π.χ. ο υποψήφιος ευρωβου-
λευτής της ΔΗΠΑ Μαρίνος Κλεάν-
θους, ο οποίος εξαντλεί την ευρη-

ματικότητά του στα social media, εί-
τε προβάλλοντας τη σκυλίτσα του
Ινές είτε ποστάροντας ημίγυμνη
φωτογραφία του από καρδιογρά-
φημα. O tempora, o mores!».

Ενόσω μίλαγε η Σία, η ατμόσφαιρα
γινόταν όλο και πιο βαριά. Οι κυρίες
κοίταζαν η μία την άλλη καχύποπτα,
προσπαθώντας να ανιχνεύσουν τις
ανείπωτες πολιτικές προθέσεις. Με
μια τόσο δύσθυμη διάθεση λογικό
ήταν να ακούσουν παγερά αδιάφο-
ρες τα νέα για τις καινούργιες αφί-
ξεις στο κομματικό σκηνικό… «Τρία
νέα κόμματα διεκδικούν την ψήφο
μας, κοπέλες. Το ένα λέγεται Κίνη-
μα Ενεργώ, το άλλο Ενεργοί Πολίτες

Ισχυρή Συμμαχία και το τρίτο, με αρ-
χηγό την ιδιοσυγκρασιακή (sic) Τσε-
λεστίνα Ντε Πέτρο, ακούει στο ιντρι-
καδόρικο όνομα: Ακρο-Αριστερή
Αντίσταση Κομμουνισμός». 

Σε άλλα νέα, κι ενώ γίνεται ο κακός
χαμός, με τη Μέση Ανατολή να μοι-
άζει με πυριτιδαποθήκη έτοιμη να
εκραγεί, στον κυπριακό μας μικρό-
κοσμο… μαίνεται ο πόλεμος της Γι-
ουροβίζιον! Η Ιουλία, σε μια προ-
σπάθεια να ελαφρύνει κάπως το
κλίμα, ενημέρωσε το διευρυμένο
καρέ για ένα αποκαλυπτικό δημοσί-
ευμα που προκάλεσε αναστάτωση
στις σχέσεις Ελλάδας – Κύπρου.
«Συναντήθηκε λέει ο Πρόεδρος της

ΕΡΤ με τον Πρέσβη μας στην Αθήνα
και του είπε ότι θα μας δώσουν χα-
μηλή βαθμολογία επειδή το τρα-
γούδι μας απορρίφθηκε πέρυσι για
να εκπροσωπήσει την Ελλάδα».
«Γεγονός;». «Για γεγονός δεν ξέρω,
αυτό που σίγουρα ξέρω όμως είναι
ότι εδώ ο κόσμος κυριολεκτικά καί-
γεται έξω από την πόρτα μας και
εμείς ξυνόμαστε». 

«Αποκάλυψη Τώρα!» σάρκασε η
αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού η οποία ενημε-
ρώνεται και από το ελαφρολαϊκό
δελτίο. «Υπάρχουν συ-γκλο-νι-στι-
κά νέα κοπέλες. Και δεν αναφέρο-
μαι μόνο στα ύστερα του κόσμου,
ότι βρέθηκε η Ομόνοια 29Μ μέσα
στα πόδια μας. Αλλά στο θέμα που
κάνει την καρδιά της εγχώριας sh-
owbiz να κτυπάει δυνατά-τα-τα-
τα». «Τουτέστιν;». «Τουτέστιν, το
ζεύγος Μαυρίκιος Μαυρικίου – Ιλά-
ειρα Ζήση μοιράστηκε με τους fol-
lowers του το υπερηχογράφημα της
κόρης του, θέτοντας το ακανθώδες
ερώτημα: Σε ποιον μοιάζει η Ιωάν-
να – Μελωδία;». «Το έμβρυο Ιωάν-
να – Μελωδία;». «Αυτό». «Η κατά-
σταση είναι πολύ πιο γελοία από
ό,τι νομίζαμε».

«Επειδή όμως ως γνωστόν εχθρός
του γελοίου είναι το γελοιωδέστε-
ρο, ιδού και ένα νέο από τη δύσμοι-
ρη την ελληνική Αριστερά» είπε η
κόκκινη Κουλλίτσα. «Συναντήθηκε
ο Στέφανος Κασσελάκης στη Νέα
Υόρκη με τον Αρχιεπίσκοπο Αμερι-
κής Ελπιδοφόρο και ούτε λίγο ούτε
πολύ προέβη στην ακόλουθη απο-
κάλυψη: “Με βάφτισε ο Άγιος Τσα-
λίκης με τον πατέρα Κύριλλο και
στο νερό σχηματίστηκε ένας σταυ-
ρός από το λάδι”». «Θαύμα - θαύ-
μα!» είπε η Καλαμαρού, ανάμεσα
σε γέλια και τσουγκρίσματα των gin
and tonic. «Καιρός ήταν να χαρεί λι-
γάκι και η δεξιά πτέρυγα του καρέ»
κατάνευσε η Ιουλία.

Αποκάλυψη Τώρα!

stavros.christodoulou@gmail.com

« Έπεα πτερόεντα» είπε χολωμένη η Ευγενία η Καλαμαρού, αμφισβητώντας ευθέως την επιστημοσύνη της Μελλοντολόγου – Επικοινωνιολόγου
Θεογνωσίας (Σίας) Λαμπρινού.

Influencers της καρδιάς μας
Συνειδητά στείλαμε θετικό μήνυμα
στην Τουρκία, δήλωσε ο Πρόεδρος.
Τι μήνυμα στείλαμε κανένας δεν κα-
τάλαβε αλλά η απορία παραμένει:
πήρε άδεια από τον Σιζόπουλο για
να στέλνει μηνύματα στον εχθρό;
Διότι όπως πάει ο νεαρός μας Νίκος
θα πάρει πολύ χαμηλή βαθμολογία
στο Πατριδόμετρο του Ενδιάμεσου.
Με αγωνία περιμένουμε τη δήλωση
του Προέδρου για τα 20 χρόνια από
την απόρριψη του σχεδίου Ανάν.

Σε πρόσφατη έρευνα του ευρωβα-
ρόμετρου οι Κύπριοι απάντησαν
πως θεωρούν ως πιο σημαντικά
προβλήματα που έχουν να αντιμε-
τωπίσουν το Μεταναστευτικό και
την Οικονομία. Βέβαια, αν υπήρχε
σαν επιλογή στις απαντήσεις είναι
δεδομένο πως πολλοί θα απαντού-
σαν πως περισσότερο απ’ όλα τους
απασχολεί πόσους βαθμούς θα μας
δώσει η Ελλάδα στη Eurovision. Th-
ose are the real problems. Άλλη
έρευνα αναφέρει πως στα Κατεχό-
μενα είναι ευρέως διαδεδομένα τα
φαινόμενα διαφθοράς και δωροδο-
κίας (άλλως μίζας). Ωχ Θεέ μου, πό-
σα πολλά μας ενώνουν τελικά. Βασι-
κά η μόνη διαφορά είναι πως εκεί-
νοι έχουν ψευδοδιαφθορά.

Πρόβλημα με θαύματα δεν αντιμε-
τωπίζουν μόνο στη Μονή Αββακούμ
αλλά και στον ΣΥΡΙΖΑ. Σε σημείο
που ο Κασσελάκης έκανε την εξής
δήλωση «το μόνο θαύμα που υπάρ-
χει είναι πως ο ΣΥΡΙΖΑ αναστήθηκε
μετά από τόσα που πέρασε»! Επίκαι-

ρη δήλωση αν αναλογισθούμε πως
πλησιάζει το Πάσχα και η Ανάσταση. 

20 Έλληνες ινφλουένσερ –δεν βρί-
σκεις ανάμεσά τους την ινφλουένσερ
της καρδιάς μας Annita και τον μικρό
Νίκο– κλήθηκαν να δώσουν εξηγή-
σεις για πιθανή παραπλάνηση κατα-
ναλωτών. Με ξενίζει μόνο που από
τις εκατοντάδες των πολιτικών δεν
κλήθηκε ποτέ κανένας να λογοδοτή-
σει για παραπλάνηση ψηφοφόρων. 

Από την άλλη οι δημοτικές έχουν το
μεγάλο ενδιαφέρον. Το ΑΚΕΛ κατε-
βαίνει ως επί το πλείστον με δεξιούς
υποψηφίους, ο νέος ΔΗΣΥ στηρίζει
τους μεν υποψηφίους, ο παλαιός

ΔΗΣΥ του Αβέρωφ στηρίζει άλλους,
το ΔΗΚΟ κάπου είναι με τους μεν,
κάπου με τους ΔΕΝ, ενώ ο μικρός
Νίκος στηρίζει τον Κωστάκη του ΔΗ-
ΣΥ στην Πάφο, και τον πρώην του
ΔΗΣΥ Κίκκο στον Στρόβολο και οι
δύο απέναντι από υποψηφίους του
προεδρικού crash, Νικόλαου. Εγώ
πλέον θα αυτοπροσδιορίζομαι ΑΚΕ-
Λικός αποελίστας που δουλεύω στο
Δημόσιο, έχω περίπτερο και τελικά
μάλλον θα ψηφίσω ΔΗΠΑ. Γιατί εσύ
ξέρεις. 

Η τουρκοκυπριακή ηγεσία διαμη-
νύει ότι προσδοκάει από την απε-
σταλμένη των Ηνωμένων Εθνών να
διαπιστώσει και επίσημα πως δεν

υπάρχει πλέον κοινό έδαφος ανά-
μεσα στις δύο πλευρές. Με άλλα λό-
για να επισημοποιηθεί πως στο μό-
νο που συμφωνούμε είναι ότι δια-
φωνούμε και να ζήσουν αυτοί καλά
και εμείς καλύτερα. Τελικά για ποιο
λόγο θέλαμε την απεσταλμένη; Για
να λύσουμε το Κυπριακό ή για να
κλείσουμε το Κυπριακό; 

Και ο ΔΗΣΥ καταθέτει πρόταση νό-
μου για να γίνει λιγότερο άδικη η
όλη κατάσταση με τις κάμερες φω-
τοεπισήμανσης. Ζητούν λοιπόν
όπως τα πρόστιμα γίνουν πιο δίκαια
και αναλογικά. Το «αναλογικά» πάν-
τως μου θύμισε κάτι που εφαρμόζε-
ται στο εξωτερικό και προνοεί πρό-
στιμα ανάλογα με τα εισοδήματα
του παραβάτη. Δεν λέω βέβαια πως
αυτό είναι η πιο σωστή λύση, ίσως
όμως αποτελεί τροφή για σκέψη. 

Διότι τα 300 ευρώ για κάποιους εί-
ναι ποσό ασήμαντο –μύγα που τους
τσίμπησε– αλλά για μερικούς χαμη-
λόμισθους δημιουργεί θέμα επιβίω-
σης. Αυτό που πάντως δεν έχει ανα-
λογία, είναι να στήνεις τις κάμερες
μέρα μεσημέρι στον δρόμο της νοι-
κοκυράς προς το σουπερμάρκετ.
Κάπου εκεί αντί τα λεφτά να πάνε
για φαγητό, πάνε στον Κεραυνό. 

Δίπλα μας Ιράν και Ισραήλ παίζουν
πόκερ για γερά νεύρα και σαν να
μην έφτανε αυτό έχουμε και την
επίσκεψη της σκόνης της ερήμου.
Το θετικό με τη σκόνη; Θα είναι ελα-
φρύ το χώμα που θα μας σκεπάσει!

Καμία παραπλάνηση δεν έκανα τον Φεβρουάριο του 2023.





4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ι Π Λ Ω Μ Α Τ Ι Α Κυριακή 21 Απριλίου 2024

ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Επιτηδευμένη τρέλα, αδύνατη αυτοσυγκράτηση

Α ν και δενεκπλήσσει, πάντοτε
εντυπωσιάζει η ρητορική
ομοιότητα των άκρων. Μετά

την πυραυλική επίθεση του Ιράν
εναντίον του Ισραήλ, στις 13/4/24,
Ιρανός αξιωματούχος δήλωσε στους
Financial Times (15/4/24): «Το μή-
νυμα του Ιράν ήταν ξεκάθαρο: εί-
μαστε πιο τρελοί από όσο φαντά-
ζεστε». Παρόμοια ήταν η γλώσσα
του ακροδεξιού υπουργού της κυ-
βέρνησης Νετανιάχου, Ιταμάρ Μπεν-
Γκβιρ, αναφορικά με τα αντίποινα
του Ισραήλ: «Για να δημιουργήσει
έναν αποτρεπτικό παράγοντα στη
Μέση Ανατολή, το Ισραήλ πρέπει
να δείξει ότι είναι έτοιμο να τρελαθεί»
(Πηγή: dailymail.co.uk, 16/4/24).

Γιατί αυτή η εμμονή των ακραίων
με την «τρέλα»; Από τη σκοπιά της
στρατηγικής είναι ευεξήγητη. Όταν
ένας δρων συμπεριφέρεται «τρελά»,
επιδίδεται σε κρημνοβασία: φέρνει
τον αντίπαλο και τον εαυτό του
στην άκρη του γκρεμού, δημιουρ-
γώντας τόσο υψηλό κόστος και για
τους δύο ώστε, μπροστά στον κίν-
δυνο της αμοιβαίας πτώσης, να
αναγκάσει τον αντίπαλο να υποχω-

ρήσει. Η «τρέλα» υποδηλώνει την
απουσία αυτοελέγχου, δηλαδή την
αποχή από στενούς υπολογισμούς
κόστους-οφέλους: ο δρων είναι δια-
τεθειμένος να αυτοκαταστραφεί
προκειμένου να αναγκάσει τον αν-
τίπαλο να ενδώσει. Η στρατηγική
αυτή αποδίδει, όταν η μία από τις
δύο πλευρές, έχοντας μικρότερη
ανοχή στο ρίσκο, τελικά υποχωρή-
σει. Αν, όμως, και οι δύο πλευρές
είναι εξίσου «τρελές», η αμοιβαία
καταστροφή είναι η πιθανότερη κα-
τάληξη.

Η κρημνοβασία είναι μια εξαι-
ρετικά επικίνδυνη στρατηγική στις
διεθνείς σχέσεις. Δεν μπορείς να
ξέρεις με σιγουριά πόσο «τρελός»
είναι ο αντίπαλος. Στις διακρατικές
συγκρούσεις, οι κυβερνήσεις έχουν
κόκκινες γραμμές. Ενίοτε αυτές
είναι ρητά διατυπωμένες (π.χ. το
τουρκικό casus belli στο Αιγαίο),
άλλες φορές, όμως, συνάγονται από
τη διαχρονική συμπεριφορά του
αντιπάλου. Εκεί ελλοχεύουν τα λάθη
–εσφαλμένες παραδοχές και ερμη-
νείες. 

Η κυρίαρχη στρατηγική του Ιράν

στη Μέση Ανατολή ήταν η διεξα-
γωγή τρομοκρατικών επιθέσεων
κατά του Ισραήλ μέσω πληρεξου-
σίων (κυρίως Χεζμπολάχ και Χαμάς).
Το Ισραήλ, με την παράνομη επίθεσή
του σε κτίριο της ιρανικής πρεσβείας
στη Δαμασκό και τη δολοφονία του
κορυφαίου στρατηγού Ζαχέντι και
έξι ακόμα υψηλόβαθμων Φρουρών
της Επανάστασης, την 1/4/24, υπο-
λόγισε λάθος: θεώρησε ότι το Ιράν
θα απαντούσε διά των πληρεξουσίων
του, όπως στο παρελθόν. Δεν συ-
νέβη. Το Ιράν εξέλαβε την επίθεση
στην πρεσβεία του ως προσβολή
της εδαφικής ακεραιότητάς του –
παραβίαση κόκκινης γραμμής– και
απάντησε, για πρώτη φορά, με απευ-
θείας επίθεση από το έδαφός του.  

Οι στοχευμένες δολοφονίες είναι
εμπεδωμένη τακτική του Ισραήλ
(βλ. Time, 4/1/24). Στρατιωτικά χρή-
σιμη, στο μέτρο που απομειώνει τις
ικανότητες του εχθρού, τείνει να
υποκαθιστά αστόχαστα τη στρα-
τηγική. Η δολοφονία του Ζαχέντι
ήταν πράξη ανευθυνότητας –δεν
εντασσόταν σε στρατηγικό σχέδιο.
Με την κίνηση αυτή, η κυβέρνηση

Νετανιάχου έφερε το Ισραήλ κοντά
στον γκρεμό. Αν το Ιράν δεν απαν-
τούσε στρατιωτικά, θα εμφανιζόταν
αδύναμο και αναξιόπιστο –μέγα μει-
ονέκτημα στη διεθνή πολιτική. Το
Ισραήλ ήδη ανταπέδωσε την ιρανική
επίθεση (στις 19/4) και το Ιράν δε-
σμεύτηκε ότι θα ανταποδώσει. Στον
γκρεμό σπάνια πέφτει κανείς από-
τομα, συνήθως διολισθαίνει.  

Ο Νετανιάχου ευνοείται από την
κλιμάκωση. Υπόδικος για διαφθορά
και υπόλογος για τη μη αποτροπή
της τρομοκρατικής επιδρομής της
Χαμάς αλλά και για τις φρικαλεότητες
του ισραηλινού στρατού στη Γάζα,
αποφεύγει τα ενοχλητικά ερωτήματα
για την πιθανή αποπομπή (και κα-
ταδίκη) του, και στρέφει αλλού τη
διεθνή προσοχή. Ενισχύεται πολι-
τικά, με τη στήριξη της ρατσιστικής
ακροδεξιάς. 

Οι σύμμαχοι του Ισραήλ σύστη-
ναν «αυτοσυγκράτηση». Ο πρόεδρος
Μπάιντεν το έθεσε εξαιρετικά: έχον-
τας αποκρούσει με σχεδόν ολοκλη-
ρωτική επιτυχία την πυραυλική επί-
θεση του Ιράν, το Ισραήλ «κέρδισε»:
«πάρε τα κέρδη» και φύγε, είπε ο

Μπάιντεν. Αυτό επέβαλε η φωνή
της σύνεσης. Το Ισραήλ αναχαίτισε
την ιρανική επίθεση με την κρίσιμη
βοήθεια δυτικών και αραβικών κρα-
τών. Εκτός από μεγάλη στρατιωτι-
κή-οργανωτική ήταν και διπλωμα-
τική επιτυχία. Το αμυνόμενο Ισραήλ
κέρδισε ξανά τη διεθνή υποστήριξη
απέναντι σε ένα ισλαμοφασιστικό
καθεστώς που επιδιώκει την κατα-
στροφή του. 

Η ψύχραιμη ανάλυση υποδείκνυε
στρατηγική υπομονή. Το Ισραήλ
δεν χρειαζόταν να αποδείξει την
αποτρεπτική του ικανότητα – την
έδειξε ήδη, αποκρούοντας την πυ-
ραυλική επίθεση και, σε κάθε πε-
ρίπτωση, αυτή είναι γνωστή. Η δι-
πλωματική οδός ήταν και είναι η
φρόνιμη επιλογή: να επιβληθούν
επιπρόσθετες κυρώσεις στο Ιράν
και να ενισχυθούν οι φιλικές σχέσεις
του Ισραήλ με τις αραβικές χώρες. 

Αλλά η οδός της φρόνιμης ευθυ-
κρισίας προϋποθέτει ηγέτες με όρα-
μα, σχέδιο και ηθική πυξίδα. «Ενώ
αισθάνεστε οργή, μην επιτρέψετε
να σας κυριεύσει», είχε σοφά συμ-
βουλεύσει την ηγεσία του Ισραήλ

ο Μπάιντεν, μετά την τρομοκρατική
επίθεση της Χαμάς, στις 7/10/23.
Δεν εισακούστηκε –ούτε τότε, ούτε
τώρα. Η αυτοσυγκράτηση χαρα-
κτηρίζει ηγέτες που έχουν μάθει να
αυτοπεριορίζονται χάριν του εθνικού
συμφέροντος. Ηγέτες εξουσιομανείς,
δημαγωγοί και φιλοτομαριστές,
έχουν εθισθεί στην κατίσχυση, όχι
τον αυτοπεριορισμό· στην «ύβριν»,
όχι στη φρόνηση. Το πρόβλημα με
το σημερινό Ισραήλ, παρατηρεί ο
διακεκριμένος ισραηλινός ιστορικός
Μοσέ Ζίμερμαν, είναι ότι κυβερνάται
από την «κακιστοκρατία» (Πηγή:
Haaretz, 29/1/23) –τους χειρότερους.
Τι καλό μπορεί να προκύψει; 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντε-
πιστέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
Το βιβλίο του «Leadership as Master-
piece Creation: What Business Leaders
Can Learn from the Humanities about
Moral Risk-Taking» (με τους C. Spinosa
και M. Hancocks), κυκλοφορεί από το
MIT Press. 
www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η βασική γραμμή πλεύσης του προ-
έδρου Χριστοδουλίδη, τόσο στις
προπαρασκευαστικές συναντήσεις
όσο και στη Σύνοδο Κορυφής (17-
18 Απριλίου), συνίστατο στη δια-
σύνδεση της λύσης του Κυπριακού
με τη «νέα μακρόπνοη ευρωτουρ-
κική σχέση», όπως αυτή αποτυπώ-
νεται μέσα από το έγγραφο που
ετοίμασαν από κοινού ο ύπατος
εκπρόσωπος Γιοσέπ Μπορέλ και η
Κομισιόν και έβαλαν στο τραπέζι
της Ε.Ε., τον περασμένο Νοέμβριο.
Όπως μάλιστα πληροφορείται η
«Κ», η λέξη-κλειδί, την οποία επε-
δίωξε να τοποθετήσει στα Συμπε-
ράσματα ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας και το επιτελείο του, περιστρέ-
φεται γύρω από την έννοια της
«προϋπόθεσης». Δηλαδή, ο κ. Χρι-
στοδουλίδης και η στενή του συ-
νεργάτιδα, υφυπουργός Ευρωπαϊ-
κών Θεμάτων Μαριλένα Ραουνά
επεδίωξαν να περιληφθεί αναφορά
στα Συμπεράσματα, σύμφωνα με
την οποία το Κυπριακό θα αποτε-
λούσε «προϋπόθεση» για την υλο-
ποίηση της «νέας μακρόπνοης ευ-
ρωτουρκικής σχέσης», προκειμένου
να διασφαλίσουν ότι τα επτά δώρα
που προνοείται να παραχωρηθούν
προς την Άγκυρα, στη βάση της
νέας αυτής σχέσης, δεν θα δοθούν
εν λευκώ, αλλά μόνο μέσα από μία
βήμα προς βήμα προσέγγιση προς
την κατεύθυνση λύσης του Κυ-
πριακού. Κάτι όμως που δεν έγινε
αποδεκτό, καθώς, όπως μας ανέφερε
ξένη διπλωματική πηγή, «μια τέτοια
αναφορά, με οποιανδήποτε παραλ-
λαγή της λέξης “προϋπόθεση”, θα
εργαλειοποιούσε τη νέα ευρωτουρ-
κική σχέση, θέτοντάς την υπό την
αίρεση λύσης του κυπριακού προ-
βλήματος. Κι αυτό δεν ήταν κάτι
που θα μπορούσε να γίνει αποδε-
κτό» συμπλήρωσε η ίδια πηγή, που
μίλησε στην «Κ» υπό την προϋπό-
θεση τήρησης της ανωνυμίας της. 

Η λύση που τελικά δόθηκε, συν-
δέει με ένα ανάποδο, ιδιότυπο και
ανεπαίσθητο τρόπο, τα ευρωτουρ-
κικά με το Κυπριακό, το οποίο από
«προϋπόθεση» περιορίζεται σε «μέ-
σο» περαιτέρω ενίσχυσης της ευ-
ρωτουρκικής σχέσης. Παράλληλα,
το λεκτικό, φροντίζει να παράσχει
στον πρόεδρο Χριστοδουλίδη τη
δυνατότητα να τη διαθέσει στο
εσωτερικό ακροατήριο και να σώσει
το γόητρό του (face saving), που
ήταν προφανώς ο απώτερός του
στόχος. Σύμφωνα λοιπόν με τα Συμ-
περάσματα που εγκρίθηκαν, οι 27
ηγέτες, περιλαμβανομένου και του
προέδρου Χριστοδουλίδη, δε-
σμεύονται «να προωθήσουν τις ερ-
γασίες επί των συστάσεων του κοι-
νού εγγράφου» Μπορέλ/Κομισιόν,
στο επίκεντρο των οποίων βρί-
σκονται τα επτά δώρα που προτεί-
νεται να παρασχεθούν προς την
Τουρκία, περιλαμβανομένης και
της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης. Όπως ακριβώς ζητούσαν
η Άγκυρα και ο Ταγίπ Ερντογάν,
με τη στήριξη του Βερολίνου και
των Βρυξελλών. 

Την ίδια ώρα, τα Συμπεράσματα
αναφέρουν ότι «η εποικοδομητική

στάση της Τουρκίας θα είναι κα-
θοριστική για την ενίσχυση των
διαφόρων τομέων συνεργασίας,
που προσδιορίζονται στο έγγραφο»
Μπορέλ/Κομισιόν. Και στην επό-
μενη παράγραφο σημειώνουν ότι
«από αυτή την άποψη η Ε.Ε. απο-
δίδει ιδιαίτερη σημασία στην επα-
νέναρξη και την πρόοδο των συ-
νομιλιών για τη διευθέτηση του
Κυπριακού, για περαιτέρω ενίσχυση
της συνεργασίας Ε.Ε.-Τουρκίας».
Από την αναφορά αυτή καθίσταται
σαφές ότι υπάρχει κάποιου είδους
σύνδεση, μεταξύ ευρωτουρκικών
και Κυπριακού, όχι όμως με την
έννοια της «προϋπόθεσης», όπως
επεδίωξαν Χριστοδουλίδης-Ραουνά
και επιχείρησε να διαθέσει στο
εσωτερικό η κυπριακή κυβέρνηση,
διαστρεβλώνοντας την πραγματι-
κότητα. Δηλαδή, το Κυπριακό όχι
μόνο δεν καθίσταται«προϋπόθεση»
για τη «νέα μακρόπνοη ευρωτουρ-
κική σχέση», η οποία, όπως είδαμε
πιο πάνω, θα προχωρήσει με την
ομόφωνη έγκριση των «27» που
συμφώνησαν στην «προώθηση»
των εργασιών της. Αλλά από «προ-

ϋπόθεση» διολισθαίνεισε ένα «υπο-
στηρικτικό μέσο» της μακρόπνοης
ευρωτουρκικής σχέσης, καθώς
όπως αναφέρεται ευκρινώς, ενδε-
χόμενη πρόοδος στο Κυπριακό θα
«ενισχύσει περαιτέρω» την ευρω-
τουρκική σχέση. Ως αποτέλεσμα,
«με βάση τα υφιστάμενα δεδομένα,
η νέα μακρόπνοη ευρωτουρκική
σχέση, εξασφαλίζει μια αυτονομία
και έτσι θα προχωρήσει», όπως εξή-
γησε έγκυρη κοινοτική διπλωματική
πηγή, προσθέτοντας ότι «εάν στο
μεσοδιάστημα υπάρξει επανέναρξη
συνομιλιών ή και πρόοδος στο Κυ-
πριακό, τότε θα ενισχυθεί ακόμη
περισσότερο (progress on Cyprus
issue is not a precondition, on the
contrary, it can eventually become
an extra boost to the EU-Turkey
relations)».

Aσφαλιστικές δικλίδες
Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης εξέ-

φρασε «ιδιαίτερη ικανοποίηση»
για τα Συμπεράσματα της Συνόδου
Κορυφής, υποστηρίζοντας ότι υλο-
ποιήθηκε ο στόχος για «ουσιαστική
διασύνδεση ευρωτουρκικών-Κυ-

πριακού» και διατυπώνοντας τη
θέση ότι «οι εξελίξεις στα ευρω-
τουρκικά εξαρτώνται από την πρό-
οδο στο Κυπριακό». Ωστόσο, εάν
η Λευκωσία είχε εξασφαλίσει αυτά
που υποστηρίζει ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας ότι πήρε, δεν θα χρει-
αζόταν να παζαρεύει μέχρι τέλους
προκειμένου να εξασφαλίσει όχι
μία, αλλά δύο «ασφαλιστικές δικλί-
δες», οι οποίες πάντως θεωρούνται
αμφιλεγόμενης αποτελεσματικό-
τητας. Ας τις δούμε:

1) Όπως αναφέρουν τα Συμπε-
ράσματα, «το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
αναθέτει στην COREPER (σ.σ. Επι-
τροπή Μονίμων Αντιπροσώπων),
σεβόμενο τις αρμοδιότητες άλλων
θεσμικών οργάνων, να προωθήσει
την εργασία, επί των συστάσεων
του εγγράφου» Μπορέλ/Κομισιόν.
Το πρώτο σκέλος, αυτό που αφορά
την ανάθεση της προώθησης των
εργασιών στην COREPER, συνε-
πάγεται ευθέως εμπλοκή του Συμ-
βουλίου, δηλαδή των κρατών-με-
λών, καθώς η COREPER αποτελεί
την ομάδα εργασίας των Μονίμων
Αντιπροσώπων των 27 κρατών-με-

λών της Ε.Ε. Γι’ αυτό και η Λευκω-
σία, με τη στήριξη της Αθήνας, ζή-
τησε όπως τον πρώτο λόγο στην
προώθηση των εργασιών έχει η
COREPER, προκειμένου να έχει τη
δυνατότητα να φρενάρει τη νέα
μακρόπνοη ευρωτουρκική σχέση.
Ωστόσο, όπως πληροφορείται η
«Κ», το πρώτο σκέλος της εν λόγω
ασφαλιστικής δικλίδας δεν μπο-
ρούσε να γίνει αποδεκτό ως είχε
επιδιωχθεί αρχικά, ούτε από το Βε-
ρολίνο, αλλά ούτε από τις Βρυξέλλες,
καθώς θα εκπαραθύρωνε την Κο-
μισιόν, που εκ της αρμοδιότητάς
της θα έπρεπε να έχει τον πρώτο
λόγο στην προώθηση της νέας ευ-
ρωτουρκικής σχέσης και στη δια-
βούλευση με την Άγκυρα. Έτσι,
και με παρέμβαση της Γαλλίας, πε-
ριλήφθηκε μια «ουρά», σύμφωνα
με την οποία η ανάθεση της προ-
ώθησης των εργασιών στην CO-
REPER, γίνεται «με σεβασμό στις
αρμοδιότητες άλλων θεσμικών ορ-
γάνων», επαναφέροντας δηλαδή
από το παράθυρο την Κομισιόν, η
οποία, σε πρακτικό επίπεδο, ανα-
μένεται να έχει το πάνω χέρι στη
διαδικασία, με ό,τι αυτό συνεπά-
γεται για τη Λευκωσία και τις επι-
διώξεις της.

2) Η δεύτερη «ασφαλιστική δι-
κλίδα» που εξασφάλισε η Λευκωσία,
είναι θεωρητικά ισχυρότερη από
την πρώτη, αλλά και πάλι είναι αμ-
φιβόλου αποτελεσματικότητας. Τα
Συμπεράσματα σημειώνουν ότι η
προώθηση των εργασιών της νέας
μακρόπνοης ευρωτουρκικής σχέ-
σης, θα γίνει «σύμφωνα με τα προ-
ηγούμενα Συμπεράσματα του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου και κατά στα-
διακό, αναλογικό και αναστρέψιμο
τρόπο, με την επιφύλαξη πρόσθετης
καθοδήγησης από το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο». Το εν δυνάμει θετικό
στοιχείο για τη Λευκωσία, αφορά
στην επαναφορά πρόνοιας για «επι-
πλέον καθοδήγηση του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου», στο οποίο όλα τα κρά-
τη-μέλη έχουν δικαίωμα βέτο. Ωστό-
σο, η δυνατότητα ενεργοποίησης
της εν λόγω ασφαλιστικής δικλίδας
έχει έναν εξαιρετικά μεγάλο βαθμό
δυσκολίας, τουλάχιστον με βάση
τα σημερινά δεδομένα, καθώς η
Λευκωσία θα πρέπει να πείσει τους
26 εταίρους της, για την ανάγκη
μιας πρόσθετης καθοδήγησης από
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. 

Αλλα θέλαμε,
κι άλλα μας έδωσαν

στη Σύνοδο Κορυφής
Τι επεδίωξε, τι πήρε και τι απώλεσε ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης

σε ευρωτουρκικά και Κυπριακό

Με προεδρική
υπογραφή 

Αναντίλεκτα, το μόνο χειρο-
πιαστό αποτέλεσμα της Συνό-
δου Κορυφής στα ευρωτουρ-
κικά είναι η ομόφωνη απόφα-
ση των ηγετών των 27 κρα-
τών-μελών, που όχι μόνο
υποδέχθηκαν θετικά το κοινό
έγγραφο Μπορέλ/Κομισιόν,
αλλά συμφώνησαν «να προ-
ωθήσουν τις εργασίες επί των
συστάσεων του κοινού εγ-
γράφου». Ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης προσυπέγραψε
την προώθηση των εργασιών
επί των συστάσεων του εγ-
γράφου, οι οποίες είναι γνω-
στές από τον περασμένο Νο-
έμβριο και προσφέρουν στην
Τουρκία επτά δώρα σε ισά-
ριθμους πυλώνες. Ας θυμη-
θούμε τι περιλαμβάνει:
1) Επανέναρξη όλων των ευ-
ρωτουρκικών υψηλών διαλό-
γων. 
2) Συμμετοχή της Τουρκίας
σε άτυπες συνόδους των Ευ-
ρωπαίων ΥΠΕΞ και σύγκληση
Συμβουλίου Σύνδεσης. 
3) Επανενεργοποίηση της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύ-
σεων στην Τουρκία. 
4) Επέκταση της ευρωτουρκι-
κής συμφωνίας στο μετανα-
στευτικό. 
5) Διευκόλυνση παροχής ευ-
ρωπαϊκών θεωρήσεων δια-
βατηρίων.
6) Αναβάθμιση της Τελωνει-
ακής Ένωσης.
7) Εγκαθίδρυση ευρωτουρκι-
κής Περιεκτικής Αεροπορι-
κής Συμφωνίας.
Όπως επεσήμανε κοινοτική
διπλωματική πηγή με άριστη
γνώση του θέματος, «σε πρα-
κτικό επίπεδο, όταν τα ζητή-
ματα αυτά αρχίσουν να προ-
ωθούνται προς συζήτηση και
απόφαση στις ομάδες εργα-
σίας, εκτιμώ ότι η Λευκωσία
δεν θα είναι σε θέση να τα
φρενάρει, επιστρατεύοντας
το Κυπριακό. Φρονώ», πρό-
σθεσε, «ότι αυτή η δυνατότη-
τα δεν παρέχεται, ούτε μέσα
από τα Συμπεράσματα, αλλά
ούτε και μέσα από τις συστά-
σεις του κοινού εγγράφου
Μπορέλ/Κομισιόν, την προ-
ώθηση των εργασιών του
οποίου ενέκριναν οι ηγέτες
όλων των κρατών-μελών, πε-
ριλαμβανομένου του προ-
έδρου της Κύπρου, γνωρίζον-
τας τόσο την ύπαρξη του Κυ-
πριακού, όσο και τη στάση
της Τουρκίας επί του Κυπρια-
κού». 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης και η υφυπουργός Ευρωπαϊκών Θεμάτων Μαριλένα Ραουνά επεδίωξαν να
περιληφθεί αναφορά στα Συμπεράσματα, σύμφωνα με την οποία, το Κυπριακό θα αποτελούσε
«προϋπόθεση» για την υλοποίηση της «νέας μακρόπνοης ευρωτουρκικής σχέσης». Στη φωτογρα-
φία ο κ. Χριστοδουλίδης με τον Γερμανό καγκελάριο Ολαφ Σολτς.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ   

Ποιες ευκαιρίες αναζητεί η Τουρκία στη Μέση Ανατολή   

Ο πρόεδρος Ερντογάν πιστεύει
ότι σε ένα παγκόσμιο περι-
βάλλον που μεταβάλλεται,

οι ευκαιρίες για μια διαπεριφερει-
ακή δύναμη, όπως αντιλαμβάνεται
την Τουρκία, είναι πολλές. Και έχει
αποδείξει περίτρανα στο παρελθόν
ότι θεωρεί πως οι κρίσεις μπορεί
να μετατρέπονται σε ευκαιρίες για
την τουρκική διπλωματία.    

Πράγματι, είτε για λόγους συγ-
κυριακούς, είτε κατόπιν σχεδίου
ή σε συνδυασμό των παραπάνω,
η Τουρκία έχει καταφέρει σήμερα
να βρίσκεται σε πολλά διπλωματικά
τραπέζια. Σε κάποια από αυτά ο
ρόλος της είναι σημαντικός έως
και καταλυτικός, σε άλλα πιο πε-
ριορισμένος, ωστόσο αυτή η συν-
θήκη της δίνει τη δυνατότητα να
ελίσσεται διαπραγματευτικά και
κυρίως να διατηρεί χαρτιά είτε
προς εξαργύρωση είτε για να απο-
φεύγει την πίεση που της ασκείται
όταν αναπτύσσει ακραίες αντιλή-
ψεις και πολιτικές. Η τουρκική ηγε-
σία ορθά πιστεύει ότι καλλιεργών-

τας μια κατάσταση αναγκαιότητας
ή έστω χρησιμότητάς της σε διά-
φορα διπλωματικά πεδία, ο λόγος
και ο ρόλος της αυξάνουν και δεν
μπορεί να παραγνωρίζονται οι θέ-
σεις της.      

Eλεγαν χαρακτηριστικά Eλλη-
νες στρατιωτικοί που υπηρέτησαν
στο ΝΑΤΟ ότι σε κάθε αποστολή
της Βορειοατλαντικής Συμμαχίας
οι Τούρκοι συνάδελφοί τους έσπευ-
δαν να δηλώσουν την προθυμία
τους για συμμετοχή, ακόμη και σε
ρόλο ηγετικό, ειδικότερα, δε, όταν
εμπλέκονταν σε αυτές τις αποστο-
λές μουσουλμανικές χώρες, αλλά
όχι μόνο. Στην πάροδο των ετών,
η Αγκυρα ανέπτυξε μια διαφορε-
τική στρατηγική κουλτούρα από
τη δική μας παίρνοντας ρίσκα επί
του στρατιωτικού πεδίου, ακόμη
και όταν το διακύβευμα δεν την
αφορούσε άμεσα, όταν εμείς δι-
στάζαμε να συμμετέχουμε σε πρω-
τοβουλίες που έθεταν σε κίνδυνο,
έστω και οριακό, στρατιώτες μας.
Αυτό το δόγμα βέβαια αλλάζει εκ

των πραγμάτων με τη διάθεση που
επιδείξαμε να συνδράμουμε τους
Γάλλους στην περιοχή του Σαχέλ,
προτού αυτοί αποσυρθούν, αλλά
και με την ανάληψη ηγετικού ρό-
λου στην ευρωπαϊκή επιχείρηση
«Ασπίδες» στην Ερυθρά Θάλασσα.     

Οπως και να ’χει, στο μέτωπο
της Μέσης Ανατολής η Τουρκία
διεκδικεί ρόλο ποντάροντας στην
ανάδειξή της σε προστάτιδα δύ-
ναμη των μουσουλμάνων, ειδικό-
τερα, δε, των Παλαιστινίων, και
στον προσεταιρισμό των αραβικών
κοινωνιών, με τον Ερντογάν, πα-
ρότι μη Αραβας, να εξελίσσεται
σε έναν από τους πλέον δημοφιλείς
πολιτικούς. Η Αγκυρα έχει απο-
φασίσει να μην ευθυγραμμίζεται
με την αμερικανική πολιτική ώστε
να μην κατηγορείται ότι συμβι-
βάζεται με αυτήν και την υπηρετεί,
όπως συμβαίνει με πολλές αραβι-
κές ηγεσίες, εκτιμώντας ότι έτσι
αποκτά στέρεα ερείσματα στον
μουσουλμανικό και αραβικό κό-
σμο, σε κράτη που θεωρούνται

παρίες, όπως το Ιράν, αλλά και σε
οργανώσεις που βρίσκονται στη
λίστα των τρομοκρατικών, όπως
η Χαμάς, με τους οποίους, όμως,
κάποιες στιγμές πρέπει να συνο-
μιλούμε.   

Ταυτόχρονα όμως, για να έχει
καλυμμένα τα νώτα της, ικανοποιεί
τους Αμερικανούς σε σχέση με τη
Ρωσία, επί παραδείγματι με τη με-
ρική εν τοις πράγμασι υιοθέτηση
των κυρώσεων, κάτι που έχει οδη-
γήσει σε δραματική μείωση των
εμπορικών συναλλαγών με τη Ρω-
σία τους τελευταίους μήνες. Oπως
και με την παροχή στρατιωτικής
βοήθειας στην Ουκρανία, ακόμη
και την κατασκευή νέων drones.
Παράλληλα, προσεκτικά μεν, δια-
κριτά δε, προκύπτει μια διαφορο-
ποίηση των πολιτικών της Aγκυρας
από αυτές της Μόσχας, η οποία
εξάλλου καθυστερεί και την εδώ
και μήνες επίσκεψη Πούτιν στην
Τουρκία. Στην ίδια κατεύθυνση,
η Τουρκία «πουλάει» στους Αμε-
ρικανούς ότι με τη Ρωσία βρίσκον-

ται σε αντίπαλα στρατόπεδα στη
Λιβύη και καλλιεργεί την άποψη
ότι η τουρκική διπλωματική και
στρατιωτική παρουσία στην αφρι-
κανική ήπειρο αποσκοπεί μεταξύ
άλλων και στην ανάσχεση της ρω-
σικής επιρροής ή έστω διαπραγ-
ματεύεται για να τη θέσει ως στόχο
της – εφόσον ικανοποιηθεί σε άλλα
μέτωπα.   

Στον Καύκασο, όμως, η από-
συρση των ρωσικών δυνάμεων δί-
νει την ευκαιρία στην Τουρκία για
πρώτη φορά να αποκτήσει τόσο
σημαντική θέση στην περιοχή,
διατηρώντας τα δικά της στρατεύ-
ματα, σε εφαρμογή σχετικής συμ-
φωνίας με τη Μόσχα.    

Εντέλει, αυτό που εμείς θεω-
ρούμε ακραίο και εκτός πλαισίου,
κυρίως γιατί είμαστε μια δύναμη
του status quo, όπως η ταύτιση
με μια τρομοκρατική οργάνωση,
η Τουρκία το μετατρέπει σε πλε-
ονέκτημα, που της προσφέρει την
ευκαιρία διαμεσολάβησης και συμ-
μετοχής σε μελλοντικές διαπραγ-

ματεύσεις. Την τουρκική ηγεσία
δεν την ενδιαφέρει τόσο να είναι
αξιόπιστη και προβλέψιμη, όσο
επιδραστική στις εξελίξεις, «δια-
βάζοντας» την αδυναμία του αμε-
ρικανικού παράγοντα να τις κα-
θορίσει, την πρόθεσή του να απο-
στασιοποιηθεί (π.χ. από τη Μέση
Ανατολή) και τη συνακόλουθη
ανάγκη του να βρει στηρίγματα
για μελλοντικές διευθετήσεις. Η
απεμπόληση της αξιοπιστίας, την
οποία μεθοδικά εμπεδώνει η Ελ-
λάδα, ενδέχεται να αποδειχθεί ση-
μαντική για το μέλλον. Εντούτοις,
συχνά η χρησιμότητα ενός δρών-
τος είναι υπέρτερη της φερεγγυό-
τητάς του. Μακροπρόθεσμα, πάν-
τως, η εμπιστοσύνη είναι βασικό
συστατικό επιτυχίας, γι’ αυτό η
Aγκυρα προσπαθεί να διατηρήσει
ψήγματα έναντι της Ουάσιγκτον.    

O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυν-
τής του Ινστιτούτου Διεθνών Υποθέσεων
(IGA) και καθηγητής του Αμερικανικού
Κολλεγίου Ελλάδος.  

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Φυσικό ορίζοντα τις 2 Μαΐου έχει
το πακέτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για στήριξη του Λιβάνου, το οποίο
προανήγγειλε από τις Βρυξέλλες
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης, αν
και κοινοτικές πηγές αποφεύγουν
προς το παρόν να επιβεβαιώσουν
πως βρίσκεται σε εξέλιξη η προ-
ετοιμασία ενός τέτοιου πακέτου,
καθώς οι συζητήσεις βρίσκονται
σε πρόωρο στάδιο. Το χρονοδιά-
γραμμα προκύπτει από την κοινή
επίσκεψη Φον ντερ Λάιεν - Χρι-
στοδουλίδη στον Λίβανο, την οποία
ο ΠτΔ ανακοίνωσε για τις 2 Μαΐου,
προγραμματισμός που επιβεβαι-
ώνεται ανεπίσημα από τις Βρυξέλ-
λες, αν και ακόμα δεν έχει ανακοι-
νωθεί επίσημα. 

Από την έναρξη του τελευταίου
κύματος θαλάσσιων αφίξεων από
τον Λίβανο, η συνεννόηση της κυ-
πριακής κυβέρνησης όσον αφορά
τα έκτακτα μέτρα για διαχείρισή
τους με την αναστολή ή παράταση
της εξέτασης αιτήσεων, φαίνεται
να έγινε απ’ ευθείας με την ίδια
την κα Φον ντερ Λάιεν. Μάλιστα
στις αρχές αυτής της περιόδου,
από την 1η Απριλίου και μετά,
υπήρξε δυστοκία στο να υπάρξουν
συγκεκριμένες τοποθετήσεις από
τους αρμόδιους εκπροσώπους λόγω
της πολυπλοκότητας της κατά-
στασης.

Όπως προκύπτει πάντως από
δήλωση της αρμόδιας εκπροσώπου
της Κομισιόν την περασμένη εβδο-
μάδα, η αναστολή εξέτασης αιτή-
σεων ασύλου από Σύρους θεωρείται
μεν νόμιμη, αλλά μπορεί να διαρ-
κέσει μάξιμουμ εννέα επιπρόσθε-
τους μήνες σύμφωνα με τη σχετική
οδηγία. Την ίδια στιγμή όμως, οι
περιπολίες των κυπριακών αρχών
ανοικτά του Λιβάνου και η επιστρο-
φή σκαφών που αναχώρησαν από
τη χώρα για την Κύπρο, έχουν προ-
καλέσει κατηγορίες για επαναπρο-
ωθήσεις, κάτι που απαγορεύεται
από το διεθνές δίκαιο.

Η άλλη λύση την οποία προκρί-
νει η κυβέρνηση, σε σχέση με το
αίτημα επανεξέτασης της ασφά-
λειας περιοχών της Συρίας ώστε
να μπορούν να γίνονται επιστροφές,
είναι κάτι που δεν θεωρείται εύκολο
καθώς πρέπει να υπάρξει συμφωνία
μεταξύ των κρατών-μελών, με την
Κύπρο να έχει ξεκινήσει τις προ-
σπάθειες να συγκροτήσει συμμαχία
που να ζητήσει να μπει το θέμα
στην ατζέντα. 

Η τελευταία ανάλυση (Country
Guidance, Απρίλιος 2024) του Ορ-
γανισμού της Ε.Ε. για το Άσυλο
(EUAA) για την κατάσταση στη Συ-
ρία, σημειώνει πως η ύπαρξη εναλ-
λακτικών στη διεθνή προστασία
απαντάται κυρίως στη Δαμασκό
μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις.

Πακέτο για τον Λίβανο
Η προώθηση ενός απτού πακέ-

του χρηματοδότησης, είτε την ημέ-
ρα της επίσκεψης Φον ντερ Λάιεν
- Χριστοδουλίδη, είτε πέριξ αυτής,
θα αποτελούσε ένα καλό μήνυμα
ως συνέχεια των συμπερασμάτων
της συνόδου της 17ης-18ης Απρι-
λίου για τη στήριξη των μεταρρυθ-
μίσεων, του στρατού και της δια-

χείρισης των προσφύγων στον Λί-
βανο. Αυτό είναι κάτι που η Λευ-
κωσία θέλει να δει να συμβαίνει,
όμως αποτελεί πολύπλοκη άσκηση
λόγω της εύθραυστης κατάστασης
του λιβανέζικου κράτους, και του
ρόλου που παίζει στο εσωτερικό
της χώρας η Χεζμπολάχ.

Σύμφωνα με διπλωματικές πη-
γές, το πακέτο αυτό θα προσομοι-
άζει με αντίστοιχα πακέτα όπως
το παλαιότερο για την Τουρκία
αλλά και πιο πρόσφατα για την Τυ-
νησία και την Αίγυπτο. Η προετοι-

μασία του, ωστόσο, θα χρειαστεί
λίγο ακόμα χρόνο ώστε να οργα-
νωθεί σωστά, καθώς υπάρχουν ζη-
τήματα κυρίως για το ποιος εντός
του Λιβάνου, μια χώρα με πολλές
δυσλειτουργίες στους θεσμούς και
προβλήματα διαφθοράς, θα κληθεί
να διαχειριστεί τα χρήματα αυτά.
Την εξίσωση περιπλέκουν οι ανη-
συχίες για λόγους ασφάλειας, τις
οποίες θα μπορεί να επικαλεστεί
ενδεχομένως και το Ισραήλ, λόγω
της εμπλοκής της Χεζμπολάχ στη
διακυβέρνηση του Λιβάνου.

Οι ίδιες πηγές εκτίμησαν πως
η προετοιμασία του πακέτου θε-
ωρείται εφικτή, αν υπάρχει η κα-
τάλληλη πολιτική βούληση. Η κα-
τεύθυνση πάντως που δόθηκε από
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο την πε-
ρασμένη Τετάρτη μέσω των Συμ-
περασμάτων δεν παραπέμπει σε
συγκεκριμένο επιπρόσθετο πακέτο,
αν και αναγνωρίζει την ανάγκη
ισχυρής στήριξης στη χώρα και
υπογραμμίζει την προσήλωση της
Ε.Ε. «στη σταθερότητα του Λιβά-
νου, μεταξύ άλλων μέσω της στή-
ριξης των αναγκαίων μεταρρυθ-
μίσεων και της ενίσχυσης της υπο-
στήριξής της προς τις λιβανικές

ένοπλες δυνάμεις». Στα Συμπερά-
σματα γίνεται ακόμα ειδική ανα-
φορά στη στήριξη της Ε.Ε. προς
τους «πιο ευάλωτους ανθρώπους
στον Λίβανο, συμπεριλαμβανομέ-
νων των προσφύγων, των εσωτε-
ρικά εκτοπισμένων και των κοινο-
τήτων υποδοχής που έχουν ανάγ-
κη», και στη στήριξη για την κα-
ταπολέμηση της εμπορίας ανθρώ-
πων και της διακίνησης. Επανα-
λαμβάνει επίσης την ανάγκη «να
επιτευχθούν οι συνθήκες για την
ασφαλή, εθελοντική και αξιοπρεπή
επιστροφή των Σύρων προσφύγων,
όπως ορίζεται από την UNHCR
(Ύπατη Αρμοστεία του ΟΗΕ για
τους Πρόσφυγες)».

Εννέα ακόμα μήνες
Η παράταση της δυνατότητας

της Δημοκρατίας να εξετάζει αιτή-
σεις προσφύγων από τη Συρία, η
οποία στην Κύπρο παρουσιάζεται
και εφαρμόζεται ως αναστολή της
εξέτασης αιτήσεων, είναι εκ των
πραγμάτων προσωρινή και περιο-
ρισμένης διάρκειας, όπως προκύ-
πτει από την Οδηγία για τις Διαδι-
κασίες Ασύλου που συνεχίζει να
βρίσκεται σε ισχύ.

Απαντώντας σε σχετική ερώτη-
ση της «Κ» την Τρίτη, η αρμόδια
εκπρόσωπος της Κομισιόν Ανίτα
Χίπερ διευκρίνισε πως η αναστολή
εξέτασης αιτήσεων «είναι δυνατή
σύμφωνα με τους κανονισμούς για
τις διαδικασίες ασύλου, και πράγ-
ματι αυτή η παράταση μπορεί να
διαρκέσει έως και εννέα μήνες»,
προσθέτοντας –αλλά– πως «φυσικά
θα πρέπει να υπάρχει και επανε-
κτίμηση της χώρας προέλευσης»,
αφήνοντας έτσι ανοιχτό το παρά-
θυρο για αυτό το θέμα από πλευράς
Κομισιόν.

Στη σχετική Οδηγία αναφέρεται
πως «τα κράτη-μέλη μπορούν να
παρατείνουν την προθεσμία έξι
μηνών» που προβλέπεται για την
εξέταση αιτήσεων διεθνούς προ-
στασίας «για περίοδο που δεν υπερ-
βαίνει τους επιπρόσθετους εννέα
μήνες», σε περιπτώσεις που αφο-
ρούν μεταξύ άλλων πολύπλοκα νο-
μικά θέματα, τη μη συμμόρφωση
του αιτούντα με τις υποχρεώσεις
του, ή μια κατάσταση όπου «μεγά-
λος αριθμός πολιτών τρίτων χωρών
ή απάτριδων υποβάλλει ταυτόχρονα
αίτηση διεθνούς προστασίας, κα-
θιστώντας στην πράξη πολύ δύ-

σκολη την ολοκλήρωση της διαδι-
κασίας εντός της εξάμηνης προ-
θεσμίας».

Το συμβιβαστικό κείμενο του
νέου Κανονισμού για τις Διαδικα-
σίες Ασύλου που εγκρίθηκε πρό-
σφατα από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο και βαίνει για επίσημη έγ-
κριση προβλέπει επίσης τη δυνα-
τότητα παράτασης του απαιτού-
μενου χρόνου (έξι μήνες) για το
αν μια αίτηση θα κριθεί εξεταστέα
(παράταση ακόμα δύο μηνών) ή
για να ολοκληρωθεί η διαδικασία
(παράταση ακόμα έξι μηνών) σε
περιπτώσεις μεταξύ άλλων μαζικών
ταυτόχρονων αφίξεων.

Ποιος μιλά στον Ασαντ;
Όσον αφορά την πρόταση για

αλλαγή του ποιες περιοχές στη
Συρία θεωρούνται ασφαλείς για επι-
στροφές (αυτή τη στιγμή η χώρα
δεν θεωρείται ασφαλής για επιστρο-
φή προσφύγων), θεωρείται κρίσιμη
από τη Λευκωσία όχι μόνο για να
της δοθεί η δυνατότητα επιστροφών
αιτητών που θεωρεί πως δεν δια-
τρέχουν πραγματικό κίνδυνο, αλλά
και ώστε να αιτιολογείται εμμέσως
και ο Λίβανος να αρνείται την είσοδο
σε Σύρους (κάτι που ενδεχομένως
ισχύει και για άλλες επηρεαζόμενες
χώρες όπως η Τουρκία).

Η αναφορά, ωστόσο, στα Συμ-
περάσματα της Συνόδου Κορυφής
της Τετάρτης, στην ανάγκη να
υπάρξουν οι κατάλληλες συνθήκες
για «ασφαλή, εθελοντική και αξιο-
πρεπή επιστροφή» με βάση το πώς
τα ορίζει η UNHCR, είναι σύμφωνα
με τις ίδιες πηγές ένδειξη πως οι
διεθνείς οργανώσεις για τα ανθρώ-
πινα δικαιώματα θα εγείρουν ζη-
τήματα παραβίασης του διεθνούς
δικαίου.

Αν και η Κύπρος μπορεί να προ-
χωρήσει σε αυτή την ενέργεια μο-
νομερώς, ορίζοντας περιοχές της
Συρίας ως ασφαλείς, η Ε.Ε. δεν έχει
σχέσεις με το καθεστώς Άσαντ,
κάτι που εγείρει το ερώτημα με
ποιον ακριβώς θα διαβουλευθεί για
τυχόν επιστροφές. Γι’ αυτό και σή-
μερα δημιουργεί μια συμμαχία με
άλλες χώρες που βλέπουν θετικά
την ιδέα, και επιχειρεί να τη φέρει
στο τραπέζι για τη διαμόρφωση
μιας κοινής θέσης. Σύμφωνα με
δημόσιες δηλώσεις του ΠτΔ και
του υπουργού Εσωτερικών, θετικά
εκφράζονται Τσεχία και Δανία, κα-
θώς και Ιταλία, Ελλάδα και Αυστρία.

Τα νομικά ζητήματα δεν τελει-
ώνουν εδώ, καθώς όπως επεσήμανε
την προηγούμενη Κυριακή σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» oκαθηγητής
Φλόριαν Τράουνερ, ερευνητής σε
θέματα μετανάστευσης και ασύλου
στο Ελεύθερο Πανεπιστήμιο των
Βρυξελλών (VUB), υπάρχει ιστορικό,
για παράδειγμα στη Γερμανία και
στο Ηνωμένο Βασίλειο, προσπα-
θειών επιστροφής αιτητών με ση-
μείο εκκίνησης μια «πολιτική ερ-
μηνεία για το τι θα μπορούσε να
είναι ασφαλές στη βάση εμπειρο-
γνωμόνων και γραφειοκρατών που
οδηγεί σε πολιτικές ενέργειες»,
αλλά που στη συνέχεια ακυρώνεται
από τη δικαστική εξουσία όταν
«ΜΚΟ και δικηγόροι μεταναστών
αμφισβητούν αυτή την πολιτική
ερμηνεία, και φτάνουν μέχρι το
ΕΔΑΔ».

<<<<<<<

Αν και η Κύπρος 
μπορεί να ορίσει 
μονομερώς περιοχές 
της Συρίας ως ασφαλείς,
η Ε.Ε. δεν έχει σχέσεις 
με το καθεστώς Ασαντ,
κάτι που εγείρει το ερώ-
τημα με ποιον ακριβώς
θα διαβουλευθεί 
για τυχόν επιστροφές.

Η παράταση της δυνατότητας της Δημοκρατίας να εξετάζει αιτήσεις προσφύγων από τη Συρία, η οποία στην Κύπρο παρουσιάζεται και εφαρ-
μόζεται ως αναστολή της εξέτασης αιτήσεων, είναι εκ των πραγμάτων προσωρινή και περιορισμένης διάρκειας.

Ψάχνοντας φόρμουλα
στήριξης για Λίβανο

Περίπλοκη εξίσωση και σε αρχικό στάδιο οι προσπάθειες 
για τη χρηματική στήριξη Ε.Ε. προς τη Βηρυτό
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΑΝΟΥ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Γιατί το Ιράν δεν είναι εύκολος αντίπαλος    

Ηαντιπαράθεση Ισραήλ - Ιράν
πλέον απειλεί με ολοκληρωτική
αποσταθεροποίηση την ευ-

ρύτερη Μέση Ανατολή. Η ιρανική
πυραυλική επίθεση συνιστά αλλαγή
παραδείγματος στο στρατηγικό πε-
ριβάλλον της περιοχής, αφού ήταν
η πρώτη φορά που η Τεχεράνη δεν
ενήργησε μέσω των «αντιπροσώ-
πων» της.    

Δεν ήταν πάντα έτσι τα πράγ-
ματα. Πριν από την ιρανική επανά-
σταση του 1979, η οποία ανέτρεψε
το καθεστώς του Σάχη, οι σχέσεις
ανάμεσα στις δύο χώρες ήταν στενές.
Ο κοινός αντίπαλος ήταν τα αραβικά
καθεστώτα που είχαν ενστερνιστεί
την ιδεολογία του παναραβισμού.
Η άνοδος του Αγιατολάχ Χομεϊνί
οδήγησε σε πλήρη ανατροπή της
καθεστηκυίας τάξης στο Ιράν, αλλά
η σχέση με το Ισραήλ δεν διατα-
ράχθηκε. Η ισραηλινή πλευρά πα-
ρείχε κρίσιμη υποστήριξη στην ιρα-
νική αεροπορία κατά τη διάρκεια
του πολέμου με το Ιράκ τη δεκαετία
του 1980. Η Ισλαμική Δημοκρατία
στράφηκε ανοικτά εναντίον του
εβραϊκού κράτους τη δεκαετία του
1990, όταν ενίσχυσε ακόμη περισ-
σότερο το αντάρτικο της Χεζμπολάχ
στο κατεχόμενο από τους Ισραηλι-

νούς νότιο κομμάτι του Λιβάνου.   
Η εισβολή των ΗΠΑ στο Ιράκ

το 2003 άλλαξε συθέμελα τους πε-
ριφερειακούς συσχετισμούς ισχύος.
Αμερικανικά στρατεύματα εγκατα-
στάθηκαν στο Ιράκ και το Αφγανι-
στάν, ενώ ενισχύθηκε η στρατιωτική
συνεργασία με τις αραβικές μοναρ-
χίες του Περσικού Κόλπου. Ακόμη
και το γειτονικό Αζερμπαϊτζάν, για
δικούς τους λόγους, εμβάθυνε τη
στρατιωτική του συνεργασία με τις
ΗΠΑ και το Ισραήλ. Ολα έδειχναν
ότι η στρατηγική περικύκλωση του
Ιράν αποσκοπούσε στην αλλαγή
καθεστώτος στην Τεχεράνη, όπως
εξάλλου δήλωναν ανοικτά νεοσυν-
τηρητικοί αξιωματούχοι της διοί-
κησης Μπους.  

Η συνέχεια είναι λίγο ή πολύ
γνωστή σε όλους. Η αμερικανική
κατοχή του Ιράκ έδωσε την ευκαιρία
στο ιρανικό καθεστώς να θέσει υπό
την κηδεμονία του ένα μεγάλο κομ-
μάτι της πλειοψηφικής σιιτικής κοι-
νότητας στην πολύπαθη χώρα. Η
ανατροπή του Σαντάμ Χουσεΐν απο-
δείχθηκε μια στρατηγικά κοντό-
φθαλμη ενέργεια που τελικά ωφέ-
λησε μόνο την Τεχεράνη. Σε αυτό
το σημείο πρέπει να σημειωθεί ότι
η Δύση έχει διαχρονικά υποτιμήσει

το ισλαμικό καθεστώς της Τεχεράνης
για δύο λόγους.    

Πρώτον, η σύζευξη θρησκείας
και πολιτικής που υπάρχει στο Ιράν
γίνεται αντιληπτή ως μια αναχρο-
νιστική παραδοξότητα. Στην πραγ-
ματικότητα πρόκειται για το μεγάλο
συγκριτικό πλεονέκτημα της ιρα-
νικής πλευράς. Η Τεχεράνη έχει κα-
τορθώσει να εργαλειοποιήσει συμ-
παγείς σιιτικές κοινότητες στον Λί-
βανο, στο Ιράκ και στην Υεμένη,
ενώ διατηρεί σημαντικά ερείσματα
ανάμεσα στους καταπιεσμένους σιί-
τες της Σαουδικής Αραβίας, του
Μπαχρέιν, του Αφγανιστάν και του
Πακιστάν. Η Χεζμπολάχ, οι ιρακινές
σιιτικές πολιτοφυλακές και οι Χούθι
στην Υεμένη προστατεύουν τα ιρα-
νικά συμφέροντα, όπως προβλέπει
το δόγμα της προωθημένης άμυνας
που εκπόνησε ο εμβληματικός στρα-
τηγός Κασέμ Σουλεϊμανί.   

Δεύτερον, η τεχνολογική υπε-
ροπλία της Δύσης και του Ισραήλ
δημιουργεί μια αίσθηση υπεροψίας
έναντι του Ιράν που είναι επικίνδυνη.
Μια χώρα - κληρονόμος της περσικής
αυτοκρατορίας, η οποία παράγει τη
δική της στρατηγική σκέψη, δεν
πρέπει να λογίζεται ως ένας εύκολος
αντίπαλος. Λόγω των δυτικών κυ-

ρώσεων, η Τεχεράνη έχει επενδύσει
στη στρατιωτική καινοτομία. Σή-
μερα, το επίλεκτο Σώμα των Φρου-
ρών της Επανάστασης διαθέτει τις
δυνατότητες να κλείσει τα Στενά
του Ορμούζ και να ανεβάσει τις τιμές
του πετρελαίου και του φυσικού αε-
ρίου σε πρωτοφανή επίπεδα. Επίσης,
το ιρανικό καθεστώς δύναται να
επιτεθεί με μη επανδρωμένα αερο-
χήματα, πλοία επιφανείας και υπο-
βρύχια εναντίον στρατιωτικών βά-
σεων και κρίσιμων ενεργειακών εγ-
καταστάσεων σε γειτονικές χώρες.
Από τα παραπάνω εξάγεται, λοιπόν,
το συμπέρασμα ότι μια στρατιωτική
ενέργεια μεγάλης κλίμακας εναντίον
του Ιράν είναι παρακινδυνευμένη
και μπορεί να οδηγήσει σε ανεξέ-
λεγκτες καταστάσεις.  

Από εκεί και πέρα υπάρχουν δύο
επιλογές για τη Δύση σε ό,τι αφορά
τη διαχείριση του ιρανικού προβλή-
ματος. Η πρώτη επιλογή είναι η ανά-
σχεση της Τεχεράνης με ένα συν-
δυασμό διπλωματικών, στρατιωτι-
κών και οικονομικών μέτρων. Δεν
θα είναι η πρώτη φορά που θα επι-
χειρηθεί κάτι τέτοιο. Τη δεκαετία
του 1990, η διοίκηση Κλίντον εκ-
πόνησε το δόγμα της διπλής ανά-
σχεσης εναντίον του Ιράκ και του

Ιράν, που έπληξε τελικά μόνο το
καθεστώς του Σαντάμ Χουσεΐν στη
Βαγδάτη. Το ίδιο προσπάθησε να
κάνει και ο πρόεδρος Τραμπ την
περίοδο 2017-2021, πάλι χωρίς ιδι-
αίτερη επιτυχία. Η περαιτέρω απο-
μόνωση της Τεχεράνης θα τη ρίξει
νομοτελειακά στην ασφυκτική αγ-
καλιά της Μόσχας και του Πεκίνου,
που καραδοκούν.    

Η δεύτερη επιλογή είναι μια δια-
πραγμάτευση εν ευθέτω χρόνω με
το ιρανικό καθεστώς, όταν θα έχει
ξεκινήσει η φάση της αποκλιμάκω-
σης ανάμεσα στην Τεχεράνη και
την Ιερουσαλήμ. Μια τέτοια προ-
οπτική σίγουρα δεν είναι επιθυμητή
σε συγκεκριμένους πολιτικούς χώ-
ρους της Αμερικής και του Ισραήλ
που έχουν ιδεολογικοποιήσει την
αντιπαράθεση με το Ιράν. Ωστόσο,
μια διαπραγμάτευση μπορεί να απο-
φέρει ένα απτό θετικό αποτέλεσμα,
όπως έδειξε η πετυχημένη σύναψη
της πυρηνικής συμφωνίας του 2015
μεταξύ του Ιράν και των πέντε μο-
νίμων μελών του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ, συν τη Γερμανία.
Το καθεστώς της Τεχεράνης νιώθει
μεγαλύτερη ανασφάλεια από ό,τι
αντιλαμβάνονται πολλές κυβερνή-
σεις στη Δύση. Γι’ αυτόν τον λόγο,

άλλωστε, το Ιράν έχει προσπαθήσει
να αναπτύξει πυρηνικά όπλα.  

Οποια μορφή και να έχει η ισ-
ραηλινή αντίδραση στην πρόσφατη
πυραυλική επίθεση, το Ιράν θα πα-
ραμείνει μια μεγάλη περιφερειακή
δύναμη. Στόχος της αμερικανικής
και της ευρωπαϊκής στρατηγικής
δεν μπορεί να είναι ούτε η ανατροπή
του ιρανικού καθεστώτος ούτε ο
εκδημοκρατισμός της χώρας. Τέτοιες
τεκτονικές αλλαγές δεν μπορούν
να επιβληθούν από ξένες κυβερνή-
σεις, όπως έδειξε το φιάσκο του Αφ-
γανιστάν. Στόχος πρέπει να είναι η
επιστροφή στη διπλωματία και στον
διάλογο με σεβασμό στο διεθνές δί-
καιο που έχει παραβιαστεί από όλες
τις πλευρές. Η θέση της Ελλάδας εί-
ναι αυτή που αρμόζει στην κρισι-
μότητα των στιγμών. Η Αθήνα συν-
τάσσεται με την Αμερική, την Ε.Ε.
και το Ισραήλ επειδή αυτό επιτάσσει
το εθνικό συμφέρον. Στηρίζουμε
τους συμμάχους και εταίρους μας
με την προσδοκία ότι θα κάνουν
και αυτοί το ίδιο όταν χρειαστεί.

Ο κ. Μάνος Καραγιάννης είναι καθηγη-
τής Διεθνών Σχέσεων στο Πανεπιστήμιο
Μακεδονίας και Reader in International
Security στο King’s College London. 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Ο πόλεμος στη Γάζα, η αναμέτρηση
–διά αντιπροσώπων– Ιράν-Ισραήλ
και Ιράν-Δύσης στην περιοχή για
δεκαετίες και η πρόσφατη κορύ-
φωση, που αλλάζει το παράδειγμα
της σύγκρουσης στη Μέση Ανα-
τολή, με τα απευθείας πυραυλικά
χτυπήματα της Τεχεράνης επί ισ-
ραηλινού εδάφους, όχι μόνο επι-
ταχύνουν τις εξελίξεις σε ένα από
τα πιο ταραγμένα υποσυστήματα
στην περιοχή αλλά αλλάζουν το
συγκρουσιακό παράδειγμα, επι-
στρέφοντάς μας σε εποχές που θυ-
μίζουν τη δεκαετία του ’70 και τον
Πόλεμο του «Γιομ Κιπούρ», ο οποίος
άλλαξε άρδην το διεθνές και περι-
φερειακό σύστημα. 

Η Κύπρος, το ανατολικότερο γε-
ωγραφικά κράτος-μέλος της Ε.Ε.
εγγύς της περιοχής των χωρών ΜΕ-
ΝΑ, εισέρχεται σε μια στάση ανα-
μονής, με αυξημένη επαγρύπνηση
και προετοιμασίες, δεδομένου ότι
δυνητικά επηρεάζεται με πολλα-
πλούς τρόπους από τις εξελίξεις. 

Το πώς η Κύπρος πλοηγείται σε
αυτό το ρευστό συγκρουσιακό πε-
ριβάλλον της Μέσης Ανατολής απο-
κτά ενδιαφέρουσες προεκτάσεις
δεδομένου του timing στην πιο
κρίσιμη καμπή αναζήτησης άρσης
του αδιέξοδου στο Κυπριακό, ενώ
έχει και συγκεκριμένες προκλήσεις
σε ευαίσθητους τομείς όπως η
ασφάλεια, το Προσφυγικό-Μετα-
ναστευτικό, η αναζήτηση ενεργού
διπλωματικού ρόλου και η διαχεί-
ριση κρίσεων, τόσο σε κρατικό επί-
πεδο όσο και σε επίπεδο ευρωπαϊ-
κών χωρητικοτήτων.

Η βασική πρόσληψη 
Η Κύπρος, σύμφωνα με την επί-

σημη θέση της στο άτυπο έκτακτο
Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων

της Ε.Ε. της 16ης Απριλίου για την
κατάσταση στη Μέση Ανατολή,
γνώση της οποίας έχει η «Κ»,δείχνει
να προσλαμβάνει όσα τεκταίνονται
στην περιοχή και στον άξονα της
κλιμακωτής αντιπαράθεσης Ιράν-
Ισραήλ σε μια αντίληψη που επι-
κοινωνεί σε διεθνές και ευρωπαϊκό
επίπεδο το μήνυμα πως η κλιμά-
κωση στη Μέση Ανατολή την κα-
θιστά «μαλακό υπογάστριο» (“soft
underbelly”) της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στην περιοχή. Το εν λόγω con-
cept έχει τρεις άξονες:

• Τη δυνητική στοχοποίησή της

δεδομένου πως το Ιράν έχει δια-
κηρύξει τη στοχοποίηση μη ισραη-
λινών στρατιωτικών εγκαταστά-
σεων στην περιοχή, λαμβάνοντας
υπόψη πως το περασμένο Σάββατο
στην απόκρουση της πυραυλικής
επίθεσης στην Τεχεράνη συμμε-
τείχαν και άλλα κράτη (ΗΠΑ, Η.Β.,
Γαλλία, Ιορδανία, Σαουδική Αρα-
βία).

• Τη διάσταση της χρήσης των
βρετανικών, κυρίαρχων, βάσεων
που διαχρονικά συμμετέχουν (και
συμμετείχαν πρόσφατα) στην ιδιό-
τυπη αυτή απευθείας κλιμάκωση
Ιράν-Ισραήλ και 

• Την πάντα υπαρκτή στοχο-
ποίησητης Κύπρου λόγω εγγύτητας

δεδομένου πως σε μια διαχείριση
κρίσης με στρατιωτικό αποτύπωμα
υπάρχει πάντα το ενδεχόμενο «λά-
θος υπολογισμού» ή «τακτικής απο-
τυχίας», μιας και στην τρέχουσα
συγκυρία στην περιοχή πετούν αρ-
κετά αεριωθούμενα (βαλλιστικοί
πύραυλοι, πύραυλοι επιφάνειας,
drones).

Oι πραγματικές προκλήσεις 
Τόσο η ανάλυση ρίσκου όσο και

καλά ενημερωμένες πηγές που μί-
λησαν στην «Κ» αναφέρουν πως η
Κύπρος προετοιμάζεται για όλες
τις πραγματικές προκλήσεις που
θα προκύπταν από μια γενικευμένη
ανάφλεξη στηνπεριοχήή την υπερ-

χείλισή τους επί κυπριακού εδά-
φους. Τόσο το παράδειγμα του 2019,
όπου ένας πύραυλος, S-200, της
συριακής αεράμυνας που στόχευε
ένα μαχητικό της ισραηλινής πο-
λεμικής αεροπορίας, κατέληξε
στον… Πενταδάκτυλο όσο και τα
πρόσφατα παραδείγματα (2015
Λάρνακα, 2021 Λευκωσία) του ιρα-
νικού αποτυπώματος της ισλαμικής
σιιτικής τρομοκρατίας (υπόθεση
Νιτρικής Αμμωνίαςπου συνδέονταν
με τη Χεζμπολάχ, υπόθεση Αζέρου
φερόμενου τρομοκράτη επί ισραη-
λινών στόχων) υπενθυμίζουν τη
σημαντική διάσταση της ασφάλειας
και των παράπλευρων απωλειών
(π.χ. κάποιο «αδέσποτο projectile»)

και επί τούτου υπάρχει τόσο η αν-
τίληψη όσο και η εφαρμογή αυξη-
μένων μέτρων. 

Η διάστασητης χρήσηςτων Βρε-
τανικών Βάσεων μπορεί μεν, συ-
νήθως υβριδικά, να δημιουργεί το
ιδεολογικοποιημένο αφήγημα της
«άμεσης εμπλοκής της Κύπρου στον
πόλεμοστη Μέση Ανατολή» ωστόσο
αποτελεί μια διαχρονική πραγμα-
τικότητα μεταπολεμικά στον 20ό
αιώνα. Ενδεικτικά, και για σκοπούς
σύγκρισης, δύο ζεύγη μαχητικών
της RAF έδρασαν το περασμένο
Σάββατο πάνω από τον εναέριο χώ-
ρο αραβικών χωρών στην περιοχή
για να αντιμετωπίσουν ιρανικά
πλήγματα. Σε μια μέση ημέρα διε-
ξαγωγής του πολέμου του «Γιομ Κι-
πούρ», διάρκειας δυόμισι εβδομά-
δων, στο αποκορύφωμα του Ψυχρού
Πολέμου, ο αντίστοιχος αριθμός
ήταν δεκαπλάσιος. Σε κάθε περί-
πτωση, στο ερώτημα «αν η Κύπρος
κινδυνεύει» η απάντηση είναι πως
δεν θα πρέπει ούτε να εφησυχάζει
αλλά, σε καμιά περίπτωση, να μην
αποτελεί καιαντικείμενο πρόκλησης
πανικού. Δεδομένου του ιστορικού
του 2019 με τον S-200 και πως η ισ-
ραηλινή πολεμική αεροπορία διε-
ξάγει μια καμπάνια αεροπορικών
πληγμάτων εναντίον ιρανικών στό-
χων επί συριακού εδάφους που χρο-
νολογείται τουλάχιστον από το
2014-2015 το ενδεχόμενο επανά-
ληψης ενός τέτοιου σκηνικού είναι
μεν ρεαλιστικό αλλά παράλληλα
και σπάνιο.

Επιπλέον και σε τεχνικό επίπεδο
η απόσταση Ιράν-Κύπρου είναι τε-
ράστια, οι βαλλιστικοί πύραυλοι και
τα drones δεν πετούν ακριβώς σε
υψόμετρα επιβατικών πτήσεων,
ενώ η πλειοψηφία των καταρρίψεων
των ιρανικών πληγμάτων έγινε,
πολύ μακριά από την Κύπρο, εκτός
του εθνικού εναερίου χώρου του

Ισραήλ. Τέλος, σημαντική είναι η
διάσταση του ρόλου που θα κληθεί
να διαδραματίσει η Κύπρος μέσω
των εδαφών της σε περίπτωση που
η κλιμάκωση Ιράν-Ισραήλ εκτονωθεί
στον Λίβανο σε ένα σενάριο επα-
νάληψης του πολέμου Ισραήλ-Χεζμ-
πολάχ του 2006. Επί τούτου, τόσο
το σχέδιο «Εστία» βρίσκεται σε υψη-
λή ετοιμότητα (tier 3) όσο και η αρ-
μόδια υπηρεσία διαχείρισης κρίσεων
του υπουργείου Εξωτερικών. 

Και το προσφυγικό 
Η διάσταση του Προσφυγικού-

Μεταναστευτικού, με αυξημένες
ροές παράτυπων αφίξεων διά θα-
λάσσης από τον Λίβανο, επανέρ-
χεται ως πρόκληση για την Κυπρια-
κή Δημοκρατία ωστόσο υπήρχε
και πριν από την πρόσφατη κλι-
μάκωση Ιράν-Ισραήλ. Η αντίληψη
πέραν των διμερών διαστάσεων
Κ.Δ.-Λιβάνου και της υπό εξέλιξη
προσπάθειας (δεύτερη επίσκεψη
του προέδρου της Δημοκρατίας,
Νίκου Χριστοδουλίδη, από κοινού
με την κ. Φον ντερ Λάιεν στον Λί-
βανο τον Μάιο) για εξεύρεση φόρ-
μουλας συγκράτησης των ροών εί-
ναι πως το μοναδικό σενάριο που
θα πολλαπλασίαζε την πίεση προς
την Κύπρο στο πλαίσιο της τρέ-
χουσας κρίσης θα ήταν ένας πλήρης
πόλεμος.

Δηλαδή, ουσιαστικά, η επανά-
ληψη ενός σεναρίου 2006 όπου το
Ισραήλ θα εισέβαλλε στο έδαφος
του Λιβάνου για να αναμετρηθεί
στρατιωτικά σε μια γενικευμένης
φύσης σύγκρουση με τηΧεζμπολάχ,
κακό σενάριο που θα εκτόνωνε την
αναμέτρηση Ισραήλ-Λιβάνου όχι
μόνο στο πλαίσιο της απευθείας
σύγκρουσης, αλλά και στη γενικό-
τερη πραγματικότητα του πολέμου
Ισραήλ-Χαμάς, που ξεκίνησε μετά
την 7η Οκτωβρίου. 

Η Κύπρος εν μέσω γεωπολιτικών εξελίξεων 
Ποιες είναι οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει η Λευκωσία εν μέσω των πολεμικών εξελίξεων στη Μέση Ανατολή

<<<<<<<

Σημαντική είναι
η διάσταση του ρόλου
που θα κληθεί να δια-
δραματίσει η Κύπρος
μέσω των εδαφών της
σε περίπτωση που η κλι-
μάκωση Ιράν-Ισραήλ
εκτονωθεί στον Λίβανο.

Σύμφωνα με καλά ενημερωμένες πηγές της «Κ», η Κύπρος προετοιμάζεται
για όλες τις πραγματικές προκλήσεις που θα προκύπταν από μια γενικευμέ-
νη ανάφλεξη στην περιοχή ή την υπερχείλισή τους επί κυπριακού εδάφους.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Εμπιστευόμουν πλήρως τον Γλαύκο
Κληρίδη και πιστεύω πως αν ήταν
ο ίδιος στην εξουσία θα είχαμε κα-
ταλήξει σε λύση. Μόνο που η θητεία
του έληξε και είχαμε τον Τάσσο Πα-
παδόπουλο, ο οποίος είχε διαφορε-
τική άποψη και ήταν ξεκάθαρος για
όλο το ζήτημα. Γνώριζα από την
αρχή της θητείας του ότι δεν μπο-
ρούσαμε να υπολογίζουμε στη δική
του προσωπική στήριξη» λέει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο τότε
αρμόδιος για την διεύρυνση της
Ε.Ε. επίτροπος Γκίντερ Φερχόιγκεν,
με αφορμή τα 20 χρόνια από το δη-
μοψήφισμα του Σχεδίου Ανάν. Ο κ.
Φερχόιγκεν ανοίγει τα χαρτιά του
για το τι εκτυλίχθηκε στο Μπούργ-
κενστοκ, το παρασκήνιο, για το πώς
ακριβώς η Κύπρος κατέληξε να εν-
ταχθεί στην Ε.Ε. χωρίς την επίλυση
του Κυπριακού και για ποιο λόγο
ένιωσε εξαπατημένος. 

–Πίσω στο 2004, μετά και την
απόρριψη του Σχεδίου Ανάν από
την ε/κ πλευρά δηλώσατε εξαπα-
τημένος από την κυπριακή κυ-
βέρνηση και κατ’ επέκταση από
τον Τάσσο Παπαδόπουλο. Υπήρξε
κάποια εκ των προτέρων δέσμευ-
ση για στήριξη του Σχεδίου; 

–Και ναι και όχι.

–Δηλαδή; 
–Θα πρέπει να ξεκινήσουμε από

το 1999. Η κατάσταση τότε ήταν
ιδιαίτερα περίπλοκη καθώς ένας
αριθμός κρατών-μελών της Ε.Ε. εξέ-
φραζε την άποψη ότι η ένταξη της
Κύπρου δεν θα μπορούσε να γίνει
χωρίς προηγουμένως να υπάρξει
επίλυση του Κυπριακού. Ανάμεσα
σε αυτές τις χώρες ήταν και η Γερ-
μανία. Με την αλλαγή της κυβέρ-
νησης στη Γερμανία, άλλαξε και η
θέση της για την Κύπρο. Εγώ τότε
είχα πει πως θα έπρεπε να δράσουμε
αντίστροφα. Να πιέσουμε δηλαδή
την Τουρκία ότι είμαστε πρόθυμοι
να δεχτούμε την Κύπρο εντός της
Ε.Ε., αν η Ελλάδα και οι Ε/κ είναι
εποικοδομητικοί και συνεργάσιμοι
στην προσπάθεια εξεύρεσης λύσης.
Και η πραγματικότητα είναι ότι πριν
από το 1999 όλοι πίστευαν πως το
πρόβλημα ήταν η Τουρκία. Κανένας
δεν πίστευε ότι θα είχαν πρόβλημα
οι Ε/κ. Συνεπώς το ερώτημα ήταν
πώς να κάνουμε την Τουρκία να
αντιληφθεί πως θα ήταν προς το
συμφέρον της να δεχτεί την ένταξη
της Κύπρου στην Ε.Ε. χωρίς να
υπάρξει προηγουμένως λύση του
Κυπριακού.

Σίγουρα δεν ήταν προς το συμ-
φέρον της Τουρκίας να δει την Κυ-
πριακή Δημοκρατία να εντάσσεται
ως κράτος-μέλος της Ε.Ε. χωρίς τη
λύση του Κυπριακού, γιατί σε ένα
τέτοιο σενάριοοι Ε/κ θα μπορούσαν
να μπλοκάρουν τις φιλοδοξίες της
Τουρκίας για την Ε.Ε. μια για πάντα.
Η λύσηήταν ναδώσουμε στην Τουρ-
κία το καθεστώς της υποψήφιας
προς ένταξη χώρας, με το ισχυρό
κίνητρο να λυθεί το Κυπριακό. Οι

πολιτικές συγκυρίες ωστόσο τότε
δεν ήταν οι καλύτερες. Είχαμε τον
Ραούφ Ντενκτάς στο πηδάλιο της
τ/κ πλευράς, ο οποίος παρουσίαζε
απίστευτο πείσμακαι τονΜπουλέντ
Ετζεβίτ, πρωθυπουργό στην Άγκυρα,
ο οποίος κατείχετην ίδια θέση όταν
έγινε η τουρκική εισβολή το 1974.
Η άποψή του ήταν ότι δεν υπήρχε
κυπριακό πρόβλημα και πως το Κυ-
πριακό τοέλυσε τότε. Εξαιτίας αυτής
της πολιτικής κατάστασης χάσαμε
τρία χρόνια. Στο τέλος του 2002,
ωστόσο, οι διαπραγματεύσεις βρί-
σκονταν στο τελικό στάδιο. Το Συμ-
βούλιο της Ευρώπης στην Κοπεγ-
χάγη το 2002 διαπίστωσε ότι οι Ε/κ
ήταν εποικοδομητικοί και συνερ-
γάσιμοι και ότι η τουρκική πλευρά
δεν ήταν τόσο συνεργάσιμη. Συνε-
πώς η απόφαση ήταν πολύ εύκολη.
Μέσα σε λίγα λεπτά αποφασίσαμε
να προχωρήσουμε με την ενταξιακή
πορεία της Κύπρου με την προϋπό-
θεση πως το τουρκικό μέρος θα
ακολουθούσε μόλις βρισκόταν λύση.
Βεβαίως η πιθανότητα εξεύρεσης
ειρηνικής λύσης δεν ήταν στα χέρια
της Ε.Ε. αλλά στα χέρια των Ηνω-
μένων Εθνών. Γι’ αυτό τον λόγο,
δεν είμαι σε θέση να σχολιάσω αν
οι προσπάθειες των Ηνωμένων
Εθνών ήταν επαρκείς. Θυμάμαι

πολύ καλά όμως ότι ως Ε.Ε. έπρεπε
να στηρίξουμε οικονομικά τα Ηνω-
μένα Έθνη, τόσο με εξοπλισμό όσο
και με τεχνογνωσία. Προσπαθήσαμε
να συντονίσουμε τις διαπραγμα-
τεύσεις, για την ενταξιακή πορεία
της Κύπρου, και τα Ηνωμένα Έθνη
τις διαπραγματεύσεις για την επί-
λυση του Κυπριακού.

Η υπόσχεση του Κληρίδη
–Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο,
υπήρξε εκ των προτέρων δέσμευ-
ση από την πλευρά μας;

–Προφανώς υπήρξε εκ των προ-
τέρων δέσμευση. Η ε/κ πλευρά υπο-
σχέθηκε πως θα στηρίξει τις δια-
πραγματεύσεις για την επίλυση του
Κυπριακού υπό την αιγίδα των Ηνω-
μένων Εθνών. Ο Γλαύκος Κληρίδης
μού υποσχέθηκε προσωπικά πως
«η διαπραγματευτική διαδικασία
για την επίλυση του Κυπριακού δεν
θα αποτύχει εξαιτίας της στάσης
των Ε/κ. Εμείς θα τη στηρίξουμε».
Όμως όταν το σχέδιο κατατέθηκε
ήταν ήδη εκτός εξουσίας... 

–Αυτό είχε υπονοήσει και ο Τάσ-
σος Παπαδόπουλος τότε, ότι ο
ίδιος δεν ήταν στην εξουσία τότε.
Συνεπώς ο κ. Κληρίδης έδωσε εκ
των προτέρων διαβεβαιώσεις; 

–Δεν ήταν κάτι επίσημο, ήταν
όμως θέμα εμπιστοσύνης. Εμπι-
στευόμουν πλήρωςτον Γλαύκο Κλη-
ρίδη και πιστεύω πως αν ήταν ο
ίδιος στην εξουσία θα είχαμε κα-
ταλήξει σε λύση. Μόνο που η θητεία
του έληξε και είχαμε τον Τάσσο Πα-
παδόπουλο, ο οποίος είχε διαφορε-
τική άποψη και ήταν ξεκάθαρος για
το όλο ζήτημα. Γνώριζα από την
αρχή της θητείας του ότι δεν μπο-
ρούσαμε να υπολογίζουμε στη δική
του προσωπική στήριξη. 

–Τότε για ποιο λόγο αναφέρατε
πως εξέπληξε όλους η κίνησή του
να απορρίψει το Σχέδιο Ανάν; 

–Ήλπιζα ότι μία τελική κοινή
προσπάθεια των Ηνωμένων Εθνών,
της Ε.Ε., των δύο κοινοτήτων και
των εγγυητριών χωρών θα ήταν
αρκετά για να αλλάξουν τη στάση
του.Και η αλήθεια είναι πως υπήρξε
μία τελική προσπάθεια να λυθεί το
πρόβλημα κατά τη σύνοδο της Ελ-
βετίας στο Μπούργκενστοκ με την
παρουσία όλων των εμπλεκόμενων
μερών. Ήταν μία μυστική συνάν-
τηση χωρίς την παρουσία των ΜΜΕ.
Παρ’ όλ’ αυτά, πριν από την έναρξη
της συνόδου, ο Τάσσος Παπαδό-
πουλος είπε στον Κόφι Ανάν ότι
δεν θα μπορούσε να δεχτεί το σχέδιο

επίλυσης του Κυπριακού. Συνεπώς
γνωρίζαμε από την αρχή ότι ήταν
λίγο πολύ μία ανώφελη διαδικασία.
Ο λόγος ήταν πολύ ξεκάθαρος.
Υπήρξε σοβαρή διαφωνία μεταξύ
των Ηνωμένων Εθνών και των Ε/κ
σχετικά με τη δομή της διακυβέρ-
νησης. Πιστεύω πως ο Τάσσος Πα-
παδόπουλος ανησυχούσε ότι θα
παραχωρείτο πολλή εξουσία στην
τουρκική πλευρά καιθα είχανπολλή
επιρροή στη διακυβέρνηση. Το πο-
λιτικό ερώτημα ήταν: ίσα δικαιώ-
ματα και για τις δύο κοινότητες ή
παραχώρηση δικαιωμάτων μειονό-
τητας για τους Τ/κ;

–Τι ακριβώς συνέβη στο Μπούργ-
κενστοκ;

–Όχι πολλά πράγματα. Διαπραγ-
μάτευση, με την έννοια ότι όλοι οι
εμπλεκόμενοι φορείς θα βρίσκονταν
σε ένα δωμάτιο και θα μιλούσαν,
θα κατέθεταν προτάσεις και νέες
εισηγήσεις, προσπαθώντας να κα-
ταλήξουν σε κάποιους συμβιβα-
σμούς, δεν έγινε ποτέ. Ήταν απλώς
συζητήσεις. 

Φημολογία για Καρπασία
–Υπήρξε η φημολογία ότι χάσαμε
την ευκαιρία να διαπραγματευ-
τούμε και να κερδίσουμε την Καρ-
πασία. Ισχύει; 

–Δεν αποκλείω αυτό το ενδεχό-
μενο. Θα μπορούσε να είναι στο τε-
λικό πακέτο συζητήσεων και συμ-
βιβασμών αλλά δεν φτάσαμε τόσο
μακριά. Στο τέλος, ο Κόφι Ανάν απο-
φάσισε πως τα Ηνωμένα Έθνη θα
έπρεπε να αυξήσουν την πίεση στις
δύο πλευρές. Τους παρουσίασε ένα
πακέτο, ένα νέο σύνταγμα, πολλούς
νόμους μέσα σε εκατοντάδες σελί-
δες. Ήταν η προσέγγιση του «take
it or leave it» χωρίς τη δυνατότητα
αλλαγών. Το σχέδιο προνοούσε τη
διεξαγωγή δημοψηφίσματος και
στις δύο κοινότητες και γνωρίζετε
καλά το αποτέλεσμα. Οι Τ/κ το δε-
χτήκαν οι Ε/κ το απέρριψαν και η
συνθήκηένταξης της Κύπρου στην
Ε.Ε. θα υπογραφόταν λίγες μέρες
μετά… 

–Υπήρχε οποιαδήποτε συνεννόη-
ση με τα πολιτικά κόμματα της
ε/κ πλευράς; 

–Όχι, ο συνομιλητής μου ήταν
πάντοτε ο πρόεδρος και η κυβέρ-
νησή του. 

–Είχε γίνει μία συζήτηση τότε για
το γεγονός ότι επιθυμούσατε να
μιλήσετε για το Σχέδιο Ανάν και
δεν σας επιτράπηκε από τα ε/κ
ΜΜΕ. Ισχύει;

–Δεν θυμάμαι κάτι τέτοιο, ήταν
πολύ έντονες οι στιγμές τότε και
έχουν περάσει και 20 χρόνια. Το
Κυπριακό ήταν ένα γεγονός που
προκαλούσε παγκοσμίως τεράστιο
ενδιαφέρον, καθώς αφορούσε μία
σύγκρουση που απασχολούσε την
Ευρώπη και τον υπόλοιπο κόσμο
για δεκαετίες. Υπήρξε μία συζήτηση
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο φυσικά,
όμως το αποτέλεσμα ήταν ξεκάθαρο.
Η Συμφωνία ένταξης της Κύπρου
στην Ε.Ε. ήταν έτοιμη και δεν υπήρ-
χε τρόπος να αλλάξει τότε. Κανείς,
ωστόσο, για να είμαστε ειλικρινείς,
δεν εισηγήθηκε ότι υπό τις παρούσες
συνθήκες η Κύπρος δεν θα έπρεπε
να ενταχθεί ως κράτος-μέλος στην
Ε.Ε. Το αποτέλεσμα ήταν αποδεκτό,
σίγουρα όχι με ενθουσιασμό, αλλά
αποδεκτό.

20 ΧΡΟΝΙΑ
ΑΠΟ ΤΟ 

ΣΧΕΔΙΟ ΑΝΑΝ

O ΓΚΙΝΤΕΡ ΦΕΡΧΟΪΓΚΕΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Με τον Κληρίδη θα είχε
λυθεί το Κυπριακό

Στο Μπούργκενστοκ δεν έγιναν καθόλου διαπραγματεύσεις, καθώς
ο Τ. Παπαδόπουλος είχε ξεκαθαρίσει από την αρχή πως δεν δέχεται το Σχέδιο

–Θεωρείτε λάθος την ένταξη της
Κύπρου στην Ε.Ε. όπως έγινε τότε; 

–Όχι, καθόλου. Tο ευρωπαϊκό
οικοδόμημα δεν αφορά αποκλει-
στικά τη δυτική Ευρώπη, είναι για
όλους. Η Συνθήκη λέει πως κάθε
ευρωπαϊκό έθνος που είναι πρόθυμο
να εκπληρώσει τις προϋποθέσεις,
μπορεί να κάνει αίτηση. Αυτό ήταν
ξεκάθαρο και για την Κύπρο που
είναι ευρωπαϊκή χώρα και η οποία
έχει υψίστης στρατηγικής σημασία
στην Ανατολική Μεσόγειο. Θα πρέ-
πει ωστόσο να σας πω ότι για μένα
προσωπικά, η γεωστρατηγική ση-
μασία δεν είναι το κυρίαρχο. Σε
ό,τι αφορά τις διαπραγματεύσεις,
η Κυπριακή Δημοκρατία και το Κοι-
νοβούλιο της Κύπρου ήταν πολύ
εποικοδομητικοί και με μεγάλη επι-
τυχία κατάφεραν να εντάξουν τον
ευρωπαϊκό νόμο στο σύστημα της
Κύπρου. 

–Συνεπώς, το γεγονός ότι η Κύ-
προς ήταν διαιρεμένη και ταυ-

τόχρονα μέλος της Ε.Ε. δεν προ-
κάλεσε προβλήματα σε άλλα κρά-
τη-μέλη; 

–Όχι. Αυτό βεβαίως μου θυμίζει
μία ενδιαφέρουσα ιστορία με τον
Ραούφ Ντενκτάς. Έλεγε, πως δεν
θα έχει το κουράγιο η Ε.Ε. να δεχτεί
μία διαιρεμένη χώρα, ούτε το κου-

ράγιο να εντάξει μία ανεπίλυτη
σύγκρουση εντός της Ε.Ε. Και εγώ
του είπα «κ. Ντενκτάς, δεν θα επι-
τρέψουμε σε έναν τοπικό Τούρκο
δικτάτορα να αποφασίσει αν η Ευ-
ρώπη θα είναι ενωμένη ή όχι». Δεν
πίστευα ότι θα δημιουργούσε με-
γάλα προβλήματα το ότι η Κύπρος
θα έμπαινε χωρίς προηγουμένως
να επιλυθεί το Κυπριακό και δεν
αναμενόταν ότι θα υπήρχαν βίαιες
συγκρούσεις.

Το 2003-2004 άλλωστε, η κα-
τάσταση επί του εδάφους έγινε
πολύ καλύτερη. Υπήρξε πολλή συ-
νεργασία, επαφή μεταξύ των δύο
κοινοτήτων και σίγουρα η κατά-
σταση για τον κόσμο της Κύπρου
ήταν πολύ καλύτερη παρά κάποια
χρόνια προηγουμένως. 

–Εσείς προσωπικά έχετε μετα-
νιώσει για κάτι από όλη αυτή τη
διαδικασία; 

–Ούτε έχω μετανιώσει ούτε έχω
οποιαδήποτε αισθήματα πικρίας.

Η Κύπρος είναι ένα σεβαστό μέλος
της Ε.Ε., τηρεί τις υποχρεώσεις
της και ανήκει στην ευρωπαϊκή
οικογένεια. Ωστόσο, υπάρχει μία
κατάσταση σε εκκρεμότητα, όσο
η σύγκρουση δεν επιλύεται. 

–Έχετε πει πως δεν θέλετε να
κρίνετε το σχέδιο, ωστόσο μία
μεγάλη μερίδα της ε/κ κοινότη-
τας, νιώθει πως το Σχέδιο Ανάν
δεν ανταποκρινόταν στις ανη-
συχίες της σε ό,τι αφορά την
ασφάλεια. Θα μπορούσε να υπάρ-
ξει ένα καλύτερο αποτέλεσμα σε
συγκεκριμένες πτυχές του σχε-
δίου όπως η ασφάλεια ή να προ-
σεγγιστούν κάποια θέματα με
διαφορετικό τρόπο; 

–Μία βασική προϋπόθεση για
την επιτυχία είναι οι καλές προ-
θέσεις όλων των πλευρών. Σε αυτή
την περίπτωση δεν δοκιμάστηκαν
οι προθέσεις προηγουμένως. Όπως
έχω πει, ο Τάσσος Παπαδόπουλος
είπε από την αρχή: «εγώ δεν πρό-

κειται να το δεχτώ αυτό». Και το
είπε, πριν ακόμα ξεκινήσουμε. Θα
μπορούσαμε να αλλάξουμε την
άποψή του αν γίνονταν πραγμα-
τικές διαπραγματεύσεις. Θυμάμαι
συγκεκριμένα που είχα συνάντηση
με τον Κόφι Ανάν και τον ρώτησα
πότε θα ξεκινήσουμε τις διαπραγ-
ματεύσεις. Με κοίταξε έκπληκτος
και διερωτήθηκε τι εννοώ. Του εί-
πα: «πότε θα καλέσουμε τα εμπλε-
κόμενα μέρη να καθίσουν στο τρα-
πέζι να συζητήσουμε και να κα-
ταλήξουν σε κάποιες συναινέσεις;
Και αν χρειαστεί θα πρέπει να τους
πεις να μείνουν στο δωμάτιο χωρίς
να πιουν, να φάνε, μέχρι να βρουν
λύση.». Αυτός ωστόσο δεν ήταν ο
τρόπος που τα Ηνωμένα Έθνη λει-
τουργούσαν…

–Αν ήταν άλλο πρόσωπο στην
προεδρία της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, θεωρείτε πως θα είχαμε
διαφορετικά αποτελέσματα; 

–Είναι πιθανό. Όπως είπα, εμ-

πιστευόμουν τον κ. Κληρίδη και
κατά την άποψή μου θα βρίσκαμε
λύση μαζί του. 

–Πέρασαν 20 χρόνια από την
απόρριψη του Σχεδίου Ανάν.
Εξακολουθείτε να πιστεύετε πως
δεν ήμασταν ποτέ τόσο κοντά
σε λύση όσο τότε; 

–Ναι.

–Να υποθέσουμε πως δεν είστε
ιδιαίτερα αισιόδοξος για μελλον-
τικές εξελίξεις; 

–Όχι, δεν είμαι, γιατί δεν υπάρ-
χει ένα σημαντικό στοιχείο για
λύση πλέον. Το κίνητρο της τουρ-
κικής συμμετοχής. Αυτό έχει τε-
λειώσει. Η Ε.Ε. έχει χάσει την Τουρ-
κία, δεν θα πω για πάντα, αλλά η
Τουρκία οδηγείται σε διαφορετική
κατεύθυνση πλέον.

Συνεπώς η Ε.Ε. δεν μπορεί να
αναμένει από την Τουρκία να είναι
ιδιαίτερα βοηθητική για λύση του
Κυπριακού.

Δεν ήταν λάθος η ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε. τότε

<<<<<<

Είπα στον Κόφι Ανάν
«πότε θα καλέσουμε
τα εμπλεκόμενα μέρη
να καθίσουν στο τραπέζι
να συζητήσουμε
και να καταλήξουν σε
κάποιες συναινέσεις;
Και αν χρειαστεί θα
πρέπει να τους πεις να
μείνουν στο δωμάτιο
χωρίς να πιουν, να φάνε,
μέχρι να βρουν λύση».

Ο Γκίντερ Φερχόιγκεν με αφορμή τα 20 χρόνια από το δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν μιλάει στην «Κ» για τις τότε διαπραγματεύσεις και
την ενταξιακή πορεία της Κύπρου.

<<<<<<

Ο Γλαύκος Κληρίδης
μού υποσχέθηκε προσω-
πικά πως «η διαπραγμα-
τευτική διαδικασία για
την επίλυση του Κυπρια-
κού δεν θα αποτύχει
εξαιτίας της στάσης των
Ε/κ. Εμείς θα τη στηρί-
ξουμε». Όμως, όταν το
Σχέδιο κατατέθηκε, ήταν
ήδη εκτός εξουσίας...
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Eνας υγιώς σκεπτόμενος άνθρωπος
απαιτεί να ακολουθηθεί η μόνη δια-
δικασία που υπάρχει γιανα ελεγχθεί
η συμπεριφορά τού γενικού ελεγκτή
έναντι ανεξάρτητων αξιωματούχων
και άλλων προσώπων στη δημόσια
σφαίρα», δηλώνει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο βοηθός γενικός ει-
σαγγελέας Σάββας Αγγελίδης. Ερω-
τηθείς ποια είναι η ενδεδειγμένη
διαδικασία, απαντά ότι υπό τις πε-
ριστάσειςημόνη διαθέσιμη επιλογή
για να αξιολογηθεί αυτή η συμπε-
ριφορά είναι από τους εκ του Συν-
τάγματος καθ’ ύληναρμόδιους, ήτοι
τα μέλη του Δικαστικού Συμβουλίου
στο πλαίσιο εκδίκασης αίτησης για
να κριθεί τι συνιστά ανάρμοστη
συμπεριφορά για σκοπούς απόλυ-
σης. 

–Στη γραπτή δήλωσή σας, μετά
την ανακοίνωση της Αρχής κατά
της Διαφθοράς, κάνετε λόγο για
μερική απάμβλυνση και ικανοποί-
ηση για τον διασυρμό που πέρασε
ο θεσμός και τον εξευτελισμό που
περάσατε προσωπικά, χωρίς να
υπήρχε πραγματικό αντικείμενο
μετά από ανώνυμες (επώνυμες)
καταγγελίες με διάφορα κίνητρα
πίσω από αυτές. Γιατί αναφέρεστε
σε μερική ικανοποίηση; Δεν αι-
σθάνεστε πλήρως δικαιωμένος; 

–Η μερική ικανοποίηση παρα-
πέμπει στο γεγονός ότι με δηλώσεις,
ανακοινώσεις και αναλύσεις πριν
αλλά κυρίως αμέσως μετά την ανα-
κοίνωση της απόφασης της Αρχής
–και δυστυχώς μέχρι και σήμερα–
κάποιοι επιχειρούν να διατηρήσουν
στο προσκήνιο μια εικόνα που τε-
χνηέντως καλλιέργησαν και που
όντως εξευτελίζει τόσο εμένα προ-
σωπικά αλλά και διασύρει τονθεσμό
που υπηρετώ. Αυτό που ανέμενα
ήταν να υπήρχε σεβασμός στην
απόφαση της Αρχής από όλους, κάτι
που στη θεωρία επιχειρήθηκε αλλά
στην πράξη όχι.

–Τι εννοείτε;
–Εννοώ ότι ο γενικός ελεγκτής

και ο εκπρόσωπος Τύπου της Ελεγ-
κτικής Υπηρεσίας, χωρίς να έχουν
αρμοδιότητα, αναλύουν την από-
φαση, αναφέρουν θεωρητικά ότι
σέβονται την απόφαση αλλά προ-
χωρούν και σχολιάζουν είτε την
απόφαση, λέγοντας ότι θα μπορούσε
να είναι πιο συγκεκριμένη και να
επεκταθεί κάπως και να ήταν πιο
αναλυτική, είτε τις καταγγελίες, με
ανεπίτρεπτες αναφορές για το πρό-
σωπό μουκαι αφήνοντας σαφέστα-
τες αιχμές ότι δεν αποκλείεται να
υπάρχει κατάχρηση εξουσίας από
εμένα.

–Γιατί αναφέρεστε σε ανώνυμες –
επώνυμες καταγγελίες; 

–Η διαβίβαση μιας ανώνυμης κα-
ταγγελίας δεν εξυπακούεται και υιο-
θέτηση του περιεχομένου της. Αν-
τίθετα, είναι προφανές ότι ο διαβι-
βάζων έχει ένανκαι μοναδικό ρόλο,
αυτόν της διαβίβασης με ασφαλή
τρόπο. Από την άλλη, το μένος που
εκδηλώνεται στις διάφορες ανακοι-
νώσεις και δημόσιες δηλώσεις του
γενικού ελεγκτή και της Υπηρεσίας
του, αλλά και η άμεση αντίδρασή
του αμέσως μετά την απόφαση της
Αρχής,αναλύοντας το περιεχόμενο
της ανώνυμης καταγγελίας, υπο-
στηρίζοντας αυτήν και με λεπτο-
μέρειες, είναι σαν να ταυτίζονται
με αυτές και λαμβάνουν θέση επί
των ισχυρισμών. Είναι γι’αυτόντον
λόγο που εύλογα συμπεραίνει κά-

ποιος ότι ναι μεν είναι ανώνυμες
καταγγελίες, αλλά ο διαβιβάζων, ο
οποίος δεν έχει αρμοδιότητα να τις
διερευνήσει, με τη συμπεριφορά
του και τις πράξεις του έχει ταυτιστεί
με αυτές και καταλήγουν οι καταγ-
γελίες να υποστηρίζονται ένθερμα
από επώνυμους.

–Γιατί λέτε ότι είναι ωσάν να ταυ-
τίζεται με αυτές;

–Αυτό που ισχύει, κατά την άπο-
ψή μου, προκύπτει από την επιχει-
ρηματολογία του μετά την απόφαση
που εξέδωσε η Αρχή σε καταγγελία
που ήταν απλώς διαβιβαστής. Την
ίδια ώρα που αναφέρει ότι δεν λέει
ότι ο κύριος Αγγελίδης είναι ένοχος
οποιουδήποτε αδικήματος, προχωρά

και επιχειρηματολογεί δίνοντας την
εντύπωση ότι ταυτίζεται με αυτές.
Αναφέρει ότι οι πολίτες είναι σωστό
να γνωρίζουν τα πραγματικά γεγο-
νότα, γιατί είναι αυτοί που θα αξιο-
λογήσουν. Δηλαδή υποθέστε ότι
έχουμε κατ’ αναλογία μία ποινική
υπόθεση εναντίον ενός κατηγορού-
μενου. Μετά το τέλος της ακροα-
ματικής διαδικασίας, το δικαστήριο
απαλλάσσει τον κατηγορούμενο
και ο κατήγορος προχωρά να ανα-
λύσει εκ νέου τη μαρτυρία δημόσια
για να αξιολογηθεί εκ νέου το ζήτημα
της ενοχής του κατηγορούμενου
από τους πολίτες. Αυτό είναι πρω-
τάκουστο και, μεταξύ πολλών άλλων,
παραβιάζει το τεκμήριο της αθωό-
τητας. 

–Ποια είναι τα κίνητρα στα οποία
αναφέρεστεστην ανακοίνωσή σας;

–Από τη θεσμική μου θέση απο-
φασίζω για θέματα που προφανώς
επηρεάζουν τρίτους. Εάν ανατρέξει
κάποιος στην ουσία των συγκεκρι-
μένων καταγγελιών εύλογα αντι-
λαμβάνεται ότι η προσπάθεια και
ο στόχος ήταν να πληγεί το όνομα
και η αξιοπρέπειά μου αλλά και η
αμφισβήτηση των εξουσιών που
έχουμε με βάση το Σύνταγμα. Ως
εκ τούτου, θεωρώ ότι θέλει μεγάλη
προσοχή ο τρόπος αξιολόγησης των
καταγγελιών, γιατί πολύ εύκολα
μπορούν, κατά τα άλλα ορθές και
αναμενόμενες διαδικασίες εξέτασης
των καταγγελιών, να αφοπλίσουν
τις εξουσίες που έχουμε και να δια-

βρώσουν την υπόληψή μας στην
κοινωνία.

–Γιατί αναφέρεστε σε διασυρμό
και εξευτελισμό;

–Πρώτο, θεωρώ ότι η Νομική
Υπηρεσία θα πρέπει να είναι σε πολύ
στενή συνεργασία με την Αρχή κατά
της Διαφθοράς για να υπάρχει το
καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα τόσο
στην αποστολή της Αρχής όσο και
για αποτελεσματική αντιμετώπιση
της διαφθοράς. Εκ των πραγμάτων
δεν μπορεί να λειτουργήσει απρό-
σκοπτα η συνεργασία από τη στιγμή
που η Αρχή καλείται να ερευνήσει
καταγγελίες εναντίον προσώπων,
για παράδειγμα εναντίον εμούή άλ-
λων λειτουργών του ποινικού τομέα
της Νομικής Υπηρεσίας, που απο-
φασίζουν για την ποινική δίωξη ή
μη κατηγορουμένων.Τοαποτέλεσμα
τέτοιας φύσεως καταγγελιών και οι
πραγματικές συνέπειες αυτών θεωρώ
είναι ο διασυρμός του θεσμού. Δεύ-
τερο, είναι εξευτελισμός να καλούμαι
να συμβουλεύω καθημερινά τον
πρόεδρο της Δημοκρατίας, υπουρ-
γούς, και να λαμβάνω αποφάσεις
για τις πλέον σοβαρές υποθέσεις
που απασχολούν τη δημόσια σφαίρα
και συνάμα να είμαι κάτω υπό συνεχή
διερεύνηση μετά από καταγγελίες. 

–Από την άλλη όμως, τι θα μπο-
ρούσε να γίνει; Υπήρχαν καταγγε-
λίες, διαβιβάστηκαν στην Αρχή και
διερευνήθηκαν. 

–Ξεκαθαρίζω ότι ούτε ασυλία
έχουμε ούτε πρέπει να δοθεί η εν-
τύπωση ότι δεν ελεγχόμαστε. Δυ-
στυχώς, όμως, η αίσθησή μου είναι
ότι με μεγάλη ευκολία και χωρίς να
αποκαλύπτονται ουσιαστικοί λόγοι,
καταχωρούνται καταγγελίες, γιατί
υπάρχει διαφωνία σε μια απόφαση
ή επηρεάζονται συμφέροντα τρίτων.
Είναι σε αυτό το σημείο που στρέφω
την προσοχή στους αρμοδίους να
διασφαλίσουν ότι δεν τυγχάνει εκ-
μετάλλευσης και κατάχρησης η όλη
διαδικασία.

–Έχετε κάποιο παράδειγμα γι’ αυτό
που λέτε;

–Δεν θα ήταν ορθό να κάνω ανα-
φορά σε παραδείγματα από τη στιγ-
μή που δεν γνωρίζω εάν η Αρχή
ολοκλήρωσε τις έρευνές της, πλην
όμως γνωρίζω ότι γίνονται καταγ-
γελίες απλώς γιατί αποφάσισα είτε
εγώ είτε άλλος λειτουργός της Νο-
μικής Υπηρεσίας ότι δεν ικανοποι-
ούνται συστατικά στοιχεία ενός αδι-
κήματος για προώθηση μιας υπό-
θεσης, είτε αναστέλλουμε μία υπό-
θεση είτε γιατί αποφασίστηκε να
εντάξουμε κατηγορούμενους στο
πρόγραμμα προστασίας μαρτύρων.
Στην ουσία, τίθεται ελαφρά τη καρ-
δία σε αμφισβήτηση η άσκηση των
εξουσιών μας από άτομα που επη-
ρεάστηκαν από τις αποφάσεις μας.

–Ο γενικός ελεγκτής υποστηρίζει
ότι είχε καταγγελίες και τις διαβί-
βασε στην αρμόδια αρχή. Τι έπρεπε
να κάνει κατά την άποψή σας; 

–Πολύ απλά έπρεπε να διαβιβάσει
αυτές στην αρμόδια αρχή και να
μην ασχολείτο δημόσια όχι μόνο
για το γεγονός ότι διαβίβασε αυτές
τις καταγγελίες αλλά και να ταυτί-
ζεται με αυτές, να υποστηρίζει αυτές
και μετά την απόφαση να δημιουργεί
εκ νέου αμφισβήτηση για το πρό-
σωπόμου, με αποκορύφωμα να ανα-
φέρει ρητά ότι δεν αποκλείεται το
ενδεχόμενο ύπαρξης κατάχρησης
εξουσίας. Αυτό σημαίνει ότι ο ίδιος
αναφέρει ότι δεν αποκλείεται το εν-
δεχόμενο να διέπραξα ποινικό αδί-
κημα, εφόσον η κατάχρηση εξουσίας
είναι ποινικό αδίκημα, ανεξάρτητα
εάν η Αρχή αποφάσισε κάτι διαφο-
ρετικό.

–Ένα από τα επιχειρήματα του γε-
νικού ελεγκτή αναφορικά με την
ανακοίνωση της Αρχής είναι ότι
για τις δύο πρώτες καταγγελίες το
λεκτικό είναι σαφές: «δεν διαπι-
στώνεται η ύπαρξη οποιουδήποτε
αδικήματος διαφθοράς», ενώ για
την τρίτη καταγγελία αναφέρεται
ότι «δεν υπάρχει επαρκής μαρτυρία
για την ύπαρξη αδικημάτων δια-
φθοράς» και ότι αυτό δεν αποκλείει
το ενδεχόμενο κατάχρησης εξου-
σίας που απλώς δεν ήταν δυνατό
να στοιχειοθετηθεί. 

–Θεωρώ ότι η ανάλυση που επι-
χειρεί να δώσει ο γενικός ελεγκτής
παραβιάζει σωρεία νομικών αρχών,
ξεφεύγει από συμπεριφορές που

αναμένεις από έναν αξιωματούχο,
καθώς επίσης και από έναν κατά τα
άλλα διαβιβαστή μιας καταγγελίας.
Επιχειρεί να τεκμηριώσει ότι δεν
αποκλείεται να διέπραξα το αδίκημα
της κατάχρησης εξουσίας λόγω κατ’
ουσία σύγκρουσης συμφέροντος.
Επίσης, η περαιτέρω επιχειρημα-
τολογία που στην ουσία προβάλλει
για το «σπάνιο όνομα» του κατηγο-
ρούμενου, για την εκπροσώπηση
στο «πρόσφατο παρελθόν», για «πο-
λύ σοβαρό κακούργημα» υπονοών-
τας το αδίκημα που ανεστάλη, για
τη «σχέση» μου με το πρώην δικη-
γορικό γραφείο μου, την εργασία
της συζύγου μου, για το μη σοβαρό
και τεκμηριωμένο τρόπο που απο-
φασίζονται ποινικές αναστολές και
το ανέλεγκτο του γενικού εισαγγε-
λέα, στην ουσία επιβεβαιώνει την
ταύτισή του με την ανώνυμη κα-
ταγγελία αλλά και την έλλειψη αν-
τικειμενικότητας.

–Το ερώτημα που εύλογα πλέον
προκύπτει είναι πώς μπορεί να
λήξει η διελκυστίνδα ανάμεσα σε
Νομική και Ελεγκτική Υπηρεσία; 

–Δεν υπάρχει κανένας ανταγω-
νισμόςγια επικράτηση της Νομικής
Υπηρεσίας έναντι της Ελεγκτικής
Υπηρεσίας. Είμαστε δύο ανεξάρτητες
Υπηρεσίες της Δημοκρατίας με εν-
τελώς διαφορετικές αρμοδιότητες.
Αυτό που κατά την άποψήμουπρέ-
πει να ξεκαθαρίσει, μέσα από την
ενδεδειγμένη διαδικασία, είναι το
ζήτημα σε σχέση με τη συμπεριφορά
του γενικού ελεγκτή. Και αυτή η
συμπεριφορά δεν περιορίζεται στα

γεγονότα που αφορούν τις δηλώσεις
του εναντίονεμούγια τις καταγγελίες
στην Αρχή. Θεωρώ ότι ένας υγιώς
σκεπτόμενος άνθρωπος απαιτεί να
ακολουθηθεί η μόνη διαδικασία που
υπάρχει για να ελεγχθεί η συμπε-
ριφορά του γενικού ελεγκτή έναντι
ανεξάρτητων αξιωματούχων και άλ-
λων προσώπων στη δημόσια σφαίρα.
Δεν πρέπει να λησμονούμε τις νο-
μικές αρχές που υπάρχουν και με
ευλάβεια θα πρέπει να τηρούνται
από όλους. Κανείς δεν είναι υπεράνω
του Συντάγματος και των Νόμων.

–Ποιο είναι το ζήτημα που πρέπει
να ξεκαθαρίσειμε τη συμπεριφορά
του γενικού ελεγκτή; 

–Πρέπει να ξεκαθαρίσει κατά
πόσο αυτή η συμπεριφορά από έναν
αξιωματούχο είναι ανάρμοστη. Είναι
γεγονός ότι υπάρχουν συγκεκριμένες

πράξεις, δηλώσεις και ενέργειες του
κ. Μιχαηλίδη που στοχοποιούν άλ-
λους θεσμούς και κρατικούς αξιω-
ματούχους και αναπόφευκτα προ-
καλούν συνεχώς διάβρωση της εμ-
πιστοσύνης του κοινού προς τους
θεσμούς. Επίσης, οι κατ’ εξακολού-
θηση αναφορές του για κατάχρηση
εξουσίας από αξιωματούχους και
λειτουργούς της δημόσιας υπηρε-
σίας, αλλά και αναφορές για συγ-
κάλυψη παρανομιών από πλευράς
του γενικού εισαγγελέα και εμένα
ως βοηθού γενικού εισαγγελέα εγ-
κυμονούν σοβαρούς κινδύνους να
περιέλθουν τα αξιώματα και οι θε-
σμοί σε ανυποληψία αλλά και προ-
καλούν συνταγματική κρίση. Δυ-
στυχώς, ένα άλλο στοιχείο που χα-
ρακτηρίζει κάποιες ενέργειες του
γενικού ελεγκτή είναι ηπαρέμβασή
του στις αρμοδιότητες άλλων αρχών

και υπηρεσιών και η έλλειψη αντι-
κειμενικότητας, αυτοσυγκράτησης,
αυτοελέγχουκαι σεβασμού, με απο-
τέλεσμα να επηρεάζεται δυσμενώς
η εύρυθμη καιαποτελεσματική λει-
τουργία του κράτους.

–Ποια είναι η μόνη και ενδεδειγμένη
διαδικασία στην οποία αναφέρεστε
γιανα ελεγχθεί η συμπεριφορά του
γενικού ελεγκτή; 

–Προσπάθησα να σκιαγραφήσω
από τη μία τον τρόπο που ο γενικός
ελεγκτής απρόκλητα και συνειδητά
ενεργεί εναντίον προσώπων, συμ-
περιλαμβανομένου και εμού προ-
σωπικά, και από την άλλη να οριο-
θετήσω τη ζημιά που προκαλεί
αυτή του η συμπεριφορά. Υπό τις
περιστάσεις η μόνη διαθέσιμη επι-
λογή για να αξιολογηθεί αυτή η
συμπεριφορά είναι από τους εκ του
Συντάγματος καθ’ ύλην αρμόδιους,
ήτοι τα μέλη του Δικαστικού Συμ-
βουλίου στο πλαίσιο εκδίκασης αί-
τησης για να κριθεί τι συνιστά
ανάρμοστη συμπεριφορά για σκο-
πούς απόλυσης.

–Έχει ληφθεί σχετική απόφαση; 
–Δεν θεωρώ δεοντολογικά ορθό

να προτρέξω με ανακοίνωση ή εί-
δηση ότι αποφασίστηκε η καταχώ-
ρηση αίτησης για να κριθεί τι συ-
νιστά ανάρμοστη συμπεριφορά για
σκοπούς απόλυσης του γενικού
ελεγκτή.

–Ο γενικός ελεγκτής έχει εκφράσει
τη θέση ότι δεν μπορεί ο γενικός
εισαγγελέας να αρχίσει διαδικασία

παύσης του και ότι και αυτό θα
κριθεί στο δικαστήριο. 

–Δεν έχω πρόθεση να μπω σε
δημόσιο διάλογο για ζητήματα που
προφανώς και θα είναι επίδικα σε
μια τέτοια ενδεχόμενη διαδικασία.
Γενικά όμως αναφέρω το αυτονόητο,
το οποίο καθιερώθηκε και από τη
νομολογία, ότι ογενικός εισαγγελέας
είναι ο αρμόδιος για διασφάλιση
του δημοσίου συμφέροντος και με
βάση το Σύνταγμα έχει δικαίωμα
να προωθήσει τέτοια διαδικασία.

–Στο ενδεχόμενο μιας τέτοιας δια-
δικασίας, αν το δικαστήριο δεν
αποφασίσει παύση του γενικού
ελεγκτή, θα παραιτηθείτε;

–Από τηνπρώτη στιγμή του διο-
ρισμού μου γνώριζα ότι δεν θα πα-
ραμείνω στην υπηρεσία μέχρι την
ηλικία αφυπηρέτησήςμου, που είναι
η ηλικία των 68 ετών. Θεωρώ ότι
τα αξιώματα δίνουν την ευκαιρία
να προσφέρεις στηνκοινωνία. Ταυ-
τόχρονα, πιστεύω ότι θητεία για
χρονική περίοδο 8-10 χρόνων είναι
υπέρ το δέον ικανοποιητική για να
αποδόσεις και να πετύχεις κάποιους
στόχους. Η θέση μου είναι ότι από
τη στιγμή που ακολουθείται μια
καθ’ όλα νόμιμη αλλά και η μόνη
διαθέσιμη διαδικασία για να ελεγχθεί
η συμπεριφορά του κ. Μιχαηλίδη,
τυχόν αποτυχία σε ενδεχόμενη αί-
τηση δεν εξυπακούεται και παραί-
τησήμου.Από την άλλη, εθελούσια
αποχώρησησε οποιοδήποτε χρονικό
στάδιο κάποιου προσώπουαπό ένα
αξίωμα είναι και θα πρέπει να είναι
πάντοτε ένα ανοικτό ενδεχόμενο. 

Στην ουσία επιβεβαιώνει την ταύτισή του με την ανώνυμη καταγγελία

ΣΑΒΒΑΣ ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ, βοηθός γενικός εισαγγελέας 

Να ελεγχθεί η συμπεριφορά
του γενικού ελεγκτή,
αν είναι ανάρμοστη 

Η μόνη διαθέσιμη επιλογή είναι να αξιολογηθεί από τους εκ του Συντάγματος
καθ’ ύλην αρμόδιους, ήτοι τα μέλη του Δικαστικού Συμβουλίου

<<<<<<<

Ο γενικός εισαγγελέας
είναι ο αρμόδιος για δια-
σφάλιση του δημοσίου
συμφέροντος και με βά-
ση το Σύνταγμα έχει την
αρμοδιότητα να προωθή-
σει τέτοια διαδικασία.

«Ο γενικός ελεγκτής και ο εκπρόσωπος Τύπου της Ελεγκτικής, χωρίς να έχουν αρμοδιότητα, αναλύουν την
απόφαση της Αρχής […], αφήνοντας σαφέστατες αιχμές ότι δεν αποκλείεται να υπάρχει κατάχρηση εξουσίας
από εμένα».

«Από την πρώτη στιγμή του διορισμού μου γνώριζα ότι δεν θα παραμείνω
στην υπηρεσία μέχρι την ηλικία αφυπηρέτησής μου». 
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NIMBY: Να φύγουν, να πάνε (να χτίσουν) αλλού

Τ α τελευταία χρόνια και η Ελ-
λάδα περνάει μια τεράστια
οικιστική κρίση. Οι τιμές των

σπιτιών έχουν εκτοξευτεί στα ου-
ράνια, την ώρα που τα έσοδα των
εργαζομένων παραμένουν καθη-
λωμένα. Δεν είναι μόνο ελληνικό
φαινόμενο. Η ιδέα ότι ένα ζευγάρι
εργαζομένων μπορεί ρεαλιστικά
να αγοράσει ένα ακίνητο (έστω με
δάνειο) επαρκούς μεγέθους και
προδιαγραφών για να ικανοποιεί
τις ανάγκες μιας μικρής οικογένειας,
κάτι που στο παρελθόν σε πολλές
χώρες ήταν ένα ρεαλιστικό και συ-
νηθισμένο μοντέλο ζωής, το 2024
φαντάζει εντελώς ανέφικτο. Και
τα ενοίκια, επίσης, αυξάνονται
πολύ πιο γρήγορα από ό,τι οι μισθοί
των εργαζομένων. Από το 1960 έως
το 2016 τα νοίκια στις ΗΠΑ αυξή-
θηκαν κατά 61%, ενώ οι μισθοί των
ενοικιαστών κατά 5%. Παγκόσμιο
το πρόβλημα.

Αλλά δεν είναι μόνο πρόβλημα
εισοδημάτων. Είναι και πρόβλημα
προσφοράς. Οι ιδιοκτήτες ανεβά-

ζουν τις τιμές των ακινήτων που
πουλάνε ή ενοικιάζουν, επειδή
υπάρχει ζήτηση. Και παρόλο που
ο πληθυσμός της Ελλάδας από το
2011 κι έπειτα μειώνεται, νέοι άν-
θρωποι και νέες οικογένειες εξα-
κολουθούν να υπάρχουν, και η ζή-
τηση για ένα μέρος να μείνουν φεύ-
γοντας από την πατρικές εστίες πα-
ραμένει. Επιπλέον, το κτιριακό δυ-
ναμικό στις ελληνικές πόλεις είναι
πλέον πολύ γερασμένο. Το μεγα-
λύτερο μέρος του αστικού ιστού
χτίστηκε την περίοδο 1950-1980,
με προδιαγραφές άλλης εποχής. Οι
κάτοικοι τέτοιων σπιτιών αναπό-
φευκτα αναζητούν ολοένα συχνό-
τερα νέα στέγη. Ερχεται και το κρά-
τος με καταστροφικές παρεμβά-
σεις/στρεβλώσεις τύπου Golden Vi-
sa, και η ζήτηση για σπίτια γίνεται
ακόμη μεγαλύτερη. Ερχεται και το
Airbnb, και το πλήθος των διαθέ-
σιμων ενοικιαζόμενων συρρικνώ-
νεται. Τι λείπει; Η προσφορά.

Ο χώρος στον οποίο μπορούν
να χτιστούν σπίτια στις πόλεις είναι

πεπερασμένος, γι’ αυτό οι πολεο-
δομικοί κανόνες που ορίζουν τι
μπορεί να χτιστεί και πού είναι κρί-
σιμο εργαλείο για ένα κράτος. Σε
όλο τον κόσμο, λοιπόν, υπάρχει
σήμερα το ίδιο πρόβλημα. Υπάρχει
ζήτηση για νέα σπίτια. Αλλά πολλά
κράτη συνηθίζουν να περιορίζουν
ή να εμποδίζουν την κατασκευή
νέων σπιτιών, διατηρώντας πολε-
οδομικούς κανόνες απαρχαιωμέ-
νους, για να διαφυλάξουν αληθινά,
σημαντικά κοινωνικά συμφέροντα,
ή ευτελέστερα, ιδιωτικά.

Κι εκεί μπαίνει το κίνητρο που
κρύβεται πίσω από τις επικλήσεις
για «τη διαφύλαξη του χαρακτήρα»
προαστίων όπως η Κηφισιά, του
Παπάγου ή η Βάρη, που διαμαρτύ-
ρονται αυτή την εποχή για περι-
πτώσεις εφαρμογής του Νέου Οι-
κοδομικού Κώδικα: NIMBY. Ετσι
λέγεται. Πέντε αρχικά, που σημαί-
νουν «not in my back yard»: όχι
στη δική μου την αυλή. Χρειάζεται
να αλλάξουν οι κανόνες για να χτι-
στούν περισσότεροι όροφοι, πε-

ρισσότερα διαμερίσματα, να αυ-
ξηθεί η προσφορά; Ο.Κ. Αλλά όχι
εδώ. Να πάτε αλλού. Και όταν όλοι,
παντού, το ίδιο λένε, υπάρχει πρό-
βλημα.

Βεβαίως, θα πει κανείς, γιατί να
χτίσουμε καινούργια σπίτια, όταν
υπάρχουν τα εκατοντάδες χιλιάδες
ακίνητα στην Ελλάδα που οι ιδιο-
κτήτες τους αφήνουν άδεια; Γιατί
να μη δοθούν κίνητρα να ανοίξουν
αυτά και να μπουν στην αγορά,
αντί να χτίσουμε καινούργια; Είναι
ένα λογικό ερώτημα που, ωστόσο,
στην πράξη βασίζεται σε μια υπό-
θεση που δεν ισχύει: ότι δηλαδή
όλες αυτές οι εκατοντάδες χιλιάδες
διαμερίσματα είναι ακίνητα που
μπορούν σχετικά εύκολα ή γρήγορα
να κατοικηθούν. Στην Αθήνα, του-
λάχιστον, μιλάμε σχεδόν αποκλει-
στικά για πολύ παλιά ακίνητα. Η
ανακαίνιση ή η ανακατασκευή τους
θα είχε ιλιγγιώδες κόστος και σε
πολλές περιπτώσεις θα ήταν και
ανώφελη – πολλά από αυτά δεν
έχουν βασικές υποδομές που θε-

ωρούνται αυτονόητες για μια άνετη
ζωή σήμερα. Η τραγωδία στο Πα-
σαλιμάνι τις προάλλες είναι μια πε-
ρίπτωση που αναδεικνύει το πρό-
βλημα. Σε πάρα πολλά από αυτά,
δε, το θέμα είναι ούτως ή άλλως
κενό νοήματος γιατί το ιδιοκτη-
σιακό τους καθεστώς μετά δυο-
τρεις κληρονομικές μεταβάσεις
είναι τόσο μπουρδουκλωμένο, που
κανένας δεν μπορεί να βγάλει άκρη.
Δεν μιλάμε μόνο για περιπτώσεις
διαμερισμάτων που ανήκουν σε
οκτώ ξαδέλφια που δεν μιλιούνται.
Υπάρχουν πολυκατοικίες στο κέν-
τρο της Αθήνας που έχουν και 300
ή 400 ιδιοκτήτες. Εννοείται ότι τέ-
τοια ακίνητα θα αφεθούν να ρη-
μάξουν. Θα μπορούσε το κράτος
να έρθει με ένα πρόγραμμα κόστους
δισεκατομμυρίων για να αρχίσει
τις απαλλοτριώσεις και τις κατε-
δαφίσεις, ή τα δελεαστικά κίνητρα
για την ανάπτυξη αυτού το κτιρια-
κού δυναμικού; Μάλλον όχι. Τα ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια δεν φτάνουν
για κάτι τόσο μεγάλο (εδώ το πρό-

γραμμα «Εξοικονομώ» για την ενερ-
γειακή αναβάθμιση κατοικιών φτά-
νει μόλις για λίγες δεκάδες χιλιάδες
κατοικίες). Θα μπορούσε να κάνει
κάτι τέτοιο στο μέλλον; Ισως, αν
αλλάξουμε παραγωγικό μοντέλο
και γίνουμε μια χώρα που παράγει
καινοτομία, εξαγώγιμα προϊόντα
και πλούτο. Μέχρι να γίνει αυτό,
τα περισσότερα από τα εκατοντάδες
χιλιάδες κενά και αχρησιμοποίητα
ακίνητα θα παραμείνουν αχρησι-
μοποίητα. Οπότε από πού θα βρε-
θούν τα νέα σπίτια που θα καλύ-
ψουν τη ζήτηση; Ο.Κ., πρέπει να
καταργηθεί η Golden Visa, που έχει
προκαλέσει ανυπολόγιστη κατα-
στροφή (και γι’ αυτό καταργείται
σταδιακά στις υπόλοιπες ευρωπαϊ-
κές χώρες). Και, ναι, να δοθούν όσα
κίνητρα είναι εφικτό σε ιδιοκτήτες
για να ανακαινίσουν τα ακίνητά
τους και να τα βγάλουν στην αγορά.
Αλλά αυτά μόνο δεν φτάνουν. Χρει-
άζονται νέα σπίτια. Πού θα χτι-
στούν; Ναι, ξέρω. Οχι στη δική μας
την αυλή. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ο περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας,
ένα από τα εμβληματικά έργα υπο-
δομών της Κύπρου αλλά και της
επαρχίας Λευκωσίας, δεν θα απο-
τελέσει την εξαίρεση του κανόνα
σε ό,τι αφορά τα χρονοδιαγράμματα
ολοκλήρωσής του που έχουν τεθεί.
Αν ληφθούν μάλιστα υπόψη τα
πραγματικά δεδομένα από την εκτέ-
λεση της Α’ φάσης του περιμετρι-
κού, εύκολα μπορεί να εξαχθεί το
συμπέρασμα πως ο αρχικός στόχος
του 2028 θα παραμείνει απλώς ένας
στόχος. Η καθυστέρηση που κα-
ταγράφεται αφήνει πίσω της ένα
μείγμα επιπτώσεων που ξεκινούν
από τις επιπρόσθετες προϋπολο-
γισμένες δαπάνες εκτέλεσης του
έργου, τις επιπτώσεις στο κυκλο-
φοριακό πρόβλημα της πρωτεύου-
σας, αλλά και τις περιβαλλοντικές
επιπτώσεις της επαρχίας Λευκω-
σίας. Ο περιμετρικός που έχει χα-
ρακτηριστεί έργο πνοής στηρίζεται
από την Ε.Ε. σε ποσοστό 85% με
τους πλέον απαισιόδοξους να εν-
τοπίζουν προβλήματα με την Ε.Ε.
από τις καθυστερήσεις ολοκλήρω-
σης. Η «Κ» σε μια προσπάθεια να
ακτινογραφήσει την πορεία υλο-
ποίησης του έργου, μίλησε με τον
εργοδότη του έργου που είναι τα
Δημόσια Έργα, τον εργολήπτη της
Α΄ φάσης του περιμετρικού που εί-
ναι η Cyfield, εταιρεία με έντονη
παρουσία σε δημόσια συμβόλαια,
αλλά και με ειδικούς για προσδιο-

ρισμό των επιπτώσεων από τις κα-
θυστερήσεις.

Το έργο
Το έργο εισήλθε σε τροχιά υλο-

ποίησης τον Μάρτιο του 2020, ωστό-
σο προηγήθηκε μια περίοδος 20
ετών για να «ωριμάσει». Παρά την
καθυστέρηση που καταγράφηκε
από το 2001 που ξεκίνησε ο σχε-
διασμός, το κατασκευαστικό κομ-
μάτι δεν απέφυγε την τετριμμένη
πρακτική των δημοσίων έργων.Πα-
ρά το γεγονός ότι ο περιμετρικός
χαρακτηρίζεται από τους συγκοι-
νωνιολόγους ως το κορυφαίο έργο
οδικής υποδομής για τη Λευκωσία,
η Α΄ φάση του περιμετρικού έχει
εκτροχιασθεί χρονικά κατά ενάμιση
χρόνο. Σε ενημερωτικό σημείωμα
που ετοίμασαν τα Δημόσια Έργα
για την «Κ», περιγράφεται ο οδικός
χάρτης ολοκλήρωσης της Α΄ φάσης
αλλά και των υπολοίπων επτά. Σύμ-
φωνα με το σημείωμα:

-«Για την πρώτη φάση του Πε-
ριμετρικού εξετάστηκαν όλα τα
αιτήματα παράτασης χρόνου του
Εργολάβου μέχρι σήμερα και ανα-
μένεται να δοθεί παράταση χρόνου
μέχρι τις 16 Ιουνίου, 2024. Στις 20
Απριλίου, 2024, αναμένεται να δο-
θεί στην κυκλοφορία η όδευση
από τον παλαιό δρόμο Λευκωσίας
– Λεμεσού, προς τον υφιστάμενο
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας –
Λεμεσού με κατεύθυνση τη Λευ-
κωσία, μέσω της νέας γέφυρας
που διασταυρώνει τον υφιστάμενο

Αυτοκινητόδρομο. 
- Για την ολοκλήρωση όλων των

φάσεων του Περιμετρικού θα προ-
σφοροδοτηθούν ακόμη εφτά Συμ-
βόλαια. Η επόμενη είναι η Φάση
Β3, από τον οικισμό Ανθούπολης
μέχρι τον δρόμο Λακατάμιας – Λευ-
κωσίας και αναμένεται να προκη-
ρυχθεί εντός των επόμενων 2 μη-
νών. Η έναρξη των κατασκευαστι-
κών εργασιών, αναμένεται στις αρ-
χές του 2025. 

-Οι επόμενες έξι φάσεις αναμέ-

νεται να προωθηθούν ακολούθως
τα επόμενα χρόνια, ανάλογα των
ευκαιριών χρηματοδότησης. Το
συνολικό κόστος ολόκληρου του
Περιμετρικού Αυτοκινητόδρομου
αναμένεται να ανέλθει στα 350
εκατομμύρια ευρώ».

Ο εργολήπτης του έργου
Τις καθυστερήσεις που παρου-

σιάζει η Α΄ φάση του περιμετρικού

παραδέχεται και η Cyfield, εργο-
λήπτρια εταιρεία του έργου. Ο CEO
της εταιρείας Κώστας Χρυσοχός,
μιλώντας στην «Κ» εκτίμησε πως
οι παρατάσεις που ζήτησε η εται-
ρεία και πήρε από τα Δημόσια Έργα
είναι στον ενάμιση χρόνο. Το πλάνο
της εταιρείας σύμφωνα με τον κ.
Χρυσοχό είναι το έργο να παραδοθεί
μέσα στο καλοκαίρι, ωστόσο ο χρό-
νος θα εξαρτηθεί από ζητήματα
για τα οποία γίνονται διαβουλεύσεις
με τα Δημόσια Έργα. Με εξαίρεση
μια περίοδο έξι μηνών (υγειονομική
κρίση) οι παρατάσεις που δόθηκαν,
κατά τον ίδιο, ήταν δικαιολογημέ-
νες, κάτι που σημαίνει πως το κό-
στος επιβάρυνσης το επωμίζεται
ο εργοδότης του έργου που είναι
τα Δημόσια Έργα.

Κατά τον CEO της Cyfield δεν
προκύπτουν ευθύνες του εργοδότη
ή του εργολήπτη του έργου, απο-
δίδοντας τις καθυστερήσεις σε επι-
πλέον εργασίες που προέκυψαν
σε τεχνικά θέματα και στη μορ-
φολογία του υπεδάφους. Οι δυσκο-
λίες αυτές, όπως μας είπε, δεν ήταν
γνωστές κατά την υποβολή προ-
σφορών, με αποτέλεσμα η εταιρεία
του να ζητήσει παράταση, το κό-
στος της οποίας ανάλαβαν τα Δη-
μόσια Έργα. Ωστόσο, το ερώτημα
που προκύπτει είναι γιατί η μελέτη
που προηγήθηκε δεν εντόπισε τις
ιδιαιτερότητες του υπεδάφους που
προκάλεσαν τις επιπλέον εργασίες
και κατά συνέπεια το επιπλέον κό-
στος.

Οι επιπτώσεις
Το κόστος της φάσης Α1 που

περιλαμβάνει το τμήμα από τον
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας - Λε-
μεσού μέχρι τη λεωφόρο Τσερίου,
συνολικού μήκους 7,4 χλμ. είναι
στα €72,30 εκατ. Ποσό το οποίο
θα είναι μεγαλύτερο λόγω των δι-
καιολογημένων παρατάσεων που
ζήτησε ο εργολήπτης του έργου
και εγκρίθηκαν από τα αρμόδια
κρατικά τμήματα. Τόσο τα Δημόσια
Έργα όσο και η Cyfield δεν προσ-
διόρισαν το επιπλέον κόστος ολο-
κλήρωσης των έργων το οποίο θα
επιβαρύνει τα δημόσια ταμεία και
για το οποίο δεν υπάρχει επίσημη
ενημέρωση. Ειδικοί σε θέματα υπο-
λογισμού οικονομικών ζητημάτων
από τους οποίους η «Κ» ζήτησε να
προσδιορίσουν κατά προσέγγιση
το πέναλτι που θα πληρώσει το
κράτος, αρκέστηκαν να το προσ-
διορίσουν σε αρκετά εκατομμύρια
ευρώ. Ωστόσο, όπως επισήμαναν,
οι οικονομικές επιπτώσεις δεν πε-
ριορίζονται μόνο στο κόστος κα-
τασκευής. Οι ίδιοι εντοπίζουν εν-
δεχόμενα προβλήματα με τον χρη-
ματοδότη του έργου, που είναι η
Ε.Ε., εάν οι καθυστερήσεις συνε-
χιστούν, και απώλειες κρατικών
εσόδων.

Tα αναμενόμενα οφέλη 
Ο περιμετρικός Λευκωσίας, μέρος

του εθνικού δικτύου της Κύπρου
και αναπόσπαστο τμήμα του Κεν-
τρικού Δικτύου (Core Network) του

Διευρωπαϊκού Δικτύου Μεταφορών
(ΔΕΔ-Μ) (Trans- European Transport
Network), αφορά ένα αυτοκινητό-
δρομο τεσσάρων λωρίδων κυκλο-
φορίας, συνολικού μήκους 32 χλμ.
Ο περιμετρικός που θα συνδέει τους
αυτοκινητόδρομους που καταλήγουν
στη Λευκωσία (αυτοκινητόδρομος
Λευκωσίας - Λεμεσού, αυτοκινητό-
δρομος Λευκωσίας - Τροόδους και
αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας - Πα-
λαιχωρίου) και θα δρα ως παρακαμ-
πτήριος για το Πολεοδομικό Συγ-
κρότημα Λευκωσίας, εξυπηρετώντας
πολλούςδήμους και κοινότητες της
Επαρχίας Λευκωσίας αναμένεται
να μειώσει τον ημερήσιο όγκο οχη-
μάτων κατά 12,4%, ενώ η μείωση
κυκλοφορίας του αυτοκινητόδρομου
στην είσοδο της Λευκωσίας θα είναι
της τάξης του 5%. Στα οφέλη θα
πρέπει να προστεθούν: 

-Η βελτίωση συνδεσιμότητας
της Κύπρου με τον ηπειρωτικό ευ-
ρωπαϊκό χώρο (δημιουργία ενός
βασικού δικτύου αυτοκινητοδρό-
μων που καλύπτουν την εθνική
επικράτεια και τη διασυνδέουν με
τις πύλες εισόδου της Κύπρου).
-Η βελτίωση προσβασιμότητας του
Πολεοδομικού Συγκροτήματος Λευ-
κωσίας και περιφερειακών δήμων
και κοινοτήτων.

-Η μείωση χρόνου διακίνησης
και αύξηση μέσης ταχύτητας δια-
κίνησης.

-Η βελτίωση των επιπέδων οδι-
κής ασφάλειας για όλους τους χρή-
στες της οδού.

Βαρίδι οι καθυστερήσεις δημοσίων έργων
Εκτός χρονοδιαγραμμάτων η ολοκλήρωση της Α΄ φάσης του περιμετρικού Λευκωσίας – Αλυσιδωτές οι επιπτώσεις

Κατά ενάμιση χρόνο έχει καθυστερήσει η ολοκλήρωση της Α΄ φάσης του περιμετρικού Λευκωσίας, ο οποίος με βάση το συμβόλαιο θα έπρεπε να είχε παραδοθεί τον Μάρτιο του 2023.

<<<<<<

Οι παρατάσεις που έχει
ζητήσει και έχει πάρει η
Cyfield θεωρούνται από
την ίδια δικαιολογημέ-
νες, κάτι που σημαίνει
πως το κόστος των καθυ-
στερήσεων θα επιβαρύ-
νει τα κρατικά ταμεία.
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Στους χειρισμούς των αρμόδιων
κρατικών αρχών, μετά τον σάλο
για τις ψευδομετοικήσεις ψηφο-
φόρων, είναι πλέον στραμμένη η
προσοχή, καθώς ολοκληρώθηκε
από τις Επαρχιακές Διοικήσεις η
διαδικασία εξέτασης των ενστά-
σεων, οι οποίες σε αυτή την εκλο-
γική διαδικασία τοπικών εκλογών
ακολουθούν το παράδειγμα των
αιτήσεων αλλαγής διεύθυνσης –
αλλά και ως συνεπακόλουθο των
πρώτων, παρουσιάζοντας αυξημέ-
νους αριθμούς όσο ποτέ άλλοτε,
συγκεκριμένα 3.560 συνολικά και
ανά το παγκύπριο. Το υπουργείο
Εσωτερικών προτίθεται να εξετάσει
πολύ σύντομα το ενδεχόμενο ποι-
νικών ευθυνών, ενώ τα κόμματα
υποδεικνύουν τον ρόλο του κράτους
για σωστούς ελέγχους και για τι-
μωρία όσων διέπραξαν ποινικό αδί-
κημα. Μάλιστα, παραθέτουν τη
δική τους θέαση των πραγμάτων
γύρω από το όλο ζήτημα που προ-
έκυψε με τις ψευδομετοικήσεις,
εστιάζοντας στο παράδειγμα του
Δήμου Λακατάμιας, όπου υπήρξε
η μεγαλύτερη αντίδραση και μετά
από 1.130 αιτήσεις μετοικήσεων,
έγιναν περίπου 230 ενστάσεις, για
να γίνουν αποδεκτές από την Επαρ-
χιακή Διοίκηση Λευκωσίας οι μισές.
Την ίδια ώρα φάνηκε ότι το ζήτημα
είναι παγκύπριο, καθώς ανακοινώ-
θηκεαπό πλευράς υπουργείου Εσω-
τερικών και για περιπτώσεις όπως
τα δημοτικά διαμερίσματα Μέσα
Γειτονιάς, Κάτω Πολεμιδιών, Ύψω-
να και Πέγειας. Επίσης ο Δήμος
Πάφου και η κοινότητα Φοινιού.
Όλες οι ενστάσεις εξετάστηκαν
από τους οικείους επάρχους και
1.461 ενστάσεις ή ποσοστό 41%,
εγκρίθηκαν, ενώ 2.099 ενστάσεις
ή ποσοστό 59%, απορρίφθηκαν.

Ελεγχος για καταγγελίες
Θα προβούμε σε καταγγελίες

στην Αστυνομία για εξόφθαλμες
απάτες και δόλο που θα διαφανούν,
δήλωσε στην «Κ» ο γενικός διευ-
θυντής του υπουργείου Εσωτερι-
κών, Ελίκκος Ηλία, τονίζοντας πα-
ράλληλα ότι υπάρχουν ενδείξεις
ότι οι παράνομες μετοικήσεις ψη-
φοφόρων κατευθύνθηκαν από συγ-
κεκριμένα κόμματα και υποψηφί-
ους. «Έχοντας υπόψη διάφορα πε-
ριστατικά, κάποια εκ των οποίων
ιδιαίτερα σοβαρά, τα οποία είδαν
και το φως της δημοσιότητας, καθώς
και τις διατάξεις του άρθρου 103
του περί Αρχείου Πληθυσμού Νό-
μου, σύμφωνα με τις οποίες, κάθε
πρόσωπο που εν γνώσει του παρέχει
ψευδή πληροφορία σε σχέση με
τη σύνταξη του εκλογικού κατα-
λόγου ή σε οποιαδήποτε έρευνα
που γίνεται από τον Έπαρχο ή σκό-
πιμα αρνείται να δώσει οποιεσδή-
ποτε πληροφορίες, είναι ένοχο ποι-
νικού αδικήματος, το υπουργείο
Εσωτερικών έχει ζητήσει από τους
επάρχους όπως καταγράψουν όλες
τις περιπτώσεις για τις οποίες δύ-
ναται να στοιχειοποιηθεί υπόθεση,
για να διαβιβαστούν το συντομό-
τερο δυνατόν στον γενικό εισαγ-
γελέα της Δημοκρατίας για αξιο-
λόγηση και λήψη μέτρων» σημεί-
ωσε. Ο γενικός διευθυντής είπε ότι
πιθανόν η διερεύνηση να μην ολο-
κληρωθεί μέχρι τις 9 Ιουνίου, δε-
δομένου ότι απαιτείται χρόνος για
την τεκμηρίωση. 

Αλλοίωση αποτελέσματος
Στο κρίσιμο ερώτημα, το οποίο

απασχολεί αυτή τη στιγμή ορισμέ-
νους υποψηφίους και τα επιτελεία
τους, εάν μετά τις ενστάσεις και
τις καταγγελίες που δέχθηκαν οι
Επαρχιακές Διοικήσεις για ψευδείς
δηλώσεις διευθύνσεων (καφετέριες,
υπεραγορές, κατοικίες φίλων και
γνωστών, αλλά και οικόπεδα, είναι
αναφορές που είδαν το φως της

δημοσιότητας), το κράτος είναι σε
θέση να διαβεβαιώσει ότι, μετά τον
έλεγχο των ενστάσεων με τα ερ-
γαλεία που αξιοποίησε, έχει απο-
τρέψει το ενδεχόμενο αλλοίωσης
αποτελέσματος, από πλευράς
υπουργείου Εσωτερικών έγινε πα-
ραδεκτό ότι αυτό δεν μπορεί να ει-
πωθεί. «Προσπαθούμε στο πλαίσιο
της νομοθεσίας να εφαρμόζουμε
τον νόμο. Έγιναν οι έρευνες από
τους επάρχους, εξετάστηκαν και
οι ενστάσεις που υποβλήθηκαν,
μία προς μία, όπου προβλέπει η νο-
μοθεσία, ακριβώς, για να διασφα-
λίσει την εγκυρότητα του εκλογικού

καταλόγου. Δεν μπορώ να πω ότι
αποκλείονται λάθη στον εκλογικό
κατάλογο ή ότι όλες οι περιπτώσεις
είναι τέλειες. Αλλά δεν παρατηρείται
διαφορά με προηγούμενες εκλογι-
κές αναμετρήσεις. Η μόνη διαφορά
είναι οι αριθμοί» δήλωσε στην «Κ»
ο έφορος εκλογών, Μενέλαος Βα-
σιλείου. Ανέφερε συγχρόνως ότι
τα εργαλεία, με τα οποία αξιολό-
γησαν τις ενστάσεις, ήταν ως επί
το πλείστον η τηλεφωνική επικοι-
νωνία, σε συνδυασμό με τη βάση
δεδομένων του αρχείου πληθυσμού,
ενώ σε κάποιες περιπτώσεις που
κρίθηκε αναγκαίο, έγιναν και επι-
τόπιοι έλεγχοι.

Ενδεχόμενο καλπονοθείας
Απαντώντας στο κατά πόσο εν-

δέχεται να υπάρξει καλπονοθεία
εξαιτίας των μετακινήσεων ψηφο-
φόρων, ο κ. Ηλία είπε πως αυτό
εξαρτάται από τη διαφορά στο απο-
τέλεσμα της εκλογικής διαδικασίας.
«Αν για παράδειγμα σε έναν Δήμο
έχουμε εκλογή με δύο ψήφους δια-
φορά, τότε ο υποψήφιος που θα
χάσει έχει κάθε δικαίωμα να διε-
ρευνήσει περισσότερο το θέμα»
δήλωσε. Συγχρόνως παρέπεμψε

στο παράδειγμα της εκλογής του
δημάρχου Λεμεσού στις προηγού-
μενες δημοτικές εκλογές, όταν ο
τέως δήμαρχος Ανδρέας Χρίστου,
μαζί με υποστηρικτές του κατέθε-
σαν στο Επαρχιακό Δικαστήριο Λε-
μεσού αίτηση για επανακαταμέ-
τρησητων ψήφων, μετά την εκλογή
του νυν δημάρχου Λεμεσού, Νίκου
Νικολαΐδη με διαφορά εννέα μόλις
ψήφων.Σχολιάζοντας δημόσιες
αναφορές, όπως της υποψήφιας
δημάρχου Λακατάμιας, Φωτούλας
Χατζήπαπα, ότι μετά από έλεγχο
ενστάσεων και στοιχειοθέτηση,
ενδεχομένως να δηλώθηκαν οικίες
υποψηφίων ως ψευδείς διευθύνσεις
ψηφοφόρων, κάτι που συνιστά, ση-
μείωσε, ποινικό αδίκημα, και από
μέρους του ψηφοφόρου και από
μέρους του υποψηφίου, ο κ. Ηλία
σημείωσε ότι για να διερευνήσει
ένα τέτοιο ζήτημα η Αστυνομία
απαιτείται χρονικό διάστημα μηνών
και δεν μπορούν να κινηθούν ενέρ-
γειες έναντι ενός υποψηφίου, επειδή
καταγγέλθηκε στην Αστυνομία.
«Εάν ένας υποψήφιος πιστεύει και
έχει αποδείξεις ότι ένας ανθυπο-
ψήφιος έκανε αυτές τις ενέργειες,
μπορεί να το αναφέρει δημόσια κι

ας αποφασίσουν οι ψηφοφόροι τι
θα επιλέξουν» πρόσθεσε.

Νομοθετικές αλλαγές
Για τον κ. Βασιλείου προέχει η

επικαιροποίηση του νομικού πλαι-
σίου, που θα απασχολήσει τον διά-
λογο του υπουργείου με τα κόμματα
την περίοδο μετά τις εκλογές, ώστε
τα λάθη κατά τον έλεγχο των αιτή-
σεων αλλαγής διεύθυνσης, αλλά και
των ενστάσεων, να αποτρέπονται
στον μέγιστο δυνατό βαθμό. Και η
επιστράτευση της τεχνολογίας για
ακριβή έλεγχο των στοιχείων θα
μπορούσε να βοηθήσει προς αυτή
την κατεύθυνση; «Πρέπει να επι-
καιροποιηθείτο νομικό πλαίσιο πρώ-
τααπ’ όλα και η τεχνολογία έρχεται
σε δεύτερη φάση, για το πώς θα βοη-
θήσει στην εφαρμογή του νομικού
πλαισίου» σχολίασε. Σύμφωνα με
τον κ. Ηλία, η εικόνα που παρου-
σιάστηκε φέτος σε σχέση με τις μα-
ζικές υποβολές αιτήσεων αλλαγής
διεύθυνσης στις Επαρχιακές Διοι-
κήσεις, μαζικά και την τελευταία
στιγμή από κομματικά στελέχη,
όπως τόνισε, με αποτέλεσμα να κα-
ταστεί αδύνατη η μία προς μία εξέ-
ταση των αιτήσεων από τους λει-
τουργούς, θα ληφθεί υπόψη, για να
γίνουν νομοθετικές αλλαγές μετά
τις εκλογές. Για το ίδιοθέμα, ο υπουρ-
γός Εσωτερικών ανέφερε δημόσια
την Πέμπτη ότι υπάρχει μια σκέψη,
εφόσον αυτό είναι εφικτό, να υπο-
βάλλονται πιο νωρίς οι αιτήσεις, ού-
τως ώστε να υπάρχει το περιθώριο
να εξετάζονται έγκαιρα, σε περίπτω-
ση που υπάρξει ξανά τόσο μεγάλος
αριθμός μετακινήσεων και ενστά-
σεων.Σε σχέση με τις συνέπειες για
κοινοτάρχες, που ήδη έχει ή θα δια-
φανεί, ότι πιστοποίησαν ψευδείς δι-
ευθύνσεις, ο γενικός διευθυντής του
υπουργείου Εσωτερικών ζήτησε πί-
στωση χρόνου λόγω προετοιμασιών
για τις εκλογές. «Θα επιστρέψουμε,
θα αναλύσουμε τα δεδομένα, και με
βάση τη νομοθεσία θα στραφούμε
εναντίον τους, με τη συνδρομή της
Νομικής Υπηρεσίας», ανέφερε.

Η επόμενη μέρα
μετά το ζήτημα

των ψευδομετοικήσεων
Οι ενέργειες των αρχών και οι τοποθετήσεις ΑΚΕΛ - ΔΗΣΥ για τη Λακατάμια

1.461 ενστάσεις
ή ποσοστό 41%,

εγκρίθηκαν από τους
επάρχους, ενώ 2.099
ενστάσεις ή ποσοστό
59%, απορρίφθηκαν.

ΔΗΣΥ
Καμία

κομματική
ανάμειξη

«Δεν είναι οι υποψήφιοι ή τα
κόμματα που υπογράφουν ποιοι
πολίτες θα μεταφερθούν και
πού, συνεπώς δεν υπάρχει κομ-
ματική ανάμειξη», αναφέρθηκε
στην «Κ» από πλευράς ΔΗΣΥ.
«Την ίδια ώρα ζητούμε αυστηρή
εφαρμογή της νομοθεσίας και
των διαδικασιών από τις αρμό-
διες αρχές του κράτους» σημεί-
ωσε ο εκπρόσωπος Τύπου του
κόμματος, Ονούφριος Κουλλά,
κάνοντας λόγο για τον αναγκαίο
έλεγχο από το υπουργείο Εσω-
τερικών στο αν δικαιούται ή όχι
κάποιος πολίτης να υποβάλει
αίτηση μετοίκησης, όπως και
στο αν μία ένσταση είναι βάσιμη
ή όχι. «Ούτε με τους εκφοβι-
σμούς των κομμάτων πρέπει να
εγκρίνεται ή να απορρίπτεται
μία αίτηση, ούτε και με οποιεσ-
δήποτε άλλες σκοπιμότητες του
κάθε κρατικού υπαλλήλου ή
επάρχου», συμπλήρωσε. Ερω-
τηθείς εάν απασχολεί τον ΔΗΣΥ
η φωτογράφιση συγκεκριμένου
υποψηφίου του κόμματος στον
Δήμο Λακατάμιας, για μαζικές
μετοικήσεις, με αναφορές από
πλευράς ΑΚΕΛ, ότι αριθμός αυ-
τών είναι ψευδείς, ο κ. Κουλλά
απάντησε «καθόλου», διότι,
επανέλαβε, δεν είναι με την
υπογραφή του κάθε υποψηφί-
ου που γίνεται η αίτηση μετοί-
κησης. «Υπογράφει ένας δημό-
της και πρέπει να κάνει έλεγχο
το κράτος. Πιστοποιούν οι κοι-
νοτάρχες της κάθε ενορίας. Να
ελεγχθούν και αυτοί. Και όλοι
να κάνουν σωστά τη δουλειά
τους» συμπλήρωσε. Κάνοντας
ένα πολιτικό σχόλιο, ανέφερε
ότι «όλα αυτά που κάνει το
ΑΚΕΛ, δεικνύουν ότι φοβάται
πάρα πολύ, διότι φαίνεται ότι ο
δικός μας υποψήφιος έχει ανα-
πτύξει μεγάλη δυναμική μέσα
στη Λακατάμια». Συμπλήρωσε
ότι το ΑΚΕΛ «προφανώς έχει
ανησυχήσει σοβαρά στο περιο-
ρισμένο έργο που έχει κάνει και
τη δυσαρέσκεια που υπάρχει
στους δημότες της Λακατάμιας.
Απέναντι στην υποψήφια του
ΑΚΕΛ φαίνεται να αναπτύσσει
δυναμική ένας νέος, δυναμικός
υποψήφιος, όπως ο Λουκάς
Ελευθερίου».

ΑΚΕΛ
Οργανωμένη προσπάθεια

Για οργανωμένη προσπάθεια αλλοίωσης και
νόθευσης του εκλογικού αποτελέσματος στη
Λακατάμια, έκανε λόγο από πλευράς ΑΚΕΛ, ο
επαρχιακός γραμματέας Λευκωσίας και βου-
λευτής Κερύνειας, Χρίστος Χριστόφιας. Μι-
λώντας στην «Κ»είπε ότι υπάρχουν εξόφθαλμες
περιπτώσεις. «Εμείς καταθέσαμε σχεδόν 300
ενστάσεις, οι οποίες είναι ένας πολύ μεγάλος
αριθμός για το εκλογικό σώμα. Αν αύριο κριθεί
το ποιος θα εκλεγεί δήμαρχος στις λίγες ψήφους,
δεν μπορεί να κριθεί από κόσμο που δεν είναι
πραγματικά δημότης στη Λακατάμια. Έχω
την ενημέρωση ότι εγκρίθηκαν περίπου οι
μισές ενστάσεις, που δεν είναι αμελητέος αριθ-
μός» σημείωσε, για να προσθέσει ότι «δεν

παύει όμως το πολιτικό θέμα να είναι εκεί. Δη-
λαδή, το να φτάνουμε στο σημείο πλέον –και
είναι πρωτοφανές αυτό– με τόσο οργανωμένο
και μαζικό τρόπο να γίνονται ψευδείς δηλώσεις
από κόσμο ότι κατοικεί κάπου που δεν κατοικεί,
μόνο και μόνο για να πετύχει κάποιος τον
εκλογικό του στόχο, αυτό είναι όντως αλλοίωση
και νόθευση των εκλογών, είναι πλήγμα στη
δημοκρατία». Στην παρούσα φάση, σημείωσε,
είναι θέμα της Νομικής Υπηρεσίας, του γενικού
εισαγγελέα και της Αστυνομίας, εάν θα κάνουν
περαιτέρω έρευνα αυτεπάγγελτα και ακολου-
θηθούν οι διαδικασίες που προβλέπει η νομο-
θεσία. «Οι καταγγελίες μας είναι εκεί, κατα-
τεθειμένες» τόνισε.

<<<<<<

Υπάρχουν ενδείξεις ότι
οι παράνομες μετοική-
σεις ψηφοφόρων κατευ-
θύνθηκαν από συγκε-
κριμένα κόμματα και
υποψηφίους, δήλωσε
ο γενικός διευθυντής
του υπουργείου Εσωτε-
ρικών, Ελίκκος Ηλία.

Στο ερώτημα εάν το κράτος είναι σε θέση να διαβεβαιώσει ότι, μετά τον έλεγχο των ενστάσεων, έχει αποτρέψει το ενδεχόμενο αλλοίωσης
αποτελέσματος, από πλευράς υπουργείου Εσωτερικών είναι παραδεκτό ότι αυτό δεν μπορεί να ειπωθεί.
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Είκοσι χρόνια από το δημοψήφισμα για
το Σχέδιο Ανάν. Πενήντα χρόνια από το
πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή.
Μεσολάβησαν τριάντα χρόνια από το
1974 ώς το 2004, τριάντα χρόνια που για
τους πρόσφυγες έμοιαζαν αιώνας, για
εκείνα τα πρόσωπα που έχασαν δικούς
τους ανθρώπους είχαν περάσει με χίλιες
δύο δυσκολίες.

Θυμάμαι ακόμα εκείνες τις μέρες… είκοσι
χρόνια πριν, επιφυλακή, περιορισμός
εξόδων… είναι επικίνδυνες ημέρες μάς
έλεγαν στην πρωινή αναφορά, στο στρα-
τόπεδο της ΕΛΔΥΚ, όπου υπηρετούσα τη
θητεία μου. Όσοι είστε εξοδούχοι σε μι-
κρές ομάδες, αποφεύγετε την παλιά πό-
λη, μη συζητάτε πολιτικά στα καφέ, μην
έρχεστε σε αντεγκλήσεις με Κύπριους.
Λίγοι πάντως ήταν εκείνοι που το Σάββα-
το βγήκαν εξοδούχοι. Περιορισμός την
Κυριακή, επιστροφή το μεσημέρι. Ήταν
πονηρές οι μέρες. Υπερβολές τα περισ-
σότερα… μπορεί και εμείς να καταλαβαί-
ναμε λίγα. Σχέδιο Ανάν, Τούρκοι, Άρωνας,
ο φωτισμένος Πενταδάκτυλος, αντιαερο-
πορικά, μία περίεργη ησυχία ακόμα και
στο ανυπόφορο ΚΑΨΙΜΙ της μονάδας. 

Για έναν περίεργο λόγο όσα ακούγαμε
στην πρωινή αναφορά, μόλις σκοτείνιαζε
έπαιρναν άλλο βάρος. Η αλήθεια είναι ότι
γνωρίζαμε λίγα, κάποιοι συζητάγαμε αν η
Κύπρος είναι ελληνική ή τουρκική, αν εί-
ναι καλό το Σχέδιο Ανάν, σάμπως και το
καταλαβαίναμε. Συζητήσεις βέβαια σύν-
τομες… που κατέληγαν στο ότι αν λυθεί το
Κυπριακό θα απολυθούμε ή όχι; Κάποιος
μάλιστα για να επιρρώσει τη γνώμη του
ότι αν οι Κύπριοι πουν «Ναι» άρχισε να

τραγουδάει το «Δεν ξαναπίνω / χυμό Λα-
νίτη / γιατί θα είμαι / πια στην Κρήτη!»… 

Τελικά δεν λύθηκε το Κυπριακό, κι για
κάμποσους μήνες ακόμα συνεχίσαμε να

πίνουμε χυμό Λανίτη, και ύστερα άλλος
για Χίο τράβηξε και άλλος για την Κρήτη.
Πέρασαν είκοσι χρόνια από τότε. Είκοσι
χρόνια από τότε που ο φίλος Μένιος με
πήγε στην Πύλα, για να δω πώς ζουν στο

ίδιο χωριό Ε/κ και Τ/κ, στο οδόφραγμα
του Αγίου Δομετίου, για να δω την ουρά
των αυτοκινήτων. Είκοσι χρόνια…

Σήμερα, 21 Απριλίου 2024 και ο Πενταδά-

κτυλος μοιάζει ανίκανος να αποσείσει
τους εισβολείς, μα πώς να τα καταφέρει,
όταν ξεκουφίζεται, από τους εκσκαφείς
των επιχειρηματιών γης της άλλης πλευ-
ράς. Στη Χάρτζια, στη Βασίλεια, στον Άγιο
Επίκτητο, στη Λάπηθο, και αλλού πληγώ-
νεται οσημέραι ο Πενταδάκτυλος και οι
πολιτικοί μας δίνουν τον δικό τους αγώ-
να… μα δεν ξέρω αν ποτέ άκουσαν για κά-
ποιον με το όνομα Ονήσιλος. Δεν ξέρω αν
ποτέ είδαν ή αισθάνθηκαν μέλισσες να
τους τσιμπούν… Δεν είδα επίσης ποτέ κα-
νέναν να φρυάξει. Μάνες και πατεράδες,
άσημων ανδρών μόνο είδα να κλαίνε και
να ολοφύρονται. Γυναίκες άσημων αν-
δρών, μετά θάνατον αγάλματα και χαράγ-
ματα, είδα μόνο να κλαίνε γοερά. 

Ψάχνοντας τη μνήμη στα Κατεχόμενα, μα
και στα χωριά της Πάφου, πολλές φορές
πιάνω τον εαυτό μου να ακούει ποδοβο-
λητά και φωνές, όχι δεν είναι από τη με-
σημεριανή παράκρουση, είναι που έχω
στο μυαλό μου τους στίχους του Καρυω-
τάκη « Όταν ακούσεις ποδοβολητά λύκων,
ο Θεός μαζί σου! Ξαπλώσου χάμου με μά-
τια κλειστά και κράτησε την πνοή σου». 

Είκοσι χρόνια μετά που η λύση δεν ήρθε
ακόμα, είκοσι χρόνια μετά, που ελάχιστοι
έμειναν να ελπίζουν, ακόμα, περπατών-
τας στους συνοικισμούς βλέπω και ακούω
ανθρώπους που θωρούν όρομα τα χωρκά
τους. Γυναίκες και άνδρες που δοξάζουν
τον Θεό που τα κατάφεραν. Και είτε από
τα Κατεχόμενα, είτε από τους συνοικι-
σμούς, φεύγοντας έχω πάντα την απορία,
άραγε ποιος ποτέ θα πει ένα συγγνώμη
σε αυτούς που τα έχασαν όλα, και μόνο το
όρομα τους έμεινε;

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Είκοσι χρόνια μετά που η λύση δεν ήρθε ακόμα, είκοσι χρόνια μετά, που ελάχιστοι έμειναν να ελπίζουν, ακόμα, περπα-
τώντας στους συνοικισμούς βλέπω και ακούω ανθρώπους που θωρούν όρομα τα χωρκά τους.

Του ΔΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ

Οι κυπριακές εξαγωγές στηρίζονται
εν πολλοίς τις τελευταίες δεκαετίες
σε δύο προϊόντα: στα φάρμακα και
στα χαλούμια. Σύμφωνα και με τα
τελευταία στοιχεία (Απρίλιος 2024)
της Στατιστικής Υπηρεσίας για τις
εξαγωγές εγχώρια παραγόμενων προ-
ϊόντων, στην πρώτη θέση βρίσκονται
τα ορυκτά καύσιμα, στη δεύτερη τα
φαρμακευτικά προϊόντα με €355,6
εκατ. (από €270,01 εκατ. το 2018)
και στην τρίτη το χαλλούμι.

Όσον αφορά στο χαλλούμι παρα-
κολουθούμε χωρίς έκπληξη κάθε
επόμενο επεισόδιο της χαμένης αξιο-
πρέπειας ενός εθνικού προϊόντος,
αφού ακόμα δεν αποφασίστηκε ή
δεν συμφωνήθηκε ποιο είναι το πρό-
τυπο γι’ αυτό καθαυτό το παραδο-
σιακό προϊόν. Από την άλλη, το φάρ-
μακο ως βιομηχανικό προϊόν εξακο-
λουθεί να κρατά σταθερά τα ηνία
ως ένας από τους σημαντικότερους
τομείς με τεράστια συμβολή στην
οικονομία, και στην Υγεία.

Η ανάπτυξη της φαρμακευτικής
βιομηχανίας τις τελευταίες τέσσερις
δεκαετίες έγινε πρωτίστως με ιδιω-
τική πρωτοβουλία και με ελάχιστη
κρατική στήριξη, φτάνοντας σε αυτά
τα εντυπωσιακά αποτελέσματα. Η
εγχώρια βιομηχανία υπήρξε πρωτο-
πόρος στις χώρες της περιοχής, έχον-
τας τη διορατικότητα να αντιληφθεί
το όφελος της παραγωγής γενόση-
μων, κυρίως, φαρμακευτικών προ-
ϊόντων. Σήμερα, προκύπτουν νέες
ανάγκες και δεδομένα στην παγκό-
σμια αγορά φαρμάκου και χώρες
όπως η Ελλάδα αντιλαμβάνονται το
τι μπορεί να προσφέρει το φάρμακο
σε μια εθνική οικονομία. Η ελληνική
κυβέρνηση έχει θέσει ως στόχο να
γίνει η Ελλάδα σημείο αναφοράς για
τη φαρμακευτική βιομηχανία και ο
πρωθυπουργός επαναλαμβάνει την
πρόθεση της Ελλάδας να ενισχύσει
τη θέση της στον τομέα. Ως αποτέ-
λεσμα της οργανωμένης κυβερνη-
τικής προσπάθειας, μέσα στην πεν-
ταετία 2017-2022 η ελληνική βιομη-
χανία κατάφερε να διπλασιάσει την
αξία των παραγόμενων φαρμακευ-
τικών προϊόντων από €953 εκατ. το
2017 σε €1,87 δισ. το 2022!

Η ελληνική κυβέρνηση με δημι-
ουργική φαντασία και απλά εργαλεία,
βοήθησε στην ενίσχυση της εγχώριας
βιομηχανίας και κατάφερε να προ-
σελκύσει επενδύσεις εντυπωσιακού
μεγέθους (εκατοντάδων εκατομμυ-
ρίων) ακόμα και από τους «γίγαντες»
του τομέα. Οι επενδύσεις αυτές δεν
αφορούν μόνο στην αύξηση της πα-
ραγωγικής δυνατότητας γενοσήμων,
αλλά και πρώτων υλών, προϊόντων
βιοτεχνολογίας κ.ά. Παράλληλα, ενι-

σχύεται η έρευνα και η καινοτομία
στον φαρμακευτικό τομέα, μέσα από
τη στήριξη του ισχυρού ερευνητικού
δυναμικού της χώρας. Χρησιμοποί-
ησαν επίσης το Clawback (την επι-
στροφή χρηματικού ποσού από τις
φαρμακευτικές εταιρείες προς το Δη-
μόσιο) ως αναπτυξιακό εργαλείο, δη-
μιουργώντας 53 επενδυτικά σχέδια.

Το οργανωμένο σχέδιο της ελλη-
νικής κυβέρνησης έχει οδηγήσει στη
μετατροπή της βιομηχανικής ζώνης
της Τρίπολης σε ευρωπαϊκό hub φαρ-
μάκου με 10 νέα εργοστάσια και 56
γραμμές παραγωγής, 14 νέες ερευ-
νητικές δομές και κάποιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. Το εξαιρετικά
σημαντικό σε αυτή τη στρατηγική
είναι ότι είδαν τη μεγάλη εικόνα της
φαρμακευτικής αγοράς και των αναγ-
κών σε φάρμακα και κυρίως πρώτες
ύλες σε διεθνές επίπεδο. Ειδικά για
τις πρώτες ύλες, που μέχρι τώρα η
Ευρώπη εξαρτάται κυρίως από την
Ινδία και την Κίνα. Πέραν του πα-
ραδείγματος της Ελλάδας αξίζει να
αναφερθεί και η περίπτωση της Δα-
νίας, η οποία κατάφερε με την ανά-
πτυξη ενός προϊόντος (GLP-1 αγω-
νιστές για τον διαβήτη και την απώ-
λεια βάρους) που έγινε παγκόσμιο
blockbuster να ξεπεράσουν οι εξα-
γωγές φαρμάκων το ίδιο το ΑΕΠ της
χώρας.

Κύπρος και φαρμακευτική
βιομηχανία

Η Κύπρος, διαθέτοντας ήδη μια
ισχυρή βάση στην παραγωγή και

εξαγωγή φαρμάκων, έχει τη δυνα-
τότητα να εξελίξει περαιτέρω αυτόν
τον τομέα για να ενισχύσει την οι-
κονομία της. Η εστίαση στη φαρμα-
κευτική βιομηχανία μπορεί να προ-
σφέρει μακροπρόθεσμη οικονομική
σταθερότητα και ανάπτυξη, ενώ ταυ-
τόχρονα ενισχύει τη διεθνή θέση
και την εικόνα της χώρας ως κέντρου
καινοτομίας και υψηλής τεχνολογίας.
Οι αναφορές στην Ελλάδα απλώς
αποτελούν παράδειγμα, και σε καμία
περίπτωση δεν τίθεται θέμα να «το
κάνουμε όπως η Ελλάδα» (μάλλον
το αντίθετο γίνεται αφού η ανάπτυξη
της βιομηχανίας στην Κύπρο προ-
ηγήθηκε κατά πολύ της Ελλάδας).
Το μεγάλο ζητούμενο είναι να υπάρξει
οργανωμένη και ολοκληρωμένη πο-
λιτική για το φάρμακο (ανθρώπινα
και κτηνιατρικά) και στοχευμένη,
μη γενική και αόριστη προσέλκυση
επενδύσεων, εκμεταλλευόμενοι τη
δική μας δυναμική και πλεονεκτή-
ματα.

Ο καταρτισμός μιας φαρμακευτι-
κής πολιτικής απαιτεί:

• Αναγκαίες Αλλαγές στο Ρυθμι-
στικό Πλαίσιο και τη Νομοθεσία: Η
θέσπιση ενός σύγχρονου και απο-
τελεσματικού ρυθμιστικού πλαισίου
είναι ουσιαστική για την προστασία
της δημόσιας υγείας και την προ-
ώθηση της καινοτομίας. Το πρώτο
βήμα είναι η δημιουργία της Ανε-
ξάρτητης Φαρμακευτικής Αρχής, θέ-
μα το οποίο χρονίζει από το 2010.
Δυστυχώς το μοντέλο λειτουργίας
της φαρμακορρυθμιστικής αρχής
στην Κύπρο είναι δεσμευμένο σε
απαρχαιωμένες και πολυδιασπασμέ-

νες δομές και πρότυπα δεκαετιών
’60-’70, όπως είναι οι φαρμακευτικές
υπηρεσίες. Ο εκσυγχρονισμός των
δομών προφανώς δεν μπορεί να γίνει
με τον «κυπριακό τρόπο». 

• Η ενίσχυση των δραστηριοτή-
των Έρευνας και Ανάπτυξης μπορεί
να οδηγήσει στην ανάπτυξη νέων
φαρμάκων και θεραπειών, καθιστών-
τας την Κύπρο κέντρο φαρμακευτικής
καινοτομίας. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο
χωρεί η δημιουργία πολιτικής για
διεξαγωγή κλινικών μελετών στην
Κύπρο και αξιοποίηση του επιστη-
μονικού δυναμικού των νοσοκομείων.
Ειδικά για τον ΟΚΥΠΥ αυτό θα απο-
τελούσε πλούσια πηγή εσόδων.

• Οργανωμένη προσέλκυση επεν-
δύσεων. Φυσικά αυτό είναι σε άμεση
συνάρτηση με τον εκσυγχρονισμό
του ρυθμιστικού πλαισίου και της
απόδειξης ότι υπάρχει μια ανεξάρ-
τητη και υπεράνω σκοπιμοτήτων
Αρχή (η οποία ελέγχει αποτελεσμα-
τικά βάσει των διεθνών προτύπων
και την κρατική αποθήκη φαρμά-
κων).

• Ενίσχυση της Διαφάνειας: Η
ενίσχυση των μηχανισμών διαφά-
νειας και λογοδοσίας είναι κρίσιμη
για την προστασία των επενδυτών
και την εμπιστοσύνη του κοινού.

Τα οφέλη
Η ενίσχυση και ανάπτυξη της

φαρμακευτικής βιομηχανίας μπορεί
να προσφέρει σημαντικά οφέλη σε
μια χώρα όπως η Κύπρος. Αναλυτι-
κότερα: 

• Αύξηση του Ακαθάριστου Εγ-
χώριου Προϊόντος (ΑΕΠ): Η φαρμα-
κευτική βιομηχανία είναι υψηλής

αξίας, συμβάλλει σημαντικά στο ΑΕΠ
μιας χώρας μέσω της παραγωγής,
της εξαγωγής φαρμάκων και άλλων
συναφών προϊόντων.

• Δημιουργία ειδικευμένων θέ-
σεων εργασίας.

• Ενίσχυση του εξαγωγικού τομέα:
Τα φάρμακα αποτελούν ήδη το δεύ-
τερο σε εξαγωγές προϊόν της Κύπρου.
Η περαιτέρω ανάπτυξη της βιομη-
χανίας αυτής μπορεί να αυξήσει τις
εξαγωγές, βελτιώνοντας το εμπορικό
ισοζύγιο της χώρας.

• Προσέλκυση ξένων επενδύσε-
ων, οι οποίες φέρνουν κεφάλαιο, τε-
χνογνωσία και πρόσβαση σε διεθνή
δίκτυα.

• Καινοτομία και τεχνολογική
ανάπτυξη.

• Μεγαλύτερη αυτάρκεια της κυ-
πριακής αγοράς σε φάρμακα και απε-
ξάρτηση από άλλους παράγοντες
όπως χώρες της Ασίας για την πα-
ραγωγή πρώτων υλών.

• Επέκταση της παραγωγής σε
νέα προϊόντα, πέραν των γενοσήμων
όπως π.χ. τα βιοομοειδή (biosimilars),
αλλά και πρώτων υλών ή κατ’ ανά-
θεση παραγωγή για λογαριασμό με-
γάλων εταιρειών του εξωτερικού.

Συμπεράσματα
Η Κύπρος, με την ενίσχυση της

φαρμακευτικής βιομηχανίας και την
προσέλκυση ξένων επενδύσεων, έχει
τη δυνατότητα να αναπτυχθεί σε
ένα σημαντικό κέντρο καινοτομίας
στην περιοχή. Η ανάληψη δράσης
από την κυπριακή κυβέρνηση για
την αναθεώρηση του ρυθμιστικού
πλαισίου και της νομοθεσίας είναι
επιτακτική για την επίτευξη αυτών
των στόχων. Με την κατάλληλη πο-
λιτική και τις απαραίτητες ρυθμιστι-
κές αλλαγές, η Κύπρος μπορεί να
εξασφαλίσει μια δυναμική, σταθερή
και βιώσιμη φαρμακευτική βιομη-
χανία που θα συμβάλλει στην οικο-
νομική της ανάπτυξη και στην ενί-
σχυση της διεθνούς της θέσης. Η
κυβέρνηση οφείλει να δει με την
απαραίτητη σοβαρότητα τη μεγάλη
εικόνα του φαρμάκου διεθνώς και
να ενισχύσει τον τομέα, ο οποίος
αθόρυβα και σταθερά συνεισφέρει
στην οικονομία.

Το ρυθμιστικό πλαίσιο των φαρ-
μάκων είναι σαφές και αυστηρό, και
τα πρότυπα ποιότητας δεδομένα,
χωρίς να τίθεται συνεχώς θέματα
αλλαγών σε αυτά, όπως στο χαλούμι,
καθιστώντας τη φαρμακευτική βιο-
μηχανία τον σταθερό σύμμαχο της
κυπριακής οικονομίας.

Ο δρ Χρίστος Πέτρου είναι αναπληρωτής
καθηγητής, πρόεδρος Τμήματος Επιστη-
μών Υγείας, Πανεπιστήμιο Λευκωσίας.

Το φάρμακο, το χαλλούμι και η κυπριακή οικονομία

Η εστίαση στη φαρμακευτική βιομηχανία μπορεί να προσφέρει μακροπρόθεσμη οικονομική σταθερό-
τητα και ανάπτυξη.
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1 Αποφάσισα να διεκδικήσω εκλογή στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο με την πε-

ποίθηση ότι η Κύπρος μπορεί και πρέπει
να έχει ισχυρή φωνή στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Συμβάλλοντας, παρά το μικρό
της μέγεθος, ως χρήσιμη συμμέτοχη και
όχι ως ουραγός στη διαμόρφωση πολιτικών
και αποφάσεων που επηρεάζουν την κα-
θημερινότητα όλων μας. Προσωπικά δεν
αντιλαμβάνομαι την πολιτική ως επάγ-
γελμα. Για μένα η πολιτική είναι το βήμα
για να είμαι ωφέλιμος και χρήσιμος για
τον τόπο. Θεωρώ σημαντικό εφόδιο τις
εμπειρίες που αποκόμισα ως υπουργός
Υγείας σε μια εξαιρετικά δύσκολη περίοδο
για τη χώρα. Θέλω να πιστεύω ότι μετα-
τρέψαμε την πανδημική κρίση σε ευκαιρία
για μία καλύτερη Δημόσια Υγεία για όλους.
Στόχος μου είναι να συμβάλω στο μέτρο
των δικών μου δυνατοτήτων στη βελτίωση
της ποιότητας ζωής κάθε πολίτη. Θα πρέ-
πει άπαντες να έχουμε κατά νου ότι η
Ευρώπη δεν είναι μακριά. Η Κύπρος είναι
η γειτονιά μας, αλλά η Ευρώπη είναι το
μεγάλο μας σπίτι. Εκεί όπου λαμβάνονται
αποφάσεις και διαμορφώνονται πολιτικές
που επηρεάζουν τον καθένα από εμάς.
Άρα η ψήφος στις ευρωεκλογές είναι πιο
σημαντική από ό,τι μπορεί να πιστεύουν
οι περισσότεροι.

2 Η διαχείριση του μεταναστευτικού
και κυρίως η αντιμετώπισή του ως

πρόβλημα ολόκληρης της Ε.Ε. προβάλλει
σήμερα ως η σημαντικότερη πρόκληση
για την Ευρώπη. Το νέο σύμφωνο που
ενέκρινε το Ευρωκοινοβούλιο για τη με-
τανάστευση και το άσυλο στις 10 Απριλίου,
με την υιοθέτηση δέκα νομοθετικών κει-
μένων, αποτελεί ένα σημαντικό βήμα
προς την ορθή κατεύθυνση. Κατά την
προσωπική μου άποψη, παρά το ότι η
συμφωνία είναι θετική, είναι μείζονος
σημασίας να παραμείνουμε διεκδικητικοί.
Η Κύπρος, ως χώρα πρώτης εισδοχής,
επιβάλλεται να διεκδικήσει ακόμα περισ-
σότερα. Σε αυτό το πλαίσιο είναι σημαν-
τικό να συνεχίσουμε να κινούμαστε με-
θοδικά, με συνέπεια και αξιοπιστία, ανα-
ζητώντας παράλληλα συνεργασίες για
την προώθηση των θέσεών μας. 

3 Σε ό,τι με αφορά θα εργαστώ για να
έχει η χώρα μας καθοριστικό ρόλο

στη διαμόρφωση των ευρωπαϊκών πολι-
τικών σε σημαντικά θέματα όπως η οι-
κονομία, το μεταναστευτικό, αλλά και η
υγεία. Για την ακρίβεια, το κόστος ζωής
που πλήττει τα νοικοκυριά σε όλη την
Ευρώπη. Για τη στήριξη της γεωργίας και
των αγροτών. Επιθυμία μου είναι να συμ-
βάλω στην κοινή προσπάθεια βελτίωσης
της ποιότητας ζωής κάθε πολίτη.

4 Οι αριθμοί προφανώς δεν μας ευνοούν,
αλλά δεν μπορούμε να τους αλλά-

ξουμε. Αυτά είναι τα δεδομένα και με
αυτά πρέπει να λειτουργήσουμε εντός
του πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Εκείνο που πρέπει να διασφαλιστεί είναι
ότι η παρουσία των ευρωβουλευτών μας
θα είναι δυναμική, συνεχής, συνεπής
και αξιόπιστη, γιατί με αυτόν τον τρόπο
θα είναι ωφέλιμη και αποδοτική για τον
τόπο μας. 

1 Ανέκαθεν είχα την πεποίθηση ότι η
πολιτική είναι ο χώρος επαφής ανάμεσα

στους πολίτες και τους θεσμούς του κρά-
τους, είτε ενός υπερεθνικού οργανισμού
όπως η Ε.Ε. Το μέσο που μας επιτρέπει
να διεκδικούμε μέσα στο πλαίσιο της δη-
μοκρατίας την ολοκλήρωση ενός κοινω-
νικού συμβολαίου που επιτάσσει τηδίκαιη
και αδιάλειπτη προσφορά στον άνθρωπο.
Η Ευρωπαϊκή Ένωση λαμβάνει καθημε-
ρινά πολυποίκιλες αποφάσεις, που συχνά
παραγνωρίζουμε ότι επηρεάζουν σε υπερ-
θετικό βαθμό το περιεχόμενο των πολι-
τικών που ακολουθούν τα κράτη-μέλη
άρα και τη ζωή μας. Αναντίλεκτα λοιπόν,
το Ευρωκοινοβούλιο συνιστά ένα χώρο
πολιτικής δράσης και διεκδίκησης, άρ-
ρηκτα συνδεδεμένο με το τοπικό μας γί-
γνεσθαι. Αυτή είναι μια εμπειρία την οποία
κουβαλώ βιωματικά από το 2004 όταν
είχα εργαστεί στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.
Και η οποία έχει εδραιωθεί μέσα από την
αδιάλειπτη έκτοτε συμμετοχή μου στον
τομέα ευρωπαϊκής πολιτικής του ΑΚΕΛ
και τη σύζευξή της με την ενεργό πολιτική
δράση, την καθημερινή ενασχόληση με
το Κυπριακό, τα ανθρώπινα δικαιώματα,
τη νομική επιστήμη, τις κοινωνικοοικο-
νομικές προκλήσεις που εδραιώνονται.
Και εξηγεί την απόφασή μου για συμμετοχή
στο ψηφοδέλτιο του ΑΚΕΛ – ΑΡΙΣΤΕΡΑ
– ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ.

2 Δεν υπάρχει μονοσήμαντη απάντηση.
Αρκεί να αναλογιστούμε πως η εξωτε-

ρική πολιτική της Ε.Ε. επηρεάζει την πραγ-
ματική οικονομία των κρατών-μελών. Χρει-
άζεται ένας ευρύς αναπροσανατολισμός
πολιτικών, με επίκεντρο τις αρχές και αξίες
που θεωρητικά πρεσβεύει. Ασφαλώς, για
να γίνει αυτό, η πιο άμεση προτεραιότητα
είναι η αλλαγή πορείας πλεύσης και η ει-
ρηνευτική συνδρομή στην προσπάθεια
τερματισμού του πολέμου στην Ουκρανία,
καθώς και της γενοκτονίας που συντελείται
στη Γάζα από την ακροδεξιά κυβέρνηση
του Ισραήλ. Η Ε.Ε. πρέπει να καταστεί επι-
τέλους μια κοινότητα προώθησης του διε-
θνούς δικαίου, όχι της υπόθαλψης κατα-
στροφικών πολέμων. Αλλά και μια κοινότητα
προάσπισης της κοινωνικής συνοχής, της
βιώσιμης, δίκαιης και ανθρωποκεντρικής
ανάπτυξης στο σύνολο των κρατών-μελών
και στη διεθνή κοινότητα. Βασικός πυλώνας
της οποίας βεβαίως, είναι και η αντιμετώπιση
του περιβάλλοντος ως κοινής κληρονομιάς
της ανθρωπότητας.

3 Αναμφίβολα, πρώτιστη προτεραιότητα
είναι η εδραίωση της αντίληψης ότι

η επίλυση του Κυπριακού, στη βάση της
συμφωνημένης λύσης, πέρα από αναγκαία
για το σύνολο του κυπριακού λαού, θα
είναι ιδιαίτερα ωφέλιμη και για την ίδια.
Η Ε.Ε. χρειάζεται ένα θετικό παράδειγμα
ειρήνευσης σε μια περιοχή που φλέγεται
και σε μια Ευρώπη που ξαναζεί συνθήκες
ανασφάλειας. Στο κάδρο των προτεραι-
οτήτων είναι βέβαια και το μεταναστευ-
τικό/προσφυγικό, όπου πρέπει επιτέλους
να κατισχύσουν το διεθνές δίκαιο και η
αλληλεγγύη. 

4 Η απάντηση έρχεται μέσα από τη δια-
χρονική δράση του ΑΚΕΛ. Με δύο

ευρωβουλευτές, από το 2004, έχουμε να
επιδείξουμε αποτελέσματα σε ζητήματα
κοινωνικής πολιτικής, δικαιωμάτων, πε-
ριβάλλοντος. Και κυρίως στο Κυπριακό.
Η συνεπής δράση και η πολιτική αξιοπι-
στία είναι τα εχέγγυα της ουσιαστικής
πολιτικής παρέμβασης που επιτρέπει συ-
νεργασίες –και παρότι είναι αντικειμενικά
δύσκολοι οι συσχετισμοί– φέρνουν και
αποτελέσματα.

ΣΤΑΥΡΗ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ
Υποψήφια ευρωβουλευτής ΑΚΕΛ

Η Ε.Ε. χρειάζεται ένα θετικό παράδειγμα
ειρήνευσης σε μια περιοχή που φλέγεται
και σε μια Ευρώπη που ξαναζεί συνθήκες
ανασφάλειας. 

1 Με μία φράση, για να δυναμώσουμε
την Κύπρο στην Ευρώπη. Βγαίνω μπρο-

στά σε ακόμα μία μάχη του Δημοκρατικού
Κόμματος ακριβώς γιατί πιστεύω πως το
Ευρωκοινοβούλιο είναι ένα πολιτικό πεδίο,
όπου μπορούμε να δυναμώσουμε την Κύ-
προ στην Ευρώπη και να εργαστούμε για
διεκδίκηση ελευθερίας και σωστής, βιώ-
σιμης λύσης του Κυπριακού, για προστα-
σία της δημοκρατίας από τους νοσταλγούς
της Χούντας, τους λαϊκιστές και τους
ακραίους, και για ενίσχυση της κοινωνικής
δικαιοσύνης προς όφελος όλων των αν-
θρώπων. 

2 Η επιβίωσή της και η περαιτέρω εδραί-
ωση του ρόλου της, τόσο στην επι-

κράτειά της, όσο και διεθνώς. Δυστυχώς,
ο πλανήτης βιώνει αυτή την περίοδο μια
πρωτοφανή ένταση κι ένα αναδυόμενο
αναθεωρητισμό ρόλων και επιρροών. Ο
δυτικός κόσμος, δηλαδή η Ευρωπαϊκή
Ένωση και οι ΗΠΑ, δοκιμάζονται από
την επεκτατικότητα της Ρωσίας του Πού-
τιν, από τη ραγδαία ανάπτυξη μεγάλων
χωρών της Ασίας, όπως η Κίνα και η Ινδία,
και από την επιθετικότητα και τη γενι-
κότερη θρησκευτική επιρροή χωρών
όπως το Ιράν. Μπροστά σε αυτές τις εξε-
λίξεις, είναι προφανές ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση θα πρέπει να θωρακιστεί και να
ενδυναμωθεί, προκειμένου να διατηρήσει
τον πρωταγωνιστικό ρόλο που έχει για
δεκαετίες.

3 Ξεχωρίζω ως κυρίαρχο θέμα την ανάγ-
κη κοινής, ευρωπαϊκής πολιτικής άμυ-

νας και ασφάλειας. Όχι μόνο για τους λό-
γους που ήδη ανέφερα, αλλά, πρωτίστως,
γιατί είμαστε μια μικρή χώρα, ημικατε-
χόμενη για 50 χρόνια και απειλούμενη
διαρκώς από την Τουρκία και ευρισκόμενη
στην πρώτη γραμμή των –οργανωμένων
από διακινητές– ροών αιτητών ασύλου,
που συνθέτουν σήμερα ένα από τα πλέον
σοβαρά ζητήματα της Κύπρου και της
κρατικής μηχανής. Επιπρόσθετα, θα επι-
κεντρωθώ και σταθέματα που σχετίζονται
με την οικονομία και τα χρηματοοικονο-
μικά, με στόχο την υγιή και βιώσιμη ανά-
πτυξη της χώρας μας, αλλά και ολόκληρης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και την καλύ-
τερη δυνατή κοινωνική στήριξη όσων
τη χρειάζονται.

4 Ασφαλώς. Όσο και αν είναι μικρός
ο αριθμός των Κύπριων ευρωβου-

λευτών, μπορούν κάλλιστα να διαδρα-
ματίσουν –και διαδραματίζουν– ρόλο
στις αποφάσεις του Ευρωκοινοβουλίου,
πρωτίστως μέσα από τις πολιτικές ομάδες
όπου συμμετέχουν. Για παράδειγμα, το
Δημοκρατικό Κόμμα συμμετέχει στη
δεύτερη μεγαλύτερη ομάδα, αυτή των
Δημοκρατών και Σοσιαλιστών (S&D),
και αποδεδειγμένα μπορεί να διαδρα-
ματίζει σημαντικό ρόλο, κυρίως για όσα
αφορούν την πατρίδα μας. Επομένως,
είναι σημαντικό να ενισχυθεί το Δημο-
κρατικό Κόμμα, επαναλαμβάνω, για να
μπορέσουμε να δυναμώσουμε την Κύπρο
στην Ευρώπη. Και εξίσου σημαντικό
είναι να μην ενισχυθεί η Ακροδεξιά, η
οποία κινείται στο περιθώριο των ευρω-
παϊκών θεσμών και δεν μπορεί να δια-
δραματίσει οποιοδήποτε θετικό ή απο-
τελεσματικό ρόλο.

ΧΡΥΣΗΣ ΠΕΝΤΕΛΙΔΗΣ
Υποψήφιος ευρωβουλευτής ΔΗΚΟ

Είναι σημαντικό να ενισχυθεί το ΔΗΚΟ, για
να μπορέσουμε να δυναμώσουμε την Κύ-
προ στην Ευρώπη. Και εξίσου σημαντικό εί-
ναι να μην ενισχυθεί η Ακροδεξιά.

1 Οι ευρωεκλογές αποτελούν ευκαιρία
για την ανάδειξη των πράσινων πο-

λιτικών, οι οποίες συνδέονται άμεσα με
τα μεγάλα κοινωνικά, οικονομικά και πε-
ριβαλλοντικά ζητήματα. Ως αναπληρωτής
πρόεδρος του Κινήματος, η διεκδίκηση
θέσης στο Ευρωκοινοβούλιο αποτελεί
αυτονόητη και συνειδητή πράξη ευθύνης.
Ταυτόχρονα, θεωρώ ότι κατέχω στον ύψι-
στο βαθμό την απαιτούμενη εμπειρία και
επάρκεια για να ανταπεξέλθω, τόσο στη
μάχη των ευρωεκλογών, όσο και στην
εκπροσώπηση στο Ευρωκοινοβούλιο σε
περίπτωση επιτυχίας του Κινήματος.

2 Η πράσινη, λειτουργική, μετάβαση με
τρόπο που να αποδίδεται κλιματική

και κοινωνική δικαιοσύνη. Δυστυχώς, η
επικράτηση και η εφαρμογή νεοφιλελεύ-
θερων και ακραίων συνταγών εντός της
Ε.Ε. μάς έχουν οδηγήσει στα σημερινά
αδιέξοδα: διεύρυνση κοινωνικών ανισο-
τήτων, φτωχοποίηση μεγάλου μέρους
του πληθυσμού, ακρίβεια, ασυδοσία θε-
σμών, αδιαφάνεια σε σημαντικές απο-
φάσεις, διαπλεκόμενη εταιρειοκρατία και
απουσία ενός συλλογικού οράματος. Σε
αντίθεση, τα πράσινα ευρωπαϊκά κόμματα
προτείνουν την υλοποίηση ενός πράσινου
και κοινωνικά δίκαιου προγράμματος που
απαντά στην κλιματική κρίση και εξα-
σφαλίζει πραγματική ευημερία σε όλους:
στήριξη αυτών που πλήττονται από την
ακρίβεια, προσιτή στέγαση, ασφαλή και
φτηνά τρόφιμα, πρόσβαση στις υπηρεσίες
υγείας, αποτελεσματική δημόσια παιδεία,
αξιοπρέπεια στις ηλικίες της τρίτης νεό-
τητας, χρηστή διοίκηση, ρύθμιση και
εποπτεία των αγορών, και άλλα πολλά.

3 Οι συνέπειες της κλιματικής κρίσης
στην Κύπρο σε συνδυασμό με το λαν-

θασμένο μοντέλο ανάπτυξης χειροτε-
ρεύουν την περιβαλλοντική, οικονομική
και κοινωνική κατάσταση. Λόγω της γε-
ωγραφικής θέσης της Κύπρου, η οποία
δεν διαθέτει χερσαία σύνορα με την Ευ-
ρώπη, απαιτούνται αυξημένοι πόροι και
ευρωπαϊκή αλληλεγγύη ώστε να υλοποι-
ήσουμε το σχέδιο για κοινωνική δικαιο-
σύνη. Απαιτείται ολοκληρωμένη ευρω-
παϊκή πολιτική στο θέμα της μετανά-
στευσης ώστε οι χώρες υποδοχής, όπως
η Κύπρος, να τυγχάνουν ουσιαστικότερης
στήριξης και αλληλεγγύης. Η κατοχή της
Κύπρου από την Τουρκία και η συνεχι-
ζόμενη παραβίαση των θεμελιωδών αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων θα πρέπει να
αναδεικνύεται σε κάθε ευκαιρία. Απαι-
τείται η εδραίωση της θέσης ότι η λύση
του Κυπριακού θα σέβεται το ευρωπαϊκό
κεκτημένο και θα απαλλάσσει οριστικά
τη χώρα μας από την κατοχική δύναμη.

4 Ναι, μπορούν. Τα προηγούμενα δύο
χρόνια εκπροσώπησα το Κίνημα σε

όλες τις τηλεδιασκέψεις του Ευρωπαϊκού
Πράσινου Κόμματος όπου διαμορφωνόταν
το Ευρωπαϊκό Πράσινο Μανιφέστο. Δια-
πίστωσα ότι η ενεργός συμμετοχή με την
κατάθεση γραπτών προτάσεων και ειση-
γήσεων, οι θέσεις και οι τοποθετήσεις
στη διάρκεια του διαλόγου, συμβάλλουν
αποφασιστικά στο να κερδίζει κάποιος
τον σεβασμό και την εμπιστοσύνη των
Ευρωπαίων συναγωνιστών του και κατ’
επέκταση να διαδραματίζει σημαντικό
ρόλο στις διαμορφούμενες αποφάσεις.
Γι’ αυτό και εμείς πιστεύουμε στην εκλογή
ενός πράσινου ευρωβουλευτή από την
Κύπρο. Γιατί μπορεί να κάνει τη διαφορά. 

ΑΛΚΗΣ ΠΑΠΗΣ
Υποψήφιος ευρωβουλευτής Κίνημα
Οικολόγων - Συνεργασία Πολιτών 

Εμείς πιστεύουμε στην εκλογή ενός πράσι-
νου ευρωβουλευτή από την Κύπρο. Γιατί
μπορεί να κάνει τη διαφορά. 

Για μία θέση στο Ευρωκοινοβούλιο
Υποψήφιοι ευρωβουλευτές: Οι λόγοι διεκδίκησης και οι στόχοι που θέτουν 

1
Γιατί διεκδικείτε μία θέση

στο Ευρωκοινοβούλιο;

2
Ποια πιστεύετε ότι είναι
σήμερα η μεγαλύτερη
πρόκληση που έχει να

αντιμετωπίσει η Ευρώπη;

3
Ποια είναι τα θέματα που
αφορούν την Κύπρο και

θα προσπαθήσετε να
αναδείξετε σε περίπτωση

εκλογής σας στο
Ευρωκοινοβούλιο;

4
Οι έξι ευρωβουλευτές

που μπορεί να εκλέξει η
Κύπρος πιστεύετε ότι

μπορούν να
διαδραματίσουν ρόλο στις

αποφάσεις του
Ευρωκοινοβουλίου, αν
αναλογιστεί κανείς τον

μικρό αριθμό
εκπροσώπησης;

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Ο πρώην υπουργός Υγείας και υπο-
ψήφιος του ΔΗΣΥ Μιχάλης Χατζη-
παντέλα, η νομικός- διεθνολόγος
μέλος της Κ.Ε. του ΑΚΕΛ και υπο-
ψήφια του κόμματος για τις ευρωε-
κλογές Σταύρη Καλοψιδιώτη, ο βου-
λευτής του ΔΗΚΟ και υποψήφιος
ευρωβουλευτής Χρύσης Παντελίδης
και ο αναπληρωτής πρόεδρος του
Κινήματος Οικολόγων και υποψή-
φιος Άλκης Παπής εξηγούν τους
λόγους για τους οποίους διεκδικούν
μία θέση στο Eυρωκοινοβούλιο, τις
προτεραιότητες που θέτουν αλλά
και τον τρόπο που η Ευρώπη μπορεί
να συμβάλει στα προβλήματα που
αντιμετωπίζει η Κύπρος σήμερα.
Μιλώντας στην «Κ», δίνουν τη δική
τους θέση για τονρόλο που μπορούν
να διαδραματίσουν στις αποφάσεις
του Ευρωκοινοβουλίου, αν αναλο-
γιστεί κανείς τον μικρό αριθμό εκ-
προσώπησης που έχει η χώρα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΑΤΖΗΠΑΝΤΕΛΑ
Υποψήφιος ευρωβουλευτής ΔΗΣΥ

Επιθυμία μου είναι να συμβάλω στην κοινή
προσπάθεια βελτίωσης της ποιότητας ζωής
κάθε πολίτη.
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Πριν καν ολοκληρωθεί η Σύ-
νοδος Κορυφής, τα τηλέφω-
να πήραν φωτιά. Ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης και στενοί
του συνεργάτες σπίναραν
ένα αφήγημα περί «τερά-

στιας επιτυχίας», κάνοντας λόγο για «πρω-
τοφανή διασύνδεση του Κυπριακού και
των ευρωτουρκικών σχέσεων». Ακολού-
θησαν τίτλοι και πανηγυρισμοί, ενώ όπως
πληροφορείται η «Κ», το προεδρικό επι-
τελείο ετοίμασε και υπόμνημα τριών σε-
λίδων προς τα συγκυβερνώντα κόμματα,
ώστε να κινηθούν στην ίδια γραμμή και
να γειώσουν κάθε ενδεχόμενη διαφορετική
εκτίμηση. Στο αφήγημα Χριστοδουλίδη,
συνέδραμε ακούσια και η Άγκυρα, προ-
βαίνοντας σε εντονότατες αντιδράσεις για
το κείμενο Συμπερασμάτων και προειδο-
ποιώντας ότι «δεν θα δεχθεί ποτέ» διασύν-
δεση του Κυπριακού και των ευρωτουρ-
κικών σχέσεων. Κάτι που ερμηνεύθηκε,
με τον πλέον απλό τρόπο, ότι αφού η Άγ-
κυρα φωνάζει, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
πρέπει να έχει πετύχει! 

Η πραγματικότητα είναι αρκούντως

διαφορετική. Τόσο ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης όσο και η Άγκυρα έπαιξαν το
δικό τους επικοινωνιακό παιχνίδι. Ο μεν
πρόεδρος ως είθισται με επίκεντρο το εσω-
τερικό ακροατήριο, η δε Τουρκία επίσης
ως είθισται για να διεκδικήσει ακόμη πε-
ρισσότερα απ’ όσα εξασφάλισε στη Σύνοδο
Κορυφής. 

Ας δούμε τι καταγράφουν τα Συμπερά-
σματα για τη «διασύνδεση» και τι εξασφά-
λισε η κάθε πλευρά:

• Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο αναθέτει
στην Επιτροπή Μονίμων Αντιπροσώπων,
COREPER, σεβόμενο τις αρμοδιότητες θε-
σμικών οργάνων (σ.σ. Κομισιόν) να προ-
ωθήσει τις εργασίες για τις συστάσεις του
κοινού εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν. Δηλαδή,
να προωθήσει τη νέα μακρόπνοη ευρω-
τουρκική σχέση που πρότειναν από κοινού
ο ύπατος εκπρόσωπος και η Κομισιόν, τον
περασμένο Νοέμβριο, περιλαμβανομένων
και των επτά δώρων που εισηγήθηκαν να
παρασχεθούν προς την Τουρκία, μεταξύ
των οποίων και της αναβάθμισης της Τε-
λωνειακής Ένωσης. Σημειώνεται ότι οι συ-
στάσεις Μπορέλ/Κομισιόν προνοούν την

παραχώρηση των επτά δώρων προς την
Τουρκία, χωρίς καμιά διασύνδεση με τη
λύση του Κυπριακού. Η υιοθέτηση λοιπόν
του εγγράφου Μπορέλ/Κομισιόν και η από-
φαση για προώθησή του, με την υπογραφή
των «27», περιλαμβανομένου του προέδρου
Χριστοδουλίδη, αποτελεί αδιαμφισβήτητο
κέρδος για την Τουρκία. 

• Στη συνέχεια, τα Συμπεράσματα ανα-
φέρουν ότι «η εποικοδομητική στάση της
Τουρκίας θα είναι καθοριστική για την ενί-
σχυση των διαφόρων τομέων συνεργασίας,
που προσδιορίζονται στο έγγραφο» Μπο-
ρέλ/Κομισιόν. Και στην επόμενη παράγραφο
σημειώνεται ότι «από αυτή την άποψη η
Ε.Ε. αποδίδει ιδιαίτερη σημασία στην επα-
νέναρξη και την πρόοδο των συνομιλιών
για τη διευθέτηση του Κυπριακού, για πε-
ραιτέρω ενίσχυση της συνεργασίας Ε.Ε.-
Τουρκίας». Από τις δύο αυτές αναφορές
προκύπτει ευθέως ότι η λύση του Κυπριακού
δεν τίθεται ως προϋπόθεση για τη νέα μα-
κρόπνοη ευρωτουρκική σχέση και τα επτά
της δώρα. Αντίθετα, η νέα ευρωτουρκική
σχέση καθίσταται «δεδομένη» μέσα από
τα Συμπεράσματα, ενώ το Κυπριακό, από

«προϋπόθεση» που μας είχε υποσχεθεί ο
κ. Χριστοδουλίδης, μεταβάλλεται και διο-
λισθαίνει με τη δική του υπογραφή, στο
«μέσο», που θα συμβάλει στην περαιτέρω
ενίσχυση της δεδομένης πλέον μακρόπνοης
ευρωτουρκικής σχέσης. Άρα, η ευρωτουρ-
κική σχέση θα προχωρήσει βρέξει-χιονίσει
και εάν παρεμπιπτόντως έχουμε έναρξη
συνομιλιών ή πρόοδο στο Κυπριακό, τότε
θα ενισχυθεί ακόμη περισσότερο. Αυτή
είναι η «διασύνδεση» στην ορθή της διά-
σταση και όχι αυτή που σπίναραν ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης και το επιτελείο του.

• Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης δεν επι-
βεβαίωσε την περί διεκδικητικότητας φήμη
του, ούτε στο ζήτημα διορισμού «μιας ισχυ-
ρής πολιτικής προσωπικότητας από το Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο» για να στηρίξει τις
προσπάθειες επανέναρξης συνομιλιών και
να συμβάλει στη λύση του Κυπριακού. Δη-
λαδή, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης, που συ-
ναίνεσε στην προώθηση της νέας ευρω-
τουρκικής σχέσης, «ξέχασε» να διασφαλίσει
παράλληλα τον διορισμό «ισχυρής πολιτικής
προσωπικότητας από το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο». Παρά το γεγονός ότι αποτελούσε

τη «σημαία» του, την οποία προφανώς έχει
πλέον υποστείλει.

Σε κάθε περίπτωση και επί της ουσίας,
το κείμενο Συμπερασμάτων δεν προσεγγίζει
καν το μότο του προέδρου Χριστοδουλίδη
σύμφωνα με το οποίο «η νέα ευρωτουρκική
σχέση περνά μέσα από το Κυπριακό». Αν-
τίθετα, θα μπορούσε κάποιος να υποστηρίξει
ότι, με βάση τους χειρισμούς Χριστοδουλίδη,
«οι ευρωτουρκικές σχέσεις περνούν πλέον
έξω από το Κυπριακό».

Όλα αυτά που έγιναν στη Σύνοδο Κο-
ρυφής δεν εμπόδισαν πάντως τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας να εκφράσει και δημοσίως
«ιδιαίτερη ικανοποίηση» για τα Συμπερά-
σματα, διατυπώνοντας τον ισχυρισμό ότι
υλοποιήθηκε ο στόχος για «ουσιαστική
διασύνδεση ευρωτουρκικών-Κυπριακού».
Οι εξελίξεις στα ευρωτουρκικά, εξαρτώνται
από την πρόοδο στο Κυπριακό, ισχυρίστηκε
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο οποίος μπο-
ρεί να μην έχει κερδίσει τη μάχη της Συ-
νόδου, αλλά έχει αναμφισβήτητα κερδίσει
τη μάχη εναντίον της ειλικρίνειας! 

Η συντριβή της ειλικρίνειας διά στόματος Προέδρου
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Hταν αλλόκοτη η σιωπή των παιδιών. Ούτε
αδιαφορία, ούτε θυμός, ούτε άρνηση.
Απλώς αλλόκοτη. Σαν σφουγγάρι που
απορροφά τις λέξεις κι έπειτα τις στραγγίζει,
στάλα-στάλα, σαν να μη θέλει να επιστρέ-
ψει τίποτε. Αν δεν φοβόμουνα ότι θα με-

γάλωνε η αναμεταξύ μας απόσταση, θα τους έλεγα για
τις «Λέξεις» του ποιητή που σε γραπώνουν κατ’ ευθείαν
στο συναίσθημα. «Ξερίζωσε από μέσα μου όλες τις
λέξεις, δώσε τους μια όποια σημασία κι ύστερα προ-
σπάθησε να τις βάλεις πάλι με μια δική σου τάξη μέσα
μου». Έτσι ξεκινά ο Λεύκιος Ζαφειρίου. Κι έπειτα ξεχύ-
νονται ορμητικά οι στίχοι: «Ωστόσο εγώ θα επιμένω να
λέω την ελευθερία ελευθερία, τον φόνο φόνο, την ενοχή
ενοχή, μ’ ένα πείσμα τρελού που σκαλίζει στον τοίχο τ’
όνομά του με τα νύχια». 

Κακώς δεν είχα το θάρρος να ισορροπήσω στο τεν-
τωμένο σκοινί της ποίησης. Αυτό σκεφτόμουν στον
δρόμο της επιστροφής. Επέλεξα να τους οδηγήσω σε
μονοπάτια βατά. Με οδηγό το πεζό κείμενο: «1974 –
Μια άσκηση μνήμης». Γι’ αυτό το θέμα μού ζήτησαν
να μιλήσω στο σχολείο. Με οδηγό το μυθιστόρημά μου
«Τρεις σκάλες Ιστορία» και με αφορμή τα 50 χρόνια από
εκείνο το καλοκαίρι. Είχαν προηγηθεί τα παιδιά, που
τραγούδησαν και χόρεψαν και ερμήνευσαν μια εποχή
που γνωρίζουν μόνο από αφηγήσεις. Κι ύστερα άκουσαν
με σεβασμό τη συγκλονιστική μαρτυρία της Χαρίτας
Μάντολες, η οποία πλήρωσε αυτή τη μακρά βασανιστική
πορεία με το αίμα τής ψυχής της. Κι ύστερα αφουγκρά-
στηκαν τον αχό της αιχμαλωσίας από άντρες που «σκά-
λισαν στον τοίχο τ’ όνομά τους με τα νύχια».

Η ιστορική αλήθεια νικάει κατά κράτος τη μυθοπλασία.
Αυτό είναι μοιραίο να συμβεί, είπα στα παιδιά. Απ’ την
άλλη, η λογοτεχνία του τραύματος είναι ένας δρόμος
που οδηγεί πιο κοντά στην αλήθεια. Για όσους τουλά-
χιστον θέλουν να μάθουν, να νιώσουν, να καταλάβουν,
τι έγινε σε τούτον τον τόπο μισό αιώνα πριν. Στο δικό
μου το βιβλίο κυρίαρχη φιγούρα είναι μια γυναίκα που
βιάστηκε εκείνο το καλοκαίρι. Ξανά και ξανά. Ωστόσο
δεν είναι ένα βιβλίο μονάχα για τον βιασμό, τους είπα.
Αλλά για τη μνήμη. «Η μνήμη, κύριο όνομα των θλίψεων,
ενικού αριθμού, μόνον ενικού αριθμού και άκλιτη. Η
μνήμη, η μνήμη, η μνήμη». Ο Πληθυντικός Αριθμός,
με το ποιητικό νυστέρι της Κικής Δημουλά. Έτσι όπως
κοιτούσαν σιωπηλά, με διάχυτη την καχυποψία των
νιάτων τους, προτίμησα και πάλι να βαδίσω σε πιο ρε-
αλιστικά μονοπάτια. Τους είπα λοιπόν για το πρόσφατο
ταξίδι μου στη Λάπηθο και την αδυναμία να βρω τους
δρόμους που οδηγούσαν στις πατημασιές των ηρώων
μου. Μεσολάβησαν μονάχα έξι χρόνια από τότε που
έκανα την έρευνα και είναι σαν να πέρασαν άλλα τόσα.
Ο χρόνος αποδεικνύεται αδυσώπητος. Το καταλαβαίνεις
όταν διασχίσεις τον κάμπο για ν’ ανέβεις στον Πεντα-
δάκτυλο. Όλα αυτά τα κτίρια. Και το τζαμί. Κι έπειτα η
άναρχη ανάπτυξη κατά μήκος της ακτογραμμής. Εκεί
που κάποτε ήταν τα περβόλια τώρα είναι κακόγουστα
κτίσματα. Ένας τόπος αγνώριστος. 

Μια άσκηση μνήμης είναι η επίγνωση της πραγμα-
τικότητας. Κάτι που δεν είναι χρήσιμο μόνο για τα παιδιά,
αλλά και για τους επαγγελματίες της πολιτικής. Σκέφτομαι
ότι θα ήταν χρήσιμο αν μια μέρα, αντί να συνεδριάσει
το Εθνικό, να έμπαιναν όλοι σε ένα λεωφορείο και να
πήγαιναν απέναντι. Επώδυνη επιστροφή σε μέρη άλλοτε
γνώριμα που τώρα πια είναι ένας άλλος τόπος. Ούτε αυτό
όμως το είπα στα παιδιά. Δεν ήταν η ώρα άλλωστε για
πολιτικολογίες. Αρκέστηκα να σημειώσω πως δεν πρέπει
να μας φοβίζει η γνώση της Ιστορίας. Κι ότι δεν πρέπει
να συγχέουμε την επιθυμία μας για ειρηνική λύση με
την υποχρέωση να παραμείνει η μνήμη ζωντανή.

Υγ. Την περασμένη Τετάρτη είχα την τιμή να συμμετάσχω
στην Ημερίδα του Λυκείου Ιδαλίου για τα 50 χρόνια από το
πραξικόπημα και την εισβολή. Μια εξαιρετική εκδήλωση,
για την οποία αξίζουν πολλά συγχαρητήρια τόσο στα παι-
διά, όσο και στην καθηγήτριά τους Ρένα Γιαβρή που είχε τη
γενική επιμέλεια.

Μια άσκηση
μνήμης

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Είκοσι χρόνια φέτος από το δημοψήφισμα
για το Σχέδιο Ανάν, την ιστορική αυτή
συγκυρία, το momentum της οποίας χά-
σαμε οριστικά. Και όταν λέω πως ήταν
μια συγκυρία ιστορική, δεν εννοώ πως
το σχέδιο ήταν τέλειο, ουδέποτε άλλωστε

θα ερχόταν ενώπιόν μας τέλειο σχέδιο, όσο και αν επι-
μένουν οι «υπερπατριώτες» πολιτικοί μας να βαυκαλίζουν
τον κόσμο, τροφοδοτώντας τα τραύματα και τις ελπίδες
του προς αυτή την κατεύθυνση. Όταν λοιπόν λέω πως
η συγκυρία ήταν ιστορική, αναφέρομαι στην υποστήριξη
του Σχεδίου από τον διεθνή παράγοντα, στην κατο-
χύρωσή του μέσω των ευρωπαϊκών θεσμών, στη δυ-
ναμική αντίδραση των Τουρκοκυπρίων εναντίον του
Ντενκτάς, και στο γεγονός πως η εμπιστοσύνη μεταξύ
των Ε/κ και Τ/κ ήταν στην καλύτερή της εκδοχή. Και
τώρα, 20 χρόνια μετά και στη χειρότερη φάση του Κυ-
πριακού, μόνο να αναλογιστούμε πώς θα ήταν η χώρα
και πόσοι πρόσφυγες θα ήταν στα σπίτια τους, αν απο-
δεχόμασταν το Ανάν αρκεί για να αντιληφθούμε πού
μας οδήγησε η απόρριψή του.

Οι «υπερπατριώτες», ωστόσο, εξακολουθούν να εθε-
λοτυφλούν. Είναι ενδεικτικό ότι πέρυσι τέτοια εποχή
ο κ. Χρύσης Παντελίδης «γιόρταζε» το «Μεγάλο όχι »
με μια ανάρτηση στην οποία έλεγε πως «η απόφαση
του 76% των Κυπρίων διέσωσε την Κύπρο και απέτρεψε
την υποβάθμισή της σε τουρκικό προτεκτοράτο», προ-
σπερνώντας βέβαια τη μεγάλη πιθανότητα σημαντικό
μέρος αυτού του 76% να κατέληξε στην απόρριψη για
λόγους που δεν είχαν να κάνουν με το περιεχόμενο ή
τις δυνατότητες του Σχεδίου. Και αναφέρομαι βέβαια
στην περιρρέουσα ατμόσφαιρα που υπήρχε τότε και
η οποία διαχώριζε τους πολίτες σε «πατριώτες» και
«προδότες» και απέτρεπε τη σφαιρική και δίκαιη πλη-
ροφόρηση της κοινής γνώμης για το σχέδιο, με απο-
τέλεσμα να παραμένει ακόμα μετέωρο το ερώτημα,
κατά πόσο η απόρριψη του Ανάν ήταν συνειδητή
επιλογή ή προϊόν πολιτικής χειραγώγησης. Αποκαλυ-
πτική άλλωστε ήταν η περιγραφή του κ. Παπαπέτρου
πέρσι σε ένα podcastόπου είπε ξεκάθαρα πως «επρόκειτο
για περιορισμό της ελευθερίας της έκφρασης και πως
μόνο μια φωνή ακουγόταν και οποιαδήποτε άλλη φωνή
τασσόταν υπέρ, έπρεπε να σπιλωθεί, να συκοφαντηθεί
και να παρουσιαστεί σαν προϊόν προδοσίας ή εξαγοράς».
Είναι μέσα σε αυτή την ατμόσφαιρα των συναισθη-
ματικών «εκβιασμών» και των καθοδηγούμενων «ερ-
μηνειών» που κλήθηκε ο κόσμος να αποφασίσει τι θα
ψηφίσει, και γι’ αυτό κανένας ακόμα δεν έχει λογοδοτήσει
από όσους δημιούργησαν ή ανέχτηκαν τη «δαιμονο-
ποίηση» του «ναι». Και δεν είναι μόνο οι «υπερπατριώτες»
που οφείλουν λογοδοσία. Είναι και οι άλλοι, οι οποίοι
εν μια νυκτί αποφάσισαν να πουν «όχι» για να τσιμεν-
τώσουν το «ναι».

Όπως αποκάλυψε ο κ. Άντρος Κυπριανού, ένας από
τους λόγους της απότομης μεταστροφής τους ήταν ότι
«αιωρείτο η απειλή πως ο Παπαδόπουλος θα παραιτείτο
σε περίπτωση που υιοθετείτο το ναι  και πως σε τέτοιο
ενδεχόμενο θα ζητείτο από τον Χριστόφια να υπογράψει
το σχέδιο ως πρόεδρος της Βουλής, ένα σχέδιο που δεν
είχε διαπραγματευτεί ο ίδιος». Είπε επίσης πως «φο-
βήθηκαν ότι το ναι  του ΑΚΕΛ θα οδηγούσε σε έναν
εθνικό διχασμό». Εξαιτίας δηλαδή της πολιτικής δειλίας
του ΑΚΕΛ να αρθεί στο ύψος της ιστορικής εκείνης
συγκυρίας, προτίμησαν οι κατά τ’ άλλα υπέρμαχοι της
λύσης να αφεθεί το Ανάν έρμαιο της περιρρέουσας
ατμόσφαιρας των «υπερπατριωτών», όπου οποιαδήποτε
φωνή τασσόταν υπέρ, κατασυκοφαντείτο. Γεγονός που
το παραδέχτηκε και ο ίδιος ο κ. Κυπριανού λέγοντας
χαρακτηριστικά πως όντως δεν υπήρχε ανοχή στη δια-
φορετική άποψη και πως «η δαιμονοποιήσή της ήταν
μια μελανή σελίδα στην ιστορία της κυπριακής πολιτικής
ζωής». Είκοσι χρόνια μετά, και κανένας δεν ανάλαβε
ποτέ την ευθύνη για αυτή τη μελανή σελίδα, η οποία
οδήγησε στο να χάσουμε μια ιστορική συγκυρία. Ούτε
οι μεν, που τάχα μου «διέσωσαν την Κυπριακή Δημο-
κρατία», ενώ στην ουσία χειραγωγούσαν την κοινή
γνώμη, ούτε οι δε, οι οποίοι ήθελαν τάχα να αποτρέψουν
τον εθνικό διχασμό, ενώ την ίδια ώρα ανέχονταν τη
δαιμονοποίηση του «ναι»! 

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

20 χρόνια μετά

elenixenou11@gmail.com
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Επισκέπτες στον κήπο Nezu Shrine του Τόκιου θαυμάζουν αζαλέες σε πλήρη άνθηση. Περίπου 100
τύποι 3.000 αζαλέων προσελκύουν χιλιάδες επισκέπτες κατά τη διάρκεια του Φεστιβάλ Azalea που
πραγματοποιείται από τις 30 Μαρτίου έως τις 30 Απριλίου 2024. 

Την ώρα που η κατάσταση στον
Λίβανο εκτροχιαζόταν με τα πλοι-
άρια των προσφύγων που κατέ-
φθαναν στην Κύπρο να αυξάνον-
ται, ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
ανακοίνωνε μέσω του προσωπι-

κού του λογαριασμού στο «X» ότι θα προχωρήσει
σε αναστολή της εξέτασης αιτήσεων ασύλου
προσώπων συριακής καταγωγής. Ο πρόεδρος
είχε προκαταβάλει πως θα ληφθούν μέτρα που
δεν θα αρέσουν, τόσο εντός όσο και εκτός,
ασχέτως αν λίγες μέρες πριν από τις δημοσιο-
ποιημένες από το «Χ» αποφάσεις του, είχε προ-
ηγηθεί μία έκτακτη επίσκεψή του στον Λίβανο
διαχείρισης της κρίσης, εγείροντας ερωτήματα
για το ποιον απειλεί. Τον Λίβανο που οι πρό-
σφυγες στο εσωτερικό του φτάνουν τα 2 εκα-
τομμύρια ή την Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Την απόφασή αναστολής χαιρέτισε πρώτο
το ΕΛΑΜ, με βουλευτή του ακροδεξιού κόμ-
ματος να υπογραμμίζει πως το ΕΛΑΜ δικαιώ-
νεται, καθώς ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
υιοθετεί τις θέσεις του και κατ’ επέκταση απο-
δεικνύει όπως έλεγε πως οι προτάσεις που κα-
ταθέτει το ΕΛΑΜ είναι και ρεαλιστικές, αλλά
και εφαρμόσιμες. Μόνο που τη θέση αυτή επι-
κροτούσαν και τα συγκυβερνώντα κόμματα,
τα οποία κατά τα άλλα προειδοποιούσαν πως
ψήφος στο ΕΛΑΜ ισούται με ψήφο στην ξε-
νοφοβία, τον ρατσισμό και τον φασισμό. Δεν
ήταν μόνοι οι Ζαχαρίας Κουλίας και Χρύσανθος
Σαββίδης, που κάποιοι τους έδωσαν το ακα-
ταλόγιστο, να ρέπουν σε ανέξοδο λαϊκισμό,
απλουστεύσεις και ρατσιστικά παραληρήματα.
Το χαιρέτισε αμέσως και ο γενικός γραμματέας
του ΔΗΚΟ Άθως Αντωνιάδης, χαρακτηρίζοντάς
την ίσως «την πιο σοβαρή και καθοριστική
απόφαση για το μεταναστευτικό εδώ και χρό-
νια». Η Κυπριακή Δημοκρατία, εξηγούσε ο κ.
Αντωνιάδης, θα προστατεύσει ως οφείλει
αυτούς που χρήζουν ασύλου, δεν είναι όμως
έρμαιο, ούτε ξέφραγο αμπέλι.

Η «ίσως πιο σοβαρή απόφαση για το μετα-
ναστευτικό» δεν απαντούσε στο πώς αυτό θα
λειτουργούσε πρακτικά και πώς ακριβώς θα
απέτρεπε την άφιξη νέων πλοιαρίων. Θα μπο-
ρούσε για παράδειγμα η απόφαση αναστολής
εξέτασης μέσω Χ να αποτρέψει το ξέφραγο
αμπέλι; Θα απέτρεπε τα πλοιάρια; Όμως αν
για παράδειγμα η προεκλογική δέσμευση ήταν
να επισπεύσει η νέα κυβέρνηση την εξέταση
των αιτήσεων, η αναστολή δεν σήμαινε και
αυτοακύρωση για όσα ο Νίκος Χριστοδουλίδης

δεσμεύτηκε προεκλογικά; Δεν ακύρωνε όλους
εκείνους τους λόγους για τους οποίους πανη-
γύριζε λίγους μήνες πριν; Δεν θα σήμαινε τε-
λικώς όλο αυτό και αύξηση του αριθμού των
προσφύγων; Όμως το ζήτημα δεν ήταν το
πρακτικό κομμάτι, αλλά –κυρίως– το ηθικό.
Κανένα κράτος δεν μπορεί να διαχωρίζει
αιτητές βάσει της καταγωγής τους με αρνητικό
τρόπο. Υπάρχουν διεθνείς συμβάσεις που διέ-
πουν το προσφυγικό, υπάρχουν και ηθικοί
κώδικες. 

Αυτοί οι ηθικοί κώδικες είναι που δοκιμά-
στηκαν τις τελευταίες μέρες. Όχι με το πυρο-
τέχνημα αναστολής εξέτασης αιτήσεων, αλλά
με όσα ακούγονται στο παρασκήνιο ότι η Κύ-
προς προωθεί τα pushbacks. Ο υπουργός Εσω-
τερικών Κωνσταντίνος Ιωάννου θέλησε να
καταδείξει πως διαφέρει από τον προκάτοχό
του, Νίκο Νουρή. Είχε φροντίσει να παραδεχτεί
δημοσίως ότι το περιβόητο συρματόπλεγμα
ήταν πολιτικά επικίνδυνο. Ο κ. Ιωάννου είναι
συνήθως λαλίστατος, όταν θέλει να κερδίσει
πόντους για τις πολιτικές του αποφάσεις, κά-
νοντας τη μία δημοσιογραφική διάσκεψη μετά
την άλλη. Σήμερα που οι φήμες για pushbacks
εντείνονται, σήμερα που η αξιοπιστία της
χώρας και η ηθική της υπόσταση κρίνεται,
δεν είπε κουβέντα. Σήμερα, δεν επιθυμεί λέει
να σχολιάσει αν γίνονται ή όχι pushbacks. 

Το μεταναστευτικό δεν λύνεται ούτε με
συνθηματολογία, ούτε με συναισθηματισμό,
ούτε όμως ρίχνοντας νερό στον μύλο του ρα-
τσισμού. Δεν λύνεται εκβιάζοντας τους απελ-
πισμένους. Λύνεται στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων, διεκδικώντας καταμερισμό των
προσφυγικών ροών ανάμεσα στα κράτη-μέλη,
λαμβάνοντας υπόψη και τα νέα δεδομένα και
τις νέες γεωπολιτικές προκλήσεις. 

Από τέτοιου είδους κρίσεις κανείς δεν κερ-
δίζει μακροπρόθεσμα. Ίσως κάποιοι παροδικά
στην κάλπη. Και επειδή τις τελευταίες ώρες
βλέπουμε υποψήφιους του ενδιάμεσου χώρου,
να λένε με ευκολία πως υποστηρίζουν τα pu-
shbacks, να συναγωνίζονται σε συνθηματο-
λογία, σε ξενοφοβία και λαϊκισμό το ΕΛΑΜ,
καλό θα ήταν μαζί με τις βεβαιότητες που κου-
βαλούν στα τηλεοπτικά πάνελ για το μετανα-
στευτικό, να εξηγήσουν τις επόμενες μέρες
και ποια τελικά είναι η διαφορά που έχουν
είτε σε θέμα ρητορικής είτε σε θέμα επικιν-
δυνότητας από το ΕΛΑΜ. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Βάρκες στη δίνη της κάλπης

economidoum@kathimerini.com.cy
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Η ταν στη δεκαετία του ενε-
νήντα, αν δεν με απατά η
μνήμη μου, όταν είχαν κυ-

κλοφορήσει οι πρώτες εκδόσεις
κλασικής ελληνικής λογοτεχνίας
μεταφρασμένες στη δημοτική. Πα-
παδιαμάντης, Βιζυηνός και οι λοιποί
είχαν μεταγραφεί από λογοτέχνες
στο ιδίωμα της εποχής. Το επιχεί-
ρημα ήταν άκρως δημοκρατικό.
Θα πρέπει να δώσουμε τη δυνα-
τότητα στις νεότερες γενιές να
έχουν πρόσβαση στους νεοέλληνες
κλασικούς. Το εγχείρημα ήταν ανά-
λογο με τον εκσυγχρονισμό της
Αθήνας όπου τα κλασικά τοπόσημα,
εστιατόρια, καφενεία, ακόμη και
πλατείες καταστρέφονταν για να
προσαρμοσθούν στη ζωή της νέας
πόλης, σε πεζοδρόμια γεμάτα τρα-
πεζοκαθίσματα. Ομως τότε, όταν
η λεγόμενη «προοδευτική» νοο-
τροπία είχε χτυπήσει ως ιός ακόμη
και τους κλασικούς φιλολόγους
πολλοί αξιόλογοι συγγραφείς, όπως
ο Μένης Κουμανταρέας, είχαν υπο-
στηρίξει το εγχείρημα. Το εγχείρημα
δεν είχε την ίδια επιτυχία με την
εξάπλωση των τραπεζοκαθισμάτων.
Το οικονομικό όφελος δεν ήταν το
ίδιο. Είχε όμως ιδεολογικό αντίκρι-
σμα. Την παραδοχή ότι οι νεότερες
γενιές δεν μιλούν την ίδια γλώσσα

με τους κλασικούς. Και δεν ανα-
φέρομαι στην αρχαία γραμματεία.
Αναφέρομαι σε κείμενα που γρά-
φτηκαν εκατό χρόνια πριν.

Πριν από δύο ή τρία χρόνια κυ-
κλοφόρησε, ως προσφορά από μια
μεγάλη εφημερίδα, η Ιστορία της
Ελληνικής Επανάστασης του Φίνλεϊ
σε μετάφραση Αλέξανδρου Παπα-
διαμάντη. Εργο κλασικό που κυ-
κλοφορεί από το Ιδρυμα της Βουλής
των Ελλήνων. Πλην όμως η προ-
σφορά της εφημερίδας είχε και ένα
επιπλέον μπόνους. Ο Παπαδιαμάν-
της μετέφρασε το έργο στα δικά
του ελληνικά. Οι σύγχρονοι εκδότες
του μετέφρασαν τη μετάφραση
του Παπαδιαμάντη στα ελληνικά
του 21ου αιώνα. Μετάφραση εις
την δευτέρα – δεν ξέρω πώς λέγεται
αυτό. Παγκόσμια πρωτοτυπία.

Ενας φίλος μού επεσήμανε προ
ημερών ότι κυκλοφορούν έργα των
Ελλήνων κλασικών συγγραφέων
σε «απλοποιημένα ελληνικά» και
ευσύνοπτες εκδόσεις. Πηνελόπη
Δέλτα, Κωνσταντίνος Θεοτόκης,
Παπαδιαμάντης, Βιζυηνός «Ποιος
ήταν ο φονιάς του αδελφού μου».
Απευθύνονται σε όσους μαθαίνουν
τα ελληνικά ως δεύτερη γλώσσα.
Θεμιτό ή όχι δεν ξέρω. Εκείνο που
ξέρω είναι ότι με τον τρόπο που

διδάσκονται τα ελληνικά στη Μέση
Εκπαίδευση κάλλιστα θα μπορού-
σαν να διδαχθούν και στα Ελλη-
νάκια της. Αν συνεχίσουμε έτσι τα
ελληνικά θα διδάσκονται στα παιδιά
μας με τους όρους της δεύτερης
γλώσσας. Τι εννοώ; Εχει ο μαθητής
της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης
επαφή με τη γλώσσα του Παπα-
διαμάντη ή του Βιζυηνού; Ή μήπως
την θεωρεί απόξενη σε σχέση με
τα ελληνικά που του διδάσκουν,
κι αυτά που μιλάει στην καθημε-
ρινότητά του; Με δύο λόγια: το
πρόβλημα της εκπαίδευσης, εκτός
των άλλων, είναι ότι έχει περιορίσει
το ιστορικό βάθος της ελληνικής
γλώσσας στα τελευταία πενήντα
ή εξήντα χρόνια. Κι ότι έχει απο-
κόψει τις νεότερες γενιές από την
προοπτική της αρχαιότερης γλώσ-
σας του Πολιτισμού μας. Το μεγα-
λείο των σύγχρονων Ελλήνων κλα-
σικών είναι ότι έχτισαν γέφυρες
με το ιστορικό βάθος της γλώσσας
μας. Αφήστε μας με τις εκπαιδευ-
τικές μεταρρυθμίσεις και τους συν-
δικαλιστές. Δεν ενδιαφέρουν κα-
νέναν εκτός απ’ αυτούς που ενδια-
φέρουν. Αφήστε μας με τα ιδεολο-
γήματα περί δημοτικής και καθα-
ρεύουσας. Η ελληνική γλώσσα είναι
μία. Και έχει έναν πλούτο αντίστοι-

χο με τη μακραίωνη επιβίωσή της.
Μπορείτε να βρείτε μέθοδο για να
περάσετε αυτόν τον πλούτο στις
νεότερες γενιές; Να μια πραγματική
μεταρρύθμιση της παιδείας.

Αν όχι, σε λίγα χρόνια από σή-
μερα, τα ελληνικά θα διδάσκονται
ως δεύτερη γλώσσα στους Ελληνες.
Και μακάρι η πρώτη να είναι τα
αγγλικά. Το πιθανότερο είναι να
επικρατήσει το υβριδικό ιδιόλεκτο
των «γκρίκλις», αφού τα κοινωνικά
δίκτυα έχουν μεγαλύτερη επιδρα-
στικότητα από τη σχολική τάξη.
Μην ανησυχείτε. Τίποτε φοβερό.
Θα είναι δύσκολη η συνεννόησή
μας. Λες και σήμερα είναι εύκολη.

Ας μην κοροϊδευόμαστε. Η γλώσ-
σα είναι υπαρξιακή αξία για μας.
Αντίστοιχη με τα σύνορά μας. Ομως
ενώ ξοδεύουμε δισεκατομμύρια
για την προστασία των συνόρων
μας, δεν ξοδεύουμε ούτε ένα δράμι
μυαλό για την προστασία της γλώσ-
σας μας. Η πρώτη γραμμή αμύνης
είναι η παρακαταθήκη της λογο-
τεχνίας μας. «Οπου και να θολώνει
ο νους σας μνημονεύετε Διονύσιο
Σολωμό και μνημονεύετε Αλέξαν-
δρο Παπαδιαμάντη», όπως έγραψε
ο Ελύτης.

ttheodoropoulos@kathimerini.gr

Ο Ελύτης και τα τραπεζοκαθίσματα
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ξ εχάστε τα αυτά που ξέρατε.
«Περισσότερον από όλους
καταστρέφουν την γλώσσαν

οι ποιηταί»! Αυτοί «κάμνουν το με-
γαλύτερο κακόν, διότι ασκούν επί-
δρασιν και αποτελούν παράδειγμα
προς μίμησιν», εκτιμούσαν οι Απρι-
λιανοί κι όποιοι εγγράμματοι τους
συνέδραμαν στη διατύπωση των
γλωσσικών τους αντιλήψεων και
στις αξιολησμόνητες ελληνικούρες
τους.*

Αν ωστόσο είχαμε στοιχειώδη
εντιμότητα θα ομολογούσαμε ότι
ο πνευματικός μας κόσμος (και ο
λαός μας) δεν απάντησε ούτε σε
αυτή ούτε σε κάποια άλλη απρέπεια
της δικτατορίας με την έκταση που
θα θέλαμε ή αυτή που παρουσιά-
ζουμε. Ο Αλέκος Παναγούλης υπήρ-
ξε εξαίρεση που επιβεβαίωσε τον
κανόνα των πολλών που κοίταζαν
τις δουλίτσες τους, αφήνοντας άλ-
λους να βγάλουν το φίδι από την
τρύπα. Το φίδι, εντέλει, κατάπιε
τον Παναγούλη, αλλά αυτό είναι
θέμα άλλου σημειώματος.

Σημερινό θέμα είναι η δικτα-
τορία που δεν ήταν, κατά την κρίση
μου, η αρχή αλλά η απόληξη μιας
πορείας που ξεκίνησε λίγο νωρί-
τερα. Στον Γράμμο, ευτυχώς, νί-
κησε ο εθνικός στρατός και δεν
γνωρίσαμε την κακοτυχία, λόγου
χάρη, της Αλβανίας. Ηταν όμως
διάτρητη η νίκη, αφού το μετεμ-
φυλιακό κράτος συνέχισε τον Εμ-
φύλιο με άλλους όρους, χωρίζοντας
τους Ελληνες σε εθνικόφρονες και
μιάσματα! Πώς να χωρέσουν όλοι

στον ίδιο τόπο; Κάποιοι πλευρί-
τωναν στα ξερονήσια προς σω-
φρονισμό, κάποιοι συμπλήρωναν
δηλώσεις κοινωνικών φρονημάτων
προς διορισμό και πολλοί πήραν
των ομματιών τους για τις φάμ-
πρικες της Γερμανίας και του Βελ-
γίου τις στοές.

Η Επταετία, ως κορύφωση της

ψυχροπολεμικής διευθέτησης που
μας κατέτασσε στη σωστή πλευρά
της Ιστορίας, δηλαδή στον ελεύθερο
κόσμο, ήρθε να λερώσει όλα εκείνα
που στο όνομά τους οι πραξικοπη-
ματίες αναζητούσαν ερείσματα για
να κρύψουν την ένδειά τους σε
ιδέες και αισθήματα. «Ελλάς - Ελ-
λήνων - Χριστιανών»! Και εργολά-
βων επίσης. Επτά χρόνια έκοβαν
βόλτες μπετατζήδες και γυψαδόροι
ανά την επικράτεια με ένα μυστρί
ανά χείρας και όπου βρίσκονταν
χόρευαν τσάμικα! Πόση Ελλάδα
απέμενε από τόσο καρναβαλικό

τσιμέντωμα; Μα, όση άφηναν οι
ρεβεράντζες με τον Σουλεϊμάν Ντε-
μιρέλ και τον Εμβέρ Χότζα! Και η
διοικούσα Εκκλησία, όταν δεν την
απορροφούσαν οι σπουδές της,
από κοντά ως δεκανίκι του καθε-
στώτος λιβανίζοντας την εθνοσω-
τήριο και τα εξαπτέρυγά της!

Η θυσία της Κύπρου αποδείχ-
θηκε μια καλή αφορμή για να εκ-
δηλώσει το πανελλήνιο–«μεσούν-
τος κάποιου Ιουλίου»– την όψιμη
αγάπη του για τον κοινοβουλευτι-
σμό και να γυρίσει την πλάτη σε
όλα όσα διέσυρε η Επταετία. Μπο-
ρεί η αποχουντοποίηση να μην
πήγε και πολύ μακριά, αλλά οι απε-
λεύθεροι σφουγγάρισαν με επιμέ-
λεια όλα τα απόνερα του γαλλικού
Μάη! Οι πετροπέρδικες και τα αη-
δόνια που κελαηδούσαν με ανθρώ-
πινη λαλίτσα «ωρέ Γιώργο Παπα-
δόπουλε» εσιώπησαν και πέρασαν
στα αζήτητα. Η ελευθεριότητα του
αρτιφανούς ροκ μας έφερνε πλη-
σιέστερα στη νέα μεγάλη στόχευση
της χώρας και των χωρικών: τη δο-
χή στην ΕΟΚ, στην οποία φαντα-
στήκαμε ότι θα μας δεξιωθούν ως
προπάτορες, ενώ οι εταίροι μάς
έβλεπαν σαν φτωχούς κι εξ αγχι-
στείας συγγενείς. Το πέρασμα
στον... σοσιαλισμό, που ξέπλυνε
κόσμο και κοσμάκη, δεν απέδωσε
την «Ελλάδα στους Ελληνες», όπως
έταξε, αλλά τα κρατικά ταμεία στα
στίφη των αφισοκολλητών. Δεν
ελευθερώθηκε η Κερύνεια, χόρτα-
σαν όμως αστακομακαρονάδες οι
μικρομεσαίοι.

Σε όλη τη Μεταπολίτευση οι
όποιες επικλήσεις στην Ελλάδα
και στις αξίες της ηχούσαν παρά-
ταιρα και γεννούσαν, στην καλύ-
τερη περίπτωση, υποψίες. Σήμερα
προσαράξαμε σε μια λιγότερο ή
περισσότερο ομολογημένη αρνη-
σιπατρία. Αυτή ακριβώς η απο-
στροφή έδωσε χώρο στο να ανθήσει
μια ντεμέκ νεοεθνικοφροσύνη που
είναι πολύ πλούσια σε ρητορείες
και καταπλάσματα, αλλά το ίδιο
φτωχή σε περιεχόμενο με αυτήν
που προηγήθηκε.

Ωστόσο, δεν συντρέχουν λόγοι
ανησυχίας για το πολίτευμά μας.
Καμιά φαιδρότητα δεν φαίνεται
ικανή να διαταράξει την κατανα-
λωτική δημοκοπία μας.

«Ελλάς· πυρ! Ελλήνων· πυρ! Χρι-
στιανών πυρ! / Τρεις λέξεις νεκρές».

Η 21η Απριλίου τούς έδωσε τη
χαριστική βολή. Η Μεταπολίτευση,
όντας πολυτεχνίτισσα, απλώς αμέ-
λησε τον ενταφιασμό τους.

* Στην έκδοση «Εθνική Γλώσσα»
του Αρχηγείου Ενόπλων Δυνάμε-
ων, Αθήναι 1973, δεν υπάρχει όνο-
μα συγγραφέα – είναι η πρώτη έκ-
δοση της «Εταιρείας των Φίλων του
Λαού». Είναι νομίζω βάσιμη η υπο-
ψία του κ. Ν. Σαραντάκου («Οταν η
χούντα γλωσσολογεί») ότι έχει βά-
λει το χέρι του και άνθρωπος που
ξέρει γράμματα. Τα παραθέματα
είναι από στις σελίδες 156-157.

Ο κ. Θεόδωρος Παντούλας είναι συγ-
γραφέας.

«Του Απριλιού η λιακάδα»
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΠΑΝΤΟΥΛΑ

Οι γνωστοί και οι γνώστες
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Διαβάζω μερικά από
τα ονόματα στη λί-
στα των ευρωβου-
λευτών που εκπρο-
σώπησαν την Ελλά-
δα την περίοδο

1984-89: Ευάγγελος Αβέρωφ, Πα-
ρασκευάς Αυγερινός, Ιωάννης
Μπούτος, Ευθύμιος Χριστοδούλου,
Δημήτριος Ευρυγένης, Μαριέττα
Γιαννάκου, Μανώλης Γλέζος, Λε-
ωνίδας Κύρκος, Παναγιώτης Λαμ-
πρίας, Γεώργιος Μαύρος, Σπύρος
Πλασκοβίτης, Γιώργος Ρωμαίος,
Γεώργιος Αναστασόπουλος, Ιωάν-
νης Τζούνης. Είχαν βέβαια τοπο-
θετηθεί υποψήφιοι με λίστα. Προ-
φανώς, γιατί δεν μπορώ να φαν-
ταστώ μερικούς από αυτούς τους
καταξιωμένους Eλληνες να μπο-
ρούν να περάσουν τη διαδικασία
του κυνηγιού του σταυρού.

Από την άλλη, ήταν άνθρωποι
που μπορούσαν να σταθούν με
μεγάλη άνεση στην Ευρώπη και
να υποστηρίξουν τα ελληνικά συμ-
φέροντα χρησιμοποιώντας ευρω-
παϊκά επιχειρήματα, όχι επιχει-
ρήματα εσωτερικής κατανάλωσης. 

Δεν διακατέχομαι από ιδιαίτερη
νοσταλγία για το παρελθόν του
ελληνικού πολιτικού συστήματος
και γνωρίζω καλά πόσο μπορεί να
ξεγελάσει τον ανυποψίαστο η πα-
τίνα του χρόνου. Ανθρωποι που
μοιάζουν σήμερα γίγαντες μπορεί
να ήταν ανθρωπάκια στην πραγ-
ματικότητα και να τους διασώζει
η έλλειψη επικοινωνιακής ψευδο-
οικειότητας στην εποχή τους.
Ασφαλώς βοηθάει και η σύγκριση
με το τι συζητάμε σήμερα και ποιοι
θα καθίσουν στα έδρανα όπου κά-
θισαν... Γιατί παλιότερα, ακόμη
και όταν επελέγησαν γνωστοί καλ-
λιτέχνες, μας εκπροσώπησαν ο
Ξαρχάκος και η Μούσχουρη.

Καταλαβαίνω ότι η κοινωνία
μας έχει αλλάξει και ότι ζούμε στην
εποχή του TikTok στην πολιτική.
Αναρωτιέμαι, όμως, αν ήταν απο-
λύτως σωστή η απόφαση που ελή-
φθη το 2014 για να εκλέγονται με
σταυρό οι ευρωβουλευτές. Ναι, εί-
ναι πολύ πιο δημοκρατικό, πιο
υγιές, πιο, πιο... Από την άλλη, στο
σημερινό αδυσώπητο επικοινω-
νιακό περιβάλλον, τι πιθανότητες

έχει ο άξιος τοπικός άρχοντας,
εθελοντής, πανεπιστημιακός, δι-
πλωμάτης, αυτοδημιούργητος επι-
χειρηματίας ή τεχνοκράτης απέ-
ναντι σε περσόνες και αθλητές; 

Η Ευρώπη θα λάβει εξαιρετικά
κρίσιμες αποφάσεις τα επόμενα
χρόνια. Αποφάσεις που θα είναι
καθοριστικές για τα ελληνικά συμ-
φέροντα, γιατί θα αφορούν την
άμυνα, τις διεθνείς σχέσεις της
Ε.Ε. και άλλα ζωτικά ζητήματα. Το
Ευρωκοινοβούλιο δεν είναι πια
ένα όργανο-σφραγίδα. Διαδραμα-
τίζει πολύ σημαντικό ρόλο στη
λήψη αποφάσεων και στον έλεγχο
της Κομισιόν. Θέλεις ως χώρα ευ-
ρωβουλευτές που έχουν κατάρτιση,
άποψη για τα γενικότερα ζητήματα
και μπορούν να αναπτύξουν σχέ-
σεις και συμμαχίες με συναδέλφους
τους. Σε καμία περίπτωση δεν θέ-
λεις, για λόγους καθαρά εθνικού
συμφέροντος, εκείνους που περι-
μένουν να πάει Πέμπτη για να γυ-
ρίσουν πίσω και τους οποίους βρί-
σκεις μόνο με Ελληνες συνομιλητές
σε ελληνικά στέκια στις Βρυξέλλες
ή στο Στρασβούργο.

Θα μπορούσε, ενδεχομένως,
να έχει βρεθεί και συμφωνηθεί
ένα μεικτό σύστημα λίστας και
σταυρού, κάτι σαν ψηφοδέλτιο
Επικρατείας για την Ευρωβουλή.
Θα είχε διασφαλιστεί έτσι η εκ-
προσώπηση της χώρας από κά-
ποιους που γνωρίζουν τα θέματα
σε βάθος. 

Ο,τι έγινε έγινε, πάντως, και
θα είναι πολύ δύσκολο, αν όχι αδύ-
νατον, για οιονδήποτε στο μέλλον
να αλλάξει το σύστημα εκλογής
ευρωβουλευτών. Επειδή όμως το
ζήτημα είναι σοβαρό, στο χέρι μας
είναι να κάνουμε εμείς τουλάχιστον
το καθήκον μας, ως ψηφοφόροι.
Να διαβάσουμε κανένα βιογραφι-
κό, να βάλουμε στην άκρη το ποιον
«ξέρουμε» και να δώσουμε τον
σταυρό μας σε όσους θα εμπι-
στευόμασταν να μας εκπροσωπή-
σουν στην Ευρώπη. Με άλλα λόγια,
να διασφαλίσουμε ότι θα διασω-
θούν από την επικοινωνιακή κα-
ταιγίδα που θα ακολουθήσει και
μερικοί που υπό κανονικές συν-
θήκες δεν έχουν καμία ελπίδα να
εκλεγούν.

Επειτα από μία αν-
ταλλαγή οξύτατων
ενίοτε ανακοινώσε-
ων, κυρίως στο επί-
πεδο των υπουργεί-
ων Αμύνης Ελλάδος

και Τουρκίας, αναφορικώς με την
ελληνική πρωτοβουλία δημιουργίας
«θαλασσίου περιβαλλοντικού πάρ-
κου» στο Αιγαίο, ανακοινώθηκε
ότι η από καιρού αναμενόμενη
επίσκεψη του πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη στην Αγκυρα
θα πραγματοποιηθεί στις 13 Μαΐου.
Κάποιοι ανέπνευσαν με ανακού-
φιση και κάποιοι άλλοι στην Αθήνα
ανησυχούν μήπως ο κ. Μητσοτά-
κης υπερβεί τα εσκαμμένα της ελ-
ληνικής εξωτερικής πολιτικής.
Αλλά αυτό αποτελεί περίπου μόνιμη
επωδό όταν μετά μία περίοδο ελ-
ληνοτουρκικής κρίσεως, διαφορε-
τικής εντάσεως κάθε φορά, ακο-
λουθεί συνάντηση στο ανώτατο
επίπεδο.

Της συναντήσεως των ηγετών
Ελλάδος και Τουρκίας προηγείται
η πρώτη επίσκεψη του Τούρκου
προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
στην Ουάσιγκτον, στις 9 Μαΐου,
κατόπιν προσκλήσεως του Αμερι-
κανού ομολόγου του Τζο Μπάιντεν,
ύστερα από μακρά περίοδο εντά-
σεως των σχέσεων Ουάσιγκτον
και Αγκυρας.

Η «σύμπτωση» αυτή είναι ευ-
πρόσδεκτη από τον κ. Μητσοτάκη,
που εξ αρχής προσέβλεπε στην
ευεργετική διαμεσολάβηση του
Αμερικανού προέδρου. Αλλά και
ο ρόλος της Τουρκίας έχει ενισχυθεί
προσφάτως σε αυτήν την πλέον
ασταθή περιοχή γης από την εποχή
που η Αγκυρα αποτελούσε στόχο
επικρίσεων της Δύσεως.

Παρεμπιπτόντως, προ πενθη-
μέρου ο κ. Ερντογάν δήλωσε ότι
συντόμως θα ανακοινωθεί η ημε-
ρομηνία επισκέψεως στην Αγκυρα

του Ρώσου προέδρου Πούτιν, η
οποία τοποθετείται πλέον στα τέλη
Απριλίου ή στις αρχές Μαΐου. Με
τον πόλεμο Ρωσίας - Ουκρανίας
να έχει εισέλθει σε φάση δυσμενή
εν σχέσει με τις προσδοκίες της
Δύσεως, η συνάντηση των κ. Πού-
τιν και Ερντογάν αποκτά ευρύτερο
ενδιαφέρον. Παράλληλα, ο κ. Ερν-
τογάν είναι ο μόνος από τους συμ-
μάχους της Ουάσιγκτον που δια-
τηρεί επαφή με τους ηγέτες του
Ιράν. Εκ των πραγμάτων η Τουρκία
κατέστη στην παρούσα συγκυρία
ο μόνος δίαυλος επικοινωνίας με
τους δύο «θανάσιμους εχθρούς»
της Δύσεως. Εκ παραλλήλου δε ο
κ. Ερντογάν είναι ο μόνος επικριτής
του Ισραηλινού πρωθυπουργού
Νετανιάχου και ως εκ τούτου ο μό-
νος εκφραστής του αισθήματος
του ισλαμικού κόσμου. Κάτι ση-
μαίνουν όλα αυτά, που θα φροντίσει
ασφαλώς να αξιοποιήσει ο κ. Ερν-
τογάν όταν συνομιλήσει με τον κ.
Μπάιντεν. Το πόσο επιτυχής θα
είναι σε αυτήν του την προσπάθεια
μένει να αποδειχθεί εν καιρώ.

Η ελληνοτουρκική επαναπρο-
σέγγιση για την οποία εργάσθηκε
η Ουάσιγκτον ξεκίνησε με δεδο-
μένο ότι οι δύο χώρες διατηρούν
τις θέσεις τους επί όλων των θε-
μάτων της ελληνοτουρκικής πε-
ριπλοκής. Ο κ. Μητσοτάκης την
Τετάρτη αναγνώρισε ότι η βελτίω-
ση των διμερών μας σχέσεων «είναι
αναμφισβήτητη». Και στη συνέχεια
χαρακτήρισε «παντελώς αδικαιο-
λόγητη» την αντίδραση της Τουρ-
κίας στην εξαγγελία δημιουργίας
«θαλασσίου πάρκου με περιβαλ-
λοντικό χαρακτήρα». Τελείως δια-
φορετική είναι η αντίληψη της Αγ-
κυρας. Αυτό δεν θα εμποδίσει την
πραγματοποίηση της συναντήσεως
κορυφής. Μόνον που εκ των πραγ-
μάτων οι συνομιλίες θα έχουν και
κάποια απόχρωση του γκρι.

Με γκρίζο φόντο
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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«Ελλάς· πυρ! Ελλήνων·
πυρ! Χριστιανών· πυρ! /
Τρεις λέξεις νεκρές».
Η 21η Απριλίου τούς
έδωσε τη χαριστική
βολή. Η Μεταπολίτευ-
ση, όντας πολυτεχνίτισ-
σα, απλώς αμέλησε 
τον ενταφιασμό τους.
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Ο πρόεδρος του Ισραήλ
Ισαάκ Χέρτζογκ υπο-
στήριξε πως «προστα-
τεύουμε την Ευρώπη
από αυτή την αυτοκρα-
τορία του κακού και εί-

ναι καιρός να γίνει σαφές αυτό. Είναι
καιρός ο κόσμος να αντιμετωπίσει
αυτή την αυτοκρατορία του κακού
στην Τεχεράνη» (Πηγή: 15/4, Sky
News/ΑΠΕ-ΜΠΕ).

Τα γεγονότα δεν επιβεβαιώνουν
τον πρόεδρο Χέρτζογκ. Εν συντομία:
Στις 14/7/15 οι «Έξι» (ΗΠΑ, Ρωσία,
Γαλλία, Γερμανία, Κίνα, Μ. Βρετανία)
και το Ιράν συμφώνησαν σε περιο-
ρισμό της πυρηνικής ισχύος της Τε-
χεράνης με αντάλλαγμα την άρση
των κυρώσεων που επέβαλαν στην
Τεχεράνη το Σ.Α. του ΟΗΕ και οι
ΗΠΑ. Ιστορικό επίτευγμα με τη σφρα-
γίδα του Αμερικανού προέδρου Μ.
Ομπάμα και του Ιρανού προέδρου Χ.
Ρουχάνι με την πλήρη συμμετοχή
των ΥΠΕΞ Τ. Κέρι και Τ. Ζαρίφ. Το
«εποπτευόμενο» πυρηνικό του πρό-
γραμμα από τους 6+1, Ιράν, μπο-
ρούσε να συμβάλει στην επίλυση
προβλημάτων στην περιοχή. Το Ιράν
στήριζε αδιέξοδες πολιτικές στη Μ.
Ανατολή (Χεζμπολάχ στον Λίβανο,
Χούθι στην Υεμένη). 

Από την ηλεκτρονική έκδοση του
Reuters-14/7/15: Ο πρόεδρος των ΗΠΑ
Μ. Ομπάμα υποστηρίζει ότι «η συμ-
φωνία αποτελεί ευκαιρία για αλλαγή
στην περιοχή. Η συμφωνία προσφέρει
μια ευκαιρία να κινηθούμε προς αυτή
την κατεύθυνση. Πρέπει να την αδρά-
ξουμε». Ο πρόεδρος του Ιράν Χ. Ρου-
χάνι λέει ότι «νέοι ορίζοντες δημιουρ-
γούνται με επίκεντρο τις κοινές προ-
κλήσεις…». Ο ΥΠΕΞ του Ιράν Τ. Ζαρίφ

πιστεύει ότι «είναι μια ιστορική στιγ-
μή…αρχίζουμε ένα νέο κεφάλαιο ελ-
πίδας». Σαν να είναι σήμερα: ο (και
τότε) Ισραηλινός πρωθυπουργός Β.
Νετανιάχου έκανε τα πάντα για να
ακυρώσει τη συμφωνία. Ο Μ. Ομπάμα
δήλωσε ότι θα ασκήσει βέτο αν το
Κογκρέσο μπλοκάρει τη διαδικασία
επικύρωσης της συμφωνίας. Ένα πα-
ράθυρο για τη συνεργασία στην πε-
ριοχή άνοιξε. Γιατί όμως έκλεισε; Κάτω
από την πίεση του Νετανιάχου και
του εβραϊκού λόμπι, ο Ν. Τραμπ έβγαλε
τις ΗΠΑ από τη συμφωνία των
«6συν1». Τι έκαναν οι Ιρανοί; Στις
επόμενες εκλογές έβγαλαν πρόεδρο
τον σκληροπυρηνικό Μ. Αχμεντινε-
τζάντ! Πριν, ο σπουδαίος διπλωμάτης
Τ. Ζαρίφ ελισσόμενος ανάμεσα σε
συμπληγάδες (αγιατολλάχ vs μετριο-
παθείς) κατάφερε να ανοίξει παράθυρο
στη διεθνή ζωή για τη χώρα του.

«Αυτοκράτορες» της οπισθοδρό-
μησης. Με ονόματα: Όταν ο Νετα-
νιάχου γελοιοποιούσε τον μετριοπαθή
ηγέτη της Παλαιστινιακής Αρχής, Μ.
Αμπάς, διαλύοντας τις διαπραγματεύ-
σεις για επίλυση του Μεσανατολικού
το 2014, βοηθούσε με έργα την τυχο-
διωκτική Χαμάς να παίξει τον πιο
άθλιο ρόλο στην ιστορία της με την
επίθεση στις 7/10. Πιο ισραηλίτικα:
ο πρωθυπουργός του Ισραήλ Γιτζάκ
Ράμπιν υπέγραψε τη συμφωνία ειρή-
νευσης στο Όσλο μαζί με τον Γ. Αρα-
φάτ. Ο Β. Νετανιάχου, τότε ηγέτης
της αντιπολίτευσης, «ήταν ο πρωτα-
γωνιστής σε δύο διαδηλώσεις, όπου
ανάμεσα στα συνθήματα του πλήθους
κυριαρχούσε το: «Θάνατος στον Ράμ-
πιν». Τον Ιούλιο του 1995, ο Νετανιάχου
ήταν επικεφαλής μιας στημένης νε-
κρικής πομπής στην οποία προηγείτο

ένα μαύρο φέρετρο. Στις 4/11/95 ο
Γιγκάλ Αμίρ, ένας 25χρονος Εβραίος,
φανατικός ορθόδοξος και εθνικιστής
δολοφόνησε τον πρωθυπουργό της
χώρας του – «Ήθελα να δολοφονήσω
τον πρωθυπουργό και να αλλάξω την
πορεία των συμφωνιών. Ήθελα είτε
να τον αφήσω παράλυτο ή, αν δεν
υπήρχε άλλη εναλλακτική, να πεθάνει»,
είπε (Πηγή: Έθνος, 4/11/23). Ο Ι. Χέρ-
τζογκ δεν εργάστηκε για να επικρα-
τήσουν οι Ράμπιν, αλλιώς θα πρόσεχε
την παρακαταθήκη του ήρωα της ει-
ρήνης: «Σας λέμε σήμερα με δυνατή
και καθαρή φωνή: αρκετά αίμα και
δάκρυα. Αρκετά!» 

Πύραυλοι από το Ιράν κτύπησαν
το Ισραήλ. Ισραηλινοί πύραυλοι κτύ-
πησαν ιρανικό έδαφος. Οι ΗΠΑ μπλό-
καραν απόφαση του Σ.Α. των Η.Ε.
που προέβλεπε «πλήρη συμμετοχή»
του Παλαιστινιακού Κράτους στα
Η.Ε. (19/4). Κανονικό χάος. Αλλά την
πραγματική επιστροφή στο χάος την
έφερε η ακύρωση της συμφωνίας για
το Πυρηνικό Πρόγραμμα του Ιράν
από το Ισραήλ και τις ΗΠΑ. Την επι-
στροφή στο χάος την έφερε η αδιάλ-
λακτη στάση του Β. Νετανιάχου,
απόρριψη της θέσης των Η.Ε. για
λύση από δύο κράτη, συν οικισμοί.
Την επιστροφή στο χάος τη διευκο-
λύνει η έλλειψη διορατικότητας, και
σε επίπεδο Ε.Ε. Αν δεν στηριχθεί ο
Μαχμούτ Αμπάς (διπλωματικά, οι-
κονομικά κ.λπ.), αν η Παλαιστινιακή
Αρχή δεν είναι και δεν φαίνεται ως
ο παίκτης της ειρήνης, η «Χαμάς»
και οι «πληρεξούσιοι» θα είναι οι πλη-
ρεξούσιοι της κλιμάκωσης. 

Σήμερα ο ηγέτης της ισραηλινής
αντιπολίτευσης Γιαΐρ Λαπίντ μοιάζει
μια φωνή της λογικής. Στις 15/4 οι

δηλώσεις του: «Ο κ. Νετανιάχου και
η κυβέρνησή του έχουν εξελιχθεί σε
υπαρξιακή απειλή για το Ισραήλ. Βρι-
σκόμουν στην Ουάσιγκτον την πε-
ρασμένη εβδομάδα για συναντήσεις
με ολόκληρη την κυβέρνηση. Είναι
σοκαρισμένοι από την κυβέρνηση
αυτή: από την έλλειψη υπευθυνότη-
τας, από την έλλειψη επαγγελματι-
σμού, από την κακή διαχείριση». 

Η Κύπρος εδώ και οκτώ χρόνια
αναπτύσσει συνεργασίες με το Ισ-
ραήλ, μια χώρα με την οποία έχει τε-
λείως αντίθετα συμφέροντα. Το Ισ-
ραήλ (κατ’ ακρίβεια ο Β. Νετανιάχου)
ευνοεί τη μη επίλυση του Κυπριακού,
θεωρώντας ότι έτσι παραμένει ως
ρήγμα στην εξωτερική πολιτική της
Τουρκίας. Γέμισε την κατεχόμενη
Κύπρο με ισραηλινές εταιρείες/επεν-
δυτές/αγοραστές ε/κ γης. Ενδιαφέ-
ρεται μόνο για τα εθνικά του συμφέ-
ροντα, στρατιωτικές ασκήσεις στο
κυπριακό έδαφος. Τα πάντα για τον
Β. Νετανιάχου είναι η επιβολή των
όρων του για μη λύση στο Μεσανα-
τολικό. 

Η Κύπρος ακολουθώντας μια πο-
λιτική χωρίς αρχή, μέση και τέλος,
σπαταλά δυνάμεις ως «εξαπτέρυγο»
του Ισραήλ και χάνει πανηγυρικά
(EastMed, θαλάσσιες ζώνες, Τριμε-
ρείς). Από την άλλη, δεν αξιοποιεί τα
ευρωπαϊκά εργαλεία που είναι στη
διάθεση ενός κράτους-μέλους, για
να λύσει το Κυπριακό, όπως λ.χ. έκανε
η Ιρλανδία με τη συμφωνία της Με-
γάλης Παρασκευής. Η Κύπρος, ο με-
γάλος χαμένος από μια «φιλία», κομ-
μένη και ραμμένη στο μέτρα Νετα-
νιάχου. 

«Αυτοκράτορες» με βούλα 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Μετανάστες συγκεντρώνονται στα σύνορα με τις Ηνωμένες Πολιτείες, στο Σιουδάδ Χουάρες του Μεξικού. Περίπου 400 μετανάστες κατάφεραν να περάσουν τον
φράχτη μεταξύ Χουάρες και Ελ Πάσο στις 18 Απριλίου. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ο κύκλος της αντιπαράθεσης Ιράν-Ισραήλ
κατέστη τις τελευταίες δύο εβδομάδες πρω-
τοφανής. Όχι μόνο ως απότοκο του εξάμηνου
πολέμου της Γάζας και της ανείπωτης κατα-
στροφής της ή του ακήρυχτου πολέμου τριών
δεκαετιών μεταξύ των δύο χωρών διά αντι-

προσώπων σε ολόκληρη την περιοχή της Μέσης Ανατολής,
αλλά γιατί το Ιράν, αυτή τη φορά, άλλαξε τη δομή της σύγ-
κρουσης και για ένα χτύπημα των Ισραηλινών στο σύμπλεγμα
της πρεσβείας τους στη Δαμασκό απάντησε απευθείας.
Αυτή η εξέλιξη μπορεί μεν να εντάσσεται στον μηχανισμό
κλιμάκωσης (με στρατιωτικό αποτύπωμα) της τρέχουσας
συγκυρίας και να είναι κορυφωτική, είναι όμως και αποκα-
λυπτική. Αρκεί κανείς να αναλογιστεί πως η Ιορδανία, που
το 1967 οι στρατιώτες της έδιναν σκληρές οδομαχίες στην
Ιερουσαλήμ εναντίον Ισραηλινών για την κατάληψη της
ιερής πόλης, το περασμένο Σάββατο κατέρριπταν ιρανικά
drones πριν αυτά περάσουν στον εναέριο χώρο του Ισραήλ. 

Ο πόλεμος στη Γάζα, Χαμάς-Ισραήλ επιτάχυνε μέσα σε
έξι μήνες όσα δεν συνέβησαν στο συγκρουσιακό περιβάλλον
ολόκληρου του υποσυστήματος της Μέσης Ανατολής εντός
δεκαετιών συγκρούσεων στον 20ό αιώνα. Υπενθύμισε πως

η ιστορία των αραβοϊσραη-
λινών συγκρούσεων –που
καθόρισαν το Μεσανατολικό
ζήτημα μετά το 1948– έχει
πλέον αντικατασταθεί από
μια ιρανοϊσραηλινή σύγ-
κρουση και πως σε ολόκλη-
ρη την περιοχή διαμορφώ-
νεται ένα σχήμα «Ισραήλ-
αραβικά κράτη εναντίον
Ιράν». Ένα σχήμα τύπου
«Iran VS the rest» –με ό,τι
αυτό συνεπάγεται κυρίως
για το ζήτημα της δημιουρ-
γίας ενός ανεξάρτητου πα-

λαιστινιακού κράτους, διεθνώς αναγνωρισμένου. Θα περάσουν
τουλάχιστον μερικές δεκαετίες μέχρι το εν λόγω σχήμα να
εμπεδωθεί –όπως ακριβώς ιστορικά, μετά το 1979, Ισραήλ
και Αίγυπτος όχι μόνο σύναψαν ειρήνη αλλά όρισαν τη νέα
αρχιτεκτονική ασφάλειας στη Μέση Ανατολή –σε ένα σχήμα
που επιβιώνει μέχρι σήμερα. Η Κύπρος παρακολουθεί τα
όσα τεκταίνονται στη Μέση Ανατολή μετά την 7η Οκτωβρίου
και προσπαθεί να «πλεύσει» εντός αυτών των φουρτουνια-
σμένων θαλασσών έχοντας όχι μόνο την εγγύτερη γεωγραφικά
θέση για ολόκληρη την Ε.Ε., αλλά αντιλαμβανόμενη και το
πλέγμα συνεπειών και υπερχειλίσεων που θα μπορούσαν,
δυνητικά, να τη σκεπάσουν. Ο διπλωματικός λογαριασμός,
βέβαια, δεν έχει ακόμη ετοιμαστεί ώστε να διαφανεί αν το
ταμείο που θα κάνει στο τέλος θα έχει θετικό ή αρνητικό
αντίκτυπο και αν, συνολικά στην εξίσωση κόστους-ωφέλειας,
θα έχει επιτύχει κάποια διπλωματικά οφέλη έναντι των συ-
νεπειών από μια κλιμάκωση στην περιοχή. Το παράδειγμα
του Λιβάνου και των μεταναστευτικών ροών είναι χαρα-
κτηριστικό όπως και οι προκλήσεις ασφάλειας που θα κληθεί
–στο μέλλον– να αντιμετωπίσει, δεδομένου πως ο πόλεμος
Ιράν-Ισραήλ έχει πάντα και τη διάσταση της τρομοκρατίας. 

Το σημαντικότερο ωστόσο μάθημα από τις εξελίξεις δεν
έχει να κάνει, μόνο, με τα διπλωματικά οφέλη, τις σχέσεις
με τα κράτη της περιοχής ή ορθές πρωτοβουλίες όπως ο
ανθρωπιστικός διάδρομος της «Αμάλθειας». Συνδέεται
αμιγώς με την επιτάχυνση των εξελίξεων στην περιοχή από
όπου η Λευκωσία –με το Κυπριακό άλυτο– μπορεί να αντλήσει
μαθήματα για το πώς τόσο η σύγκρουση με στρατιωτικούς
όρους επανέρχεται ως μέσο επίλυσης χρόνιων άλυτων προ-
βλημάτων (και το βλέπουμε στη περίπτωση του Μεσανα-
τολικού) όσο και αναφορικά με τον πρωτοφανή τρόπο που
αλλάζουν τα δεδομένα. Φανταστείτε το παράδειγμα της
Ιορδανίας που αναφέρθηκε ως άνω, ως προς την αναγνώριση
της «ΤΔΒΚ» σε αντιστοιχία ή τα όσα ο ίδιος ο Τατάρ αναφέρει
«για έναν πυροβολισμό από στρατιώτη στη νεκρή ζώνη».
Τα επόμενα χρόνια πολλά θα αλλάξουν μέχρι να δούμε –
πτυχή που ωστόσο απεύχονται όλοι– μια… δική μας πρω-
τοφανή κλιμάκωση. 

Μια πρωτοφανής
κλιμάκωση

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Το σπινάρισμα που
επιχειρήθηκε από
πλευράς κυβέρνησης
ενόψει της υιοθέτη-
σης των συμπερα-
σμάτων για τις σχέ-

σεις Ε.Ε.-Τουρκίας ήταν προφανές,
και μια προσπάθεια αχρείαστου
φουσκώματος μιας εξέλιξης που
υπό τις περιστάσεις μπορεί να θε-
ωρηθεί μια κάποια συμβολή στην
προσπάθεια διασύνδεσης των ευ-
ρωτουρκικών-Κυπριακού. Οι δύο
αναφορές, στην παραπομπή των
ευρωτουρκικών και στο τραπέζι
των κρατών-μελών αντί μόνο στην
ατζέντα της Κομισιόν, και στη ση-
μασία που έχει το Κυπριακό στο
πλαίσιο των ευρωτουρκικών, δεν
αποτελούν την απόλυτη διασύνδεση
που θέλησε να παρουσιάσει η κυ-
βέρνηση. 

Αναλόγως οπτικής μπορούν να
θεωρηθούν ακόμα και αρνητικές
εξελίξεις καθώς ο ρόλος των τεχνο-
κρατικών υπηρεσιών που θα προ-

χωρήσουν τις ευρωτουρκικές σχέ-
σεις παραμένει πέρα και παράλληλα
του πολιτικού ρόλου των κρατών-
μελών, και καθώς το Κυπριακό κα-
ταγράφεται ως κάτι που θα βοηθήσει
τις ευρωτουρκικές σχέσεις αν προ-
χωρήσει, παρά ως προϋπόθεση για
αυτές. Ωστόσο, δεδομένου πως δεν
είναι καλό για τη διπλωματική πρα-
κτική και την ψυχική μας υγεία να
επιμένουμε στο ανέφικτο, πρέπει
να δούμε τι καταγράφεται στα Συμ-
περάσματα, τι είναι θετικό, και να
κάνουμε τα πλάνα μας ανάλογα για
τα επόμενα βήματα. Αν, ως χώρα,
έχουμε στρατηγική για το πώς (αν)
συνδέουμε τα ευρωτουρκικά με το
Κυπριακό, και δεν κάνουμε απλά
τακτικές κινήσεις για το εσωτερικό
ακροατήριο.

Το να μην υπάρξει καμία εξέλιξη
των ευρωτουρκικών σχέσεων όσο
το Κυπριακό παραμένει άλυτο είναι
ανέφικτο. Κανένα κράτος-μέλος
της Ε.Ε. δεν θα παραμερίσει τα επι-
μέρους συμφέροντά του για λόγους

αρχής, και οι Βρυξέλλες δεν θα βά-
λουν τα πάντα στον πάγο. Ήδη
πρέπει να είμαστε ευχαριστημένοι
για το ότι η πλήρης εξομάλυνση
των σχέσεων Ε.Ε.-Τουρκίας είναι
αδύνατη με άλυτο το Κυπριακό, και
να ευχόμαστε παρά τις περί του αν-
τιθέτου ενδείξεις η προοπτική έν-
ταξης να αναβιώσει. Γιατί ήδη βλέ-
πουμε πόσο χειρότερα είναι τα
πράγματα όσο τα ευρωτουρκικά
παραμένουν όσο «braindead» ήταν
κατά την τότε δήλωση Μακρόν το

ΝΑΤΟ. Η εμπλοκή των κρατών-με-
λών στην εφαρμογή της όποιας «θε-
τικής ατζέντας» (και η δυνατότητα
μπλοκαρίσματος πολιτικών απο-
φάσεων), περιπλέκει τη διαδικασία
κατά τρόπο που μπορεί να αξιοποι-
ήσει η Λευκωσία, αν και η Κομισιόν
διατηρεί - φυσικά - τις αρμοδιότητες
της. Ο σεβασμός των αρμοδιοτήτων
των θεσμών της Ε.Ε. ήταν η τελευ-
ταία προσθήκη στο κείμενο (μάλλον
για να αποφύγει αδιέξοδα). Είχε
προηγηθεί στο προηγούμενο προ-
σχέδιο η παραπομπή του θέματος
στους μόνιμους αντιπρόσωπους
ταυτόχρονα με την απάλειψη της
διευκρίνησης πως η καθοδήγηση
για τα επόμενα βήματα θα γινόταν
«αν χρειαστεί».

Ήταν μια διαβούλευση που έγινε
σε μεγάλο βαθμό μεταξύ Κύπρου
και Γερμανίας, και αυτό, το ότι έγινε
κάποια διαβούλευση, είναι θετικό.
Μέχρι και την προηγούμενη Σύνοδο
Κορυφής, η Γερμανία προωθούσε
συμπεράσματα για τα ευρωτουρκικά

θέλοντας να μην υπάρξει στρατη-
γική συζήτηση, κάτι που είχε ενο-
χλήσει τη Λευκωσία, με αξιωμα-
τούχους να συνδέουν την προθυμία
αυτή με την πρόσφατη έγκριση της
ένταξης της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ.
Πάντως στις διαβουλεύσεις που έγι-
ναν επί του προσχεδίου φαίνεται
πως η κυπριακή πλευρά δεν επέ-
μεινε στο όνειρο του απεσταλμένου
τής Ε.Ε., αν και είχαν γίνει βολιδο-
σκοπήσεις σε διπλωματικό επίπεδο
την προηγούμενη περίοδο.

Η Κύπρος πάσχει από δύο (του-
λάχιστον) προβλήματα όσον αφορά
το Κυπριακό σε επίπεδο Ε.Ε. Από
τη μια, στη ζυγαριά το Κυπριακό
δεν βαραίνει περισσότερο από τα
εθνικά κοινοτικά συμφέροντα. Οι
άλλες χώρες και οι Βρυξέλλες έχουν
κάθε λόγο να συμβάλουν εκεί που
μπορούν και τις συμφέρει για την
περιφερειακή σταθερότητα και το
μέλλον των ευρωτουρκικών, όμως
δύσκολα θα κάνουν επιπρόσθετη
προσπάθεια, εκτός και αν υπάρξει

κρίση, όπως έγινε την περίοδο των
γεωτρήσεων της Τουρκίας στην
Ανατολική Μεσόγειο ή στα γεγονότα
στην Πύλα.

Από την άλλη, τα ναι μεν αλλά
διαδοχικών κυβερνήσεων, τα κολ-
λήματα πολλών με το 2004 και τα
κόλπα του Τάσσου Παπαδόπουλου,
με αποκορύφωμα την άτακτη φυγή
του Νίκου Αναστασιάδη στην πιο
κρίσιμη στιγμή στο Κραν Μοντανά,
κρατούν την αξιοπιστία μας (στο
Κυπριακό) κάπως χαμηλά.

Το ότι είχαμε ένα κάποιο απο-
τέλεσμα, με το Κυπριακό να παίζει
κάποιο ρόλο στα Συμπεράσματα,
είναι κάτι έστω αξιοπρεπές για την
Κύπρο, και θα μπορούσε να γίνει
ένα πρώτο βήμα. Δυστυχώς όμως,
είναι το πρώτο βήμα όχι προς τη
λύση, αλλά για να βγούμε από την
τρύπα στην οποία βύθισε το Κυ-
πριακό το ελληνοκυπριακό πολιτικό
προσωπικό.

Τι είναι διασύνδεση, τι μη διασύνδεση και τι τ’ ανάμεσό της;
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Ο διπλωματικός λο-
γαριασμός, βέβαια,
δεν έχει ακόμη ετοι-
μαστεί ώστε να δια-
φανεί αν το ταμείο
που θα κάνει στο τέ-
λος θα έχει θετικό ή
αρνητικό αντίκτυπο. 

<<<<<<<

Η εμπλοκή των κρατών-
μελών στην εφαρμογή
της όποιας «θετικής
ατζέντας» περιπλέκει
τη διαδικασία κατά τρό-
πο που μπορεί να αξιο-
ποιήσει η Λευκωσία.
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Η ιδέα του να παίζεις
με την καταστροφή,
να φλερτάρεις με τον
θάνατο, να «ζεις επι-
κινδύνως», να καις
το κερί της ζωής σου

και από τις δυο μεριές είναι μια
τάση την οποία η ανθρωπότητα
γνωρίζει σε ατομικό επίπεδο. Θα
μπορούσαμε άραγε να ισχυριστούμε
το ίδιο και σε συλλογικό επίπεδο;
Τι είναι άραγε όλα αυτά τα θεολο-
γικο-μυθολογικά αφηγήματα για
το «τέλος του κόσμου», τον «κατα-
κλυσμό» του Δευκαλίωνα, το Ra-
gnarök της σκανδιναβικής μυθο-
λογίας ή τη χριστιανική «αποκά-
λυψη»;

Πάντοτε η ανθρωπότητα όταν
βρισκόταν σε ηθική και πολιτική
κρίση κατασκεύαζε μυθεύματα
αναπαράστασης του τέλους της.
Ανήσυχοι για ένα αύριο που δεν
θα ξημέρωνε, οι διάφοροι πολιτισμοί
έβλεπαν στη φανταστική αλληλου-
χία των γεγονότων στα αποκαλυ-
πτικά τους ιερά κείμενα το τέλος
να περιγράφεται γλαφυρά, σαν να
το ζούσαν ήδη. Το βέβαιο είναι ότι
όσο κι αν μια τέτοια υπόθεση βιώ-
νεται με διαφορετικούς τρόπους

σε ατομικό επίπεδο, συλλογικά οι
πολιτισμοί οριοθετούσαν με αυτόν
τον τρόπο το ίδιο τους το μέλλον.
Μήπως σήμερα η οικουμένη βρί-
σκεται σε ένα ήδη χαμένο παιχνίδι
με τον αυτοκαταστροφικό εαυτό
της; 

Το 1958, ο Καρλ Γιάσπερς δη-
μοσίευσε ένα από τα πλέον σημαν-
τικά για την εποχή μας βιβλίο με
τίτλο: «Η ατομική βόμβα και το μέλ-
λον της ανθρωπότητας». Στην ει-
σαγωγή του θέτει ήδη το θεμέλιο
της σκέψης του: «η ατομική βόμβα,
δημιούργησε μια εντελώς νέα κα-
τάσταση στην ιστορία της ανθρω-
πότητας, φέρνοντάς την αντιμέ-
τωπη με την αναπόφευκτη εναλ-
λακτική λύση: είτε όλη η ανθρω-
πότητα θα καταστραφεί, είτε ο άν-
θρωπος θα μετασχηματίσει την
ηθικοπολιτική του κατάσταση». Η
καινοφανής εμπειρία της ατομικής
βόμβας, συνεχίζει ο Γιάσπερς, δεν
μεταμορφώνει μόνο το όραμα του
μέλλοντός μας. Ταυτόχρονα χρω-
ματίζει με ένα ιδιαίτερα σκοτεινό
φως τη μυθολογική μας παρακα-
ταθήκη. Αν κατά το παρελθόν, οι
διάφοροι πολιτισμοί, όπως ο χρι-
στιανικός, δημιούργησαν φαντα-

σμαγορικές ιστορίες για το τέλος
του κόσμου, η ανθρωπότητα σή-
μερα, για πρώτη φορά στην ιστορία
της, δύναται πραγματικά, υλικά,
να εκμηδενίσει τον εαυτό της. Ο
Γιάσπερς φαίνεται να πίστευε ότι
αυτή η δυνατότητα, όταν γίνει συ-
νείδηση των εθνών και των κυβερ-
νήσεών τους, θα σηματοδοτήσει
«μια καμπή στην ιστορία της αν-
θρωπότητας». Σχεδόν εβδομήντα
χρόνια αργότερα, στη γεωπολιτική
κατάσταση του σήμερα, η πραγ-
ματικότητα της αυτοκαταστροφής
της ανθρωπότητας όχι μόνο δεν
συνετίζει τα έθνη, αλλά φαίνεται
να έχει μετατραπεί σε ένα καθη-
μερινό σχόλιο. Μοιάζει η ίδια η
ιδέα του «τέλους» να έχει ήδη εν-
σωματωθεί στην πλανητική πολι-
τική συνείδηση, αλλά όχι με τον
θετικό τρόπο που έλπιζε ο Γιάσπερς.
Μοιάζει η ανθρωπότητα σήμερα
να λέει: «Ας τελειώνουμε λοιπόν!».
Σαν μια πρωτοφανής ιστορική κού-
ραση να έχει συνεπάρει τους λαούς,
κουρασμένους από τις ατελέσφορες
προσπάθειες να δώσουν οριστικές
απαντήσεις στις πολιτικές τους
απορίες. Αυτό τουλάχιστον απο-
πνέουν οι όλο και πιο συχνές, οι

όλο και πιο κοντά στη Δύση πολε-
μικές συρράξεις, οι οποίες, αρχό-
μενες από τη βάρβαρη εισβολή των
Ρώσων στην Ουκρανία, εμπεριέ-
χουν ανοικτά και απροκάλυπτα
άρωμα πυρηνικού ολέθρου. 

Πολλοί είναι οι λόγοι για τους
οποίους το Ισραήλ και η νυν κυ-
βέρνησή του θα προχωρήσουν σε
αποφασιστικά χτυπήματα κατά αε-
ροπορικών βάσεων, βάσεων εκτό-
ξευσης πυραύλων, στρατοπέδων
εκπαίδευσης τρομοκρατών και πυ-
ρηνικών εγκαταστάσεων του Ιράν.
Όσο κι αν Ευρωπαίοι και Αμερικα-
νοί εύχονται την αποφυγή της κλι-
μάκωσης του πολέμου και εργά-
ζονται προς αυτή την κατεύθυνση,
η πολιτική τους κατάσταση τους
έχει ήδη ξεπεράσει.

Τόσο η άνοδος των εθνικιστικών
κομμάτων στην Ευρώπη όσο και
η διαφαινόμενη νίκη Τραμπ στις
επερχόμενες αμερικανικές εκλογές
προδίδουν μια άλλη πολιτική συ-
νείδηση στη Δύση. Το φιλελεύθερο
οικοδόμημα ενός ειρηνικού κόσμου
σε μια παγκοσμιοποιημένη οικο-
νομία πλέον καταρρέει. Αν σε κάτι
ελπίζει ο ισραηλινός πρωθυπουργός
είναι στη συσπείρωση της Δύσης

υπέρ του Ισραήλ και την αμέριστη
υποστήριξη των ανερχόμενων Ρε-
πουμπλικανών στο πεδίο του πο-
λέμου. Η υποστήριξη αυτή εδρά-
ζεται τόσο στο μένος του πρώην
προέδρου κατά του Ιράν όσο και
σε θεολογικο-θρησκευτικές ανα-
παραστάσεις των νεοχριστιανικών
προτεσταντικών σεκτών που στη-
ρίζουν την υποψηφιότητα Τραμπ.
Οι σέκτες αυτές έχουν συνδέσει
φαντασιακά το τέλος του Ισραήλ
με το τέλος του κόσμου και αγω-
νίζονται με όλες τους τις δυνάμεις
να μη συμβεί κάτι τέτοιο. Δεν είναι
γνωστό με ποιους στη Δύση συνο-
μιλούσε η ιρανική κυβέρνηση όταν,
απειλούμενη από την εσωτερική
πολιτική κατάσταση, εξαπέλυσε
την πυραυλική επίθεση στο Ισραήλ.
Ίσως να τους υποσχέθηκε μια χωρίς
θύματα, μετρίου μεγέθους επίθεση.
Το λάθος του καθεστώτος των Μου-
λάδων ήταν να πιστεύουν ότι οι
κρυφοί συνομιλητές τους ήταν σε
θέση να συγκρατήσουν την οργή
του Ισραήλ, κάτι που δεν είναι τε-
λικά σε θέση να κάνουν.

Τα αλυσιδωτά γεγονότα που ξε-
κίνησαν από την ύπουλη και κτη-
νώδη επίθεση της Χαμάς κατά αμά-

χων Ισραηλινών ειρηνιστών πυ-
ροδότησαν την αρχή του τέλος του
ιρανικού θεοκρατικού καθεστώτος.
Το τι είδους επίθεση θα κάνει το
Ισραήλ και με τι ένταση, θα φανεί
στο άμεσο μέλλον. Όλα όμως δεί-
χνουν πως θα επιχειρήσει ένα καίριο
χτύπημα για να εξουδετερώσει ορι-
στικά την απειλή των Ιρανών Μου-
λάδων.

Τι θα ακολουθήσει; Το βέβαιο
είναι ότι τα παιδιά μας προετοιμά-
ζονται από τα διάφορα παιδευτικά
τους μέσα για έναν μετα-αποκα-
λυπτικό ορίζοντα. Παίζοντας δια-
δικτυακά πολεμικά παιχνίδια, όπως
το Fortnite, δεν φαντάζονται απλώς
τους εαυτούς τους να παίζουν πό-
λεμο, όπως έκαναν κάποτε τα αγό-
ρια και κάποια κορίτσια στις γει-
τονιές. Βλέπουν το avatar τους στο
πεδίο μιας διαδικτυακής σκηνής
πολέμου. Βιώνουν στο έπακρο την
αγωνία της μάχης, την κίνηση στο
πεδίο, τον παρεΐστικο στρατηγικό
σχεδιασμό μιας συλλογικής άμυνας
ή επίθεσης.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Η καταπολέμηση του εθνολαϊκισμού έχει κόστος
Του δρος ΕΥΡΙΠΙΔΗ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗ

«Κάν’ το καλό και ρίξ’
το στο γιαλό…» έλε-
γαν οι πρόγονοί μας,
ακολουθώντας ου-
σιαστικά τα λόγια
του Χριστού, «μη

γνώτω η αριστερά τι ποιεί η δεξιά
σου...». Με απλά λόγια, η προσφορά
και η φιλανθρωπία, δεν έχουν καμία
σχέση με τη διαφήμιση και την
έπαρση της εξουσίας. Η Αγία Γα-
βριηλία έλεγε ότι «η σπουδαιότερη
φιλανθρωπία είναι να μιλάς καλά
για τους ανθρώπους», για να συμ-
πληρώσει ότι «δίνοντας χαρά στους
άλλους, εσύ την νιώθεις πρώτα».
Όλα αυτά βεβαίως σε επίπεδο ηθι-
κής και χριστιανικής συμπεριφοράς. 

Η Πολιτεία, όταν προσφέρει επι-
δόματα προς τους αναξιοπαθούντες
και ειδικότερα το Ελάχιστο Εγγυη-
μένο Εισόδημα, το κάνει πρώτα
και κύρια για να διασφαλίσει την
κοινωνική τάξη. Με άλλα λόγια, αν
δεν προσφέρει το «ΕΕΕ», οι πεινα-
σμένοι θα αναγκαστούν να κλέψουν
και τότε το κόστος της καταδίωξης
από την Αστυνομία, θα είναι πολ-
λαπλάσιο. Αν αφήσει τους φτωχούς
να ζητιανεύουν, τότε θα «χαλάσει»
η καλή εικόνα, οι πλούσιοι δεν θα
αισθάνονται καλά, αλλά και οι του-
ρίστες ή οι επιχειρηματίες θα κλει-
στούν σε πολυτελείς δομές, θα απο-
φεύγουν τις φτωχογειτονιές, είτε
για επισκέψεις, είτε για επενδύσεις
και τελικά όλοι θα είναι χαμένοι.
Τα κριτήρια της Πολιτείας, για την
παροχή επιδομάτων, δεν έχουν να
κάνουν με τα κριτήρια της Εκκλη-
σίας, έστω και αν στο τέλος της
ημέρας το αποτέλεσμα πολλές φο-
ρές είναι το ίδιο.  

Πριν από μερικές μέρες έγινε
ένας μικρός χαμός στην Επιτροπή
Θεσμών της Βουλής, για τον περί-
φημο «Ανεξάρτητο Φορέα Κοινω-
νικής Στήριξης», ένα ταμείο στο
Προεδρικό Μέγαρο, το οποίο θε-
σμοθετήθηκε το «δύσκολο» 2014,
για στήριξη των άπορων φοιτητών
και το οποίο διαχειρίζεται η πρώτη
κυρία. Η ιστορία της στήριξης ανα-
ξιοπαθούντων ανθρώπων, απευ-
θείας από το Προεδρικό Μέγαρο,
ξεκίνησε φανερά από την Έλση
Χριστόφια, ακολούθησε η Άντρη
Αναστασιάδου και σήμερα συνε-
χίζεται από τη Φιλίππα Καρσερά
Χριστοδουλίδη. Το ξεχωριστό σε
αυτή την περίπτωση είναι ότι ο θε-
σμός αυτός αποτελεί ένα φιλαν-
θρωπικό ίδρυμα και τα έσοδά του
προέρχονται από φιλανθρωπίες. 

Από εδώ ξεκινά ο προβληματι-
σμός, αν θα πρέπει να λειτουργεί
ένα φιλανθρωπικό ίδρυμα στο Προ-
εδρικό Μέγαρο, όταν υπάρχει αρ-
μόδιο υφυπουργείο Κοινωνικής
Πρόνοιας και λειτουργούν ένα σωρό
άλλοι θεσμοί, για στήριξη των άπο-
ρων φοιτητών. Φυσικά κανένας
δεν μπορεί να ζητήσει την κατάρ-

γηση ενός φιλανθρωπικού ιδρύμα-
τος. Ωστόσο, ύποπτες εισφορές του
παρελθόντος, στον εν λόγω Φορέα,
προκάλεσαν και προκαλούν αντι-
δράσεις. Αφορμή στάθηκαν εισφο-
ρές από «ύποπτους» ξένους, οι οποί-
οι πριν από μερικά χρόνια πρόσφε-
ραν εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ
στον Φορέα και την επομένη έλαβαν
διαβατήρια, ή ικανοποιήθηκαν άλλα
αιτήματά τους.  Στην Επιτροπή Θε-
σμών συζητείται πρόταση νόμου
βουλευτών για δημοσιοποίηση
όλων των εισφορών στον Φορέα,
από 500 ευρώ και άνω, στο πρότυπο
των εισφορών προς τα κόμματα.
Ο προβληματισμός είναι μεγάλος,
αφού ακόμη και η πρώτη κυρία
εκτιμά ότι με τη δημοσιοποίηση
θα αποθαρρυνθούν οι πλούσιοι και
θα προτιμούν άλλα φιλανθρωπικά
ιδρύματα, για να λαμβάνουν έτσι
και αλλιώς τις φοροαπαλλαγές.

Πίσω από όλα αυτά κρύβονται
οι προθέσεις των ανθρώπων, το
βασικό κριτήριο με τον οποίο κρίνει
και ο Θεός. Αν η Φιλίππα Καρσερά
Χριστοδουλίδη κινείται με το αγνό
κριτήριο της προσφοράς προς τους
αδύναμους συνανθρώπους μας, με
όπλο τη θέση της, ως πρώτη κυρία,
είναι θεμιτό και άγιο το έργο της.
Αν όμως το κριτήριο της πρώτης
κυρίας είναι να «μαζεύει» ψήφους
για τις εκλογές του 2028 και τη βελ-
τίωση της εικόνας του συζύγου της,
τότε το έργο της, είναι ταπεινό και
ανάξιο λόγου. Στο μυαλό έρχονται
οι μεγάλοι δωρητές του περασμένου
αιώνα, όπου τα ονόματά τους στο-
λίζουν ακόμη πολλά δημόσια κτίρια.
Η αγαθή εικόνα των ανθρώπων αυ-
τών, πολλές φορές δεν συνάδει με
τη ζωή και το έργο τους, αφού η
πλειονότητα ήταν τοκογλύφοι και
άκρως ανήθικοι. Απομυζούσαν το
αίμα και τις περιουσίες χιλιάδων,
κατά κανόνα πολύτεκνων ανθρώ-
πων, οι οποίοι ζούσαν περιμένοντας
τη βροχή, για να μπορέσουν να
έχουν ένα κομμάτι ψωμί στο σπίτι
τους. Αλλά όταν οι ανομβρίες έδει-
χναν τα δόντια τους, τότε για ένα
σακί αλεύρι, για λίγα ψωμιά, εξα-
φανίζονταν περιουσίες και σπίτια
ολόκληρα. Και τότε ξεκινούσαν οι
φοβερές κατάρες, οι οποίες βασα-
νίζουν ακόμη τους απογόνους των
τοκογλύφων. 

Πέραν από όλα αυτά, υπάρχουν
και τα σοφά λόγια του αγίου Πα-
τριάρχη Σερβίας Παύλου, τα οποία
καθορίζουν και πλαίσιο της αλη-
θινής φιλανθρωπίας: «Το μεγαλύ-
τερο εμπόδιο στη ζωή είναι ο φόβος.
Το χειρότερο συναίσθημα είναι το
μίσος. Το μεγαλύτερο λάθος είναι
να τα παρατάς. Το καλύτερο δώρο
είναι η συγχώρεση. Η μεγαλύτερη
δύναμη είναι η Πίστη. Το ποιο όμορ-
φο πράγμα είναι η Αγάπη…».

Υποπτες
φιλανθρωπίες

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ο κόσμος μετά τον πόλεμο Ισραήλ – Ιράν

Σε δύο περιοχές της Ευρώπης μετά
τις ανακατατάξεις στα Βαλκάνια,
παρέμεινε ανοιχτή «μαύρη τρύπα»
από άποψη σεβασμού των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων και του
κράτους δικαίου, στην Υπερδνει-
στερία και στο Κόσοβο. Το Συμ-
βούλιο της Ευρώπης, πέρα από
πολιτικές σκοπιμότητες ή δια-
κρατικές συγκρούσεις, αποφάσισε
να επιδιώξει την κάλυψη αυτού
του κενού δικαίου, όχι μόνο για
την προστασία των Κοσοβάρων
αλβανικής καταγωγής αλλά κυρίως
για τον σερβικό πληθυσμό της
περιοχής.

Αυτός είναι και ο λόγος για τον
οποίο ανατέθηκε στην Επιτροπή
Πολιτικών Υποθέσεων η εκπόνη-
ση σχετικής έκθεσης (Report),
την οποία ανέλαβε η επικεφαλής
της Ελληνικής Αντιπροσωπείας
και μέλος της Επιτροπής κ. Ντόρα
Μπακογιάννη.

Στόχος είναι η αποτύπωση της
κατάστασης και η επιβολή όρων
και προϋποθέσεων για την είσοδο
της Οντότητας του Κοσόβου στο
Συμβούλιο της Ευρώπης, εφόσον
βέβαια αποφασίσει κάτι τέτοιο
το Συμβούλιο Υπουργών, που έχει
και την αποκλειστική αρμοδιό-
τητα. Οι όροι που ετέθησαν από
την έκθεση δεν είναι άλλοι από
αυτούς που έθετε όλα τα προ-
ηγούμενα χρόνια η σερβική κυ-
βέρνηση προς το Κόσοβο και τη

διεθνή κοινότητα, προκειμένου
να προστατέψει τα δικαιώματα
της σερβικής κοινότητας στο Κό-
σοβο, χωρίς δυστυχώς αποτέλε-
σμα.Συγκεκριμένα:

1. Η ανάκτηση από το ιστορικό
σερβικό μοναστήρι Visoki Decani
της παρανόμως απαλλοτριωμένης
έκτασης των 24 εκταρίων, περίπου
2.500 στρέμματα.

2. Ο έλεγχος της νομιμότητας
των απαλλοτριώσεων της περι-
ουσίας των σερβικών δήμων και
κοινοτήτων και των Σέρβων ιδιω-

τών.
3. Η επίσπευση της δημιουρ-

γίας Ενωσης των Σερβικών Δήμων
και η αποκατάσταση των διοική-
σεών τους.

4. Η εδραίωση συστηματικής
επικοινωνίας και διαλόγου μεταξύ
Πρίστινας και Βελιγραδίου.

Η πίεση για την ψήφιση της
έκθεσης είχε ως αποτέλεσμα να

επιλυθεί το πρώτο θέμα του μο-
ναστηριού και να αναληφθούν
ισχυρές δεσμεύσεις για τα υπό-
λοιπα τρία, που θα μπορούσαν
να επισπευσθούν πριν από τη
σχετική συζήτηση στο Συμβούλιο
Υπουργών. Να σημειωθεί ότι επί
12 χρόνια δεν είχε γίνει κανένα
βήμα προς αυτή την κατεύθυνση.
Υπέρ ψήφισαν 131 μέλη της συ-
νέλευσης, ενώ κατά ψήφισαν μόνο
29 και απείχαν 11.  

Με την εξέλιξη αυτή δεν ανα-
γνωρίζεται ένα κράτος, όπως
εσφαλμένα ισχυρίζονται κάποιοι.
Αλλωστε δεν έχει καμία τέτοια
αρμοδιότητα το Συμβούλιο της
Ευρώπης και πολύ περισσότερο
δεν έχει αρμοδιότητα η Επιτροπή
ή η Κοινοβουλευτική Συνέλευση.
Αυτό που θα συμβεί, αν το Συμ-
βούλιο Υπουργών πιέσει πριν απο-
δεχθεί –αν αποδεχθεί– την έκθε-
ση, είναι η επέκταση της αρμο-
διότητας του Ευρωπαϊκού Δικα-
στηρίου Δικαιωμάτων του Αν-
θρώπου στο Κόσοβο, κάτι που θα
προστατέψει αποτελεσματικότερα
τα ανθρώπινα δικαιώματα 1,8
εκατ. ανθρώπων και κυρίως των
Σέρβων, ασκώντας πολύ μεγαλύ-
τερη πίεση στην τοπική κυβέρ-
νηση για να επιβάλει τους όρους
που μάταια επιδίωκε να πετύχει
τα προηγούμενα χρόνια μόνη της
η σερβική πλευρά.

Τέλος είναι απαράδεκτο κά-

ποιοι, που δεν γνωρίζουν και όλες
τις διαστάσεις, να συνδέουν το
Κόσοβο με την Κύπρο, όπου είναι
διεθνώς ξεκαθαρισμένο ότι είχαμε
παράνομη εισβολή και κατοχή,
όπου η αυθαιρεσία των Τούρκων
κατακτητών στιγματίστηκε τόσο
με τα ψηφίσματα του ΟΗΕ όσο
και με την απόφαση του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων π.χ. Απόφαση Λοϊ-
ζίδου. Ακόμα πιο απαράδεκτο
είναι η συζήτηση να συνδέεται
με την ελληνική Θράκη, όπου
είναι σαφής η εθνική κυριαρχία
της Ελλάδας και η οικοδόμηση
από την Ελληνική Δημοκρατία
ενός πρότυπου Ανοιχτής Κοινω-
νίας θετικών διακρίσεων που απο-
τελεί «Σχολείο Δημοκρατίας» για
όλα τα Βαλκάνια και την Ευρώπη.  

Ο εθνικολαϊκισμός έχει και
όρια. Δεν είναι δυνατόν η ψηφο-
θηρία κάποιων να υπονομεύει
ακόμα και μια πατριωτική προ-
σέγγιση και στάση που θεμελιώ-
νεται σε συγκεκριμένες αδιαπραγ-
μάτευτες εθνικές παραδοχές απο-
μονώνοντας διεθνώς την Ελλάδα
και αποδυναμώνοντας έτσι τη δι-
πλωματική φαρέτρα της εθνικής
εξωτερικής μας πολιτικής.

Ο κ. Ευριπίδης Στ. Στυλιανίδης είναι
βουλευτής Ροδόπης Νέας Δημοκρα-
τίας, αν. καθηγητής Νομικής Ευρωπαϊ-
κού Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡEΑ ΠΕΤΡΟΥΛAΚΗ

<<<<<<

Δεν είναι δυνατόν
η ψηφοθηρία κάποιων
να υπονομεύει ακόμα
και μια πατριωτική
προσέγγιση και στάση,
απομονώνοντας
διεθνώς την Ελλάδα.
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Γεννήθηκε στην Αθήνα, γιος κο-
ρυφαίου ιστορικού με αντικείμε-
νο την Αρχαία Ελλάδα, ειδικού 
στην ιστορία του Πελοποννησια-
κού Πολέμου. Ο Ρόμπερτ Κέιγκαν 
δεν ακολούθησε όμως (μόνο) τον 
ακαδημαϊκό δρόμο του πατέρα 
του. Εργάστηκε στο Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ επί Ρέιγκαν ως σύμβουλος 
του Τζορτζ Σουλτς, προτού κατα-
λήξει στο Brookings και, ως τακτι-
κός αναλυτής, στην Washington 
Post. Πριν από λίγες ημέρες συμ-
μετείχε στο Οικονομικό Φόρουμ 
των ∆ελφών και μίλησε για την 
αμερικανική δημοκρατία, τα δι-
λήμματα της ∆ύσης και τον πόλε-
μο στην Ουκρανία. Εδώ δημοσι-
εύεται ένα μέρος της συζήτησης 
στη σκηνή του συνεδρίου. 

 
– Στο γνωστό σας βιβλίο υπο-
στηρίζετε ότι «η ζούγκλα ανα-
πτύσσεται ξανά», αποτελώντας 
απειλή για ολόκληρο το μεταπο-
λεμικό φιλελεύθερο σύστημα. 
Σας ανησυχεί πραγματικά αυτό 
σήμερα, ιδίως λαμβάνοντας υπό-
ψη γεγονότα όπως αυτά στην 
Ουκρανία, αλλά και την άνοδο 
της Κίνας;

– Η ζούγκλα πάντα αναπτύσσε-
ται ξανά. Εχουμε ζήσει μια μοναδι-
κή εποχή στην ανθρώπινη Ιστορία, 
όπου η δημοκρατία και τα ατομικά 
δικαιώματα τυγχάνουν σεβασμού 
και βιώσαμε έναν τεράστιο οικονο-
μικό πλούτο, που εκτείνεται από 
τον 20ό αιώνα μέχρι σήμερα. Επί-
σης, ο κόσμος έχει γνωρίσει μια 
παρατεταμένη περίοδο ειρήνης 
όσον αφορά τις μεγάλες συγκρού-
σεις μεταξύ ισχυρών εθνών. Ομως, 
είναι καλό να θυμόμαστε ότι αυτή 
είναι μια σπάνια περίσταση στην 
Ιστορία. Στην πραγματικότητα, 
θεωρώ ότι δεν είναι μια φυσική 
συνθήκη. Για να συνεχίσουμε να 
έχουμε αυτόν τον κόσμο, πρέπει 
να τον δημιουργούμε συνεχώς και 
ενεργά. Σαν να φροντίζουμε έναν 
κήπο για να μην παραδοθεί στον 
έλεγχο της φύσης. Επομένως, η 
ζούγκλα πιέζει πάντα αυτόν τον 
κόσμο, διότι οι άνθρωποι είναι δι-
χασμένοι ως προς τις παρορμήσεις 
τους. Ενώ αγαπούν την ελευθερία, 
τους αρέσουν κι άλλα πράγματα, 
περισσότερο απ’ ό,τι τους ενδι-
αφέρει να είναι ελεύθεροι. Ετσι, 
οι πιέσεις αυτές εξακολουθούν 
να υπάρχουν και η ζούγκλα ανα-
πτύσσεται και πάλι, αλλά δεν εί-
ναι απαραίτητο να μας κατακλύ-
σει. Η βασική δομή του διεθνούς 
συστήματος στο οποίο ζούμε τις 
τελευταίες δεκαετίες παραμένει 
άθικτη. Πολλά θα εξαρτηθούν από 
τις εξελίξεις στην Ουκρανία. Από 
τις αποφάσεις που θα ληφθούν 
στην Ανατολική Ασία. Ωστόσο, 
αυτή τη στιγμή, νομίζω ότι είναι 
εφικτό να διατηρήσουμε τον κήπο 
που έχουμε δημιουργήσει. Αυτό 
όμως απαιτεί πραγματική δουλειά 
και αλληλεγγύη, αλλά δυστυχώς 
απαιτεί και μάχες, γιατί αυτός ο 
κόσμος δημιουργήθηκε από τον 
πόλεμο και θα αλλάξει με πόλεμο.

 
– Οπότε πιστεύετε ότι ο πόλε-
μος είναι αναπόφευκτος, με την 
Κίνα για παράδειγμα;

– ∆εν νομίζω ότι είναι αναπό-
φευκτος. Το «αναπόφευκτος» είναι 
μεγάλη λέξη. Προφανώς, θα υπάρ-
ξει συνεχής πίεση και ένταση ανά-
λογα με την πορεία που θα απο-
φασίσει να ακολουθήσει η Κίνα, 
αλλά και οι Ηνωμένες Πολιτείες. 
Πιστεύω ότι μπορεί να αποτραπεί 
επιτυχώς στην Κίνα, αν εκείνοι 
που πρέπει να την αποτρέψουν 
είναι αποφασισμένοι να το κά-
νουν. Και επίσης πιστεύω ότι η 
Κίνα μπορεί να ενθαρρυνθεί να 
κινηθεί προς την κατεύθυνση της 
αύξησης του πλούτου της, της αύ-
ξησης της ευημερίας του λαού της 
και ίσως να αποθαρρυνθεί από 
ένα είδος αταβιστικής επιθυμίας 
για εδάφη, ακόμη και εδάφη που 
θεωρεί ότι της ανήκουν.

 
– Είναι πραγματικά δύσκολο να 
δούμε πώς μπορεί η Ουκρανία 
να κερδίσει τον πόλεμο. Με τις 
τελευταίες εξελίξεις –προβλήμα-
τα με το ηλεκτρικό ρεύμα, κω-
λυσιεργία του Κογκρέσου όσον 
αφορά τη βοήθεια– βλέπετε κά-
ποια θετική κατάληξη από τη 
σκοπιά του Ζελένσκι;

– Οι πόλεμοι είναι απρόβλε-
πτοι. Οπως και η πολιτική τους. 
Η Ουκρανία, τώρα, δεν διαθέτει 
αυτά που χρειάζεται για να συ-
νεχίσει τον αγώνα της. Αυτό εί-

ναι μια αποτυχία των Ηνωμένων 
Πολιτειών και, σε κάποιο βαθμό, 
όλων εκείνων που προσπάθησαν 
να τη βοηθήσουν. Και είναι πολύ 
ατυχές, διότι υπήρχαν πραγματικά 
ερωτήματα σχετικά με τη βιωσι-
μότητα του καθεστώτος  Πούτιν 
τον πρώτο χρόνο. Ομως, για διά-
φορους λόγους, και σίγουρα επει-
δή αργήσαμε να εξασφαλίσουμε 
το είδος του οπλισμού που χρει-
αζόταν η Ουκρανία, δώσαμε στη 
Ρωσία την ευκαιρία να ξαναμπεί 
στο παιχνίδι. ∆εν νομίζω πάντως 
ότι είναι δεδομένη η κατάληξη. 
Αλλωστε, τι σημαίνει νίκη; ∆εν 
θα κάνω εικασίες για το αν η Ου-
κρανία θα πρέπει να παραχωρή-
σει το Ντονμπάς. ∆εν βρίσκεται 
σε αυτό το σημείο η Ουκρανία 
αυτή τη στιγμή. Θα μπορούσαμε 
να μιλήσουμε για τελική φάση, 
αλλά τι θα λέγατε να κάνουμε αυ-
τό που πρέπει αυτή τη στιγμή; Ας 
δώσουμε στην Ουκρανία μια ευ-
καιρία να αντέξει. ∆ιότι σε κάποιο 
σημείο η Ρωσία πρέπει επίσης να 
λάβει υπόψη της το κόστος που 
επωμίζεται, τις αμέτρητες ζωές 
που επηρεάζονται από αυτό. ∆εν 
ξέρω αν μπορούν να συνεχίσουν 
επ’ αόριστον. 

 
– Εάν κερδίσει ο Τραμπ, περι-
μένετε να υπάρξει σημαντική 
αλλαγή στην πολιτική απέναντι 
στη Ρωσία και την Ουκρανία;

– Ναι. Οι προθέσεις του Τραμπ 
είναι αρκετά ξεκάθαρες, έχει εκ-
θέσει το μυστικό ειρηνευτικό του 
σχέδιο, το οποίο δεν είναι μυστικό. 
Ουσιαστικά, δηλαδή, η Ουκρανία 
θα πρέπει να συμμορφωθεί με τις 
απαιτήσεις της Ρωσίας. ∆εν ξέρω 

αν αντιλαμβάνεται ότι με τη Ρω-
σία, με τον Πούτιν, οποιαδήποτε 
συμφωνία είναι μόνο μια παύση. 
∆εν είναι το τέλος. Είναι το ση-
μείο όπου ο Πούτιν ισχυροποιεί 
τις δυνάμεις του πριν κάνει την 
επόμενη κίνηση. Το θέμα με τον 
Τραμπ είναι ότι δεν έχει πεποι-
θήσεις. Τα πάντα είναι συναλλα-
γή γι’ αυτόν. Τα πάντα αφορούν 
κυρίως τα χρήματα. Αν συμβού-
λευα τις κυβερνήσεις για το πώς 
να αντιμετωπίσουν τον Τραμπ, αν 
εκλεγεί, θα έλεγα να του δώσουν 
πολλά χρήματα. Οχι στην Αμερική, 
στον ίδιο προσωπικά ή στην οικο-
γένειά του, καθώς αυτό φαίνεται 
να επηρεάζει τις αποφάσεις του 

σε θέματα εξωτερικής πολιτικής. 
Εκείνο, όμως, που του λείπει είναι 
κάτι που είχε κάθε πρόεδρος πριν 
από αυτόν μετά τον Β΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο, δηλαδή μια αίσθηση του 
ρόλου της Αμερικής στο σύστημα, 
μια αίσθηση ευθύνης, μια αίσθη-
ση εγγύτητας με τους συμμάχους. 
Ο Τραμπ δεν έχει καμία εγγύτητα 
με κανέναν στην προσωπική του 
ζωή και σίγουρα όχι στη διπλωμα-
τική του ζωή. 

 
 – Τι συνέβη στο παλιό πεφωτι-
σμένο Ρεπουμπλικανικό Κόμ-
μα; Ακόμη και ο Ντικ Τσέινι μου 
φαίνεται πολύ πεφωτισμένος. 

– Πήραν τα βουνά. Η κυριαρχία 
και η επιθετικότητα του κινήμα-
τος Τραμπ μέσα στο κόμμα έχουν 
ενσταλάξει φόβο, αναγκάζοντας 
τα πρόσωπα να συμμορφωθούν. 
Αυτή η συμμόρφωση επεκτείνε-
ται ακόμη και σε στοχαστές, δεξα-
μενές σκέψης και διανοουμένους, 
οι οποίοι καταλήγουν να δικαιο-
λογούν και να εκλογικεύουν την 
τρέχουσα κατάσταση των πραγ-
μάτων. 

 
– Ας εμβαθύνουμε στον Τραμπ 
ως φαινόμενο, διότι ακόμη κι 
αν ηττηθεί, η επιρροή αυτή εί-
ναι πιθανό να παραμείνει. Πό-
σο συνδέεται η ανησυχία των 
λευκών, η white anxiety, με το 
φαινόμενο Τραμπ;

– Συνδέεται απόλυτα. Νομίζω 
ότι ο Τραμπ έχει αξιοποιήσει το 
φαινόμενο αυτό. Ολοι γνωρίζουν 
ότι υπάρχει. Εξάλλου, υπήρχε σε 
όλη την αμερικανική Ιστορία. Η 
ανησυχία των λευκών ήταν βασι-
κό χαρακτηριστικό της αμερικανι-

κής πολιτικής εξαρχής, ακόμη και 
την εποχή της δουλείας. Και τώρα 
νομίζω ότι επέστρεψε. Ο Τραμπ, 
όμως, έχει επωφεληθεί από αυτό, 
αλλά και το έχει υποκινήσει. Το 
έκανε και αποδεκτό και νόμιμο. 
Ας μην ξεχνάμε ότι κατέβηκε στην 
πρώτη του εκστρατεία, το 2012, 
ως υπέρμαχος της λευκής υπερο-
χής. Εβαλε υποψηφιότητα με βά-
ση τη συνωμοσία για τον Ομπά-
μα, δηλαδή ότι ο πρώτος μαύρος 
Αμερικανός πρόεδρος δεν είναι 
πραγματικά Αμερικανός. Ο Τραμπ 
αποτελεί το έμβλημα του χριστια-
νικού εθνικισμού στην Αμερική. 
Οι ευαγγελιστές είναι απόλυτα με 
το μέρος του. 

 
– Πιστεύετε ότι η άνοδος της 
woke κουλτούρας λειτούργησε 
ως πολλαπλασιαστής ή ενισχυ-
τής της απήχησης του Τραμπ;

– Στην Αμερική υπήρχε πάντα 
η woke κουλτούρα, η κουλτούρα 
της αφύπνισης. ∆εν είναι νέο φαι-
νόμενο. Παρόμοια συναισθήματα 
ανησυχίας των λευκών έχουν ανα-
δυθεί σε όλη την Ιστορία, ιδίως 
έπειτα από σημαντικά γεγονότα, 
όπως η απόφαση Brown v. Board 
of Education, το 1954, που αφο-
ρούσε τον διαχωρισμό στα σχο-
λεία. Η ίδια ανησυχία των λευκών 
υπήρχε και στη μετεμφυλιακή πε-
ρίοδο. Πρόκειται για ένα διαρκές 
φαινόμενο. ∆εν μου αρέσει η λέξη 
woke. Προκαλεί ποικίλους συνειρ-
μούς. Ομως, υπήρξε μια εποχή, για 
παράδειγμα στα τέλη του 19ου αι-
ώνα, όπου οι Ιρλανδοαμερικανοί 
απεικονίζονταν σε εθνικές γελοιο-
γραφίες ως πιθηκοειδή πλάσματα 
με ένα μπουκάλι ουίσκι στο ένα 
χέρι κι ένα ρόπαλο στο άλλο, οι 
Ιταλοαμερικανοί αντιμετωπίζο-
νταν σαν σκουπίδια και όλες αυ-
τές οι ομάδες χρησιμοποίησαν το 
αμερικανικό σύστημα πρώτα για 
να διεκδικήσουν τα δικαιώματά 
τους και στη συνέχεια για να απαι-
τήσουν σεβασμό. Και ένα μεγάλο 
μέρος του woke είναι να ζητάς 
τον σεβασμό. Τώρα μπορεί αυτό 
να παρατραβήξει; Ναι. Μπορεί να 
μετατραπεί σε γλωσσικό έλεγχο; 
Είναι η κουλτούρα της ακύρωσης 
(cancel culture) γελοία; Ναι. Αλλά 
νομίζω ότι αυτά τα πράγματα εί-
ναι και αυτοδιορθούμενα. ∆εν θα 
έπρεπε να ανησυχούμε τόσο για 
το γεγονός ότι οι Αφροαμερικα-
νοί θέλουν να τυγχάνουν ισότη-
τας, όχι μόνο ενώπιον του νόμου, 
αλλά και στην κοινωνία. ∆εν δέ-
χομαι το επιχείρημα «η Αριστερά 
με ανάγκασε να υποστηρίξω έναν 
φασίστα δικτάτορα».

 
– Ποιος θα κερδίσει τις εκλογές;

– Αν έπρεπε να πω, θα έτει-
να προς τη νίκη του Μπάιντεν. 
Ωστόσο, δεν αισθάνομαι καθό-
λου σίγουρος, διότι βλέπω σημα-
ντικές πιθανότητες για μια νίκη 
του Τραμπ. Και πιστεύω ότι θα 
ήταν καταστροφικό αν εκλεγό-
ταν ο Τραμπ.

 
 – Αν κερδίσει ο Τραμπ, βλέπετε 
πιθανότητες για εμφύλιες δια-
μάχες; Κι αν ο Μπάιντεν κερδί-
σει με πολύ μικρή πλειοψηφία, 
βλέπετε το ενδεχόμενο εμφυλί-
ου πολέμου; 

– Αν ο Μπάιντεν κερδίσει με 
οποιαδήποτε διαφορά, ακόμη και 
με 3 ή 4 μονάδες, ο Τραμπ θα δη-
λώσει ότι υπήρξε νοθεία, όπως 
έκανε ακόμη και στις εκλογές που 
κέρδισε το 2016. Και το ερώτημα 
είναι, τι θα κάνει το Ρεπουμπλικα-
νικό Κόμμα; ∆εδομένου του ελέγ-
χου που ασκεί ο Τραμπ, πιθανό-
τατα το Κόμμα θα υποστηρίξει 
τους ισχυρισμούς του περί εκλο-
γικής απάτης. Αυτό θα μπορούσε 
να οδηγήσει σε διάφορα σενάρια, 
ένα από τα οποία είναι η απόσχι-
ση των πολιτειών, ειδικά σε συ-
ντριπτικά ρεπουμπλικανικές πο-
λιτείες όπως το Τέξας. ∆εν είναι 
αδιανόητο οι κυβερνήτες και οι 
νομοθέτες αυτών των πολιτειών 
να αρνηθούν να αναγνωρίσουν τη 
νομιμότητα της ομοσπονδιακής 
κυβέρνησης. Τώρα, τι σημαίνει 
αυτό; Η ομοσπονδιακή κυβέρνη-
ση θα μπορούσε να αντιδράσει 
διακόπτοντας τη χρηματοδότηση 
ή λαμβάνοντας άλλα μέτρα, αλλά 
είναι αβέβαιο πώς θα χειριζόταν ο 
Μπάιντεν μια τέτοια κατάσταση. 
Αυτό θα μπορούσε να οδηγήσει 
σε μια πολύ αβέβαιη και δυνητικά 
ασταθή κατάσταση, συμπεριλαμ-
βανομένης της πιθανότητας μιας 
συνομοσπονδίας ρεπουμπλικανι-
κών πολιτειών, που απορρίπτουν 
την ομοσπονδιακή εξουσία.

Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Μπορεί να δούμε
μέχρι και απόσχιση

πολιτειών

Ρόμπερτ Κέιγκαν 
Στέλεχος στο Iνστιτούτο Brookings, αναλυτής στην Washington Post

Τα σενάρια εμφύλιου διχασμού μετά τις προεδρικές 
εκλογές στις ΗΠΑ δεν είναι πια αδιανόητα

– Είναι οι ΗΠΑ και η Δύση 
σε παρακμή; Γεννηθήκατε 

στην Ελλάδα, οπότε, λαμβά-
νοντας υπόψη την κληρονο-
μιά του πατέρα σας, εάν τον 
ρωτούσατε εάν οι ΗΠΑ και 
η Δύση βρίσκονται εκεί που 
ήταν η Αθήνα το 322 π.Χ., 
πώς θα απαντούσε σ’ αυτό;
Πιστεύω ότι θα απαντούσε διαφω-
νώντας με την έννοια της παρακ-
μής. Από τη δική μου οπτική, τα 
ζητήματα που αντιμετωπίζουν σή-
μερα οι Ηνωμένες Πολιτείες είναι 
μακροχρόνια και δεν αποτελούν 
ένδειξη παρακμής, αλλά μάλλον 
μιας συνεχιζόμενης ασθένειας 
εντός του αμερικανικού συστήμα-
τος. Η διεθνής δομή εξακολουθεί 
να ευνοεί τις δημοκρατίες. Οι διατ-
λαντικές σχέσεις βρίσκονται σήμε-
ρα σε υψηλό σημείο και η σχέση 
της Αμερικής με τους Ασιάτες συμ-
μάχους της είναι πολύ καλή αυτές 
τις μέρες. Τελικά, αυτή η συλλογική 
δύναμη της Ευρώπης, της Ανατο-
λικής Ασίας, των Ηνωμένων Πολι-
τειών είναι μεγαλύτερη συλλογική 
δύναμη από την Κίνα και τη Ρωσία. 

– Πιστεύετε ότι η Δύση επέ-
δειξε κάποια αλαζονεία στις 

δεκαετίες που ο κόσμος 
ήταν μονοπολικός; Υπήρξε 
κάποια ύβρις ως προς τους 
χειρισμούς της σε περιπτώ-
σεις όπως το Ιράκ, την πε-

ρίοδο μετά την 11η Σεπτεμ-
βρίου, τους ηττηθέντες του 

Ψυχρού Πολέμου;
Οι ΗΠΑ δεν είναι μια τέλεια χώρα. 
Κάνουμε λάθη. Αν και, κοιτάζοντας 
τις άλλες χώρες και την Ιστορία 
τους, πιστεύω πως ούτε αυτές εί-
ναι τέλειες. Εχουμε πέσει σε πα-
γίδες, όπως το Ιράκ ή το Βιετνάμ. 
Αυτό πηγάζει από μια αίσθηση 
παγκόσμιας ευθύνης, που μπορεί 
να οδηγήσει είτε σε κακές είτε σε 
καλές αποφάσεις. Είναι, όμως, η 
ίδια αίσθηση παγκόσμιας ευθύνης 
που οδήγησε τις ΗΠΑ να υπερασπι-
στούν συμμάχους και να στείλουν 
στρατεύματα, με πρωτοφανείς 
τρόπους σε όλη την Ιστορία. Οσον 
αφορά τον τρόπο με τον οποίο τε-
λείωσε ο Ψυχρός Πόλεμος, δεν κα-
τηγορώ τη ∆ύση. Φυσικά, κάποιοι 
Ρώσοι είναι δυσαρεστημένοι, όπως 
ήταν δυσαρεστημένοι κάποιοι Γερ-
μανοί μετά τον Α΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο. Τέτοιες είναι οι συνέπειες 
της ήττας. Τώρα παρακολουθού-
με την προσπάθεια της Ρωσίας να 
ανακτήσει έναν παραδοσιακό ηγε-
μονικό ρόλο στην Ανατολική και 
Κεντρική Ευρώπη. Αλλά δεν έχει 
πραγματικά τη δύναμη, τουλάχι-
στον προς το παρόν, να το πετύχει 
αυτό. Ετσι, η στρατηγική της είναι 
ουσιαστικά να ελπίζει στη διχό-
νοια στη ∆ύση ή ενίοτε και να τη 

σπέρνει.

Η Δύση παραμένει 
πιο δυνατή από
Κίνα και Ρωσία

Κάναμε 
κι εμείς λάθη

Το θέμα με τον Τραμπ 
είναι ότι δεν έχει πεποι-
θήσεις. Τα πάντα είναι 
συναλλαγή γι’ αυτόν. 

Αν συμβούλευα τις κυ-
βερνήσεις για το πώς να 
τον αντιμετωπίσουν, αν 
εκλεγεί, θα έλεγα να του 
δώσουν πολλά χρήματα. 
Οχι στην Αμερική, στον 

ίδιο προσωπικά.

O Ντόναλντ Τραμπ προσέρχεται στο δικαστήριο του Μανχάταν την Τρίτη, για την πολύκροτη υπόθε-
ση της Στόρμι Ντάνιελς. «Εκείνο που του λείπει είναι κάτι που είχε κάθε πρόεδρος πριν από αυτόν με-
τά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, δηλαδή μια αίσθηση του ρόλου της Αμερικής στο σύστημα, μια αίσθηση 
εγγύτητας με τους συμμάχους. ∆εν έχει καμία εγγύτητα με κανέναν στην προσωπική του ζωή και σί-
γουρα όχι στη διπλωματική του ζωή», εξηγεί ο Ρόμπερτ Κέιγκαν, εκφράζοντας την ανησυχία του για τις 
διεθνείς συνέπειες μιας πιθανής επανεκλογής Τραμπ.

«Ο κόσμος έχει γνωρίσει μια πα-
ρατεταμένη περίοδο ειρήνης όσον 
αφορά τις μεγάλες συγκρούσεις 
μεταξύ ισχυρών εθνών. Για να συ-
νεχίσουμε να έχουμε αυτόν τον 
κόσμο, πρέπει να τον δημιουργού-
με συνεχώς και ενεργά. Σαν να 

φροντίζουμε έναν κήπο για να μην 
παραδοθεί στον έλεγχο της φύ-
σης», λέει ο Ρόμπερτ Κέιγκαν.

Να φροντίσουμε τον 
κόσμο όπως έναν κήπο
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Τον Οκτώβριο του 1962 η ανθρω-
πότητα βρέθηκε πιο κοντά από 
κάθε άλλη φορά στο ενδεχόμε-
νο πυρηνικού ολοκαυτώματος με 
την κρίση των πυραύλων, στην 
Κούβα. Υστερα από 13 ημέρες δι-
εθνούς αγωνίας, ΗΠΑ και ΕΣΣΔ 
έκαναν από ένα βήμα πίσω, επι-
λέγοντας να συνεχίσουν τον Ψυ-
χρό Πόλεμο χωρίς να τον μετα-
τρέψουν σε θερμό. Εδώ και τρεις 
εβδομάδες, μια δεύτερη «κρίση 
των πυραύλων» κυριαρχεί στη 
διεθνή σκηνή, με πρωταγωνι-
στές το Ισραήλ και το Ιράν. Η 
αρχή έγινε με τη φονική επιδρο-
μή των Ισραηλινών εναντίον του 
ιρανικού προξενείου στη Δαμα-
σκό, κλιμακώθηκε με τη θεαμα-
τική, αλλά ατελέσφορη απάντη-
ση των Ιρανών, που εκτόξευσαν 
πάνω από 300 drones, Κρουζ και 
βαλλιστικούς πυραύλους εναντί-
ον του Ισραήλ και συνεχίστηκε 
προχθές με τα περιορισμένα ισ-
ραηλινά πλήγματα στο Ισφαχάν, 
στην Ταυρίδα και στη Συρία. Αν 
προσθέσει κανείς ότι από τις δύο 
αντίπαλες πλευρές η μία, το Ισρα-
ήλ, κατέχει πυρηνικά όπλα και η 
άλλη, το Ιράν, διεξάγει ένα αμφι-
λεγόμενο πυρηνικό πρόγραμμα, 
η αναλογία με τα του 1962 χάνει 
κάτι από την υπερβολή της. 

Παρότι είναι νωρίς για τελι-
κά συμπεράσματα, η υποβάθμι-
ση της ισραηλινής ανταπάντη-
σης και από τα δύο στρατόπεδα 
μάλλον δείχνει ότι επιθυμούν να 
ρίξουν τους τόνους ώστε να απο-
φύγουν τον επαπειλούμενο περι-
φερειακό πόλεμο. Σε κάθε περί-
πτωση, η κρίση των 19 ημερών 
θα αφήσει πίσω της μια εκρηκτι-
κά ασταθή Μέση Ανατολή, έχο-
ντας ήδη ακυρώσει όλους τους 
κανόνες και τις ασφαλιστικές δι-
κλίδες που γνωρίζαμε. 

Τα ταμπού σπάνε
Μέχρι την 1η Απριλίου, το Ισ-

ραήλ βρισκόταν σε ασύμμετρο 
πόλεμο χαμηλής έντασης κατά 

της Ισλαμικής Δημοκρατίας, με 
δολοφονίες στρατιωτικών και 
πυρηνικών επιστημόνων, έχο-
ντας χαράξει με σαφήνεια δύο 
κόκκινες γραμμές, η υπέρβα-
ση των οποίων θα οδηγούσε σε 
ανοιχτό πόλεμο: το να φτάσει το 
Ιράν στο κατώφλι της κατασκευ-
ής πυρηνικής βόμβας και το να 
τεθεί μείζων απειλή κατά της 
εθνικής ασφάλειας του Ισραήλ 
από τους περιφερειακούς συμ-

μάχους της Τεχεράνης. Αυτοί 
οι άρρητοι κανόνες διαγράφτη-
καν μεμιάς με την προκλητική 
επίθεση της 1ης Απριλίου ενα-
ντίον του ιρανικού προξενείου, 
δηλαδή εδάφους της Ισλαμικής 
Δημοκρατίας. 

Από την πλευρά του, το Ιράν 
ακολουθούσε τη «στρατηγική 
της υπομονής» που είχε χαράξει 
ο Αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ, περι-
οριζόμενο σε πλήγματα μέσω 
αντιπροσώπων, κυρίως των τρι-
ών «Χ» (Χεζμπολάχ, Χαμάς, Χού-
θι). Οι δικές του άρρητες κόκκι-
νες γραμμές ήταν δύο: να μην 
εξαπολύσει το Ισραήλ πλήγματα 
εναντίον στρατηγικών στόχων 
στο εσωτερικό του (στρατιωτικές 
βάσεις, πυρηνικό πρόγραμμα, δι-
υλιστήρια) και να μην κινδυνέ-
ψει με εξαφάνιση το βασικό του 
στήριγμα στο εξωτερικό, η Χεζ-
μπολάχ. Ολα αυτά, όμως, τινά-
χτηκαν στον αέρα με τη ριψοκίν-
δυνη απάντηση της 13ης - 14ης 
Απριλίου. Επιλέγοντας ως άμεση 
προτεραιότητα να πείσει φίλους 

και εχθρούς ότι δεν είναι «χάρτι-
νη τίγρη», η Τεχεράνη βομβάρ-
δισε μια αεροπορική βάση του 
Ισραήλ στο Νεβατίμ, στην έρη-
μο Νεγκέβ, μόλις 30 χιλιόμετρα 
από τον πυρηνικό αντιδραστήρα 
της Ντιμόνα, ενώ ο ουρανός της 
Ιερουσαλήμ φωτιζόταν από τα 
εχθρικά βλήματα και τους αμυ-
ντικούς πυραύλους, με τους κα-
τοίκους της να τρέχουν πανικό-
βλητοι στα υπόγεια καταφύγια. 

Μπορεί το Ιράν να είχε ειδο-
ποιήσει μέσω αραβικών κρατών 
για την επικείμενη επίθεση 72 
ώρες νωρίτερα (με πόσες λεπτο-
μέρειες δεν έχει γίνει σαφές). 
Μπορεί η επίθεσή του να μην 
προκάλεσε κανένα θύμα, ούτε 
ιδιαίτερα σοβαρές ζημιές, καθώς 
η συντριπτική πλειονότητα των 
βλημάτων αναχαιτίστηκε από 
την ισραηλινή αεράμυνα, με τη 
βοήθεια ΗΠΑ, Βρετανίας, Γαλλίας 
και Ιορδανίας. Ωστόσο το μήνυ-
μα είχε σταλεί και το Ισραήλ δεν 
μπορούσε παρά να αντιδράσει. 

Παρέμβαση Μπάιντεν
Οπως γράφτηκε στον διεθνή 

Τύπο, στο πρώτο πολεμικό συμ-
βούλιο του Ισραήλ, ενώ η επίθε-
ση του Ιράν βρισκόταν ακόμη 
σε εξέλιξη, όλοι οι στρατηγοί (ο 
υπουργός Αμυνας Γιόαβ Γκάλαντ 
από το Λικούντ, αλλά και οι κε-
ντρώοι Μπένι Γκαντς και Γκάζι 
Αϊζενκοτ) ζητούσαν άμεση και 
δυναμική στρατιωτική απάντη-
ση. Αυτή τη φορά, όμως, ήταν 
ο Μπέντζαμιν Νετανιάχου εκεί-
νος που είχε πιο κρύο αίμα (κά-
τι στο οποίο θα βοήθησε και η 
25λεπτη τηλεφωνική συνομιλία 
του με τον Τζο Μπάιντεν), δικαι-
ώνοντας τον αφορισμό του Κλε-
μανσό ότι «ο πόλεμος είναι πολύ 
σοβαρό πράγμα για να τον εμπι-
στευόμαστε στους στρατιωτι-
κούς». Παραδόξως, ο Ισραηλινός 
πρωθυπουργός βρήκε στήριγμα 
στον ηγέτη του υπερορθόδοξου 
κόμματος Σας, Αριε Ντέρι. 

Αν και περιορισμένη, η απά-
ντηση του Ισραήλ την Παρα-

σκευή ήταν απολύτως συμμε-
τρική: έπληξε μια σημαντική 
αεροπορική βάση του Ιράν στο 
Ισφαχάν, κοντά σε εγκαταστά-
σεις του ιρανικού πυρηνικού 
προγράμματος, χωρίς να προ-
καλέσει θανάτους ή μεγάλες κα-
ταστροφές. Ταυτόχρονα, έπληξε 
ιρανικούς στόχους στη Συρία και, 
το κυριότερο, στην Ταυρίδα του 
ιρανικού Αζερμπαϊτζάν. Σημειω-
τέον ότι το Ιράν αντιμετωπίζει 

αυτονομιστικά κινήματα στις πε-
ριοχές των Αζέρων (όπως και των 
Κούρδων), ενώ το Ισραήλ έχει 
αναπτύξει πολύ στενές σχέσεις 
με το κράτος του Αζερμπαϊτζάν, 
το οποίο στήριξε στρατιωτικά 
στην πρόσφατη σύγκρουση με 
την Αρμενία για το Ναγκόρνο-
Καραμπάχ, κάτι που δείχνει ότι η 
σύγκρουση Ιράν - Ισραήλ απειλεί 
να αποσταθεροποιήσει όχι μόνο 
την ευρύτερη Μέση Ανατολή, 
αλλά και τον Καύκασο. 

Σε έναν πρώτο απολογισμό, 
οι πρωταγωνιστές της σύγκρου-
σης –δύο ανασφαλή καθεστώτα, 
υπό εσωτερική και διεθνή πίεση, 
που ωθούνται σε ολοένα και πιο 
ακραίες θέσεις– έχουν λόγους 
να αισθάνονται ικανοποιημένοι. 

Ο Νετανιάχου γιατί η Γάζα, 
που εξελίσσεται σε διπλωματι-
κό και πολιτικό Βατερλώ, φεύγει 
προσωρινά έστω από το προ-
σκήνιο, ενώ η σύγκρουση με την 
Τεχεράνη του χαρίζει τη στή-
ριξη της Δύσης και δημιουργεί 
ελπίδες ότι το αμερικανοϊσρα-

ηλινό σχέδιο για ένα «αραβικό 
ΝΑΤΟ» με αιχμή εναντίον του 
σιιτικού Ιράν, θα μπορούσε να 
γίνει πραγματικότητα. 

Από την πλευρά του, το Ιράν 
αποδεικνύει ότι αποτελεί βασικό 
γεωπολιτικό παίκτη στην περιο-
χή και ελπίζει ότι θα διαπραγμα-
τευτεί εκ νέου, από ενισχυμένη 
θέση, με τις ΗΠΑ για το πυρηνι-
κό του πρόγραμμα και τις κυρώ-
σεις. Δεν είναι τυχαίο ότι αυτή 
τη βδομάδα απείλησε για πρώτη 
φορά δημόσια ότι μπορεί να αλ-
λάξει «πυρηνικό δόγμα», δηλα-
δή να στραφεί στην κατασκευή 
πυρηνικών όπλων. 

Η Γάζα σε δεύτερη μοίρα
Οι χαμένοι από το σπιράλ της 

βίας και της αντεκδίκησης εί-
ναι πολύ περισσότεροι. Πρώτα 
απ’ όλα οι Παλαιστίνιοι, ειδικά 
της Γάζας, που βλέπουν το δρά-
μα τους να περνάει σε δεύτερο 
πλάνο, αν και βρίσκεται στο κέ-
ντρο όλων των κρίσεων στη Μέ-
ση Ανατολή. Επειτα, οι αραβι-
κές χώρες, που απειλούνται να 
χάσουν κάθε αυτοτέλεια και να 
μετατραπούν σε πεδία αναμέτρη-
σης εξωτερικών δυνάμεων (Ισρα-
ήλ, Ιράν, Τουρκία, ΗΠΑ, Ρωσία) 
στα δικά τους εδάφη. 

Τέλος, ο Αμερικανός πρόεδρος 
Τζο Μπάιντεν, ο οποίος ανέβηκε 
στην εξουσία με στρατηγική επι-
λογή να αποσύρει τις ΗΠΑ από 
τις συγκρούσεις της ευρύτερης 
Μέσης Ανατολής (από τη Συρία 
μέχρι το Αφγανιστάν) ώστε να 
ενισχύει τα βασικά του μέτωπα 
με την Κίνα και τη Ρωσία. Αντί 
γι’ αυτό παρασύρεται, εν μέσω 
μιας δύσκολης προεκλογικής πε-
ριόδου, σε καινούργιες μεσανα-
τολικές περιπέτειες χωρίς ημε-
ρομηνία λήξης και με μεγάλο 
εσωτερικό πολιτικό κόστος, όπως 
έδειξε η βάναυση αστυνομική 
επιδρομή εναντίον φοιτητικής 
κατάληψης υπέρ της Παλαιστί-
νης στο Πανεπιστήμιο Κολού-
μπια, που θύμισε τις ταραγμένες  
δεκαετίες του ’60 και του ’70.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ισραήλ και Ιράν έκαναν ένα βήμα πίσω από την άβυσσο, αλλά ο κίνδυνος ανάφλεξης παραμένει

Η υποβάθμιση 
της ισραηλινής 

ανταπάντησης και από 
τα δύο στρατόπεδα 
μάλλον δείχνει ότι 

επιθυμούν να ρίξουν 
τους τόνους.

Οι χαμένοι από  
το σπιράλ της βίας 

και της αντεκδίκησης 
είναι πρώτα απ’ όλα 
οι Παλαιστίνιοι και 

ακολούθως ολόκληρη 
η Μέση Ανατολή.

Το παιχνίδι των πυραύλων
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ  

Το τελευταίο εξάμηνο η σχεδόν μη-
δενική παραβατικότητα στον εθνι-
κό εναέριο χώρο και τον χώρο ευ-
θύνης εναέριας κυκλοφορίας της 
Αθήνας (FIR) οδήγησε συχνά στην 
παρερμηνεία της τοποθέτησης 
«στον πάγο» από πλευράς Αγκυρας 
των πάγιων απόψεών της για το 
Αιγαίο. Η «Κ» φέρνει σήμερα στην 
επιφάνεια ορισμένα περιστατικά 
του τελευταίου εξαμήνου που σε 
γραφειοκρατικό επίπεδο (υπουρ-
γείου Εξωτερικών και αρμόδιων 
στρατιωτικών αρχών) οδήγησαν 
σε ανταλλαγή όχι μόνο οδηγιών 
προς ναυτιλλομένους σε αέρα και 
θάλασσα (NOTAM και NAVTEX), 

αλλά και σε τρία αυστηρά διαβή-
ματα της Τουρκίας για ασκήσεις 
και δραστηριότητες των ελληνι-
κών Ενόπλων ∆υνάμεων εντός 
περιοχών ευθύνης της Αθήνας. 
Οπως η «Κ» είχε έγκαιρα αναδείξει, 
η επιστροφή της Τουρκίας στον 
διπλωματικό «χαρτοπόλεμο» άρ-
χισε να καταγράφεται λίγο πριν 
από τα Χριστούγεννα της περα-
σμένης χρονιάς.    

Για τις πτήσεις    

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με έγ-
γραφα στοιχεία που βρίσκονται εις 
γνώσιν της «Κ», στις 21 Νοεμβρίου 
2023 η Αγκυρα κατηγόρησε την 
Ελλάδα (σε ρηματική διακοίνωση 
που επιδόθηκε στον Ελληνα πρέ-

σβη) ότι δύο τουρκικά αεροσκά-
φη εγκλωβίστηκαν από ελληνι-
κά μαχητικά. Η ελληνική πλευρά 
απάντησε ότι τα μαχητικά απλώς 
προχώρησαν σε αναγνώριση τουρ-
κικών αεροσκαφών που κατά πά-
για τακτική επιχειρούσαν σε πε-
ριοχή εντός FIR Αθηνών δίχως να 
καταθέσουν σχέδιο πτήσης. Είναι 
ενδιαφέρον ότι εκείνη την ημερο-
μηνία η ελληνική πλευρά δεν έχει 
καταγράψει παρά παραβάσεις κα-
νόνων εναέριας κυκλοφορίας όχι 
από τουρκικά μαχητικά, αλλά από 
αεροσκάφη ναυτικής συνεργασίας 
τύπου ATR-72 και CN-235 και ένα 
UAV, στο Νοτιοανατολικό Αιγαίο.     

Ενα δεύτερο διάβημα επιδό-
θηκε στην ελληνική πλευρά τον 

Φεβρουάριο, όπου καταγράφο-
νταν σε μια λίστα συνολικά επτά 
περιπτώσεις υποτιθέμενης παρα-
βίασης του τουρκικού εναέριου 
χώρου. Σε τέσσερις από αυτές τις 
περιπτώσεις οι Τούρκοι κατήγ-
γειλαν τα ελληνικά αεροσκάφη 
ενώ αυτά πετούσαν εντός εθνι-
κού εναέριου χώρου. Στην πρώτη 
περίπτωση 2,5 ναυτικά μίλια νοτι-
οανατολικά της Καλολίμνου, και 
στις υπόλοιπες τρεις περιπτώσεις 
2,5 ν.μ. έως 3 ν.μ. νοτιοανατολι-
κά της Σάμου, εντός, μάλιστα, του 
περασμένου Ιανουαρίου.    

Το τρίτο αυστηρό διάβημα που 
επιδόθηκε αφορούσε ασκήσεις, 
τόσο στρατιωτικές όσο και δρα-
στηριότητες της Ελληνικής Αστυ-
νομίας και του Λιμενικού Σώματος, 
σε περιοχές από τον Εβρο μέχρι το 
Καστελλόριζο, όπου διατυπώνο-
νταν όλες οι θέσεις της Αγκυρας. 
Ανάμεσα στις περιπτώσεις που οι 
Τούρκοι ανέδειξαν περιλαμβάνο-
νται φυσικά το καθεστώς υποτι-
θέμενης αποστρατιωτικοποίησης 
των νησιών του Ανατολικού και 
του Βορείου Αιγαίου (ονομαστικά 
Λέρος, Κως, Σάμος, Ικαρία, Κάλυ-
μνος, Λειψοί, Πάτμος, Νίσυρος, 
Λήμνος, Σαμοθράκη, Λέσβος, Χί-
ος, Ρόδος, Κάρπαθος, Καστελλόρι-
ζο, Τήλος, Χάλκη, Νίσυρος, Ψαρά, 
Αγιος Ευστράτιος). Και αυτές οι αι-
τιάσεις καταγράφηκαν με αφορμή 
μια σειρά ασκήσεων των ελληνι-
κών Ενόπλων ∆υνάμεων, εν προ-
κειμένω του Πολεμικού Ναυτικού 
(Π.Ν.), όπως η «Τρίαινα».    

Σε όλους τους σχετικούς ισχυ-
ρισμούς της τουρκικής πλευράς 
γινόταν επίκληση και στο μνημό-
νιο Παπούλια - Γιλμάζ, το οποίο, 
βεβαίως, όπως είναι γνωστό δεν 
περιλαμβάνει περιοχές εκτός Αι-
γαίου, όπως και δραστηριότητες 
μη στρατιωτικές, δηλαδή του Λι-
μενικού και της Αστυνομίας. Οι 
Τούρκοι, για παράδειγμα, εξέφρα-
σαν την ενόχλησή τους για δύο 
ΝΟΤΑΜ (Α3832/23 και Α4559/23) 
με τις οποίες η ελληνική Υπηρε-
σία Πολιτικής Αεροπορίας (ΥΠΑ) 
δέσμευε για λογαριασμό του ∆΄ 
Σώματος Στρατού περιοχή πάνω 
από τη Θράκη για δοκιμές πτήσεως 
UAV του Στρατού Ξηράς. Εν ολί-
γοις η Αγκυρα αμφισβήτησε τη δυ-
νατότητα της Αθήνας να δεσμεύει 
χώρο για πτήσεις πάνω από εθνικό 
έδαφος. Αξίζει να σημειωθεί ότι σε 

πολύ κοντινή απόσταση, στην Ανα-
τολική Θράκη, υπάρχει μεγάλη συ-
γκέντρωση τουρκικών UAV τύπου 
Bayraktar, τα οποία αξιοποιούνται 
για αποστολές συλλογής πληρο-
φοριών, ως εκ τούτου η ελληνική 
απόφαση για σταδιακή ανάπτυξη 
ανάλογων δυνατοτήτων στην έν-
θεν πλευρά του Εβρου αποτελεί 
επί της ουσίας αντίμετρο.         

Τον περασμένο ∆εκέμβριο και 
τον Ιανουάριο οι Τούρκοι αντέ-
δρασαν ακόμη και για την κοινή 
άσκηση την οποία πραγματοποί-
ησαν αεροσκάφη της Πολεμικής 
Αεροπορίας (Π.Α.) με νατοϊκά μα-
χητικά, στο πλαίσιο αποστολών 
αστυνόμευσης του εναέριου χώ-
ρου κρατών-μελών του Βορειο-
ατλαντικού Συμφώνου και απο-
λύτως ενταγμένων στη ρουτίνα 
της Συμμαχίας. Οι Τούρκοι επα-
νήλθαν, επίσης, και στο ζήτημα 
του χώρου τον οποίο διεκδικούν 
ως Τερματική Περιοχή Ελέγχου 
(Terminal Control Area) για το 
αεροδρόμιο του Νταλαμάν, στην 
επαρχία των Μούγλων, στον Κε-
ραμεικό Κόλπο, απέναντι από τη 

Ρόδο. Κατά τις τουρκικές διαμαρ-
τυρίες, ο τρόπος που είναι διαμορ-
φωμένο το FIR Αθηνών προκαλεί 
προβλήματα στην εναέρια κυκλο-
φορία αυτού του μικρού αεροδρο-
μίου που εξυπηρετεί κατά κύριο 
λόγο την τουριστική κίνηση στα 
νοτιοδυτικά παράλια της Μικράς 
Ασίας. Προφανώς κάτι τέτοιο δεν 
ισχύει, ενώ, επιπροσθέτως, τμήμα 
του αεροδρομίου εξακολουθεί να 
χρησιμοποιείται και από την τουρ-
κική αεροπορία, όχι βέβαια στον 
βαθμό που αυτό συνέβαινε πριν 
από το 2000.    

Σε όλες αυτές τις περιπτώσεις 
η αρμόδια διεύθυνση ελληνο-
τουρκικών (Α4) του υπουργείου 
Εξωτερικών, και βεβαίως στη συ-

νέχεια η πρεσβεία της Ελλάδας 
στην Αγκυρα, απάντησε με τον 
δέοντα τρόπο. Ωστόσο, σε ένα 
ευρύτερο πλαίσιο αρκετοί έμπει-
ροι διπλωμάτες διερωτώνται για 
πόσο καιρό ακόμη μπορεί αυτή 
η στείρα αποτύπωση απόψεων 
να συνεχίζεται, δίχως, μάλιστα, 
να υπάρχει κάποια εξέλιξη. Είναι 
πλέον σαφές από τον τρόπο που 
οδεύουν οι συζητήσεις ότι τόσο 
η Αθήνα όσο και η Αγκυρα είναι 
ικανοποιημένες (σε διαφορετικό 
βαθμό) με την τρέχουσα έλλειψη 
έντασης επί του πεδίου. Ωστόσο, 
στην Αθήνα δεν είναι λίγοι όσοι 
ανησυχούν ότι σε επόμενη φάση 
η Αγκυρα απλώς θα επιστρέψει 
στις διεκδικήσεις, προβάλλοντας 
τον χρόνο που άφησε να περάσει 
δίχως προβλήματα ως απόδειξη 
καλής θέλησης. Η ένταση με την 
οποία η Αγκυρα αντέδρασε και η 
βαρύτητα την οποία εξακολου-
θεί να αποδίδει στο ζήτημα των 
θαλάσσιων πάρκων στο Αιγαίο 
Πέλαγος που προαναγγέλθηκαν 
από την Αθήνα, απειλώντας μάλι-
στα ότι δεν θα τα επιτρέψει, είναι 
στοιχεία ενδεικτικά του τρόπου με 
τον οποίο η τουρκική κυβέρνηση 
προσεγγίζει την τρέχουσα φάση 
στα ελληνοτουρκικά.      

Κανονικά οι επαφές    

Πάντως οι προγραμματισμέ-
νες επαφές δεν έχουν μετατεθεί. 
Την εβδομάδα που πέρασε, διοι-
κητές μονάδων από την ελληνι-
κή και την τουρκική πλευρά του 
Εβρου επισκέφθηκαν στρατόπεδα 
της αντίπερα όχθης, στο πλαίσιο 
των Μέτρων Οικοδόμησης Εμπι-
στοσύνης (ΜΟΕ). Οι κύριες συζη-
τήσεις για τα ΜΟΕ θα γίνουν αύ-
ριο στην Αθήνα, και την επόμενη 
εβδομάδα θα ακολουθήσουν και 
οι επαφές στο πλαίσιο της θετικής 
ατζέντας. Η συνάντηση του πρω-
θυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη 
με τον πρόεδρο της Τουρκίας Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν στην Αγκυ-
ρα θα πραγματοποιηθεί τελικώς 
τη 13η Μαΐου. Είναι, πάντως, σε 
κάθε περίπτωση ενδιαφέρον για 
την Αθήνα ότι της συνάντησης 
Μητσοτάκη - Ερντογάν θα έχει 
προηγηθεί, εκτός απροόπτου, η 
επίσκεψη του προέδρου της Τουρ-
κίας στον Λευκό Οίκο, όπου έχει 
να συζητήσει πάρα πολλά με τον 
πρόεδρο των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν.     

Η τουρκική πλευρά 
αντέδρασε ακόμη και για 
δύο ΝΟΤΑΜ της ΥΠΑ με 
τις οποίες δέσμευε περι-
οχή πάνω από τη Θράκη 
για δοκιμαστικές πτήσεις 
UAV του Στρατού. 

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Η «μεγάλη εικόνα» της κρίσης στη 
Μέση Ανατολή, που πάντα ελλο-
χεύει ο κίνδυνος να μετεξελιχθεί 
σε περιφερειακή σύγκρουση και 
οι μικρότερες –αλλά επίσης ιδι-
αίτερα σημαντικές– της πορείας 
των ελληνοτουρκικών, καθώς και 
των σχέσεων με τα Τίρανα στον 
απόηχο της συμμετοχής του Φρ. 
Μπελέρη στο ευρωψηφοδέλτιο 
της Ν.∆., βρίσκονται στο μικρο-
σκόπιο της Αθήνας.

Αναφορικά με το μπρα ντε φερ 
μεταξύ Ισραήλ και Ιράν, κυρίαρ-
χη εκτίμηση –μετά και το προ-
χθεσινό «ήπιο» πλήγμα κατά της 
Τεχεράνης– είναι πως θα παρα-
μείνει σε μεγάλο βαθμό «ελεγχό-
μενο» λόγω και των πιέσεων που 
ασκούνται από την Ουάσιγκτον 
στον Μπ. Νετανιάχου. Πάντως, 
ακόμη κι αν υπάρξει σε δεύτερο 
χρόνο μεγάλη κλιμάκωση, παρό-
τι η Αθήνα έχει στρατιωτική πα-
ρουσία στην ευρύτερη περιοχή, 
θεωρείται βέβαιο πως θα παρα-
μείνει εκτός κάδρου, ενώ το ίδιο 
δεν μπορεί να προεξοφληθεί για 
την Κύπρο, καθώς οι βρετανικές 
βάσεις στην περιοχή θα μπορού-
σαν να αποτελέσουν στόχο της 
Τεχεράνης. Αντιθέτως, φόβοι εκ-
φράζονται στην Αθήνα για τις 
επιπτώσεις μιας ευρύτερης ανά-
φλεξης στη Μέση Ανατολή στα 
πεδία της οικονομίας, του του-
ρισμού και στο μεταναστευτικό. 
Στα ελληνοτουρκικά, η νέα πε-
ρίοδος ρητορικής έντασης που 
πυροδοτεί η Τουρκία με αφορμή 
τα θαλάσσια πάρκα υπογραμμίζει 
τα πεπερασμένα όρια της ελλη-
νοτουρκικής προσέγγισης, παρά 
την προγραμματισμένη επίσκε-
ψη του Κυρ. Μητσοτάκη στις 13 
Μαΐου στην Αγκυρα. Υπό αυτή 

την έννοια, το Μέγαρο Μαξίμου 
αξιολογεί ως σημαντικό το γε-
γονός ότι στη Σύνοδο Κορυφής 
της Ε.Ε. την περασμένη εβδο-
μάδα επαναβεβαιώθηκε πως η 
«εποπτεία» των ευρωτουρκικών 
σχέσεων θα παραμείνει αρμο-
διότητα των κρατών-μελών και 
άρα της Ελλάδας και της Κύπρου. 
Αναφορικά, τέλος, με τα Τίρανα 
είναι σαφές πως το «μπαλάκι» 
βρίσκεται και πάλι στο γήπεδο 
του Εντι Ράμα. Πάντως, η συμ-
μετοχή του Φρ. Μπελέρη στο 
ευρωψηφοδέλτιο της Ν.∆. ενδε-
χομένως αποτελεί και παράθυρο 
ευκαιρίας για στροφή του Αλβα-
νού πρωθυπουργού, καθώς δη-
μιουργούνται νέα δεδομένα στο 
«επίδικο», που εξαρχής ήταν ο 
∆ήμος Χειμάρρας, αφού ο εκλεγ-
μένος δήμαρχος θα μετακομίσει 
στις Βρυξέλλες. Παράλληλα, το 
γεγονός ότι ένας ευρωβουλευ-
τής θα βρίσκεται εντός φυλακής 
εγείρει ένα πρόσθετο ζήτημα 
για τη λειτουργία του κράτους 
δικαίου στην Αλβανία, που ο 
Ράμα καλείται να αντιμετωπί-
σει. Σε κάθε περίπτωση, μέχρι 
να αποσαφηνιστούν οι κινήσεις 
των Τιράνων η απειλή του βέτο 
στην ευρωπαϊκή πορεία της Αλ-
βανίας θα παραμείνει από την 
Αθήνα στο τραπέζι.

Η στροφή
του ΣΥΡΙΖΑ

Το πρώτο βήμα «μετακίνησης» 
του ΣΥΡΙΖΑ σε «μη αριστερές» 
θέσεις στο πεδίο της εξωτερι-
κής πολιτικής, υπό τον Στέφανο 
Κασσελάκη, έγινε τον περασμέ-
νο ∆εκέμβριο με την υπερψήφι-
ση των αμυντικών δαπανών του 

προϋπολογισμού. Η σημασία που 
του αποδόθηκε δεν ήταν μεγά-
λη, καθώς  στην επικαιρότητα 
κυριαρχούσαν οι εσωκομματι-
κές εντάσεις στο κόμμα της αξι-
ωματικής αντιπολίτευσης, ενώ 
πολλοί συνέδεσαν την επιλογή 
με την επιρροή που ασκεί στον 
πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, ο ∆ημ. Απο-
στολάκης. Ομως, η συνέχεια τους 
διέψευσε, καθώς η στροφή του 
ΣΥΡΙΖΑ στα θέματα εξωτερικής 
πολιτικής είναι σημαντική και 
είναι προφανές πως φέρει την 
προσωπική σφραγίδα του Στ. 
Κασσελάκη.

Υπενθυμίζεται πως το τελευ-
ταίο διάστημα ο πρόεδρος του 
ΣΥΡΙΖΑ έχει, μεταξύ άλλων, πλέ-

ξει το εγκώμιο του ΝΑΤΟ ανα-
φερόμενος σε «αμυντική ιερή 
συμμαχία» και χαρακτήρισε χρή-
σιμο εργαλείο τον φράχτη στον 
Εβρο, ενώ μέσω ανακοίνωσης 
η  Κουμουνδούρου καταδίκασε 
την επίθεση του Ιράν κατά του 
Ισραήλ, χωρίς αναφορές στη Γά-
ζα, ασχέτως εάν στη συνέχεια 
υπήρξε αναδίπλωση λόγω των 
εσωκομματικών αντιδράσεων.

Τι συνεπάγεται η επιλογή 
Κασσελάκη να διαφοροποιηθεί 
από πάγιες προσεγγίσεις της 
Αριστεράς, σε μια περίοδο μά-
λιστα που ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει τις 
δεσμεύσεις της κυβερνητικής 
ευθύνης; Αναμφισβήτητα υπη-
ρετεί την προσπάθεια μετακί-

νησης του κόμματος προς τον 
χώρο του Κέντρου. Παράλληλα, 
όμως, είναι σαφές πως οι θέσεις 
του Στ. Κασσελάκη δεν περνούν 
απαρατήρητες ούτε στο εσωτερι-
κό της χώρας ούτε από τις μεγά-
λες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες και 
την Ουάσιγκτον, που επιθυμούν 
τη «συνέχεια» και την απουσία 
πολιτικών αντιπαραθέσεων στο 
πεδίο εξωτερικής πολιτικής, σε 
μια περίοδο κατά την οποία ο 
ρόλος της Ελλάδας είναι αναβαθ-
μισμένος λόγω της ρωσικής ει-
σβολής στην Ουκρανία και της 
ανάφλεξης στη Μέση Ανατολή. 
Πρακτικά, όπως αναφέρουν στε-
λέχη της Κουμουνδούρου, ο Στ. 
Κασσελάκης άρχισε να παίζει σε 
ένα γήπεδο που έως τώρα μονο-
πωλούσε ο Κυρ. Μητσοτάκης και 
μάλιστα χωρίς ουσιαστικό πολι-
τικό κόστος: οι περισσότεροι ψη-
φοφόροι του ΣΥΡΙΖΑ που έχουν 
ψηλά στην ατζέντα τους τα θέ-
ματα εξωτερικής πολιτικής εκτι-
μάται πως μετακινήθηκαν στη 
Νέα Αριστερά και το ΚΚΕ, ενώ 
τα «νέα» κοινά στα οποία πρωτί-
στως απευθύνεται τα ιεραρχούν 
πολύ χαμηλά.

Πώς διαβάζει
τα γκάλοπ το ΠΑΣΟΚ
Δυνατή θεωρείται στη Χαριλάου 
Τρικούπη η «ανατροπή» και η 
ανάκτηση της δεύτερης θέσης 
από το ΠΑΣΟΚ στις επτά εβδο-
μάδες  μέχρι τις ευρωεκλογές, αν 
και η σημασία της ανόδου του 
ΣΥΡΙΖΑ το τελευταίο διάστημα 
δεν υποτιμάται. Στο ΠΑΣΟΚ ση-
μειώνουν πως παρά το δημοσκο-
πικό προβάδισμα του ΣΥΡΙΖΑ η 
διαφορά μεταξύ των δύο κομμά-

των κινείται στα όρια του στα-
τιστικού λάθους, ενώ εστιάζουν 
και σε τρία επιμέρους στοιχεία:

Πρώτον, το ΠΑΣΟΚ σε όλες τις 
έρευνες της κοινής γνώμης κα-
ταγράφει αύξηση των ποσοστών 
του, έναντι των εθνικών εκλογών 
του περασμένου Ιουνίου, ενώ, 
αντιθέτως, Ν.∆. και ΣΥΡΙΖΑ ση-
μειώνουν πτώση.

∆εύτερον, όπως υποστηρίζουν, 
πραγματικό «σημείο εκκίνησης» 
για τον Στ. Κασσελάκη δεν ήταν 
η εκλογή του τον περασμένο Σε-
πτέμβριο που ακολουθήθηκε από 
τη διπλή διάσπαση, αλλά το πρό-
σφατο συνέδριο στο οποίο ουσι-
αστικά «επικράτησε» έναντι των 
αμφισβητιών του και του Αλέξη 
Τσίπρα. Υπ’ αυτή την έννοια εί-
ναι λογικό ο ΣΥΡΙΖΑ να ακολου-
θεί τώρα την ανοδική πορεία που 
είχε καταγράψει και ο Ν. Ανδρου-
λάκης τους πρώτους μήνες μετά 
την εκλογή του στην ηγεσία του 
ΠΑΣΟΚ, αλλά είναι θέμα χρόνου 
να σταθεροποιηθεί σε χαμηλότε-
ρα επίπεδα.

Τρίτον, στην εκτίμηση πως η 
συμμετοχή στο ευρωψηφοδέλ-
τιο του Γ. Μανιάτη, που έχει σα-
φή κεντρώα χαρακτηριστικά, λει-
τουργεί, τουλάχιστον μερικώς,  ως 
ανάχωμα στις διαρροές προς τους 
∆ημοκράτες του Ανδρέα Λοβέρ-
δου, που κατά τον πρώτο μήνα 
της παρουσίας τους στην πολιτική 
σκηνή εμφανίστηκαν να αντλούν 
ψηφοφόρους τόσο από τη Ν.∆. 
όσο και από το ΠΑΣΟΚ. Αντιθέ-
τως, «αγκάθι» αποτελεί ότι ο Ν. 
Ανδρουλάκης, παρά τις παρεμβά-
σεις του τελευταίου διαστήματος, 
με σημαντικότερη την πρωτοβου-
λία για κατάθεση πρότασης μομ-
φής, παραμένει χαμηλά στο ερώ-
τημα της καταλληλότητας για την 
πρωθυπουργία. 

ΕΚΤΟΣ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΣ

Ελληνικοί φόβοι για οικονομία και Κύπρο

Μαχητικά αεροσκάφη που συμμετείχαν στην πολυεθνική αεροπορική 
άσκηση «Ηνίοχος 2024» πετούν πάνω από την παραλία της Βοϊδοκοιλιάς στη 
Μεσσηνία την Πέμπτη. Ακόμη κι αν υπάρξει μεγαλύτερη κλιμάκωση στη Μέ-
ση Ανατολή, σε ό,τι αφορά το στρατιωτικό σκέλος, θεωρείται βέβαιο πως η 
Ελλάδα θα παραμείνει εκτός κάδρου.

Ο χαρτοπόλεμος 
των διαβημάτων

Οι ισχυρισμοί που διατυπώνει η Αγκυρα 

καθ’ όλο το διάστημα της «νηνεμίας» στο Αιγαίο 

για τις κινήσεις των ελληνικών δυνάμεων       

Στέλεχος του Πολεμικού Ναυτικού κατά τη διάρκεια της άσκησης «Λαίλαψ 2024». Η τουρκική πλευρά δι-
ατυπώνει ενστάσεις σχεδόν κάθε φορά που διενεργούνται στρατιωτικά γυμνάσια στο Αιγαίο, επαναλαμβά-
νοντας τους ισχυρισμούς περί υποτιθέμενης αποστρατιωτικοποίησης των νησιών.
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Συνέντευξη στον 
ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Είναι ο συγγραφέας που υποστήριξε 
πως «η γεωγραφία μας εκδικείται» 
και πως «πρέπει να σκέφτεσαι τον 
πόλεμο, μόνο έτσι είσαι σε ετοιμό-
τητα». Η «Κ» συνάντησε τον δια-
κεκριμένο γεωπολιτικό αναλυτή 
Ρόμπερτ Κάπλαν και κάτοχο της 
έδρας Robert Strausz-Hupé στο 
Ινστιτούτο Ερευνας Εξωτερικής 
Πολιτικής (FPRI) στη «βιβλιοθή-
κη» του 9ου Οικονομικoύ Φόρουμ 
των ∆ελφών μετά την ομιλία του. 
Ο Ρόμπερτ Κάπλαν εντάσσεται 
στην ομάδα των αναλυτών που 
συμφωνούν πως βιώνουμε εδώ 
και καιρό μια παγκόσμια ανατα-
ραχή της ισορροπίας δυνάμεων, 
με τον ίδιο να δηλώνει καυστικά 
ότι «απλώς τώρα μπήκε στα πρω-
τοσέλιδα των εφημερίδων». 

«Εχουμε έναν πόλεμο στην Ου-
κρανία, ο οποίος είναι ο μεγαλύ-
τερος πόλεμος στην Ευρώπη από 
το 1945, είναι πολύ μεγαλύτερος 
από τους πολέμους της δεκαετίας 
του 1990 στα Βαλκάνια, οι οποίοι 
ήταν μεταξύ μικρότερων δυνά-
μεων και ουσιαστικά ενεργοποί-
ησαν μόνο τις δυτικές ελίτ. Αυτοί 

οι πόλεμοι δεν διείσδυσαν πολύ 
στο δυτικό κοινό». 

«Σήμερα», εξηγεί, «έχουμε τον 
πόλεμο στη Γάζα και, προφανώς, 
έχουμε τη συνεχιζόμενη αύξηση 
των εξοπλισμών στην Ασία με την 
αγορά πυραυλικών υποβρυχίων 
υψηλής τεχνολογίας. Οπότε, δεν 
υπάρχει διεθνής κοινότητα. Αυτό 

που υπάρχει είναι μια ισορροπία 
ισχύος μεταξύ πολλών κρατών και 
περιοχών. Τις περισσότερες φορές 
αυτή η ισορροπία λειτουργεί απο-
τρεπτικά. Αλλες φορές, όμως, δεν 
λειτουργεί ή κάποιος έχει κάνει λά-
θος υπολογισμό, οπότε οδηγούμα-
στε στη βία. Νομίζω ότι σε αυτό 
το σημείο βρισκόμαστε τώρα. Το 

να πιστεύουμε ότι υπάρχει μια δι-
εθνής κοινότητα είναι σχεδόν σαν 
να λέμε ότι ο ΟΗΕ μπορεί να δια-
χειριστεί τον κόσμο ή κάτι τέτοιο, 
κάτι που δεν μπορεί να συμβεί». 

Ο Κάπλαν επισημαίνει πως η 
αντιπαράθεση μεταξύ Ισραήλ και 
Ιράν «φέρνει τη Ρωσία στο πλευρό 
του Ιράν στη Μέση Ανατολή, ενώ 
προηγουμένως ο Πούτιν είχε μια 
ισορροπημένη πολιτική μεταξύ 
του Ισραήλ και των γειτόνων του». 
Οπως αναφέρει ο συγγραφέας, «ο 
Νετανιάχου συνήθιζε να καυχιέται 
για το πόσο καλή ήταν η σχέση του 
με τον Πούτιν. Αυτό έχει αλλάξει 
μετά τον πόλεμο στην Ουκρανία. 
Η Ρωσία ανακάλυψε έναν νέο ρό-
λο για το Ιράν, καθώς στο διεθνές 
τοπίο (ο Πούτιν) συγχωνεύει τη 
Μέση Ανατολή με την Ευρώπη, 
δηλαδή τον πόλεμο στην Ουκρα-
νία με τη σύγκρουση στη Μέση 
Ανατολή και την καθιστά περισ-
σότερο παγκόσμια αναμέτρηση». 

Μιλώντας για την Τουρκία, ο 
Κάπλαν εξηγεί τις συνέπειες που 
έχει η μακρά παραμονή του Ερντο-
γάν στην εξουσία. «Φανταστείτε 
τον Ντόναλντ Τραμπ να διοικούσε 
την Αμερική για 22 χρόνια», τονί-
ζει. «Ποια θα ήταν η κατάσταση 

του υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
του Στέιτ Ντιπάρτμεντ; Ο Ερντο-
γάν έχει πραγματικά αχρηστεύ-
σει πολλούς τουρκικούς θεσμούς. 
Ομως, στις πρόσφατες εκλογές 
αποδυναμώθηκε και πλέον μπο-
ρούμε να προσβλέπουμε σε έναν 
κόσμο μετά τον Ερντογάν. Το ερώ-
τημα είναι, πώς θα είναι η Τουρκία 
την επόμενη μέρα; Θα είναι τόσο 
αδύναμοι οι θεσμοί που θα έχουμε 
μια πολύ ασταθή δημοκρατία; Ή 
θα ανακάμψει γρήγορα υπό έναν 
δυναμικό ηγέτη; ∆εν ξέρω, αλλά 
είναι σαφές ότι πρέπει να ξεκινή-
σουμε να σκεφτόμαστε έναν κό-
σμο μετά τον Ερντογάν».

Ο Κάπλαν εκτιμά ότι ο Ερντο-
γάν έχει ακολουθήσει «πολύ συνει-
δητά μια νεοοθωμανική πολιτική 
στη Μέση Ανατολή. Για την ακρί-
βεια, το ίδιο έκανε και ο Τουργκούτ 
Οζάλ, ο οποίος είναι ο πραγματικός 
εφευρέτης του «νεοοθωμανισμού». 
Ο Ερντογάν έχει ευθυγραμμιστεί, 
όχι με τα μετριοπαθή σουνιτικά 
αραβικά καθεστώτα, αλλά με τα ρι-
ζοσπαστικά στοιχεία. Ξέρετε, δεν 
έχει πολλούς φίλους στον αραβι-
κό κόσμο, παρά την εξωστρέφειά 
του, επειδή έκανε αυτόν τον λάθος 
υπολογισμό να στοιχιστεί με ριζο-

σπαστικές δυνάμεις». «Θυμάμαι 
μια εποχή», λέει, «στη δεκαετία 
του 1980, όταν ζούσα στην Ελλά-
δα, όπου η Ελλάδα και το Ισραήλ 
είχαν τρομερά άσχημες σχέσεις 
υπό τον Παπανδρέου. Ηταν σχε-
δόν σαν δύο εχθρικές χώρες. Αυ-
τή η εποχή έχει τελειώσει. Κι αυτό 
έχει να κάνει με το φυσικό αέριο 
στην ανατολική Μεσόγειο».

Τι θα αλλάξει στην Ευρώπη και 
τη Μέση Ανατολή, αν επιβεβαι-
ωθούν οι προβλέψεις για επανε-
κλογή του Τραμπ; «Αν ο Τραμπ 
επιστρέψει, η εφαρμογή έστω και 
μιας από τις θέσεις του θα αποδυ-
ναμώσει την Ευρώπη. ∆εν πρόκει-
ται να είναι ένας συνεπής, δυναμι-
κός υποστηρικτής της Ευρώπης με 
τον τρόπο που ήταν όλες οι αμερι-
κανικές κυβερνήσεις. Οι Ευρωπαί-
οι έχουν αρχίσει να προετοιμάζο-
νται για τη “μεγάλη επιστροφή”. 
Μπορείτε να το δείτε αυτό από 
την πρόσθετη βοήθεια προς την 
Ουκρανία. Πλέον, μιλάνε για αύ-
ξηση των αμυντικών τους προϋ-
πολογισμών και για την ενίσχυ-
ση των ενόπλων δυνάμεών τους. 
Ολα αυτά έχουν να κάνουν με την 
“τιμολόγηση” μιας πιθανής νίκης 
του Τραμπ».

Συνέντευξη στον 
ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

«Η Λευκορωσία είναι ένα κρίσιμο 
“κεφάλαιο” για τον Πούτιν, αλλά 
και ο πιο αδύναμος κρίκος του», 
υποστηρίζει στην «Κ» η εξόριστη 
πολιτικός και ηγέτις της λευκορω-
σικής αντιπολίτευσης, Σβετλάνα 
Τιχανόφσκαγια. Στο περιθώριο 
της συμμετοχής της στο 9o Οι-
κονομικό Φόρουμ των ∆ελφών, η 
πολέμιος του Λευκορώσου προ-
έδρου Αλεξάντερ Λουκασένκο 
σκιαγραφεί στην «Κ» την κατά-
σταση που επικρατεί στη Λευκο-
ρωσία. Με τον σύζυγό της Σερ-
γκέι φυλακισμένο, η ίδια ανέλαβε 
να αναμετρηθεί με τον Λουκα-
σένκο στις προεδρικές εκλογές 
του 2020, με τον τελευταίο να 
λαμβάνει 81,04% και να σχημα-
τίζει εκ νέου κυβέρνηση και την 
Τιχανόφσκαγια να δηλώνει πως η 
ίδια κέρδισε με τουλάχιστον 60% 
των ψήφων. Το κύρος των εκλο-
γών αμφισβητήθηκε, βέβαια, από 
διεθνείς παρατηρητές...

 
– Κυρία Τιχανόφσκαγια, με βά-
ση τη δήλωσή σας ότι «οι τύχες 
της Ουκρανίας και της Λευκο-
ρωσίας είναι αλληλένδετες», 
πώς εκτιμάτε την εξέλιξη του 
πολέμου;

– Νομίζω ότι αυτό και το επό-
μενο έτος θα είναι καθοριστικά, 
όχι μόνο για την Ουκρανία αλλά 
και για τη Λευκορωσία. Οι τύχες 
των χωρών μας είναι πράγμα-
τι αλληλένδετες, όχι μόνο λόγω 
της κοινής μας Ιστορίας και των 
κοινών μας αξιών, αλλά και λό-
γω της τρέχουσας γεωπολιτικής 
κατάστασης. Η πλήρης νίκη της 
Ουκρανίας και η εγκαθίδρυση 
μιας δημοκρατικής Λευκορωσί-
ας αποτελούν αμφότερες κρίσι-
μα βήματα προς την κατεύθυνση 
της διασφάλισης της ειρήνης και 
της ασφάλειας στην περιοχή. Οι 
δικτάτορες ελπίζουν ότι οι δη-
μοκρατίες θα κουραστούν με τη 
Λευκορωσία και την Ουκρανία 
και ότι ύστερα από κάποιο χρο-
νικό διάστημα τα πράγματα θα 
επιστρέψουν στη συνηθισμένη 
κατάσταση. Ο δημοκρατικός κό-
σμος θα πρέπει να συνειδητοποι-
ήσει ότι οι δικτάτορες δεν μπο-
ρούν να κατευναστούν. Μπορούν 
μόνο να πολεμηθούν!

Η Ουκρανία πρέπει να ανακτή-
σει όλα τα εδάφη της. Και πρέπει 
να υποστηρίξουμε την Ουκρανία 
σ’ αυτό. Αν κάνουμε έναν συμ-
βιβασμό εδώ, θα ενθαρρύνου-
με μόνο τον Πούτιν. Πρέπει να 
αποδυναμώσουμε τον Πούτιν και 
τον Λουκασένκο. Επίσης, η Λευ-
κορωσία πρέπει να είναι ελεύθε-
ρη. Αν η Λευκορωσία παραμείνει 
υπό δικτατορία θα αποτελεί μια 
συνεχή απειλή για την Ουκρανία 
και ολόκληρη την Ευρώπη.

Χωρίς τη Λευκορωσία ο Πού-
τιν δεν είναι σε θέση να αλλάξει 
την κατάσταση στην Ουκρανία 
και δεν θα μπορεί να εξαπολύσει 
επιθέσεις στις χώρες της Ευρω-
παϊκής Eνωσης. Η Λευκορωσία 
είναι ένα κρίσιμο «κεφάλαιο» για 
τον Πούτιν, αλλά και ο πιο αδύ-
ναμος κρίκος του. Αν αντιστρέ-
ψουμε την κατάσταση στη Λευ-
κορωσία –και είμαι σίγουρη ότι 
αυτό είναι εφικτό– θα μπορούσε 
να αλλάξει ολόκληρη την πορεία 
των γεγονότων, να αποδυναμώ-
σει τον Πούτιν και να βοηθήσει 
την Ουκρανία να κερδίσει. 

– Από το 2020 ο σύζυγός σας 
Σεργκέι παραμένει στη φυλα-
κή, ενώ εσείς ζείτε εξόριστη 

στη Λιθουανία και την Πολω-
νία. Ποια είναι η τρέχουσα κα-
τάσταση στη Λευκορωσία;

– Παραμένει τραγική, με το 
καθεστώς Λουκασένκο να συνε-
χίζει και να αυξάνει ακόμη περισ-
σότερο την ανελέητη καταστο-
λή εναντίον του λαού μας. Κάθε 
μέρα άνθρωποι συλλαμβάνονται 
για τις παραμικρές πράξεις δια-
μαρτυρίας – ακόμη και για μια 
απλή δωρεά προς την Ουκρανία 
ή επειδή κάνουν «like» στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης.

∆εν έχω κανένα νέο από τον 
σύζυγό μου για περισσότερο από 
ένα χρόνο – κρατείται στην απο-
μόνωση, όπως και πολλοί άλλοι. 
∆εν ξέρω καν αν είναι ζωντανός. 
Οι συνθήκες για τους πολιτικούς 

κρατουμένους είναι τρομακτικές, 
με αναφορές για βασανιστήρια, 
απάνθρωπη μεταχείριση και έλ-
λειψη ιατρικής περίθαλψης.

Μόλις αυτή την εβδομάδα, άλ-
λος ένας κρατούμενος που εί-
χε κρατηθεί για προσβολή του 
Λουκασένκο πέθανε στη φυλα-
κή. Hταν ο έκτος θάνατος ατό-
μου που κρατείται για πολιτικούς 
λόγους. Πολλοί ακόμη μπορεί να 
πεθάνουν αν δεν δράσουμε απο-
φασιστικά.

 
– Το 2023 ένα δικαστήριο της 
Λευκορωσίας σάς καταδίκασε 
ερήμην σε 15 χρόνια φυλάκι-
ση, με τον Λουκασένκο να κά-
νει προκλητικές δηλώσεις ενα-
ντίον σας. Ηθελα να ρωτήσω, 

έχετε δεχθεί απειλές;
– Καταλαβαίνω ότι η δουλειά 

μου ενέχει προσωπικό κίνδυνο, 
αλλά οι κίνδυνοι είναι πολύ μεγα-
λύτεροι αν δεν κάνουμε τίποτα. 
∆εν σκέφτομαι τον εαυτό μου, 
αλλά όσους βρίσκονται μέσα στη 
χώρα και κινδυνεύουν συνεχώς. 
∆υστυχώς, η απειλή της βίας, συ-
μπεριλαμβανομένων των αποπει-
ρών δολοφονίας, είναι μια πραγ-
ματικότητα. Η διεθνής κοινότητα 
πρέπει να αναγνωρίσει αυτές τις 
πράξεις ως αυτό που είναι, δηλα-
δή προσπάθειες ενός αυταρχικού 
καθεστώτος να καταστείλει τις 
δημοκρατικές φιλοδοξίες του λα-
ού της Λευκορωσίας.

 
– Οι στενές επαφές του Λουκα-
σένκο με τον πρόεδρο Πούτιν 
δημιουργούν την αίσθηση ότι 
δρα υπό τις διαταγές του. Πι-
στεύετε ότι η κυβέρνηση της 
Λευκορωσίας λαμβάνει άμεσες 
εντολές από τη Μόσχα;

– Ο Λουκασένκο έχει δεθεί με 
τα αφεντικά του στο Κρεμλίνο. 
Eχει εγκαταλείψει την κυριαρ-
χία μας για να διατηρήσει την 
εξουσία του και δεν νοιάζεται 
για τον λαό μας – νοιάζεται μόνο 
για τα δικά του συμφέροντα. Η 
υποστήριξη της Ρωσίας επέτρε-
ψε τη συνεχιζόμενη καταπίεση 
του καθεστώτος στο εσωτερικό 
της Λευκορωσίας και δημιούρ-
γησε νέες απειλές εναντίον των 
γειτόνων μας. Η Ρωσία αρνείται 
το δικαίωμά μας να υπάρχου-
με ως κυρίαρχος λαός, αλλά σε 
αντίθεση με την Ουκρανία βρήκε 
έναν πρόθυμο αρωγό στο καθε-
στώς Λουκασένκο, το οποίο πο-
λεμάει ακόμη και τη λευκορωσι-
κή γλώσσα.

 
– Κοιτάζοντας μπροστά, θα θέ-
λατε να προσχωρήσει η Λευκο-
ρωσία στην ευρωπαϊκή οικογέ-
νεια και στο ΝΑΤΟ;

– Εχουμε κάνει μια ξεκάθαρη 
ευρωπαϊκή επιλογή – θέλουμε να 
επιστρέψει η Λευκορωσία στην 
Ευρώπη, όπου ιστορικά ανήκει. 
Αυτό σημαίνει δέσμευση στις 
δημοκρατικές αξίες, στο κρά-
τος δικαίου και στα ανθρώπινα 
δικαιώματα. Το καθεστώς έχει 
περάσει δεκαετίες απομονώνο-
ντας τη χώρα μας από τον δυτι-
κό κόσμο. Θέλουμε να αποκατα-
στήσουμε αυτές τις σχέσεις. Η 
εμπλοκή σε ουσιαστικό διάλογο 
με τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργα-
να και τις ευρωπαϊκές χώρες, η 
ενεργός συμμετοχή σε πλαίσια 
περιφερειακής συνεργασίας και 
η εφαρμογή μεταρρυθμίσεων ευ-
θυγραμμισμένων με τα ευρωπα-
ϊκά πρότυπα αποτελούν βασικά 
βήματα προς την κατεύθυνση 
αυτή. Βλέπουμε την ένταξη στην 
Ευρωπαϊκή Ενωση ως μακροπρό-
θεσμο στόχο.

Αν ο Πούτιν χάσει τη Λευκορωσία, θα αποδυναμωθεί και στο ουκρανικό μέτωπο

Ο νέος ρόλος του Ιράν στους σχεδιασμούς του Κρεμλίνου και η στρατηγική της «παγκόσμιας αναμέτρησης»

Ο Λουκασένκο 
έχει δεθεί με τα αφε-

ντικά του στο Κρεμλίνο. 
Eχει εγκαταλείψει 
την κυριαρχία μας 

για να διατηρήσει την 
εξουσία του και δεν νοιά-

ζεται για τον λαό μας.

Οι Ευρωπαίοι 
έχουν αρχίσει να 

προετοιμάζονται για 
τη «μεγάλη επιστροφή» 

Τραμπ. Μπορείτε 
να το δείτε αυτό από 

την πρόσθετη βοήθεια 
προς την Ουκρανία.

Δεν κατευνάζεις τους 
δικτάτορες. Τους πολεμάς

Ρόμπερτ Κάπλαν, συγγραφέας, αναλυτής γεωπολιτικής

Σβετλάνα Τιχανόφσκαγια, ηγέτις της λευκορωσικής αντιπολίτευσης

Η Σβετλάνα Τιχανόφσκαγια μπροστά από τον Ιερό Βράχο της Ακρόπολης. Η ηγέτις της λευκορωσικής αντιπολίτευσης συμμετείχε πρόσφατα στο 9o 
Οικονομικό Φόρουμ των ∆ελφών. «Θέλουμε να επιστρέψει η Λευκορωσία στην Ευρώπη, όπου ιστορικά ανήκει. Αυτό σημαίνει δέσμευση στις δημο-
κρατικές αξίες, στο κράτος δικαίου και στα ανθρώπινα δικαιώματα. Το καθεστώς έχει περάσει δεκαετίες απομονώνοντας τη χώρα μας από τον δυτικό 
κόσμο. Θέλουμε να αποκαταστήσουμε αυτές τις σχέσεις», λέει στην «Κ».

Πώς ο Πούτιν συνδέει Ουκρανία και Μέση Ανατολή

Ο Ρόμπερτ Κάπλαν είναι κάτοχος 
της έδρας Robert Strausz-Hupé 
στο Ινστιτούτο Ερευνας Εξωτερικής 
Πολιτικής (FPRI).
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«Εχω συναδέλφους που πηγαί-
νουν για (ιδιωτική) φύλαξη στις 
22.00, τελειώνουν τη βάρδιά τους 
στις 5.30 τα ξημερώματα και στις 
6.15 ξεκινάει η δουλειά τους στην 
αστυνομία και οδηγούν περιπο-
λικό ή μηχανή», λέει στην «Κ» 
αστυνομικός με 17 χρόνια υπηρε-
σίας. «Φαντάσου πόσο πιο λάθος 
μπορεί να χειριστούν ένα περι-
στατικό, ενώ είναι ξάγρυπνοι. Οι 
αισθήσεις, η εγρήγορση, η αντί-
ληψη πρέπει κανονικά να δουλεύ-
ουν στο φουλ, μια απόφαση μπο-
ρεί να κρίνει ακόμη και μια ζωή. 
Αλλά τι να κάνει κάποιος όταν οι 
λογαριασμοί τρέχουν, όπως και τα 
δάνεια, τα έξοδα των παιδιών;».

Ο ίδιος έχει εργαστεί παράλλη-
λα ως διανομέας φαγητού για να 
συμπληρώσει το εισόδημά του. 
«∆ούλευα έως τρεις ημέρες την 
εβδομάδα βγάζοντας περίπου 300 
με 350 ευρώ τον μήνα για να καλύ-
πτω μέρος του ενοικίου μου, αλλά 
και έξοδα που ήταν αναγκαία για 
τον εξοπλισμό μου. Από τη στιγ-

μή που μπήκε πλαφόν στις ώρες 
των νυχτερινών αποζημιώσεων 
και προέκυψαν και άλλες περικο-
πές, ήταν αναγκαίο», επισημαίνει. 
«Η κούραση ήταν μεγάλη, αλλά 
ήμουν σε μια ηλικία που μπορού-
σα ακόμη να αντεπεξέλθω».

Ως διανομέας εργάζεται από 
το 2015 και άλλος συνάδελφός 
του. Στην επιχείρηση εστίασης 
που τον απασχολεί παράτυπα οι 
πέντε από τους επτά διανομείς 
είναι αστυνομικοί. Οι τρεις υπη-
ρετούν στη ∆Ι.ΑΣ. και οι δύο στην 
ΟΠΚΕ. Ο ένας έφερε τον άλλον 
στη δουλειά. 

«Παίρνουμε πέντε ευρώ την 
ώρα. Μπορεί να φαίνονται λίγα, 
αλλά ανάλογα με το πόσες φορές 
θα εργαστείς την εβδομάδα και με 
τα φιλοδωρήματα, είναι ένα επι-
πλέον ποσό. Παλιότερα το Εσω-
τερικών Υποθέσεων έψαχνε και 
τα ντελίβερι, ακόμη και όσους 
δούλευαν ως σερβιτόροι. Αλλά 
μετά την κρίση, όταν δυσκόλεψε 
η ζωή και υπήρχαν αντιδράσεις 

στο Σώμα δεν δείχνουν πλέον 
τον ίδιο ζήλο για αυτές τις δου-
λειές», λέει. «Αλλοι αστυνομικοί 
επιλέγουν πιο βαριά επαγγέλματα 
γιατί είναι καλύτερα τα χρήματα. 
Μπορεί να κάνουν μετακομίσεις, 
να μεταφέρουν χαλιά για καθα-
ρισμό, ή να εργάζονται σε φυλά-
ξεις». Και η δική του παράλληλη 
απασχόληση, όμως, έχει ρίσκο. 
Πριν από καιρό τράκαρε με τη 
μηχανή, χρειάστηκε ράμματα και 
έλειψε τρεις εβδομάδες με αναρ-

ρωτική από την υπηρεσία του.
Βάσει της ισχύουσας νομο-

θεσίας υπάρχει η δυνατότη-
τα άσκησης άλλου επαγγέλμα-
τος από αστυνομικό σε ειδικές, 
όμως, περιπτώσεις και έπειτα από 
άδεια του αρχηγού της ΕΛ.ΑΣ. 
Θα πρέπει η παράλληλη εργα-
σία που ασκεί να «συμβιβάζεται 
με τα καθήκοντα της θέσης του, 
να μην παραβλάπτει την ομαλή 
εκτέλεση της υπηρεσίας του και 
να μη δίνει αφορμή για δυσμενή 
σχόλια». Απαγορεύεται ο αστυνο-
μικός να μετέχει σε οποιαδήποτε 
εμπορική εταιρεία, προσωπικής, 
περιορισμένης ευθύνης ή κοινο-
πραξίας, ούτε να είναι διευθύνων 
ή εντεταλμένος σύμβουλος ανώ-
νυμης εταιρείας ή διαχειριστής 
εμπορικής εταιρείας. 

Αστυνομικοί που μίλησαν 
στην «Κ» εξηγούν ότι είναι εξαι-
ρετικά δύσκολη η έγκριση σχε-
τικής άδειας. Τα περισσότερα αι-
τήματα δεν γίνονται δεκτά ή δεν 
εξυπηρετούνται άμεσα, ενώ συ-

νήθως ικανοποιούνται όσα σχε-
τίζονται με καλλιτεχνικές δρα-
στηριότητες. Από την ΕΛ.ΑΣ. δεν 
παρείχαν στοιχεία για το πόσες 
σχετικές άδειες έχουν χορηγηθεί. 
Η μόνη διαθέσιμη πληροφορία 
είναι για 46 άδειες παράλληλης 
απασχόλησης το μακρινό 2008, 
που είχαν δοθεί μεταξύ άλλων 
σε διδακτικό προσωπικό ΙΕΚ και 
μουσικούς. 

Ο Γιώργος Πετρόπουλος, μέ-
λος της εκτελεστικής επιτροπής 
της Α∆Ε∆Υ, εξηγεί στην «Κ» ότι 
το φαινόμενο της δεύτερης ή σε 
ορισμένες περιπτώσεις και τρί-
της δουλειάς είναι διαδεδομένο 
και σε άλλους κλάδους του ∆η-
μοσίου. Ωστόσο δεν υπάρχει κά-
ποια σχετική μελέτη ή καταγρα-
φή που να αποδεικνύει αυτό το 
εύρος. «Γνωρίζω και νοσηλευτές 
που απασχολούνται και ως ντελί-
βερι, γιατί το εισόδημά τους είναι 
χαμηλό», λέει. «Ειδικά όσοι είναι 
πιο νέοι ηλικιακά βρίσκονται σε 
πιο δυσμενή θέση».

«Παίρνουμε πέντε ευρώ 
την ώρα. Μπορεί να 
φαίνονται λίγα, αλλά 
ανάλογα με το πόσες 
φορές θα εργαστείς 
την εβδομάδα και με 

τα φιλοδωρήματα, είναι 
ένα επιπλέον ποσό».

Τη νύχτα ιδιωτικός φρουρός, το πρωί στην περιπολία

Είχαν συμφωνήσει για το ημερομί-
σθιο, στα λόγια. Θα πραγματοποι-
ούσαν διαδοχικές μετακομίσεις 
στην Αθήνα, η δουλειά θα κρα-
τούσε πάνω από 10 ώρες. Οταν 
έφτασε, όμως, η στιγμή της πλη-
ρωμής ο εργοδότης του έδωσε 
30 ευρώ λιγότερα. Το δέχτηκε, 
δεν είχε άλλη επιλογή. Κανονι-
κά, ως αστυνομικός της ομάδας 
∆Ι.ΑΣ. δεν έπρεπε να βρίσκεται 
εκεί και να συμπληρώνει μερο-
κάματα εκτός υπηρεσίας σε πα-
ράλληλη απασχόληση. 

Ο ειδικός φρουρός, όμως, λέει 
ότι η «μαύρη εργασία» ήταν για 
τον ίδιο μονόδρομος. Το 2014 πή-
ρε στεγαστικό δάνειο, οι μηνιαίες 
δόσεις του οποίου πλέον ξεπερ-
νούν τα 500 ευρώ. Οι δικές του 
καθαρές απολαβές, ανάλογα με 
το πόσα πενθήμερα ή νυχτερινές 
βάρδιες του αναλογούν τον μήνα, 
μετά βίας ξεπερνούν τα 1.000 ευ-
ρώ. Εχει μικρό παιδί, η σύζυγός 
του δεν έχει μεγάλο εισόδημα, 
υπάρχουν οικονομικές υποχρε-
ώσεις στις οποίες δεν μπορούν 
να ανταποκριθούν αλλιώς.

«Οταν μπαίνεις στο Σώμα ξέ-
ρεις πόσα θα παίρνεις ως χαμη-
λόβαθμος, δεν έχεις αυταπάτες. 
Οταν δημιουργείς, όμως, οικογέ-
νεια οι απαιτήσεις ανεβαίνουν 
δυσανάλογα. Τα τελευταία επτά 
χρόνια αναζητώ επιπλέον μερο-
κάματα, οτιδήποτε προκύψει», 
λέει στην «Κ» υπό τον όρο της 
ανωνυμίας καθώς η άσκηση άλ-
λου επαγγέλματος από ένστο-
λους χωρίς σχετική έγκριση από 
το αρχηγείο της ΕΛ.ΑΣ. μπορεί 
να επιφέρει πειθαρχικές κυρώ-
σεις. «Ξεκίνησα και συνεχίζω με 
τις μετακομίσεις, δύο φορές την 
εβδομάδα. Μπορεί όμως και μια 
μέρα κάποιος συνάδελφος να με 
ενημερώσει ότι γίνεται μια εκδή-
λωση και μας χρειάζονται εκεί 
σαν “γλάστρες”, να φαινόμαστε 
σαν φύλαξη».

Το εργατικό δυστύχημα της 
16ης Απριλίου στον Πειραιά επα-
νέφερε στην επικαιρότητα το 
διαχρονικό και ιδιαίτερα διαδε-
δομένο ζήτημα της παράνομης 
παράλληλης απασχόλησης αστυ-
νομικών. Ενας ειδικός φρουρός 
της ομάδας ∆Ι.ΑΣ., 31 ετών, συμ-
μετείχε σε οικοδομικές εργασίες 
εκτός υπηρεσίας για να συμπλη-
ρώσει το εισόδημά του. Μαζί με 
άλλους εργάτες από την Ελλάδα, 
τη Γεωργία και την Ακτή Ελε-
φαντοστού είχαν αναλάβει την 
κατεδάφιση της εσωτερικής τοι-
χοποιίας σε διώροφο κτίριο κα-
τασκευής του 1958, στην οδό 
Νεωρίων. 

Το οίκημα είχε αγοραστεί από 
Λιβανέζους επενδυτές και ο αρ-
μόδιος μηχανικός κατά παράβα-
ση των σχετικών κανονισμών 
είχε βγάλει άδεια μικρής κλίμα-

κας για «μικρής έκτασης εσωτε-
ρικές επισκευές ή διασκευές που 
δεν μεταβάλλουν τη φέρουσα 
κατασκευή του κτιρίου». Κατά 
την απομάκρυνση των δομικών 
υλικών κατέρρευσε η πλάκα του 
πρώτου ορόφου, παρέσυρε και 
άλλους τοίχους περιμετρικά και 
καταπλάκωσε τον αστυνομικό 
που είχε πηδήξει στην καρότσα 
φορτηγού για να σωθεί. Στο πα-
ρελθόν ο ίδιος είχε εργαστεί και 
ως διανομέας.

«Κοινό μυστικό» 

Αστυνομικοί που έχουν συ-
μπληρώσει περισσότερα από 
δέκα χρόνια υπηρεσίας, καθώς 
και συνδικαλιστικοί εκπρόσω-
ποί τους που μίλησαν στην «Κ» 
επισημαίνουν ότι η παράλληλη 
απασχόληση ενστόλων είναι 
«κοινό μυστικό». Σε ορισμένες 
υπηρεσίες της Αττικής εκτιμά-
ται ότι οκτώ στους δέκα κάνουν 
δεύτερη δουλειά. Πέρα από την 
παροχή υπηρεσιών φύλαξης σε 
σπίτια επιχειρηματιών ή σε νυ-

χτερινά κέντρα, σύμφωνα με τις 
μαρτυρίες που συνέλεξε η «Κ», 
άλλοι εργάζονται σε ντελίβερι 
και μετακομίσεις, σε συνεργεία 
αυτοκινήτων, ως βοηθοί ελαιο-
χρωματιστών, ακόμη και σε γρα-
φείο τελετών. 

Τον Αύγουστο του 2023 συ-
νελήφθησαν τρεις αστυνομικοί 
οι οποίοι είχαν αποσπαστεί για 
την τουριστική περίοδο στη Μύ-
κονο και κατά παράβαση των 
καθηκόντων τους φυλούσαν 
μια πολυτελή κατοικία με αμοι-

βή 10-12 ευρώ την ώρα. Τον πε-
ρασμένο ∆εκέμβριο συνελήφθη 
έπειτα από καταγγελία 47χρο-
νος αστυνομικός στο Ηράκλειο 
Κρήτης γιατί οδηγούσε ιδιωτικό 
ασθενοφόρο. Ο ίδιος ισχυρίστηκε 
στην απολογία του ότι εξυπηρε-
τούσε κάποιον οικείο του και δεν 
το έκανε για τα χρήματα. Αλλος 
αστυνομικός είχε συλληφθεί το 
2022 καθώς εργαζόταν ως φύλα-
κας σε εργοστάσιο και στο βιβλίο 
εισόδου της επιχείρησης κατα-
γραφόταν σχεδόν καθημερινά 
ως «επισκέπτης».

«Θα ήταν πιο εύκολο να με-
τρούσαμε ποιοι αστυνομικοί δεν 
κάνουν δεύτερη δουλειά», λέει ο 
πρόεδρος του Σωματείου Ειδι-
κών Φρουρών, Βασίλης Ντούμας. 
«∆εν μπορούν να επιβιώσουν με 
τις απολαβές που έχουν».

Το ζήτημα είχε απασχολή-
σει και στο παρελθόν με αφορ-
μή άλλον ένα θάνατο αστυνο-
μικού εκτός υπηρεσίας. Στις 17 
Απριλίου 2008 δολοφονήθηκε 
με τέσσερις σφαίρες στο στήθος 

και στην κοιλιά ένας 39χρονος 
αστυνομικός κατά τη διάρκεια 
ληστείας σε τράπεζα στη λεω-
φόρο Μεσογείων. ∆εν βρισκόταν 
εκεί με την επίσημη επαγγελμα-
τική του ιδιότητα, αλλά ως υπάλ-
ληλος ιδιωτικής εταιρείας ασφα-
λείας, ανασφάλιστος και χωρίς 
σχετική άδεια, φέροντας και το 
υπηρεσιακό του όπλο. Είχε συ-
μπληρώσει 13 χρόνια στο Σώμα 
και το τελευταίο διάστημα υπη-
ρετούσε κυρίως τα απογεύματα 
στο κυλικείο της Αστυνομικής 
∆ιεύθυνσης Πειραιά. Οι καθαρές 
απολαβές του δεν ξεπερνούσαν 
τα 650 ευρώ, καθώς μέρος του 
μισθού του παρακρατούνταν για 
δύο δάνεια που είχε πάρει από 
διαφορετικές τράπεζες, ενώ η 
σύζυγός του ήταν άνεργη. Τότε 
η Πανελλήνια Ομοσπονδία Αστυ-
νομικών Υπαλλήλων είχε εκτι-
μήσει ότι περίπου 12.000 αστυ-
νομικοί της Αττικής έκαναν και 
δεύτερη δουλειά. Εκτοτε δεν έγι-
νε κάποια άλλη καταγραφή και 
δεν μπορεί να υπολογιστεί σήμε-
ρα με ακρίβεια ο αριθμός τους.

Σύμφωνα με μαρτυρίες, πά-
ντως, μια ένδειξη της τάσης που 
επικρατεί είναι ότι μειώθηκαν 
αισθητά οι αμοιβές όσων αστυ-
νομικών απασχολούνται στη φύ-
λαξη σπιτιών επιχειρηματιών. 
«Συνήθως κάποιος απόστρατος 
αναλαμβάνει τον συντονισμό ως 
μεσάζοντας και βρίσκει ενδιαφε-
ρόμενους μέσα από την υπηρε-
σία. Οι αστυνομικοί που ανταπο-
κρίνονται κάνουν τη νυχτερινή 
βάρδια, συχνά μπορεί η θέση 
τους να είναι μέσα στο σπίτι, στο 
δωμάτιο με τις κάμερες ασφαλεί-
ας», λέει αστυνομικός. «Είναι τό-
σο πολλοί οι ενδιαφερόμενοι που 
έχει μειωθεί και το μεροκάματο». 
Εκτιμάται ότι τα ποσά για βρα-
δινή φύλαξη κυμαίνονται πλέον 
μεταξύ 40-60 ευρώ.

«Ντρέπομαι να το πω»

Ενας εκ των αστυνομικών που 
μίλησαν υπό τον όρο της ανω-
νυμίας στην «Κ» είναι άνω των 
40 ετών και από το 2022 εργά-
ζεται και στην οικοδομή. Το πε-
ρασμένο Σάββατο μετέφερε λα-
μαρίνες σε ένα εργοτάξιο για 40 
ευρώ. «Σκέφτομαι τουλάχιστον 
ότι δεν κάνω φυλάξεις με όπλο, 
αλλά κάτι πιο τίμιο. Ντρέπομαι, 
όμως, να πω στον πατέρα μου 
ότι έχω και δεύτερη δουλειά», 
λέει. «Αν γύριζα τον χρόνο πίσω 
μπορεί να επέλεγα κάποιο άλλο 
επάγγελμα. Είναι μεγάλη η κού-
ραση, να είσαι στην οικοδομή και 
μετά εάν έχεις νυχτερινή βάρδια 
πηγαίνεις στην υπηρεσία πτώμα. 
∆εν υπάρχει διαύγεια, τα κάνεις 
όλα μηχανικά. Υπάρχει πάντοτε 
και ο φόβος μη με πιάσουν, αλλά 
έχουν προκύψει επιπλέον έξοδα, 
τα ενοίκια έχουν αυξηθεί, πρέπει 
να βγάλω περισσότερα».

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Εργάζονται ως διανομείς και εργάτες σε μετακομίσεις, αλλά συχνά και ως ιδιωτικοί φύλακες. 

Οι μαύρες βάρδιες των ενστόλων που έφερε στο φως το δυστύχημα στον Πειραιά

«Θα ήταν πιο εύκολο 
να μετρούσαμε ποιοι 

αστυνομικοί δεν κάνουν 
δεύτερη δουλειά. Δεν 

μπορούν να επιβιώσουν 
με τις απολαβές 

που έχουν».

Αστυνομικοί για όλες τις δουλειές

Η κατάρρευση του υπό ανακαίνιση κτιρίου την περασμένη Τρίτη στον Πειραιά και η καταπλάκωση 
του 31χρονου ειδικού φρουρού που εργαζόταν εκεί επανέφεραν με δραματικό τρόπο στην επικαιρό-
τητα το ζήτημα της παράνομης παράλληλης απασχόλησης αστυνομικών.
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Η κανονικοποίηση 
του παραλόγου 

Αρχικά πρέπει να οικειοποιηθούμε με
βασικούς κανόνες, όχι απαραίτητα
ποδοσφαιρικούς. Για παράδειγμα, είναι
καλό να υπενθυμίσουμε σε όλους, ότι
όταν κάποιος επιτίθεται στον οποιον-
δήποτε επιδιώκοντας να του προκα-
λέσει ζημιά, ανεξαρτήτως λόγου και
αιτίας, είναι καταδικαστέο. Καμία συ-
ζήτηση επί τούτου. 

Όσο και αν κάποιος θεωρεί ότι προ-
καλείται, δεν έχει κανένα δικαίωμα να επιτίθεται σε
κανένα. Όσον αφορά τα γήπεδα –και ενώ οι αγώνες
είναι σε εξέλιξη– αν ο οποιοσδήποτε αθλητής παρα-
φερθεί, υπεύθυνος να τον τιμωρήσει είναι ο διαιτητής
και μόνο. Ουδείς αποκτά το δικαίωμα να τιμωρήσει
την όποια συμπεριφορά αθλητή, ακόμη και αν εκτιμά
ότι είναι θιγμένος. Στην Κύπρο, έτσι όπως το έχουμε
εξελίξει, τείνει να δημιουργήσουμε νέους κανονισμούς. 

Δεν αποκλείεται να θεσμοποιηθεί κιόλας η κατά-
σταση, και να γίνουμε η πρώτη χώρα στον κόσμο
όπου θα ορίσουμε κανόνες συμπεριφοράς των ποδο-
σφαιριστών κατά τη διάρκεια που πανηγυρίζουν, ή
να ορίσουμε συγκεκριμένο χώρο στην περιοχή του
οποίου θα μπορούν να εκφραστούν. Έτσι όπως οδεύουν
τα πράγματα και με τη συνδρομή δημοσιογράφων,
σχολιαστών που επιλέγουν να κατηγορήσουν τους
αθλητές και όχι τη μάζα των οπαδών που ασχημονούν,
το όλο θέμα οδηγείται στην κανονικοποίησή του.
Στην παρούσα φάση, η επικρατούσα αντίληψη στην
Κύπρο, φέρει τους παίκτες κατά την διάρκεια των πα-
νηγυρισμών τους να είναι ιδιαίτερα προσεκτικοί, τόσο
στις σωματικές τους κινήσεις όσο και στο ύφος. Καμιά
φορά και στις εκφράσεις του προσώπου. 

Ακούγοντας σχολιαστές αγώνων που περιγράφουν
σε παγκύπρια κάλυψη ζωντανούς αγώνες και μάλιστα
υψηλού ενδιαφέροντος, να τάσσονται με τα λεγόμενά
τους υπέρ των οπαδών και όχι των αθλητών, είμαστε
ένα βήμα πριν την κανονικοποίηση του παραλόγου.
Μαζί με τους κατήγορους οπαδούς που παίρνουν τον
νόμο στα χέρια τους, τάσσονται πια δημόσια και δη-
μοσιογράφοι, παραταγμένοι με τα βασικά τους όπλα.
Το μικρόφωνο και την κάμερα! Πρέπει ξανά μανά να
θέσουμε κανόνες, αν το έχουμε κάνει και ποτέ σε
τούτο το νησί. Πού θα πάει όμως, θα επικρατήσει η
λογική. Έως πότε θα υπερτερεί ο παραλογισμός; 

Η επόμενη (δύσκολη) 
μέρα, μιας ακόμη 

παραίτησης
H υποβολή παραίτησης της διοίκησης
της Ανόρθωσης, πολύ περισσότερο
το… δεν μπορώ και δεν υπάρχει περί-
πτωση να συνεχίσω, από τον πρόεδρο
Ανδρέα Σάντη, από τους περισσότερους
εκλαμβάνεται ως παραδοχή της ευθύνης
και παράλληλα αδυναμία εξεύρεσης
λύσεων. Πίσω από την παραίτηση, τις
αντιδράσεις και τα λαϊκά δικαστήρια,
παραμένει, το ίδιο έντονη με προηγού-
μενα χρόνια, η ανάγκη αλλαγής πλεύσης

στην Ανόρθωση –και αυτό δεν είναι αποκλειστικό
θέμα της όποιας (νέας) διοίκησης. Η αδυναμία της δι-
οίκησης Σάντη να διαχειριστεί την πολύ δύσκολη
επόμενη μέρα, στη μετά Πουλλαΐδη εποχή, στην ουσία
προεξοφλεί και την αποτυχία τής όποιας επόμενης
διοίκησης, της όποιας επόμενης προσπάθειας, αν
αυτή θα γίνει με τα ίδια δεδομένα. Ο Ανδρέας Σάντης
δεν μπόρεσε, γιατί δεν είχε τις λύσεις στο οικονομικό
κομμάτι. Ο προκάτοχός του, Χρίστος Πουλλαΐδης,
έβαλε πολλά εκατομμύρια από τους προσωπικούς του
λογαριασμούς στο ταμείο της Ανόρθωσης, έφυγε
ωστόσο «κυνηγημένος», αποτυγχάνοντας να συνδυάσει
τα εκατομμύρια με τις σωστές αποφάσεις και γενικότερα
τη σωστή διαχείριση. 

Ιδανικό σενάριο θα ήταν η παρουσία Χρίστου Πουλ-
λαΐδη, με την συνύπαρξη στη διοίκηση ατόμων με
καλύτερη δυνατότητα σε θέματα ποδοσφαιρικής δι-
οίκησης. Με τα υφιστάμενα δεδομένα, κάτι τέτοιο
δείχνει ανέφικτο και υπό τις περιστάσεις πολύ… ρο-
μαντικό. Άλλος πρόεδρος… τύπου Χρίστος Πουλλαΐδης
δεν φαίνεται να υπάρχει, άρα το πιο ρεαλιστικό ίσως
σενάριο, είναι αυτό που προϋποθέτει όσο περισσότεροι,
τόσο το καλύτερο. Οι εντός της ανορθωσιάτικης οι-
κογένειας γνωρίζουν πως και αυτό το σενάριο δύσκολα
μπορεί να υλοποιηθεί. Εμείς οι απ’ έξω το διαπιστώσαμε
εκ νέου, ακούγοντας τον υπό παραίτηση πρόεδρο να
μιλά κατ’ επανάληψη για την εσωστρέφεια, τον διχασμό
και τον διαχωρισμό σε ομάδες. Πονεμένη ιστορία η
οποία χρονολογείται. Την προηγούμενη φορά που οι
συνέπειές της έφεραν την Ανόρθωση στο χείλος της
καταστροφής, βρέθηκε ο… από μηχανής Θεός Χρίστος
Πουλλαΐδης. Αυτή τη φορά, ανάλογη λύση δεν δια-
φαίνεται στον ορίζοντα, με ό,τι αυτό μπορεί να ση-
μαίνει…

Η κατάσταση δύσκολη, η επόμενη μέρα δυσκολό-
τερη. Τα μέλη –και κυρίως αυτοί που έχουν τη δυνα-
τότητα να διαμορφώσουν δεδομένα– καθορίζουν το
μέλλον. Με την απαραίτητη υπενθύμιση, πως λύση
δεν μπορεί να αποτελεί απλά και μόνο η πλήρωση
των θέσεων ενός νέου διοικητικού συμβουλίου. Εκτός
και αν αποδεχθούν –πρώτα και κύρια τα μέλη του
συλλόγου– πως η Ανόρθωση δεν θα μπορεί πλέον να
έχει πρωταγωνιστικούς στόχους, παρά το τεράστιο
ποδοσφαιρικό της εκτόπισμα... 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

ΤΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΙΟΛΑΚΗ 

Τα πάνω-κάτω ήρθαν στην Ανόρθωση
τη φετινή χρονιά. Εκεί που ξεκίνησε
η σεζόν αρκετά καλά, με την ομάδα
μέχρι αρχές Ιανουαρίου να βρίσκεται
στις πρώτες θέσεις, λίγους μήνες μετά
ήρθε το… «χάος». Οι παλιές οφειλές
επί εποχής Χρήστου Πουλλαΐδη, ο
υψηλός προϋπολογισμός που έγινε
και η αδυναμία της διοίκησης Σάντη
να παραμείνει συνεπής στις οικονο-
μικές της υποχρεώσεις, οδήγησαν τη
«μεγάλη κυρία» και στην αγωνιστική
κατάρρευση. Βέβαια, σε αυτή την

φάση το αγωνιστικό κομμάτι έρχεται
σε δεύτερη μοίρα, καθώς επικρατεί
οικονομικό και διοικητικό αδιέξοδο,
μιας και μεσούσης της εβδομάδας
παραιτήθηκε η διοίκηση Σάντη με
το τοπίο να είναι θολό. Πιο συγκε-
κριμένα η διοίκηση του σωματείου
παραιτήθηκε, με σκοπό να ανοίξει
τον δρόμο σε όποιον επιθυμεί να εμ-
πλακεί στα διοικητικά της Ανόρθωσης

και να παρουσιαστεί ενώπιον της Γε-
νικής Συνέλευσης την ερχόμενη Τε-
τάρτη (24/04) προσφέροντας άμεσες
λύσεις. 

Ηπαραίτηση της διοίκησης Ανδρέα
Σάντη αλλά και της γνωστοποίησης
της απόφασής του πως δεν θα συνε-
χίσει στον προεδρικό θώκο του σω-
ματείου, ακόμη και αν δεν υπάρξει
από οποιονδήποτε ενδιαφέρον, φα-

νερώνει την απογοήτευσή του για
την πολύ δύσκολη κατάσταση που
έφτασε η ομάδα. 

Ο Ανδρέας Σάντης παρουσιάστηκε
τον Ιανουάριο του 2023, όταν ο Χρή-
στος Πουλλαΐδης αποφάσισε να απο-
χωρήσει από την Ανόρθωση και να
δώσει τις μετοχές του. Βλέποντας την
αγαπημένη του ομάδα να μην βαδίζει
στα σωστά βήματα, πίστεψε πως μπο-

ρούσε να προσφέρει λύσεις μαζί με
κάποιους άλλους που θα έβαζαν ση-
μαντικά ποσά για να πάρουν τις με-
τοχές του Πουλλαΐδη. Κάτι τέτοιο
ωστόσο ποτέ δεν έγινε, για αυτό και
δεν τηρήθηκε το μνημόνιο συναντί-
ληψης που υπογράφηκε, καθώς η
πλευρά Σάντη υποστήριζε πως για να
έβαζαν τα λεφτά οι διάφοροι «μέτοχοι»
που εντοπίστηκαν, θα έπρεπε να
έπαιρναν πρώτα τις μετοχές, ενώ η
πλευρά Πουλλαΐδη υποστήριζε το αν-
τίθετο. Έτσι ουδέποτε έγινε η μετα-
βίβαση των μετοχών στον Ανδρέα
Σάντη και την ομάδα του. 

Στη συνέχεια, το περασμένο κα-
λοκαίρι, ένεκα των πολύ δύσκολων
οικονομικών καταστάσεων και με τις
επαφές για μεταβίβαση των μετοχών
να μην καρποφορούν, υπήρξε ανάγκη
για εξόφληση παλιών οφειλών σε παί-
κτες, προπονητές και όχι μόνο, που
ήταν άμεσα πληρωτέες. Έτσι η διοί-
κηση Σάντη, παράλληλα με το χτίσιμο
της ομάδας, φρόντισε να κλείσει και
ανοιχτές οικονομικές «τρύπες» του
παρελθόντος, γεγονός που την «εγ-
κλώβισε» σε ένα λαβύρινθο από χρέη.
Παράτο καλό ξεκίνημα, η ομάδα «έμει-
νε» από χρήμα στη μέση της χρονιάς,
κάτι που σίγουρα επηρέασε στη μη
υλοποίηση των στόχων. 

Το γεγονός ότι η διοίκηση Σάντη
σπατάλησε αρκετά λεφτά από τον φε-
τινό προϋπολογισμό για να καλύψει
παλιές «αμαρτίες» σε συνδυασμό με
το υψηλό μπάτζετ που δημιουργήθηκε
φέτος, ήταν τα δύο μεγάλα στοιχεία
που οδήγησαν την Ανόρθωση τη συγ-
κεκριμένη στιγμή στο οικονομικό-δι-
οικητικό αδιέξοδο. 

Ανόρθωση

Ψάχνει χαραμάδα ελπίδας 
σε επιφανείς παράγοντες

Aρχισαν επαφές με υποψήφιο επενδυτή, ενώ γίνονται διεργασίες ενόψει της Γ.Σ.

Μετά και την παραίτηση της διοίκησης
Σάντη η Ανόρθωση ψάχνει χαραμάδα
ελπίδας σε επιφανείς ή σε έναν «από
μηχανής θεό», δηλαδή έναν σοβαρό
επενδυτή που να είναι ισχυρός οικο-
νομικά.Σύμφωνα με πληροφορίεςμας,
υπάρχει κινητοποίηση από ομάδα επι-
φανών Ανορθωσιατών που κάνουν
διάφορες επαφές και συναντήσεις με-
ταξύ τους για να επεξεργαστούν το
πλάνο τους, εφόσον αποφασίσουν να
προχωρήσουν. Πρόκειται για ομάδα
παραγόντων που απαρτίζεται από άτο-
μα που έχουν προσφέρει οικονομικά
όλα αυτά τα χρόνια στην Ανόρθωση,
η οποία συζητά το ενδεχόμενο να δη-
μιουργήσει συνδυασμό και να τον πα-
ρουσιάσει στην επικείμενη Γενική Συ-
νέλευση. 

Οι σκέψεις των εν λόγω επιφανών
μάλιστα είναι προχωρημένες, και
μετά την ανακοίνωση παραίτησης
της διοίκησης Ανδρέα Σάντη οι διερ-
γασίες έχουν πάρει «φωτιά». Οι πα-

ράγοντες που αποτελούν την ομάδα
των επιφανών βρίσκονται σε συνεχείς
επαφές ώστε να καταρτήσουν το πλά-
νο τους και πολύ σύντομα θα υπάρ-
ξουν εξελίξεις. 

Αξίζει πάντως να σημειωθεί πως
είχαν χτυπήσει την πόρτα του Χρήστου

Πουλλαΐδη για οικονομική στήριξη κι
όχι μόνο, με τον μεγαλομέτοχο να
απαντά πως δεν θα εμπλακεί ξανά στα
διοικητικά αλλά θα προσφέρει ως
απλός φίλαθλος. Πάντως για την ώρα
κανείς δεν μπορεί να πει με σιγουριά
πως οι εν λόγω επιφανείς θα εμπλακούν

στα διοικητικά, μιας και η οικονομική
κατάσταση κάνει δύσκολο το έργο
τους στο να καταρτήσουν ένα πλάνο
και να βρεθούν άμεσα πόροι.

Πρέπει να βρει επενδυτή 
Ακόμη και αν τελικά παρουσιαστεί

συνδυασμός επιφανών Ανορθωσιατών
να αναλάβουν, αυτό θα γίνει μόνο ως
προσωρινή λύση, με τον στόχο των
εν λόγω ανθρώπων να είναι η εξεύρεση
σοβαρού επενδυτή που θα αναλάβει
το ποδοσφαιρικό τμήμα. 

Είναι ξεκάθαρο πως πρώτα πρέπει
να δημιουργηθεί μια υγιής οικονομική
κατάσταση και να υπάρξουν οι ανά-
λογες συνθήκες για να μπορεί να κα-
τηφορίσει πιο εύκολα ο οποιοσδήποτε
επενδυτής στην Ανόρθωση. Γι’ αυτό
και οι άνθρωποι που θα αναλάβουν,
έστω και προσωρινά, θα πρέπει να
έχουν ως πρώτιστο στόχο τους την
οικονομική εξυγίανση της «μεγάλης
κυρίας» του κυπριακού ποδόσφαιρου. 

<<<<<<<

Yπάρχει κινητοποίηση
από ομάδα επιφανών
Ανορθωσιατών που 
κάνουν διάφορες  
συναντήσεις μεταξύ τους
για να επεξεργαστούν 
το πλάνο τους, εφόσον
αποφασίσουν 
να προχωρήσουν.

Ο κόσμος της Ανόρθωσης
δεν θα την αφήσει ποτέ μόνη 

Κάτι που αξίζει να γίνει ξεχωριστή αναφορά είναι η προσφορά του
κόσμου της Ανόρθωσης, ο οποίος ουδέποτε άφησε την ομάδα του

στα δύσκολα και ούτε πρόκειται να το κάνει. Τρανό παράδειγμα είναι
και η απόφαση που πάρθηκε από τους οργανωμένους της ομάδας
να παρουσιάσουν τη Δευτέρα (22 Απριλίου), πλάνο εξόφλησης του

γηπέδου που ετοίμασαν, σε συνεργασία με ομάδες ατόμων που
έδειξαν ενδιαφέρον να συνεισφέρουν. Η Ανόρθωση είναι ο κόσμος
της που την λατρεύει και την στηρίζει δείχνοντας την αφοσίωσή του

σε έναν σύλλογο που είναι πολύ περισσότερα από μια ομάδα. 

Τα λεφτά που ξόδεψε  η διοίκηση για να καλύψει παλιές «αμαρτίες» σε συνδυα-
σμό με το υψηλό μπάτζετ που δημιουργήθηκε, οδήγησαν την ομάδα στο αδιέξοδο. 
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Φρένο σε ρωσικά σχέδια
για ανάκαμψη μέσω LNG
Ο Βλαντιμίρ Πούτιν προωθεί την κατα-
σκευή παράκτιας εγκατάστασης με στό-
χο να υπερ-τριπλασιάσει τις εξαγωγές
LNG. Η Ουάσιγκτον επιχειρεί να μπλοκά-
ρει τα σχέδιά του, επιβάλλοντας κυρώ-
σεις. Μεταξύ άλλων εμποδίζει τη Ρωσία
να παραλάβει εξειδικευμένα πλοία για
μεταφορά αερίου. Σελ. 9

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Υψηλότερα τα ενοίκια 
για πράσινα γραφεία
Εως τρεις φορές υψηλότερα είναι τα
ενοίκια που μπορούν να εξασφαλίσουν
σήμερα τα σύγχρονα κτίρια γραφείων
πράσινων προδιαγραφών, καθώς κι-
νούνται μεταξύ 30-35 ευρώ/τ.μ. σε μη-
νιαία βάση. Το επόμενο διάστημα η αγο-
ρά αναμένεται να εισέλθει σε τροχιά
σταθεροποίησης των τιμών. Σελ. 12

Κύπρος 3,31% 0,04%

Γερμανία 2,48% 0,04%

Γαλλία 2,98% 0,04%

Ιταλία 3,90% 0,06%

Ισπανία 3,30% 0,04%

Ιρλανδία 2,92% 0,05%

Ελλάδα 3,53% 0,05%

Ην. Βασίλειο 4,25% 0,05%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Τα ακραία καιρικά φαινόμενα όπως οι καύσωνες, οι καταστροφικές καταιγίδες και πλημμύρες και οι εκτεταμένες πυρκαγιές που φέρνει μαζί της
η κλιματική κρίση, θα έχουν κολοσσιαίο αντίκτυπο στα εισοδήματα όχι μόνο των οικονομιών και των επιχειρήσεων αλλά και των ατόμων.
Σύμφωνα με νέα έκθεση των Ηνωμένων Εθνών που δημοσιεύθηκε στο περιοδικό Nature, η ανθρωπότητα θα φτωχύνει στο σύνολό της, καθώς οι
φυσικές αυτές καταστροφές θα μειώσουν το παγκόσμιο εισόδημα κατά περίπου 19% μέσα στα επόμενα 26 χρόνια. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ΚΑΤΡΙΝΑ ΧΑΜΛΙΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Η Γερμανία μπορεί να κλιμακώσει
τους τόνους της συζήτησης για
τις κινεζικές βιομηχανίες. Ο Γερ-
μανός καγκελάριος Ολαφ Σολτς
χρησιμοποίησε την επίσκεψή
του στην Κίνα για να προειδο-
ποιήσει σχετικά με την πλεονά-
ζουσα παραγωγική ικανότητα
σε τομείς όπως τα ηλεκτρικά οχή-
ματα, ουσιαστικά συνεχίζοντας
τη θεματολογία της υπουργού
Οικονομικών των ΗΠΑ, Τζάνετ
Γέλεν. Ωστόσο επισήμανε πως
δεν είναι η απάντηση ο προστα-
τευτισμός, όταν ρωτήθηκε σχε-
τικά με την έρευνα της Ευρω-
παϊκής Ενωσης για τις επιδοτού-
μενες εισαγωγές κινεζικών ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων. Ο Σολτς
διάλεξε τις λέξεις με προσοχή,

διότι η Κίνα είναι ζωτικής σημα-
σίας για τις γερμανικές αυτοκι-
νητοβιομηχανίες. Παραμένει η
μεγαλύτερη αγορά για τη Volk-
swagen και αντιπροσωπεύει το
1/3 των πωλήσεων για τις BMW
και Mercedes-Benz. Εντούτοις,
αν και τα συμφέροντα της χώρας
του απαιτούν λεπτούς εξισορ-
ροπητικούς χειρισμούς, η με-
τριοπαθής τοποθέτηση αναφο-
ρικά με την ταχέως διεθνοποι-
ημένη αυτοκινητοβιομηχανία
της Κίνας έχει νόημα και για άλ-
λους λόγους.

Πρώτον, η ιδέα ότι η Κίνα
έχει σκόπιμα ανανεώσει την
πλεονάζουσα παραγωγή της εύ-
κολα μπορεί να υπερεκτιμηθεί.
Αληθεύει, βέβαια, ότι οι κατα-

σκευαστές της επωφελούνται
από την κρατική υποστήριξη.
Στην περίπτωση της BYD, η κρα-
τική επιδότηση συνεισέφερε
4,6 δισ. γουάν στα καθαρά της
κέρδη των 30 δισ. γουάν του
2023, ενώ στο παρελθόν τέτοιες
επιχορηγήσεις ήταν ακόμη πιο
σημαντικές, φθάνοντας να ξε-
περνούν τα καθαρά κέρδη μόλις
το 2019. Τα φθηνά δάνεια απο-
τελούν ακόμα έναν παράγοντα.

Πάντως, η υπερβολική πλεονά-
ζουσα παραγωγική ικανότητα
είναι εμφανώς δύσκολο να προσ-
διοριστεί. Επί του παρόντος, η
Κίνα κατασκευάζει πιο πολλά
αμάξια από όσα χρειάζεται η εγ-
χώρια αγορά, εν μέρει διότι έχει
κλονιστεί η ανάπτυξη. Παρατη-
ρείται, ωστόσο, διογκούμενη
παγκόσμια ζήτηση για προσιτά
ηλεκτρικά οχήματα. Ο πρόεδρός
της Σι Τζινπίνγκ υπογράμμισε,
μάλιστα, στον Σολτς ότι ο κό-
σμος χρειάζεται περισσότερη
φθηνή και καθαρή τεχνολογία
από την Κίνα για την αντιμετώ-
πιση του πληθωρισμού.

Ούτε οι επιδοτήσεις ούτε η
δύναμη πυρός της παραγωγής
είναι οι μόνοι λόγοι για την επι-

τυχία των κινεζικών αυτοκινη-
τοβιομηχανιών εντός και εκτός
συνόρων. Οι BYD και CATL, οι
μεγαλύτεροι κατασκευαστές νέ-
ων ηλεκτρικών οχημάτων και
μπαταριών αντίστοιχα, εντοπί-
ζουν τις ρίζες τους στις επιχει-
ρήσεις μπαταριών, αρχής γενο-
μένης τη δεκαετία του 1990,
πολύ πριν από την επίσημη εκ-
στρατεία του Πεκίνου για τα ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα. Επιπλέον,
οι εν λόγω εταιρείες έχουν ανα-
πτύξει συγκεκριμένες στρατη-
γικές, όπως η κάθετη ολοκλή-
ρωση των εργασιών και οι γρή-
γοροι κύκλοι έρευνας και ανά-
πτυξης, ώστε να τοποθετείται
το προϊόν τους στην αιχμή της
τεχνολογίας.

Η ήπια προειδοποίηση του Βερολίνου προς το Πεκίνο

Επικράτησε 
η εργατική 
ειρήνη τελικά
στην Ελληνική
Τα βρήκαν με την ΕΤΥΚ

Τα βρήκαν τελικά Ελληνική Τρά-
πεζα και ΕΤΥΚ και συμφώνησαν
για την ληγμένη κατά πολλά
χρόνια συλλογική σύμβαση του
2018-2022. Μετά από αυτή τη
συμφωνία, πλέον μπορεί η Ελ-
ληνική να κάτσει στο ίδιο τρα-
πέζι συνομιλιών μαζί με τις άλ-
λες κυπριακές τράπεζες και να
«μιλήσει» για την ανανέωση
της συλλογικής σύμβασης του
2023-2025. Σελ. 5

Νωρίς ακόμα
για εκτιμήσεις
στον τουρισμό
Οι κρατήσεις και οι πτήσεις

Οι γεωπολιτικές εξελίξεις στην
περιοχή προκαλούν ανησυχία
για τη φετινή τουριστική πε-
ρίοδο. Ωστόσο, μέχρι στιγμής
τουλάχιστον, παρά τη σχετική
μείωση των κρατήσεων δεν
υπήρξαν ακυρώσεις πτήσεων.
Πάντως σύμφωνα με τους ξε-
νοδόχους οι κρατήσεις για τους
μήνες αιχμής –Ιούνιο, Ιούλιο,
Αύγουστο και Σεπτέμβριο– κι-
νούνται σε αρκετά καλά επί-
πεδα. Σελ. 4

ΕΝΡΙΚΟ ΛΕΤΑ

Ευρωπαϊκές
ενισχύσεις
για έρευνα και
καινοτομία

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.
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Η κλιματική κρίση ψαλιδίζει το παγκόσμιο εισόδημα

Ρεκόρ κερδών κατέγραψαν οι κυ-
πριακές τράπεζες το 2023. Μια
χρονιά η οποία αποδείχθηκε «χρυ-
σή» για τα πιστωτικά ιδρύματα
του τόπου. Τα κέρδη τους ξεπερ-
νούν το 1,1 δισ. ευρώ, κυρίως
λόγω των αυξημένων επιτοκίων.

Το 2024 αναμένεται να είναι και
αυτό κερδοφόρο λόγω επιτοκίων,
ωστόσο πιθανό να υπάρξει μία
μικρή μείωση λόγω του ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ)
θα αρχίσει να τα μειώνει ελαφρώς
από το προσεχές καλοκαίρι. Οι

δείκτες που παρουσίασαν οι κυ-
πριακές τράπεζες το 2023 στα
αποτελέσματά τους είναι οι κα-
λύτεροι που έχουν παρουσιάσει
τουλάχιστον εδώ και μία 15ετία,
με τις προκλήσεις όμως σίγουρα
να παραμένουν και οι κίνδυνοι

να ελλοχεύουν εάν δεν χειριστούν
σωστά τους καρπούς που έχουν
στην παρούσα φάση στα χέρια
τους. Ο κυπριακός τραπεζικός το-
μέας επέδειξε υψηλή ανθεκτικό-
τητα σε εξωτερικές διαταραχές,
όμως, δεν αποκλείεται να δοκι-

μαστεί ξανά στο μέλλον ιδίως σε
ένα περιβάλλον ακρίβειας, πλη-
θωριστικών πιέσεων και γεωπο-
λιτικών εντάσεων, που σύμφωνα
με την Ε.Ε. μπορεί να οδηγήσει
σε νέες αναταράξεις στις χρημα-
τοπιστωτικές αγορές. Σελ. 3

Πάνω από 1,1 δισ. τα κέρδη των τραπεζών
«Χρυσό» αποδείχθηκε το 2023 με ιστορικό ρεκόρ εσόδων λόγω επιτοκίων – Παραμένουν οι προκλήσεις

<<<<<<<

Η Κίνα είναι μια ζωτι-
κής σημασίας αγορά
για τις γερμανικές αυ-
τοκινητοβιομηχανίες.
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Α Ν Α ΛΥ Σ Η

Των ΤΩΝ ΝΑΝ ΛΙ και ΝΤΙΑΑ ΝΟΥΡΕΛΝΤΙΝ*

Η παγκόσμια οικονομία βρίσκεται
ενώπιον μιας απογοητευτικής
πραγματικότητας, διότι ο ρυθμός
ανάπτυξής της επιβραδύνεται στα-
θερά από την παγκόσμια οικονο-
μική κρίση του 2008-2009 και μετά.
Χωρίς πολιτικές πρωτοβουλίες και
στήριξη των αναδυόμενων τεχνο-
λογιών, οι ισχυρότεροι ρυθμοί ανά-
πτυξης του παρελθόντος είναι απί-
θανο να επιστρέψουν. Επίσης, οι
προοπτικές μελλοντικής ανάπτυ-
ξης έχουν επιδεινωθεί. Η παγκό-
σμια ανάπτυξη θα επιβραδυνθεί
σε λίγο πάνω από το 3% έως το
2029, σύμφωνα με τις προβλέψεις
πέντε ετών στην τελευταία μας
σχετική έκθεση. Ενα σενάριο επί-
μονα χαμηλής ανάπτυξης σε συν-
δυασμό με υψηλά επιτόκια, θα
μπορούσε να θέσει σε κίνδυνο τη
βιωσιμότητα του χρέους, περιο-
ρίζοντας και τις δυνατότητες των
κυβερνήσεων να αντιμετωπίσουν
την οικονομική επιβράδυνση και
να επενδύσουν υπέρ της κοινω-
νικής πρόνοιας ή του περιβάλλον-
τος. Επιπλέον, οι προσδοκίες για
αδύναμη ανάπτυξη θα μπορούσαν
να αποθαρρύνουν τις επενδύσεις
σε κεφάλαια και τεχνολογίες, εν-
τείνοντας πιθανώς την επιβρά-
δυνση. Ολα αυτά εκτραχύνονται
εξαιτίας του γεωοικονομικού κα-
τακερματισμού και των επιζήμιων
μονομερών εμπορικών και βιομη-
χανικών πολιτικών.

Ωστόσο, οι ελπίδες δεν έχουν
εξανεμιστεί. Ενα μείγμα πολιτικών
που ποικίλλουν, από τη βελτίωση
της κατανομής εργασίας και κε-
φαλαίου μεταξύ των επιχειρήσεων
έως την αντιμετώπιση των ελλεί-
ψεων εργατικού δυναμικού, που
προκαλούνται από τη γήρανση
του πληθυσμού στις μεγάλες οι-
κονομίες, δυνητικά θα αναζωπύ-
ρωναν τη μεσοπρόθεσμη ανάπτυ-
ξη συλλογικά. Ως βασικοί μοχλοί
της οικονομικής ανάπτυξης λο-
γίζονται η εργασία, το κεφάλαιο
και η αποτελεσματική τους συν-
δυαστική χρήση, μια έννοια γνω-
στή ως Συνολική Παραγωγικότητα
Συντελεστών (ΣΠΣ). Μεταξύ αυτών
των τριών παραγόντων, περισσό-
τερο από το ήμισυ της ανάπτυξης
ελαττώνεται μετά την κρίση του
2008-2009 λόγω της επιβράδυνσης
της ανάπτυξης της ΣΠΣ, η οποία
ενισχύεται χάρις στα τεχνολογικά
επιτεύγματα και τη βελτιωμένη
κατανομή των πόρων, επιτρέπον-
τας στην εργασία και στο κεφάλαιο
να κινηθούν προς πιο παραγωγικές
επιχειρήσεις. Η κατανομή των

πόρων είναι ζωτικής σημασίας
για την ανάπτυξη, όπως φαίνεται
στην ανάλυσή μας. Ωστόσο, τα
τελευταία χρόνια, η ολοένα και
πιο αναποτελεσματική κατανομή
των πόρων μεταξύ των εταιρειών
έχει παρασύρει τη ΣΠΣ και την
παγκόσμια ανάπτυξη. Μεγάλο μέ-
ρος αυτής της ολοένα και πιο
εσφαλμένης κατανομής προέρ-
χεται από εμπόδια που δεν ανα-
θεωρούνται: λόγου χάριν, πολιτι-
κές ευνοϊκές προς ορισμένες επι-
χειρήσεις ή τιμωρητικές, ανεξαρ-
τήτως της παραγωγικότητάς τους,
που εμποδίζουν το κεφάλαιο και
την εργασία να φτάσουν στις πιο
παραγωγικές εταιρείες. Εάν η λά-
θος κατανομή των πόρων δεν είχε
επιδεινωθεί, η ανάπτυξη της συλ-
λογικής παραγωγικότητας συν-
τελεστών θα ήταν 50% υψηλότερη
και η οικονομική επιβράδυνση
όχι τόσο δραστική.

Δυσμενώς λειτουργούν και ακό-
μα δύο παράγοντες, ήτοι οι δη-
μογραφικές πιέσεις στις μεγάλες
οικονομίες λόγω γήρανσης και οι
αδύναμες επιχειρηματικές επεν-
δύσεις, που εμποδίζουν τον σχη-
ματισμό κεφαλαίων. Οι δημογρα-
φικές πιέσεις αναμένεται να αυ-
ξηθούν στις περισσότερες από
τις μεγάλες οικονομίες, σύμφωνα
με τις προβλέψεις του ΟΗΕ. Ως
συνέπεια θα προκληθεί ανισορ-
ροπία στην παγκόσμια προσφορά
εργασίας και θα ανασχεθεί η ανά-
πτυξη. Μέχρι το 2030, αναμένουμε
ότι ο ρυθμός αύξησης της παγκό-
σμιας προσφοράς εργασίας θα
μειωθεί σε μόλις 0,3%, ένα κλάσμα
του μέσου όρου της πριν από την
πανδημία. Ωστόσο, συνολικά ο
ρυθμός ανάπτυξης της ΣΠΣ είναι
πιθανό να συνεχίσει να μειώνεται,
λόγω προβλημάτων, όπως η αυ-
ξανόμενη δυσκολία στην επίτευξη
τεχνολογικών ανακαλύψεων, η
στασιμότητα σε εκπαιδευτικό επί-
πεδο και μια πιο αργή διαδικασία
με την οποία οι λιγότερο ανεπτυγ-
μένες οικονομίες μπορούν να κα-
λύψουν τη διαφορά με τις πιο ανε-
πτυγμένες. Ελλείψει σημαντικής
τεχνολογικής προόδου ή διαρ-
θρωτικών μεταρρυθμίσεων, ανα-
μένουμε ότι η παγκόσμια οικονο-
μική ανάπτυξη θα φτάσει το 2,8%
έως το 2030, πολύ κάτω από τον
ιστορικό μέσο όρο του 3,8%.

* Oι Ναν Λι και Ντιάα Νουρέλντιν είναι
επιστημονικά στελέχη του ΔΝΤ. Το άρ-
θρο δημοσιεύθηκε στο ιστολόγιο του
ΔΝΤ.

Οι προοπτικές της
παγκόσμιας ανάπτυξης

Υπάρχει ευτυχία 
σε έναν γάμο 
που δεν έχει σεξ;
Της ΑΜΑΝΤΑ ΜΟΝΤΕΛ

Οι αντιλήψεις γύρω από τον ρόλο
του σεξ στον έγγαμο βίο έχουν
εξελιχθεί σημαντικά με την πάροδο
των ετών. Η συχνή ερωτική επαφή
εθεωρείτο τις τελευταίες δεκαετίες
αναπόσπαστο τμήμα ενός ευτυ-
χισμένου γάμου.

Τη δεκαετία του 1990, το νέο
κύμα «σεξουαλικής θετικότητας»
συνέπεσε με την επικράτηση νέων
μορφών ψυχοθεραπείας, όπως η
βοήθεια συμβούλων γάμου. Οι ει-
δικοί αυτοί συμβούλευαν τα ζευ-
γάρια να συνευρίσκονται ερωτικά
τακτικά με τους συντρόφους τους.
Είκοσι χρόνια αργότερα, το «σεξ
κατόπιν ραντεβού» είχε καταστεί
δημοφιλής μέθοδος διατήρησης
της οικειότητας. Τα τελευταία χρό-
νια, όμως, οι ειδικοί και τα ίδια τα
ζευγάρια άρχισαν να αποδομούν
πολλές από τις εδραιωμένες αυτές
αντιλήψεις και απενοχοποίησαν
πολλές αντισυμβατικές προσεγ-
γίσεις για τη διατήρηση της σχέ-
σης. Η Σάρον Χάιμαν, διαχειρίστρια
ομάδας στο Facebook ζευγαριών
που επέλεξαν να ζουν χώρια, λέει
ότι η σεξουαλική ζωή των μελών
βελτιώθηκε όταν έπαψαν να κοι-

μούνται στο ίδιο κρεβάτι ή ακόμη
και να συγκατοικούν.

Μια επίδραση των συνεχών αλ-
λαγών των σεξουαλικών αντιλή-
ψεων είναι ότι πολλά ζευγάρια αρ-
νούνται πλέον να αποδεχθούν την
ανία στο συζυγικό κρεβάτι. Η ψυ-
χολόγος Εσθερ Περέλ μελέτησε
την υπονόμευση της ερωτικής διά-
θεσης, που απαιτεί ένα βαθμό μυ-
στηρίου και περιπέτειας, από την
οικιακή τριβή μεταξύ ζευγαριών.
Η Περέλ εξηγεί ότι αυτό δεν ση-
μαίνει ότι ο ερωτικός πόθος και
οι μακροχρόνιες σχέσεις είναι έν-
νοιες ασύμβατες, αλλά ότι η δια-
τήρηση του ερωτισμού απαιτεί
δημιουργικότητα. 

Πολλοί ειδικοί συμφωνούν ότι
αυτό θα απαιτήσει την αναθεώρηση
της μονογαμικής φύσης του γάμου.
Ο αρθρογράφος Νταν Σάβατζ επι-
κρίνει την εμμονή των Αμερικανών
να καταδικάζουν ηθικά την απιστία.
Ενθαρρύνει, αντίθετα, τα παντρε-
μένα ζευγάρια να μιλούν με ειλι-
κρίνεια για το πόσο δύσκολο τους
είναι να ικανοποιούν τις σεξουα-
λικές και συναισθηματικές ανάγκες
των συντρόφων τους.

Παρότι κάποιοι πειραματίζονται
με ανοικτές σχέσεις και πολλα-

πλούς ερωτικούς συντρόφους,
άλλα ζευγάρια αντιδρούν στην
πίεση της τακτικής ερωτικής συ-
νεύρεσης. Οι Αμερικανοί κάνουν
λιγότερο σεξ, φαινόμενο που πα-
ρατηρείται σε κάθε φυλετική, επαγ-
γελματική, ηλικιακή και εισοδη-
ματική κατηγορία. Πρόσφατη με-
λέτη έδειξε ότι οι γεννημένοι τη
δεκαετία του 1990 Αμερικανοί κά-
νουν λιγότερο έρωτα από τις πα-
λαιότερες γενιές, έχουν συνάψει
λιγότερες μακροχρόνιες ερωτικές
σχέσεις και όσοι έχουν σύντροφο,
κάνουν λιγότερο έρωτα μαζί του.

Η απογραφή πληθυσμού του 2021
έδειξε ότι 50% των Αμερικανών
κάνει σεξ μία φορά τον μήνα ή λι-
γότερο, με το ήμισυ αυτών να λέει
ότι δεν έχει κάνει έρωτα τον τε-
λευταίο χρόνο. Οι ειδικοί αποδί-
δουν το φαινόμενο στην απομό-
νωση που προκαλεί η τεχνολογία,
αλλά και στη συζήτηση γύρω από
την έννοια και τα όρια της συναί-
νεσης.

Πολλές νέες γυναίκες, επηρε-
ασμένες από το κίνημα #MeToo,
έχουν επιλέξει συνειδητά την απο-
χή από το σεξ. Τάση στο TikTok

καλεί τις γυναίκες σε «αποχή από
τα αγόρια», με την κωμικό Χόουπ
Γούντουορντ να εξηγεί στα δημο-
φιλή βίντεό της ότι ένα διάλειμμα
από το σεξ κάνει τις γυναίκες να
συνειδητοποιήσουν πόσο υποτάσ-
σουν την επιθυμία τους στις αν-
δρικές φαντασιώσεις.

Το κίνημα 4Β
Το διαδικτυακό κίνημα 4Β, που

ξεκίνησε στη Νότια Κορέα, καλεί
σε απόρριψη της τεκνοποιίας, αλλά
και της συνεύρεσης, του γάμου
και του σεξ με άνδρες. Την ίδια

ώρα, «πλατωνικοί σύντροφοι ζωής»,
που έχουν επιλέξει τη συγκατοί-
κηση ή ακόμη και την από κοινού
ανατροφή παιδιών, επιμένουν ότι
το σεξ και ο ρομαντισμός δεν είναι
αναγκαία συστατικά ευτυχισμένης
συμβίωσης.

Η Κάιτι, μητέρα παιδιού στο
φάσμα του αυτισμού, συνειδητο-
ποίησε ότι η ερωτική πράξη με τον
σύζυγό της είχε γίνει «ρομποτική»
και άρχισε να αντιμετωπίζει το σεξ
σαν «μία ακόμη υποχρέωση». Ο
άνδρας της έκανε ό,τι μπορούσε
για να τη στηρίξει, αλλά «το μόνο
που ήθελα ήταν να πάω στο δάσος
και να ξαπλώσω και να μην ακούω
τίποτα και κανέναν», σχολιάζει.

Η Λίλιαν, που έχει δύο παιδιά,
λέει ότι η μητρότητα ήταν γι’ αυτή
το σημείο καμπή. «Αναγκάσθηκα
να αφήσω τη δουλειά μου και βρι-
σκόμουν σε σύγχυση για το ποια
ήμουν και ποια ήταν η αξία μου
στην κοινωνία», τονίζει. Πίστεψε
ότι έπρεπε να αφιερώσει όλη της
την τρυφερότητα στα παιδιά της
και ότι δεν περίσσευε καθόλου για
τον άνδρα της.
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Πολλοί αρνούνται να
αποδεχθούν την ανία
στο συζυγικό κρεβάτι
και έχουν απενοχο-
ποιήσει πλέον αντισυμ-
βατικές προσεγγίσεις
για τον έγγαμο βίο.

Οι Αμερικανοί κάνουν σήμερα λιγότερο σεξ, φαινόμενο που παρατηρείται σε κάθε φυλετική, επαγγελματική,
ηλικιακή και εισοδηματική κατηγορία.

Γυναίκες σωματοφύλακες
Προστατεύουν μέλη βασιλικών οικογενειών με 1.000 δολάρια την ημέρα

Της ΠΟΛΕΤ ΠΕΡΑΤΣ

Η Μόνικα Ροντρίγκεζ ποτέ δεν πε-
ρίμενε ότι θα αποβιβαζόταν από
ιδιωτικό τζετ στην έρημο του Σε-
ρενγκέτι της Αφρικής για τη δου-
λειά της. «Σκέφτηκα, τι γυρεύει
αυτό το φτωχό κορίτσι, μια πρώην
αστυνομικός, στην Αφρική;» λέει
η Ροντρίγκεζ. Η ίδια θυμάται ότι
η εκπαίδευσή της ως «ειδικού προ-
στασίας εταιρικών στελεχών» –
όρο που προτιμά από το «σωμα-
τοφύλακας»– ξεκίνησε νωρίς. Με-
γαλώνοντας σε μικρό διαμέρισμα
σε προβληματική συνοικία του
Σικάγου, ένιωσε από μικρή ότι
έπρεπε να προστατεύσει τα τρία
αδέλφια της από τα ναρκωτικά
και τη βία των δρόμων.

Φοίτησε τρία χρόνια στο πα-
νεπιστήμιο, εργαζόμενη παράλ-
ληλα 40ωρο την εβδομάδα και
φροντίζοντας τα δύο παιδιά της.
Η γνώση της ισπανικής γλώσσας
τής έδωσε την ευκαιρία να κατα-
θέσει αίτηση στην αστυνομική
ακαδημία, την εποχή που η υπη-
ρεσία αναζητούσε ισπανόφωνα
στελέχη. Η Ροντρίγκεζ υπηρέτησε
15 χρόνια στην αστυνομία, τα πε-
ρισσότερα στη Φλόριντα, αρχικά
ως ντετέκτιβ της δίωξης ναρκω-
τικών και αργότερα ως διαπραγ-
ματεύτρια ομάδας ταχείας επέμ-
βασης, προτού προαχθεί σε ντε-
τέκτιβ στη διεύθυνση ληστειών
και διαρρήξεων.

Η απασχόλησή της ως σωμα-
τοφύλακα άρχισε μετά τη γνωριμία

της με Αμερικανούς κομάντος στη
Γουατεμάλα κατά τη διάρκεια επι-
χείρησης πάταξης του τράφικινγκ.
Οι επαφές της αυτές τη συνέστη-
σαν σε Αμερικανό δισεκατομμυ-
ριούχο, ο οποίος την προσέλαβε
για την προσωπική του ασφάλεια.

Η Ροντρίγκεζ αμειβόταν με
42.000 δολάρια τον χρόνο στην
αστυνομία, ενώ ως ειδική προ-
στασίας εξασφαλίζει μέχρι και
200.000 δολάρια τον χρόνο, ενίοτε
και 1.000 δολάρια την ημέρα. Η

Ροντρίγκεζ ίδρυσε τώρα δική της
εταιρεία προστασίας υψηλών προ-
σώπων. Εξηγεί ότι οι μελλοντικοί
σωματοφύλακες μπορεί να εργά-
ζονται σήμερα ως πληρώματα
ασθενοφόρων ή να είναι στρα-
τιωτικοί. Το σημαντικότερο προ-
σόν για έναν ειδικό ασφαλείας,
πάντως, είναι η ικανότητα να τηρεί
απαρέγκλιτα το πρωτόκολλο της
θέσης του, να σέβεται τις ιδιαιτε-
ρότητες, τις προσδοκίες και τα
ήθη των πελατών του, χωρίς να

δείχνει ότι βρίσκεται σε διαρκή
εγρήγορση. «Πρέπει να γίνεις χα-
μαιλέοντας», τονίζει. Η Ροντρίγκεζ
προσφέρει επίσης αμισθί τις υπη-
ρεσίες της σε οργάνωση στήριξης
θυμάτων ενδοοικογενειακής βίας,
συνοδεύοντας τις γυναίκες αυτές
στο δικαστήριο προκειμένου να
καταθέσουν εναντίον των κακο-
ποιητών τους.

Η Αμπερ Χάντοκ προήλθε και
αυτή από τις τάξεις της αστυνο-
μίας, πριν μεταπηδήσει στην ιδιω-
τική φύλαξη προσώπων. Η πρώτη
της αποστολή ήταν η φύλαξη
17χρονης πριγκίπισσας από χώρα
της Μέσης Ανατολής, η οποία φοι-
τούσε στην Ουάσιγκτον. 

Η Χάντοκ, που δεν οπλοφορού-
σε, οδηγούσε τη 17χρονη και τους
φίλους της στο πανεπιστήμιο και
σε κοινωνικές εκδηλώσεις, ενώ
πετούσε μαζί της στο εξωτερικό
με το ιδιωτικό αεροσκάφος της
πελάτισσάς της. Οι φίλοι και ο κοι-
νωνικός κύκλος της πριγκίπισσας
δεν έμαθαν ποτέ ότι η Χάντοκ
ήταν σωματοφύλακας, έχοντας
πει σε όλους ότι τη φιλοξενούσε
στο σπίτι της. «Είναι σαν να μην
υπάρχουμε, μέχρις ότου τα πράγ-
ματα ζορίσουν και αρπάξουμε τον
πελάτη για να τον κατευθύνουμε
στο αυτοκίνητο», υπογραμμίζει η
Χάντοκ.

Ο σχεδιασμός αποτελεί μεγάλο
μέρος της δουλειάς. Η φύλαξη
προσώπων απαιτεί εναλλακτικά
σχέδια, οδούς διαφυγής και επι-
πλέον οχήματα. Οι σωματοφύλα-

κες πρέπει να βρουν το πλησιέ-
στερο νοσοκομείο και τις ασφα-
λείς τοποθεσίες, γνωστές ως
«σκληρά σημεία».

Η Χάντοκ, που υπηρέτησε στην
αστυνομία του Ντάλας για περισ-
σότερο από 10 χρόνια, μεταπή-
δησε στον ιδιωτικό τομέα και άρ-
χισε να οργανώνει τη φύλαξη με-
λών βασιλικών οικογενειών της
Μέσης Ανατολής. «Οταν ξεκίνησα
πριν από 15 χρόνια, αυτά ήταν τα
μόνα συμβόλαια για γυναίκες σω-
ματοφύλακες εξαιτίας των θρη-
σκευτικών περιορισμών των μου-
σουλμάνων», λέει. Η αύξηση του
αριθμού γυναικών ανώτατων στε-
λεχών στον εταιρικό κόσμο, ωστό-
σο, ενίσχυσε τη ζήτηση για γυ-
ναίκες ειδικούς ασφαλείας.

Οι απαιτήσεις της εργασίας
σημαίνουν ότι οι σωματοφύλακες
περνούν μεγάλα χρονικά διαστή-
ματα χωρίς να δουν τους οικείους
τους. Η Χάντοκ δεν αντιμετωπίζει
αυτό το πρόβλημα. «Δεν είχα ποτέ
σκοπό να κάνω οικογένεια και η
δουλειά αυτή μού επιτρέπει να
ταξιδεύω σε όλο τον κόσμο και
να βοηθάω άλλες οικογένειες στις
ζωές τους», εξηγεί. Τα συμβόλαια
φύλαξης μπορεί να έχουν διάρκεια
πολλών μηνών, προσφέροντας
συνήθως δύο εβδομάδες διακοπές
για κάθε τρεις εβδομάδες εργα-
σίας. Η φύλαξη προσώπων σε
εταιρείες έχει πιο κανονικά ωρά-
ρια, αλλά δεν αμείβεται τόσο πλου-
σιοπάροχα. 
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Η Μόνικα Ροντρίγκεζ (στη
μεγάλη φωτογραφία) ίδρυσε
δική της εταιρεία προστασίας
υψηλών προσώπων. Η Αμπερ
Χάντοκ (αριστερά και επάνω)
εξασκείται στη σκοποβολή 
σε περιοχή του Τέξας. Και 
οι δύο προήλθαν από τις
τάξεις της αστυνομίας, πριν
μεταπηδήσουν στην ιδιωτική
φύλαξη προσώπων.

<<<<<<<

Χρειάζεται τήρηση
του πρωτοκόλλου 
θέσης, σεβασμός 
σε ιδιαιτερότητες 
και ήθη των πελατών 
και να μη φαίνεται 
η διαρκής εγρήγορση.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κέρδη τα οποία ξεπερνούν το 1,1
δισ. ευρώ παρουσίασαν οι κυπρια-
κές τράπεζες το 2023. Μια χρονιά
στην οποία καταγράφηκε ρεκόρ
σε επίπεδο κερδών στο ιστορικό
τους. Το 2024 αναμένεται να είναι
και αυτό κερδοφόρο λόγω επιτο-
κίων, ωστόσο πιθανό να υπάρξει
μία μικρή μείωση λόγω του ότι η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ)
θα αρχίσει να τα μειώνει ελαφρώς
από το προσεχές καλοκαίρι. Οι δεί-
κτες που παρουσίασαν οι κυπριακές
τράπεζες το 2023 στα αποτελέσματά
τους είναι οι καλύτεροι που έχουν
παρουσιάσει τουλάχιστον εδώ και
μία 15ετία, με τις προκλήσεις όμως
σίγουρα να παραμένουν και οι κίν-
δυνοι να ελλοχεύουν εάν δεν χει-
ριστούν σωστά τους καρπούς που
έχουν στην παρούσα φάση στα χέ-
ρια τους.

Μέχρι στιγμής έχουν παρουσιά-
σει αποτελέσματα για το 2023 τέσ-
σερις τράπεζες. Η Τράπεζα Κύπρου
παρουσίασε καθαρά κέρδη 487 εκα-
τομμυρίων ευρώ, η Ελληνική Τρά-
πεζα καθαρά κέρδη 365 εκατομ-
μυρίων ευρώ, η Eurobank Κύπρου
καθαρά κέρδη 199 εκατομμυρίων
ευρώ και μέσα στην εβδομάδα πα-
ρουσίασε καθαρά κέρδη 30 εκα-
τομμυρίων ευρώ η Astrobank.
Αθροιστικά, τέσσερις τράπεζες πα-
ρουσίασαν 1.081 εκατομμύρια ευρώ
καθαρά κέρδη, ενώ αναμένουμε
τα αποτελέσματα της Εθνικής Τρά-
πεζας της Ελλάδος (Κύπρου), της
Alpha Bank Κύπρου, της Ancoria
Bank, της Societeκαι της CDBBank.
Συντηρητικά ομιλώντας, τα 1,1 δι-
σεκατομμύρια ευρώ κερδών είναι
σχεδόν βέβαιο πως θα τα ξεπερά-
σουν, πιθανότατα να δούμε αθροι-
στικά κέρδη ύψους 1,2 – 1,3 δισε-

κατομμυρίων ευρώ για το 2023. Οι
κυπριακές τράπεζες τουλάχιστον
για μία 10ετία παρουσίασαν ζημιές,
ενώ τα καθαρά έσοδα από τόκους
για το 2023 αποδείχθηκαν «χρυσά»,
καθώς η κερδοφορία τους ανέκαμψε
έντονα, λόγω του περιβάλλοντος
των υψηλών επιτοκίων. Ο κυπρια-
κός τραπεζικός τομέας επέδειξε
υψηλή ανθεκτικότητα σε εξωτερι-
κές διαταραχές, όμως, δεν αποκλεί-
εται να δοκιμαστεί ξανά στο μέλλον
ιδίως σε ένα περιβάλλον ακρίβειας,
πληθωριστικών πιέσεων και γεω-

πολιτικών αναταραχών. Εξάλλου,
πάγια θέση της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας είναι η εξής: «Ένας
συνδυασμός αυξημένων γεωπολι-
τικών εντάσεων, υψηλότερων επι-
τοκίων για μεγαλύτερο χρονικό
διάστημα και δυνητικής επιβρά-
δυνσης της οικονομικής δραστη-
ριότητας στη Ζώνη του Ευρώ μπο-
ρεί να οδηγήσει σε νέες αναταράξεις
στις χρηματοπιστωτικές αγορές».

Εσοδα από τόκους
Για την Τράπεζα Κύπρου, τα κα-

θαρά έσοδα από τόκους για το 2023
ανήλθαν σε 792 εκατ. ευρώ, σε σύγ-
κριση με 370 εκατ. ευρώ για το
2022, αυξημένα κατά 114% σε ετή-
σια βάση. Επωφελήθηκαν από την

αύξηση των επιτοκίων των ρευστών
διαθέσιμων περιουσιακών στοιχεί-
ων και δανείων, την αύξηση του
χαρτοφυλακίου ομολόγων καθώς
και τη χαμηλή μετακύληση της αύ-
ξησης των επιτοκίων στο κόστος
καταθέσεων (pass-through). Και
όλα αυτά, παρά τη μείωση στα κα-
θαρά έσοδα από τόκους από την

πώληση ΜΕΔ μέσω του χαρτοφυ-
λακίου Helix 3 (περίπου 13 εκατ.
για το 2022) και το τέλος των ευ-
νοϊκών όρων του δανεισμού (πρά-
ξεις πιο μακροπρόθεσμης αναχρη-
ματοδότησης TLTRO ΙΙΙ) περίπου
15 εκατ. για το 2022.

Για την Ελληνική Τράπεζα, τα
καθαρά έσοδα από τόκους για το

2023 ήταν 536,3 εκατ. ευρώ, αυξη-
μένα κατά 78% σε σύγκριση με
300,9 εκατ. ευρώ για το 2022. Η αύ-
ξηση οφειλόταν κυρίως στην αύ-
ξηση στα έσοδα από τόκους από
καταθέσεις σε Κεντρικές Τράπεζες
και άλλες τράπεζες και χρεόγραφα,
μετά τις συνεχιζόμενες αυξήσεις
των επιτοκίων που ανακοινώθηκαν

από την ΕΚΤ που αντισταθμίστηκε
εν μέρει από τους αυξημένους τό-
κους στο δανειακό κεφάλαιο. Όπως
τονίζει η τράπεζα, το όφελος στα
καθαρά έσοδα από τόκους από τον
δανεισμό σε Στοχευμένες Πράξεις
Μακροπρόθεσμης Αναχρηματοδό-
τησης (TLTRO) ύψους περίπου 17,4
εκατ. ευρώ που αναγνωρίστηκε στο
2022 έπαψε να υφίσταται από τον
Νοέμβριο εκείνου του έτους, μετά
την αλλαγή των όρων στις πράξεις
πιο μακροπρόθεσμης αναχρημα-
τοδότησης που εισήγαγε η ΕΚΤ.

Τα καθαρά κέρδη της Eurobank
Κύπρου ανήλθαν στα 199,4 εκα-
τομμύρια ευρώ για το 2023, κατα-
γράφοντας αύξηση 105,1 εκατομ-
μυρίων ευρώ, ή 111%, σε σχέση με
τα αντίστοιχα αποτελέσματα του
2022 που ήταν στα 94,3 εκατομμύρια
ευρώ. Δεν υπάρχει ειδική αναφορά
στα καθαρά έσοδα από τόκους,
ωστόσο γίνεται ευκόλως αντιληπτό
πως θα ήταν αυξημένα σε επίπεδα
κοντά στο 50%. Η μητρική για πα-
ράδειγμα στην Ελλάδα που παρου-
σίασε καθαρά κέρδη 1,14 δισεκα-
τομμυρίων ευρώ για το 2023 είχε
αυξημένα καθαρά έσοδα από τόκους
κατά 46,9% έναντι του 2022.

Το «κουαρτέτο» των κερδών
συμπληρώνει η Astrobank, κατα-
γράφοντας κέρδη μετά φόρων 30,4
εκατ. ευρώ για το 2023. Τα συνολικά
λειτουργικά έσοδα αυξήθηκαν κατά
34% και ανήλθαν στα 97,2 εκατ.
ευρώ, έναντι 72,7 εκατ. ευρώ για
το 2022. Όπως αναφέρει η τράπεζα,
η αύξηση οφείλεται κατά κύριο λό-
γο στα καθαρά έσοδα από τόκους,
τα οποία αυξήθηκαν κατά 46% το
2023 και ανήλθαν στα 74,8 εκατ.
ευρώ, αντανακλώντας την επίδρα-
ση του ευνοϊκού επιτοκιακού πε-
ριβάλλοντος στην ρευστότητα της
τράπεζας.

Πέραν του 1,1 δισ. τα κέρδη των τραπεζών
Το 2023 είναι η χρονιά που θα μείνει αξέχαστη λόγω αύξησης των επιτοκίων της ΕΚΤ – Οι προκλήσεις παραμένουν  

<<<<<<<

Ο κυπριακός τραπεζι-
κός τομέας επέδειξε
υψηλή ανθεκτικότητα
σε εξωτερικές διαταρα-
χές, όμως, δεν αποκλεί-
εται να δοκιμαστεί 
ξανά στο μέλλον.

Οι δείκτες που παρουσίασαν οι κυπριακές τράπεζες το 2023 στα αποτελέσματά τους είναι οι καλύτεροι που έχουν
παρουσιάσει τουλάχιστον εδώ και μία 15ετία.
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Τα πρόσφατα στοιχεία για τον πλη-
θωρισμό στις ΗΠΑ –3,5%, αύξηση
για τρίτο συνεχόμενο μήνα– δεί-
χνουν ότι το τελευταίο μίλι απο-
κλιμάκωσής του, όχι μόνο θα είναι
δύσκολο, αλλά θα διαρκέσει πε-
ρισσότερο από ό,τι περιμέναμε.
Περιπλέκει δε επίσης αυτό που
μπορούν να κάνουν άλλες κεντρι-
κές τράπεζες, όπως η ΕΚΤ, με τρία
συνεχόμενα τρίμηνα μηδενικής
ανάπτυξης. 

Ο οικονομικός κόσμος μπορεί
να βρίσκεται ακόμη σε ένα «ορο-
πέδιο της παγκοσμιοποίησης» –
ή ακόμη και σε μια μικρή υποχώ-
ρησή της–, αλλά δεν έχει σημαν-
τικά αποσυνδεθεί. Κατακερματί-
ζεται, αλλά ακόμη δεν χωρίζεται
από «τραμπικούς τοίχους».

Σε γενικές γραμμές, το παρά-
δειγμα των ΗΠΑ μπορεί να απο-

δείξει ότι εάν μια κυβέρνηση χωρίς
δημοσιονομική συνείδηση   «τρέχει»
ελλείμματα με πραγματική από-
δοση του εκδοθέντος χρέους υψη-
λότερη από τον ρυθμό ανάπτυξης,
τότε η νομισματική πολιτική, που
δεν μπορεί να ελέγξει τη νομισμα-
τική βάση, δεν είναι επίσης σε
θέση να ελέγξει αποτελεσματικά
τον πληθωρισμό. Και η Fed, σε ένα
τέτοιο πλαίσιο, κινδυνεύει να στεί-
λει ξανά λάθος μήνυμα στις αγορές,
όπως το περασμένο φθινόπωρο
που υπονόησε ότι το 2024 θα είναι
έτος πολλών περικοπών επιτοκίων.

Τι μαθήματα μπορούμε να λά-
βουμε γι’ αυτό το ταξίδι, από δι-
ψήφιο ρυθμό αύξησης των τιμών,
πίσω σε πληθωρισμό κοντά στο
3%, αν και με ένα δύσκολο και
αβέβαιο τελευταίο μίλι, σε έναν
αβέβαιο κόσμο;

1. «Δεν τελείωσε, μέχρι να τε-
λειώσει» (it’s not over, until it’s
over)! Και δεδομένου ότι οι κεν-
τρικές τράπεζες πρέπει να ισορ-
ροπήσουν τώρα μεταξύ της χαμέ-
νης παραγωγής (lost output) και
του στόχου πληθωρισμού 2% (σε
μέσο διάστημα), η συνταγή είναι
«καλύτερα ασφαλής παρά μετα-
νιωμένος» (better safe than sorry),
δηλαδή να μη χαθεί αυτή η ισορ-
ροπία, όπως έγινε για τη Fed το
2021.

2. Η αγορά εργασίας μπορεί να
συνεχίσει να είναι σφιχτή, ακόμη
και με επιτόκια 5,5%!

3. Το υψηλό μπορεί να μην
είναι αρκετά υψηλό ή το υψη-λό
δεν σημαίνει πραγματικά υψηλό!
Χρηματοοικονομικοί δείκτες σύ-
σφιγξης δείχνουν ότι το 5,2%-
5,5% δεν αρκεί προσώρας για να

σφίξει αποτελεσματικά την οικο-
νομία των ΗΠΑ, καθώς υπάρχουν
μεγάλη ρευστότητα και εξαιρετικά
διευκολυντικές χρηματοοικονο-
μικές συνθήκες. Τουλάχιστον μέ-
χρι τώρα.

4. Αυξήσεις των τιμών των εμ-
πορευμάτων, δημογραφικά στοι-
χεία, διάσπαση αποτελεσματικών
αλυσίδων εφοδιασμού, δαπάνες

που απαιτούνται για την κλιματική
αλλαγή και την άμυνα, η αύξηση
της ζήτησης από την Ασία και η
διευρυμένη μεσαία τάξη της, που
δαπανά ισχυρά, φέρνουν το r* σί-
γουρα σε υψηλότερα επίπεδα από
πριν (οι αγορές λένε 3,7%, η Fed
2,6%). Ενα πράγμα είναι σίγουρο:
αν ο πληθωρισμός τελικά καθίσει
γύρω στο 2+%, για τους προανα-
φερθέντες ιστορικούς - διαρθρω-
τικούς λόγους, θα πρέπει να δούμε
ένα r* ισορροπίας πληθωρισμού
και απασχόλησης πολύ πάνω από
2%, πιθανώς ένα ονομαστικό επι-
τόκιο r* άνω του 3%.

5. Για να είναι αποτελεσμα-τική,
η νομισματική πολιτική θα πρέπει
να υποστηριχθεί με μια παθητική,
συσταλτική δημοσιονομική πολι-
τι-κή. Σημαίνει εφεξής λιγότερα
δημοσιονομικά χρήματα σε λαϊκι-

στικούς καιρούς. Είναι αυτό εφικτό; 
6. «Το υψηλό επιτόκιο μπορεί

να μην είναι αρκετά υψηλό». Υπάρ-
χει αυξανόμενος ρόλος των μη
τραπεζικών δανειστών στις ιδιω-
τικές πιστωτικές αγορές, με απο-
τέλεσμα η αύξηση των επιτοκίων
να μην περιορίζει επαρκώς την
οικονομική δραστηριότητα. 

7. Οι αποκλίνουσες προοπτικές
σε ΗΠΑ - Ε.Ε. απαιτούν διαφορο-
ποιημένη βαθμονόμηση της νο-
μισματικής πολιτικής. Τι γίνεται
αν οι διαφορές συνεχίσουν να απο-
κλίνουν; (ανάπτυξη, επίπεδα επι-
τοκίων, πληθωρισμός;).

Ο κ. Θεόδωρος Πελαγίδης είναι υποδιοι-
κητής της ΤτΕ, καθηγητής οικονομικής
ανάλυσης στο Πανεπιστήμιο Πειραιώς
και πρώην υπουργός Οικονομικών στην
υπηρεσιακή κυβέρνηση.

Περιπλοκές στην πορεία μείωσης του πληθωρισμού
<<<<<<<

Το τελευταίο μίλι 
αποκλιμάκωσης 
όχι μόνο θα είναι 
δύσκολο, αλλά θα 
διαρκέσει περισσότερο
από ό,τι περιμέναμε.

Ανοίγει αυλαία 
ο τουρισμός
σε περίοδο
αβεβαιότητας 
Η σύγκρουση Ισραήλ-Ιράν 
δυνατό να επηρεάσει αρνητικά 
το τουριστικό μας πλεονέκτημα 

Tου ΑΝΔΡEΑ ΚΑΡΑΜHΤΑ

Οι αφίξεις τουριστών στην Κύπρο
τον προηγούμενο Μάρτιο είχαν
αύξηση 9,8%, που μεταφράζεται
σε 202.256 ταξιδιώτες, ενώ για τη
χρονική περίοδο Ιανουαρίου-Μαρ-
τίου 2024 οι αφίξεις ανήλθαν σε
415.251 σημειώνοντας αύξηση
5,4%. Ωστόσο, παρά τα αυξημένα
νούμερα είναι σχεδόν βέβαιο πως
ο κυπριακός τουρισμός μπαίνει
σε δύσκολα μονοπάτια λόγω των
πολεμικών συγκρούσεων που συμ-
βαίνουν στην ευρύτερη περιοχή
αλλά και του πολέμου στην Ου-
κρανία. Επιπρόσθετα, η απουσία
πραγματικής στρατηγικής προ-
σέγγισης, αφού αυτή που υπάρχει
υιοθετήθηκε το 2020 και  ήταν
χωρίς να ληφθούν υπόψη οι τρέ-
χουσες γεωπολιτικές εξελίξεις και
οι νέες πραγματικότητες, δυσχε-
ραίνει επιπλέον τις προσπάθειες
για αυξήσεις στον τουρισμό την
καλοκαιρινή περίοδο. 

Πηγές της «Κ» από το υφυπουρ-
γείου Τουρισμού αναφέρουν ότι
παρακολουθούν στενά τις εξελίξεις
αφού υπάρχει αυξημένη ανησυχία
για το πώς θα εξελιχθεί η κατά-
σταση. Τονίζουν χαρακτηριστικά
ότι αν η αντιπαράθεση Ισραήλ-
Ιράν κλιμακωθεί περαιτέρω, θα
έχει αρνητικό πρόσημο για την
κυπριακή τουριστική βιομηχανία.
Παράλληλα,  ο υφυπουργός Του-
ρισμού κ. Κώστας Κουμής δήλωσε
στο ΡΙΚ ότι τα όσα συμβαίνουν
στην περιοχή και στον κόσμο λει-

τουργούν ανασταλτικά για την
περαιτέρω ανάπτυξη της τουρι-
στικής βιομηχανίας διεθνώς, και
κατ’ επέκταση της κυπριακής βιο-
μηχανίας. 

Πάντως αν και τα νούμερα είναι
ανοδικά, μπορεί κάποιος να πει
ότι η ανθεκτικότητα της βιομη-
χανίας τα προηγούμενα χρόνια
έως και σήμερα, περισσότερο οφεί-
λεται στην τύχη παρά στην ύπαρξη
στρατηγικού πλάνου για την αν-
τιμετώπιση των προκλήσεων. 

Μειωμένη ροή κρατήσεων 
Σχετικά με τις πτήσεις προς

την Κύπρο, όλοι λεν’ ότι η ροή
κρατήσεων εισιτηρίων μειώθηκε
τις τελευταίες μέρες συνέπεια των
εξελίξεων που προέκυψαν με τη
σύγκρουση Ισραήλ-Ιράν. Το θετικό
σημείο είναι ότι παρά τη μείωση
της ροής δεν έγιναν ακυρώσεις
πτήσεων. «Μπορεί να χάνουμε
25% από τις κρατήσεις που γίνον-
ταν από το Ισραήλ, ωστόσο άλλες
αγορές που απευθυνόμαστε, όπως
η Πολωνία, Γερμανία και το Ηνω-
μένο Βασίλειο, παραμένουν σε
υψηλές πτήσεις» δήλωσε εκ μέρους
του TOP KINISIS ο διευθύνων σύμ-
βουλος κ. Ντίνος Κάκκουρας. Στο
ίδιο κλίμα και η Hermes που δια-
χειρίζεται τα αεροδρόμια. Συγκε-
κριμένα, δεν υπήρξαν ακυρώσεις
πτήσεων, προς το παρόν, χωρίς
αυτό να αποκλείεται λόγω της συ-
νεχούς μεταβαλλόμενης έντασης
στην Ανατολική Μεσόγειο. Παρα-
τηρήθηκε μία μικρή επιβράδυνση

στη ροή επιβατών, χωρίς όμως
αξιοσημείωτα αποτελέσματα. 

Αισιοδοξία από ξενοδόχους 
Από την άλλη, και η τουριστική

βιομηχανία δηλώνει έτοιμη για το
άνοιγμα της καλοκαιρινής τουρι-
στικής περιόδου με τα ξενοδοχεία
να λειτουργούν στο πλήρες δυνα-
μικό τους περί τα τέλη Απριλίου.
Η «Κ» επικοινώνησε με τον πρό-
εδρο των Ξενοδόχων κ. Φιλόκυπρο
Ρουσουνίδη ο οποίος ανέφερε ότι
τα τελευταία τέσσερα χρόνια η
τουριστική βιομηχανία ταλανίζεται
από πολλές προκλήσεις, οι οποίες
εξαρτούνται από τις γεωπολιτικές
εξελίξεις. Σίγουρα δεν θέλουμε να
σπείρουμε τον πανικό, αλλά η πραγ-
ματικότητα δεν ευνοεί την τουρι-
στική βιομηχανία, γι’ αυτό και κά-
νουμε προσπάθειες για εξεύρεση
νέων αγορών. Ας μην ξεχνάμε πως
το Ισραήλ ήταν η δεύτερη μεγα-
λύτερη αγορά. Σκέψεις επίσης γί-
νονται και για μεγαλύτερο άνοιγμα
στην κεντρική Ευρώπη. Σε γενικές
γραμμές ωστόσο, ο ΠΑΣΥΞΕ ανα-
φέρει ότι η τουριστική χρονιά φέτος
ξεκίνησε με χαλαρούς ρυθμούς και
οι κρατήσεις για την καλοκαιρινή

τουριστική περίοδο –και ιδιαίτερα
για τους μήνες αιχμής, Ιούνιο, Ιού-
λιο, Αύγουστο και Σεπτέμβριο– κι-
νούνται σε αρκετά καλά επίπεδα.

Ο ναυτικός τουρισμός 
Από τις εξελίξεις επηρεάστηκε

και ο τομέας κρουαζιέρας. Τα τε-
λευταία χρόνια είδαμε παγκόσμι-
ους κολοσσούς της κρουαζιέρας
να εμπιστεύονται την Κύπρο και
το λιμάνι Λεμεσού. Εκτός από τους

Κυπρίους αναμένονταν και άλλες
εθνικότητες οι οποίες θα κατέβαι-
ναν στο λιμάνι Λεμεσού ενισχύον-
τας την τουριστική και τοπική οι-
κονομία της πόλης. Λόγω των εξε-
λίξεων στην περιοχή εταιρείες
όπως η Royal Caribbean και η Ce-
lestya άλλαξαν τα δρομολόγιά τους
για να αποφύγουν τις θαλάσσιες
περιοχές, όπου υπάρχει επικινδυ-
νότητα για στρατιωτικές επιχει-
ρήσεις ή τρομοκρατικά χτυπήματα.
Επιπρόσθετα, λόγω των εξελίξεων
αρνητικά επηρεάζεται και ο τομέας
του ναυτικού τουρισμού και συγ-
κεκριμένα του yatching. Σύμφωνα
με πηγές της  «Κ» από τη μαρίνα
Λεμεσού, η έλευση των λεγομένων
σούπερ yatch στις κυπριακές μα-
ρίνες έχει σταματήσει αφού τα πε-
ρισσότερα έρχονταν από τη Μέση
Ανατολή μέσω του Σουέζ και αγ-
κυροβολούσαν στην Κύπρο. Η μεί-
ωση των εσόδων στις μαρίνες είναι
δραματική, κάτι που σίγουρα θα
έχει τις επιπτώσεις του στην κυ-
πριακή οικονομία. 

Απαραίτητο το σχέδιο Β
H αντιμετώπιση των προκλή-

σεων και η συνεχής αλλαγή στα

ταξιδιωτικά μοτίβα απαιτούν συν-
τονισμένη προσπάθεια από την
κυβέρνηση, τον τουριστικό κλάδο
και τα εμπλεκόμενα μέρη. 

Η υλοποίηση μίας στρατηγικής
που εστιάζει στην ασφάλεια, στην
προβολή, στην ανάπτυξη νέων
αγορών και στην ποιοτική ανα-
βάθμιση του τουριστικού μας
πλεονεκτήματος, μπορεί να συμ-
βάλει τα μέγιστα στην αντιστρο-
φή της αρνητικής τάσης και στην
ενίσχυση της βιώσιμης ανάπτυ-
ξης του τουρισμού στην Κύπρο
δεδομένου ότι οι ιθύνοντες λά-
βουν σοβαρά υπόψη τις νέες
πραγματικότητες που διέρχονται
από τις γεωπολιτικές αλλαγές και
τις αλλαγές στη Μεσόγειο Θά-
λασσα. 

Μπορεί ο υφυπουργός Τουρι-
σμού να δηλώνει συνεχώς πως η
Κύπρος παραμένει ένας ασφαλής
προορισμός για τους τουρίστες
και μάλιστα αυτό είναι και το μή-
νυμα που θέλει να μεταδίδουν
όλοι προς τα έξω, αλλά η κατά-
σταση στην περιοχή είναι ρευστή
και οι κίνδυνοι παραμονεύουν,
γι’ αυτό και επιβάλλεται να υπάρξει
σχέδιο Β. 

<<<<<<<

Aν και τα νούμερα είναι
ανοδικά, μπορεί κάποι-
ος να πει ότι η ανθεκτι-
κότητα της βιομηχανίας
τα προηγούμενα χρόνια
έως και σήμερα, περισ-
σότερο οφείλεται  στην
τύχη παρά στην ύπαρξη
στρατηγικού πλάνου
για την αντιμετώπιση
των προκλήσεων.

Η μείωση των εσόδων στις μαρίνες είναι δραματική, κάτι που σίγουρα θα έχει τις επιπτώσεις του στην κυπριακή οικονομία.

Προς το παρόν δεν υπήρξαν ακυρώσεις πτήσεων προς την Κύπρο, χωρίς αυτό να αποκλείεται λόγω της συνεχούς μεταβαλλόμενης έντασης στην Ανατολική Μεσόγειο. 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι εξελίξεις στην Ελληνική Τράπεζα
με την επικείμενη εξαγορά της από
την Eurobank, αλλά και οι συζητήσεις
της Ελληνικής για απόκτηση της ασφα-
λιστικής εταιρείας CNP Cyprus όχι
μόνο δεν έβαλε στον «πάγο» τις συ-
νομιλίες της τράπεζας με την ΕΤΥΚ,
αντιθέτως, λειτούργησαν καταλυτικά.
Την περασμένη Παρασκευή έγινε κα-
τορθωτό να «δώσουν χέρια» η ΕΤΥΚ
με την Ελληνική Τράπεζα και να συμ-
φωνήσουν για τη ληγμένη κατά πολλά
χρόνια συλλογική σύμβαση του 2018-
2022. Μετά από αυτή την συμφωνία,
πλέον μπορεί η Ελληνική να κάτσει
στο ίδιο τραπέζι συνομιλιών μαζί με
τις άλλες κυπριακές τράπεζες και να
«μιλήσει» για την ανανέωση της συλ-
λογικής σύμβασης του 2023-2025.
Είναι ένα βήμα σαφώς θετικό, καθώς
για πολλά χρόνια γινόταν λόγος για
«αδιέξοδο» μεταξύ ΕΤΥΚ και Ελληνικής
Τράπεζας και το χάσμα είχε αποδειχθεί
ότι ήταν μεγάλο. Πλέον, το «παιχνίδι»
αναμένεται να περάσει σε άλλο «γή-
πεδο» καθώς ο Σύνδεσμος Τραπεζών
θα αρχίσει να διαπραγματεύεται για
την «ενιαίου τύπου» συλλογική σύμ-
βαση που θα λειτουργεί ως «ομπρέλα»
για όλες τις τράπεζες. Το 2023 δεν
ήταν και τόσο ωφέλιμο για τις τράπεζες
και τη συντεχνία των τραπεζοϋπαλ-
λήλων, όμως το 2024 από ό,τι φαίνεται
θα είναι κομβικό για τα εργασιακά των
τραπεζών.

Η ΕΤΥΚ από μέρους της επισημαίνει
πως «η συμφωνία δημιουργεί θετικές
προϋποθέσεις τόσο για την ίδια την

Ελληνική Τράπεζα αλλά και την Euro-
bank, που έμμεσα είναι εμπλεκόμενη,
αλλά και την τυχόν ολοκλήρωση της
αγοράς της CNP Insurance Holdings
από την Ελληνική Τράπεζα που σε κά-
ποιο στάδιο πιθανότατα να καταλήξει
στην Eurobank». Ευχήθηκε δε, η συμ-
πόρευση αυτή της ΕΤΥΚ με τη Διοίκηση
της Ελληνικής Τράπεζας να μην είναι
μια μεμονωμένη χειρονομία, αλλά η
αφετηρία μιας νέας –όπως είπε– μα-
κροχρόνιας καλόπιστης συνεργασίας
που θα επιφέρει κέρδος τόσο στην ίδια
την Ελληνική Τράπεζα αλλά και στο
προσωπικό.

Από εδώ και πέρα ενδιαφέρον θα
έχουν οι συζητήσεις μεταξύ Συνδέσμου
Τραπεζών και της ΕΤΥΚ για τη σύμβαση
2023-2025, καθώς, σύμφωνα με την
πάγια θέση των τραπεζών, οι συντε-
χνίες των τραπεζοϋπαλλήλων θα πρέπει
να δεχθούν κάποιου είδους διασύνδεση
του κόστους με την απόδοση του Ορ-
γανισμού. Σύμφωνα με τις τράπεζες,
δεν θα πρέπει να μετακινηθούν προς
τα πάνω τα ύψη των ετήσιων προσαυ-
ξήσεων και θα πρέπει να δίδονται σε
σχέση με την εκάστοτε κερδοφορία
που παρουσιάζει ο Οργανισμός, ώστε
να καλύπτεται το έξτρα κόστος. Αντί-
στροφα, αν καταγράφονται ζημιές ή
μη ικανοποιητικά κέρδη, να μην δί-
δονται αυξήσεις.

Η μεσολαβητική πρόταση
Στην τελευταία επικοινωνία του

προέδρου του Δ.Σ. της Ελληνικής Τρά-
πεζας κ. Πέτρου Χριστοδούλου προς
το προσωπικό σχετικά με την ανανέ-
ωση της συλλογικής σύμβασης του

προσωπικού την περασμένη Παρα-
σκευή, υπογράμμισε πως έχει την πλή-
ρη επίγνωση των προκλήσεων που
θα κληθεί να αντιμετωπίσει ως πρό-
εδρος του Δ.Σ. της Ελληνικής. Μια από
αυτές τις προκλήσεις, όρισε την επί-
λυση της μακροχρόνιας εκκρεμούσας
εργατικής διαφοράς σε σχέση με την
ανανέωση της Συλλογικής Σύμβασης
και είπε πως, η Ελληνική υιοθέτησε
θέσεις που τα προηγούμενα χρόνια

αποτελούσαν κόκκινες γραμμές τής
τράπεζας. 

Η έγκριση της μεσολαβητικής πρό-
τασης θα γίνει από το νέο Διοικητικό
Συμβούλιο της τράπεζας και το επόμενο
διάστημα η τράπεζα σε συνεργασία
με τη ΕΤΥΚ θα ξεκινήσει με τη διαδι-
κασία ένταξης όλων των μελών του
προσωπικού στις νέες μισθολογικές
κλίμακες. Μετά την ολοκλήρωση της
εν λόγω διαδικασίας, η τράπεζα θα
προχωρήσει μαζί με την ΕΤΥΚ στη δια-
μόρφωση των κριτηρίων προαγωγών
στη βάση των οποίων θα δοθούν οι
προαγωγές/αναβαθμίσεις στα μέλη
του προσωπικού, με στόχο την ανα-
γνώριση των προσπαθειών και της
δουλειάς που έχουν καταβάλει τα τε-
λευταία χρόνια. Όταν ολοκληρωθούν
οι δύο αυτές διαδικασίες, θα εφαρμο-
στούν με αναδρομική ισχύ την ημε-
ρομηνία που αναφέρεται στη μεσολα-
βητική πρόταση, αφού αυτή εγκριθεί
από το νέο Διοικητικό Συμβούλιο.

Θετικό βήμα 
για τα εργασιακά 
των τραπεζών
Τα βρήκαν τελικά Ελληνική και ΕΤΥΚ

<<<<<<<

Κατά την ΕΤΥΚ 
η συμφωνία δημιουργεί
θετικές προϋποθέσεις 
για την Ελληνική, 
την Eurobank, αλλά και
την τυχόν ολοκλήρωση
της εξαγοράς τής CNP.

Προειδοποιήσεις
του οίκου DBRS 
για νέα ΜΕΔ 
Ο καναδικός οίκος αξιολόγησης DBRS προειδοποιεί
πως αναμένεται «κάποια» επιδείνωση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων (ΜΕΔ) σε ευρωπαϊκές τράπεζες
το 2024, ιδιαίτερα σε τομείς όπως τα εμπορικά ακίνητα
και η ιδιωτική πίστη.

Οι κυπριακές τράπεζες αν και δηλώνουν προετοι-
μασμένες, δεν εκτιμούν πως το πρόβλημα γι’ αυτές
θα έχει βάθος, καθώς, όπως επισημαίνουν τραπεζικές
πηγές, αφού «κάηκαν από τον χυλό», εδώ και χρόνια
«φυσούν και το γιαούρτι». «Οι όροι για παροχή
δανείων έχουν αυστηροποιηθεί πολύ, και οι δικλείδες
πολλές», σημειώνουν χαρακτηριστικά. Ο οίκος εκτιμά
από πλευράς του ότι «ο πλήρης αντίκτυπος της αύ-
ξησης των επιτοκίων
δεν έχει μεταφερθεί
πλήρως στην ποιότη-
τα του ενεργητικού
των τραπεζών».

Όπως βρίσκουμε
στα δεδομένα που πα-
ρουσίασε η Κεντρική
Τράπεζα της Κύπρου
με αφορμή τη συμπλή-
ρωση της θητείας του
διοικητή Κωνσταντί-
νου Ηροδότου, μει-
ώθηκαν τα κόκκινα
δάνεια στο χαμηλότε-
ρο επίπεδο από το 2014, από 10,4 δισ. ευρώ (30,5%)
τον Δεκέμβριο του 2018, σε 1,9 δισ. ευρώ (7,9%) τον
Δεκέμβριο του 2023. Σύμφωνα με την Κεντρική, πα-
ράλληλη μείωση καταγράφηκε και στα δάνεια στο
Στάδιο 2 που είναι ο προθάλαμος των κόκκινων δα-
νείων, υποδεικνύοντας τη συνέχιση αυτής της πο-
ρείας.

Επίσης, η ΚΤΚ απαίτησε από τις τράπεζες για
πρώτη φορά να παρακρατούν άλλα ειδικά κεφάλαια
από τα κέρδη που μπορεί να απελευθερωθούν στην
οικονομία σε περιόδους κρίσης ή ύφεσης. Διαχρονικά
και μέχρι το 2022 το ποσοστό ήταν στο 0%, ενώ το
2024 έφτασε στο 1%, δηλαδή σε 223 εκατ. ευρώ. «Η
Κύπρος είναι πλέον μία από μόλις πέντε χώρες της
Ευρωζώνης που υποχρεώνει τις τράπεζες να παρα-
κρατούν αυτά τα κεφάλαια όταν δεν συντρέχουν κίν-
δυνοι, ώστε να μπορούν να απελευθερωθούν σε πε-
ριόδους κρίσεων και να χρηματοδοτούν πολλαπλάσια
δάνεια» σύμφωνα με την Κεντρική.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

<<<<<<<

Αναμένει επιδεί-
νωση του δείκτη
σε ορισμένες 
ευρωπαϊκές τρά-
πεζες, ιδιαίτερα σε
τομείς όπως εμπο-
ρικά ακίνητα και 
η ιδιωτική πίστη.

Από εδώ και πέρα ενδιαφέρον θα έχουν οι συζητήσεις μεταξύ Συνδέσμου Τραπε-
ζών και της ΕΤΥΚ για τη σύμβαση 2023-2025,
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Κοντά στις κυβερνητικές προβλέ-
ψεις και συνεπείς με τις εκκλή-
σεις του Γιάννη Στουρνάρα για 
συνεχή πρωτογενή πλεονάσμα-
τα πάνω από 2% του ΑΕΠ είναι 
οι προβλέψεις του ∆ΝΤ για τα 
δημοσιονομικά μεγέθη της ελ-
ληνικής οικονομίας τα επόμε-
να χρόνια. Αντιθέτως, είναι πιο 
απαισιόδοξο για την ανάπτυξη, 
την οποία βλέπει στο 2% φέτος, 
έναντι πρόβλεψης 2,9% της κυ-
βέρνησης.

Η τελευταία, πάντως, ετοι-
μάζει ήδη την αναθεώρησή της 
για το ΑΕΠ – πιθανότατα κοντά 
στο 2,5%. Αλλωστε, εκτός από 
το ∆ΝΤ, το οποίο αναθεώρησε 
ελαφρώς προς τα κάτω τη δική 
του πρόβλεψη του Ιανουαρίου 
(2,1% σύμφωνα με την έκθεση 
άρθρου ΙV) και την επανέφερε 
στα επίπεδα του περασμένου 
Οκτωβρίου, μακριά από την κυ-
βερνητική πρόβλεψη βρίσκο-
νται όλοι οι άλλοι φορείς και οι 
ελληνικές τράπεζες: η ανάπτυ-
ξη φέτος προβλέπεται σε 2,3% 
σύμφωνα με τις χειμερινές προ-
βλέψεις της Κομισιόν και 2,5% 
σύμφωνα με το Γραφείο Προϋ-
πολογισμού του Κράτους στη 
Βουλή και την Εθνική Τράπεζα.

Στις προβλέψεις του που δη-
μοσιεύθηκαν στο πλαίσιο της 
εαρινής συνόδου του, το ∆ΝΤ 
βλέπει υποχώρηση του ρυθμού 
στο 1,9% το 2025. Οπως έγινε 
γνωστό και από την έκθεση του 
Ιανουαρίου, το ∆ΝΤ διατηρεί 
μια ανησυχία για τον μεσοπρό-
θεσμο ρυθμό ανάπτυξης, λό-
γω σχετικά χαμηλών επιπέδων 
επενδύσεων και αποταμίευσης 
στη χώρα και κινδύνων από την 
κλιματική αλλαγή.

Αυτό, άλλωστε, αποτυπώνε-
ται και στις προβλέψεις του για 
την εξέλιξη των εσόδων και δα-
πανών του ελληνικού προϋπο-
λογισμού, που τις βλέπει σε κα-
θοδική πορεία μεσοπρόθεσμα. 
Ετσι, από 46,8% του ΑΕΠ φέτος, 

τα έσοδα αναμένεται να υποχω-
ρήσουν στο 43,7% το 2029. Οι 
δαπάνες από 47,7% του ΑΕΠ 
φέτος στο 45,1% το 2029.

Γενικά, στα δημοσιονομι-
κά, πάντως, το συνήθως αυ-
στηρό ∆ΝΤ δεν βλέπει εκτρο-
πή. Το πρωτογενές πλεόνασμα 
εκτιμάται στο 1,1% του ΑΕΠ το 
2023, όπως το αναφέρει και ο 
προϋπολογισμός του 2024, αν 
και είναι πιθανότατο να αναθε-
ωρηθεί και αυτό, και μάλιστα 
σημαντικά προς τα άνω, στην 
περιοχή του 1,6% του ΑΕΠ. Από 
το 2024 και μετά, το ∆ΝΤ βλέπει 
συνεχή πρωτογενή πλεονάσμα-

τα 2,1% του ΑΕΠ έως το 2029. 
Η κυβέρνηση στο προηγούμενο 
Πρόγραμμα Σταθερότητας προ-
έβλεπε πρωτογενή πλεονάσμα-
τα 2,1% του ΑΕΠ για το 2024, 
2,3% του ΑΕΠ για το 2025, και 
2,5% του ΑΕΠ για το 2026. Οι 
προβλέψεις αυτές θα αναθεωρη-
θούν έως τις 30 Απριλίου, οπότε 
θα υποβάλει ένα νέο, ενδιάμεσο, 
διετές Πρόγραμμα Σταθερότη-
τας 2024-2025 και τον Σεπτέμ-
βριο θα υποβάλει πλέον το 4ετές 
πρόγραμμά της, με βάση το νέο 
Σύμφωνο Σταθερότητας και έμ-
φαση στην αύξηση των καθα-
ρών πρωτογενών δαπανών, που 
αποτελεί το νέο κριτήριο.

Το συνολικό έλλειμμα μαζί 
με τους τόκους, σύμφωνα με 
τις προβλέψεις του ∆ΝΤ, προ-
βλέπεται στο 0,9% του ΑΕΠ φέ-
τος, χαμηλότερα από την κυ-
βερνητική πρόβλεψη για 1,1% 
του ΑΕΠ φέτος και εντός του 
ορίου του νέου Συμφώνου Στα-
θερότητας για 1,5% του ΑΕΠ. 

Στη συνέχεια, το 2025 θα πα-
ραμείνει στο 0,9% του ΑΕΠ και 
θα ανέβει ελαφρώς σε 1% του 
ΑΕΠ το 2026, 1,3% του ΑΕΠ 
το 2027 και 1,4% του ΑΕΠ τα 
2028 και 2029.

Το χρέος προβλέπεται στο 
158,8% του ΑΕΠ φέτος, ένα-
ντι πρόβλεψης κυβέρνησης για 
152,3% του ΑΕΠ. Το ∆ΝΤ υπο-
λογίζει το χρέος διαφορετικά, 
κυρίως προσθέτει τους αναβλη-
θέντες τόκους, λόγω ρύθμισης, 
που θα προστεθούν κανονικά 
στο χρέος το 2032. Στη συνέ-
χεια, το ∆ΝΤ προβλέπει ότι το 
χρέος θα υποχωρήσει στο 152% 
του ΑΕΠ το 2025, στο 148,1% το 
2026, στο 144,5% το 2027, στο 
141,5% το 2028 και στο 138,8% 
το 2029. Κάθε χρόνο, η προβλε-
πόμενη υποχώρηση είναι υψη-
λότερη από την απαιτούμενη 
από το νέο Σύμφωνο 1% του 
ΑΕΠ. Από το 2028, το ελληνι-
κό χρέος θα είναι κάτω από το 
ιταλικό ως ποσοστό του ΑΕΠ.

Κοντά σε ιστορικά υψηλά επίπε-
δα διαμορφώθηκε η απασχόλη-
ση στην Ελλάδα το τελευταίο 
τρίμηνο του 2023. Σύμφωνα με 
τα επίσημα στοιχεία του ΟΟ-
ΣΑ, η απασχόληση στη χώρα 
διαμορφώθηκε στο 62% το δι-
άστημα Οκτωβρίου - ∆εκεμ-
βρίου 2023, ένα ποσοστό που 
μεταφράζεται σε 4,086 εκατ. 
άτομα ηλικίας μεταξύ 15 και 
64 ετών. Βάσει των δεδομέ-
νων που καταγράφονται από 
το 2005, το ποσοστό της απα-
σχόλησης είναι μια «ανάσα» 
μακριά από το ρεκόρ του 62,3% 
που επετεύχθη επίσης πέρυσι 
και συγκεκριμένα το δεύτερο 

τρίμηνο του έτους. Βέβαια, πα-
ρά τη βελτίωση σε σύγκριση με 
τις επιδόσεις των προηγούμε-
νων τριμήνων, η απασχόλη-
ση στην Ελλάδα το δ΄ τρίμηνο 
ήταν πολύ χαμηλότερη από τις 
υπόλοιπες εξεταζόμενες χώρες. 
Ειδικότερα, η Ελλάδα βρίσκε-
ται τρίτη από το τέλος στην 
κατάταξη, ξεπερνώντας μόνο 
την Τουρκία και την Κόστα Ρί-
κα, που εμφάνισαν απασχολη-
σιμότητα κάτω του 60% στο 
τέλος του 2023.  

Στην Ελλάδα, το ποσοστό 
συμμετοχής του πληθυσμού 
στην αγορά εργασίας (μετα-
ξύ 15 και 64 ετών) διαμορφώ-

θηκε στο 69,3% το τελευταίο 
τρίμηνο του 2023 έναντι του 
ρεκόρ 70,2% που σημειώθηκε 
το δεύτερο τρίμηνο πέρυσι. Τα 
αντίστοιχα μεγέθη διαμορφώ-
θηκαν στο 73,8% στον ΟΟΣΑ, 
στο 75,2% στην Ε.Ε. και στο 
75,2% στην Ευρωζώνη.  

Βάσει πάντοτε των στοι-
χείων του ΟΟΣΑ, η ανεργία 
στη χώρα για τους άνω των 
15 ετών διαμορφώθηκε στο 
11% τον Φεβρουάριο του 2024 
(524.000 άτομα), ποσοστό ελα-
φρώς αυξημένο σε σύγκριση 
με τα στοιχεία των προηγού-
μενων μηνών. 

Το ποσοστό αυτό απέχει 

ακόμη πολύ από το χαμηλό 
του 7,4% που καταγράφηκε 
πριν από το ξέσπασμα της κρί-
σης, τον Μάιο του 2008. Επί-
σης απέχει σημαντικά από το 
4,9% του ΟΟΣΑ, το 6% της Ε.Ε. 
και το 6,5% της Ευρωζώνης.    

Στο μεταξύ, φαίνεται πως η 
ανεργία των νέων μεταξύ 15 
και 24 ετών στην Ελλάδα αυ-
ξήθηκε τον Φεβρουάριο, φθά-
νοντας το 25%. Βέβαια εξα-
κολουθεί να διαμορφώνεται 
χαμηλότερα από τον μέσο όρο 
του 2023 (26,9%). Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι ανήλθε στον ΟΟΣΑ 
στο 10,9%, στην Ε.Ε. στο 14,8% 
και στην Ευρωζώνη στο 14,6%.     

Το Ταμείο προβλέπει 
ότι το χρέος θα υπο-
χωρήσει στο 141,5% 
του ΑΕΠ το 2028 και 
στο 138,8% το 2029.

«Ραβασάκι» από το υπουργείο 
Ανάπτυξης θα λάβουν το επό-
μενο διάστημα 20 Ελληνες 
influencers, προκειμένου να 
προβούν άμεσα σε διορθωτικές 
ενέργειες, μέσα από τις οποί-
ες θα γίνεται σαφές ότι ασκούν 
εμπορική δραστηριότητα, ήτοι 
ότι προωθούν και διαφημίζουν 
προϊόντα και υπηρεσίες επώ-
νυμων εταιρειών. Κι αυτό διότι 
από τον έλεγχο στους Ελληνες 
influencers, ο οποίος πραγματο-
ποιήθηκε στο πλαίσιο πανευρω-
παϊκής έρευνας, διαπιστώθηκε 
μεταξύ άλλων ότι ενώ το 100% 
ασκεί εμπορική δραστηριότητα, 
μόνο το 25% –και όχι πάντα με 
απόλυτα ξεκάθαρο τρόπο– γνω-
στοποιεί στον καταναλωτή ότι 
το περιεχόμενο των αναρτήσεων 
έχει εμπορικό σκοπό (π.χ. περι-
λαμβάνει διαφημίσεις).   

Επιπλέον διαπιστώθηκε ότι 
σε ποσοστό 50% δεν παρέχουν 
σαφή ενημέρωση στον κατανα-
λωτή σχετικά με την εμπορική 
τους ταυτότητα, ενώ από αυτούς 
που διατηρούν δικές τους ιστο-
σελίδες πώλησης μόνο το 50% 
δηλώνει ότι είναι εγγεγραμμένο 
στο Γενικό Εμπορικό Μητρώο 
(ΓΕΜΗ).    

Ολα τα στοιχεία των ελέγχων 
που πραγματοποιήθηκαν θα δι-
αβιβαστούν και στις αρμόδιες 
υπηρεσίες της Ανεξάρτητης Αρ-
χής ∆ημοσίων Εσόδων (ΑΑ∆Ε) 
για εντοπισμό πιθανών φορο-
λογικών παραβάσεων. Υπενθυ-
μίζεται άλλωστε ότι πέρυσι τον 
Ιούνιο η ΑΑ∆Ε είχε επιβάλει πρό-
στιμο ύψους 270.000 ευρώ σε 
γνωστό μοντέλο και influencer 
που κατείχε σημαντικό ποσο-
στό σε επιχείρηση ηλεκτρονι-
κού εμπορίου, τα προϊόντα της 
οποίας –ρούχα και κοσμήματα– 
διαφήμιζε στα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης. Για τις περιπτώσεις 
εκείνες των influencers που 
έχουν δικές τους ιστοσελίδες 
πώλησης και συνάπτουν συμ-
βάσεις από απόσταση με τους 
καταναλωτές, και για τις οποίες 
έχουν διαπιστωθεί παραβάσεις, 
θα επιβληθούν οι διοικητικές κυ-
ρώσεις που προβλέπονται από 
την καταναλωτική νομοθεσία.  

Οι παραπάνω πρακτικές δεν 
είναι ελληνικό φαινόμενο, αλλά 
πανευρωπαϊκό, καθώς από την 
έρευνα σε 576 influencers προ-
έκυψαν μεταξύ άλλων τα εξής: 
• Από το 97% των ελεγχόμενων 
influencers των οποίων το περι-
εχόμενο των αναρτήσεων είναι 
εμπορικό, μόνο το 20% γνωστο-
ποιεί με ξεκάθαρες φράσεις στον 
καταναλωτή ότι πρόκειται για 
ανακοινώσεις διαφημιστικού ή 
εμπορικού χαρακτήρα.  
• To 78% των influencers ασκεί 
εμπορική δραστηριότητα, ωστό-
σο μόνο το 36% αυτών είναι 
εγγεγραμμένο σε εμπορικό μη-
τρώο στη χώρα του, στον βαθ-
μό που αυτό προβλέπεται από 
την εθνική νομοθεσία του κρά-
τους-μέλους.    

• Σε ποσοστό 30% οι influencers 
δεν παρέχουν πλήρη στοιχεία 
σχετικά με την εταιρεία τους, 
όπως εμπορική επωνυμία, γεω-
γραφική διεύθυνση, διεύθυνση 
ηλεκτρονικού ταχυδρομείου ή 
και αριθμό εγγραφής.    
• Σε ποσοστό 38% δεν χρησι-
μοποιούν στις αναρτήσεις τους 
τα ειδικά εργαλεία γνωστο-
ποίησης που διατίθενται από 
τις πλατφόρμες, όπως την έν-
δειξη «paid partnership (συ-

νεργασία επί πληρωμή)» στο 
Instagram. Αντιθέτως επιλέ-
γουν διαφορετική διατύπωση, 
όπως «collaboration (συνεργα-
σία)» (16%), «partnership» (15%), 
ή λοιπές, γενικές ευχαριστίες 
προς τις εταιρείες (brands) με 
τις οποίες συνεργάζονται (11%).    
• Το 40% των influencers προ-
βάλλει και προωθεί δικά του προ-
ϊόντα και υπηρεσίες. Ωστόσο, το 
60% αυτών δεν παρέχει ξεκάθα-
ρη και με σαφήνεια ενημέρωση 
ότι πρόκειται για εμπορική δρα-
στηριότητα και προβολή των δι-
κών του προϊόντων.    

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
εταιρείας ανάλυσης Influencer 
Marketing Hub, η παγκόσμια 
αξία του influencer marketing 
εκτιμάται σε 21,1 δισ. δολάρια 
το 2023 και μέχρι το τέλος του 
2024 αναμένεται να φτάσει στα 
24 δισ. δολάρια. Το 2016 η εν λό-
γω αγορά υπολογιζόταν σε 1,7 
δισ. δολάρια.   

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ   

Ειδοποιητήρια
σε 20 Ελληνες
influencers από 
το υπ. Ανάπτυξης

Πρωτογενή πλεονάσματα
στο 2,1% του ΑΕΠ έως το 2029 

Στο 62% το ποσοστό απασχόλησης   

Ρυθμό ανάπτυξης 2% και 1,9% το 2025 εκτιμά το ΔΝΤ στις εαρινές προβλέψεις

Καλούνται να 
ενημερώνουν 
τους καταναλωτές 
ότι ασκούν εμπορική 
δραστηριότητα, διαφη-
μίζοντας προϊόντα.  

Μόλις το 25% των Ελλήνων 
influencers γνωστοποιεί στον κα-
ταναλωτή ότι το περιεχόμενο των 
αναρτήσεων έχει εμπορικό σκοπό.   
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Δώδεκα τράπεζες έχουν εκδηλώ-
σει ενδιαφέρον για συμμετοχή 
στο ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ, το πρόγραμμα της 
Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπε-
ζας (HDB), που θα μοχλεύσει πε-
ρί τα 2,4 δισ. ευρώ σε νέα δάνεια 
προς μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
και το οποίο ξεκινά μετά το Πά-
σχα, όπως ανακοίνωσε η Ισμή-
νη Παπακυρίλλου, διευθύνουσα 
σύμβουλος της HDB.

Πρόκειται για ένα από τα ανα-
πτυξιακά εργαλεία που βρίσκο-
νται σε εξέλιξη αυτή την περίοδο, 
για την πορεία των οποίων ενη-

μέρωσε σε συνέντευξη Τύπου ο 
αναπληρωτής υπουργός Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών Νί-
κος Παπαθανάσης. Το ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ 
απευθύνεται σε νεοσύστατες μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις 1-5 ετών. 
Η HDB, όπως ανέφερε ο πρόεδρός 
της Γ. Ζαββός, έχει χορηγήσει πά-
νω από 45.000 νέα δάνεια την πε-
ρίοδο 2019-2024, εκταμιεύοντας 
9,3 δισ. ευρώ και πρόθεσή της 
είναι να τα υπερδιπλασιάσει. Το 
επιτόκιο χορηγήσεων ήταν 3,63% 
τον Ιανουάριο, έναντι 6,05% της 
αγοράς, πρόσθεσε.

Στο πλαίσιο της HDB, επίσης, 
το Ταμείο Μικρών ∆ανείων Αγρο-

τικής Επιχειρηματικότητας παρέ-
χει μικροδάνεια έως 25.000 ευρώ 
και διάρκεια έως 7 έτη, συνολικού 
ύψους 107 εκατ. ευρώ. Τα άλλα 
αναπτυξιακά εργαλεία που πα-
ρουσιάσθηκαν περιλαμβάνουν:
• Την Ελληνική Αναπτυξιακή 
Τράπεζα Επενδύσεων, που δια-

χειρίζεται 2,1 δισ., με οκτώ ανοι-
κτές προσκλήσεις για στρατη-
γικούς τομείς της οικονομίας. 
Στοχεύει στην ανάπτυξη του ελ-
ληνικού οικοσυστήματος κεφα-
λαίων επιχειρηματικών συμμε-
τοχών (venture capital, private 
equity). Οπως υπογράμμισε ο 
πρόεδρός της Χάρης Λαμπρό-
πουλος, η μόχλευση γίνεται με 
ισχυρούς πολλαπλασιαστές 3,5-
5 φορές, που συμβάλλουν ση-
μαντικά στην αναπτυξιακή προ-
σπάθεια.
• To Πρόγραμμα ∆ίκαιης Αναπτυ-
ξιακής Μετάβασης, για τη ∆υτική 
Μακεδονία και τη Μεγαλόπολη, 

με πόρους 1,6 δισ. Οι εντάξεις 
έχουν φτάσει στο 14% του προ-
γράμματος και οι προσκλήσεις 
στο 44%. Το β΄ τρίμηνο φέτος 
προγραμματίζονται τρεις προ-
σκλήσεις 141,4 εκατ. 
• Τις Συμπράξεις ∆ημόσιου και 
Ιδιωτικού Τομέα (Σ∆ΙΤ). Περιλαμ-
βάνουν φοιτητικές εστίες, σχο-
λικές υποδομές, οδοφωτισμούς, 
στέγαση δημοσίων υπηρεσιών. 
Το κυβερνητικό πάρκο «Ανδρέας 
Λεντάκης» (ΠΥΡΚΑΛ) βρίσκεται 
στην α΄ φάση, της πρόσκλησης 
εκδήλωσης ενδιαφέροντος. Το 
έργο είχε ανακοινωθεί πριν από 
τρία χρόνια.

Ο κ. Παπαθανάσης ανακοί-
νωσε στη συνέντευξη Τύπου 
ότι μετά την κατάθεση του τέ-
ταρτου αιτήματος για δάνεια 
από το Ταμείο Ανάκαμψης 2,3 
δισ., θα υποβληθεί τον Μάιο και 
το τέταρτο αίτημα για επιδοτή-
σεις 1 δισ. To αίτημα για την 
πέμπτη δόση, 3,6 δισ., θα υπο-
βληθεί τέλη Σεπτεμβρίου με αρ-
χές Οκτωβρίου, είπε. Το 2024 θα 
πραγματοποιηθεί το μεγαλύτερο 
Πρόγραμμα ∆ημοσίων Επενδύ-
σεων των τελευταίων 14 ετών, 
ύψους 12,2 δισ., ανέφερε. Πάνω 
από 65% του ρυθμού ανάπτυξης 
θα προέλθει από εκεί.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Το Ταμείο Αγροτικής 
Επιχειρηματικότητας 
παρέχει μικροδάνεια 
έως 25.000 ευρώ και 
διάρκεια έως 7 έτη.

Νέα δάνεια 2,4 δισ. ευρώ σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις
Ξεκινάει μετά το Πάσχα το ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ, δώδεκα τράπεζες έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον για το πρόγραμμα της HDB
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ  

Αργά αλλά σταθερά οι αριθμοί 
των πλοίων και ο όγκος του έρ-
γου της ναυπηγοεπισκευής στην 
Ελλάδα μεγεθύνονται δημιουρ-
γώντας προσδοκίες ότι η χώρα 
μπορεί να ξαναγίνει κόμβος επι-
σκευής πλοίων της Ανατολικής 
Μεσογείου. Η ανάπτυξη αυτής 
της δραστηριότητας στον Οργα-
νισμό Λιμένος Πειραιώς αλλά και 
στο Νεώριο Σύρου και στα υπό 
εξυγίανση Ναυπηγεία Ελευσίνας 
και Σκαραμαγκά είναι εμφανής.   

Στον Πειραιά ελλιμενίστηκαν 
για επισκευές πέρυσι 270 πλοία 
όλων των μεγεθών, ενώ στη Σύρο 
και την Ελευσίνα περισσότερα 
από 170 ποντοπόρα πλοία. Σύ-
ντομα αναμένεται να αποκτήσει 
αξιόλογα μεγέθη και το Ναυπη-
γείο Σκαραμαγκά –στο οποίο κα-
τέπλευσαν αυτό το διάστημα για 
εργασίες δύο μεγάλα δεξαμενό-
πλοια ελληνικών συμφερόντων–, 
ενώ δεν είναι διόλου αμελητέος 
ο όγκος της δραστηριότητας σε 
άλλα ναυπηγεία, όπως σε μονά-
δες στη Σαλαμίνα κ.α. Υπολογί-
ζεται πως περισσότερα από 500 
μεγάλα πλοία πραγματοποίησαν 
ναυπηγοεπισκευές στην Ελλάδα 
πέρυσι. Πριν από 10 χρόνια αυ-
τοί οι αριθμοί ήταν αδιανόητοι.  

Επενδύσεις από Cosco 
Αυτός είναι άλλωστε και ο λό-

γος που η εταιρεία που ελέγχει 
τον ΟΛΠ, Cosco Shipping, προ-
χωρεί σε επενδύσεις συνολικού 
ύψους 55 εκατ. ευρώ στη ναυ-
πηγοεπισκευή με τελευταία την 
προμήθεια δύο ναυπηγικών γε-

ρανών, συνολικής αξίας περίπου 
8 εκατ. ευρώ, που θα εκφορτω-
θούν το αμέσως επόμενο διά-
στημα στις θέσεις 1 και 2 στη 
Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη 
Περάματος, για την οποία προο-
ρίζονται. Πρόκειται για σύγχρο-
νους και τεχνολογικά εξελιγμέ-
νους γερανούς που διαθέτουν 
ανυψωτικές ικανότητες 40 τόνων 
και μπορούν να εξυπηρετούν ερ-
γασίες επισκευής για πλοία μέχρι 
55 μέτρα ύψος. «Αυτό ουσιαστικά 
σηματοδοτεί μια νέα εποχή, τερ-
ματίζοντας την ιστορία πολλών 

δεκαετιών στη ζώνη Περάματος, 
η οποία δεν διέθετε γερανούς 
στην αποβάθρα, αλλά βασιζόταν 
για τη λειτουργία του ναυπηγεί-
ου αποκλειστικά σε κινητούς γε-
ρανούς», αναφέρει χαρακτηρι-
στικά η διοίκηση του ΟΛΠ. 

Η κινεζική μητρική εταιρεία 
έχει δεσμευθεί να υλοποιήσει 
στη ναυπηγοεπισκευή επενδύ-
σεις 55 εκατ., εκ των οποίων 38 
εκατ. έχουν ήδη υλοποιηθεί, ενώ 
έχουν συμβασιοποιηθεί συνο-
λικά επενδύσεις 50 εκατ., είτε 
ολοκληρωμένες είτε υπό εξέλιξη.    

Οι επενδύσεις αυτές ήδη 
αποδίδουν: το 2023 τα κέρδη 
EBITDA από τη ναυπηγοεπι-
σκευή στον ΟΛΠ αυξήθηκαν 
στα 5,9 εκατ. από 3,3 εκατ. 
το 2019. Στον τομέα των δεξα-
μενών, 154 πλοία εξυπηρετή-
θηκαν το 2023 έναντι 133 το 
2022, σημειώνοντας αύξηση 
15,8%. Συμπληρωματικά, οι συ-
νολικές ημέρες πληρότητας αυ-
ξήθηκαν κατά 10% (από 1.304 
σε 1.439 ημέρες).     

Στον τομέα της ναυπηγοε-
πισκευαστικής ζώνης σημειώ-
θηκε μείωση 3,6% στον αριθμό 
πλοίων που εξυπηρετήθηκαν, με 
270 πλοία το 2023 έναντι 280 το 
προηγούμενο έτος, καθώς τα 
έργα αναβάθμισης των υποδο-
μών κατά τη διάρκεια της χρο-
νιάς μείωσαν τη διαθεσιμότητα 
των επισκευαστικών θέσεων σε 
όλη τη ζώνη. Πρόκειται για θέ-
σεις ελλιμενισμού και χερσαίων 
χώρων για την επισκευή πλοίων 
στη Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώ-
νη Περάματος (ΝΕΖ), στον προ-
βλήτα ∆ραπετσώνας και στον 
προβλήτα «της ∆ΕΗ». Η διαθε-
σιμότητα θέσεων είναι άλλωστε 
ζήτημα που αποτελεί συχνά ση-
μείο τριβής και με τους μισθωτές 
εκτάσεων στη Ναυπηγοεπισκευ-
αστική Ζώνη Περάματος, αφού 
περιορίζει τον όγκο των πλοί-
ων που μπορούν να εξυπηρετη-
θούν, όπως ισχυρίζονται. Σημει-
ώνεται πως στη ΝΕΖ ιδιωτικές 
εταιρείες μισθώνουν τμήματα 
χερσαίων εκτάσεων του ΟΛΠ 
και δραστηριοποιούνται ανε-
ξάρτητα, καταβάλλοντας ενοί-
κιο στον ΟΛΠ.   

Ανακάμπτει δυναμικά ο κλάδος
ναυπηγοεπισκευής στην Ελλάδα   
Περισσότερα από 500 πλοία κατέπλευσαν πέρυσι στην χώρα για εργασίες   

Μέχρι και τις 15 Μαΐου θα μπο-
ρούν να υποβάλουν τις αιτήσεις 
τους οι δικαιούχοι του προγράμ-
ματος «Φωτοβολταϊκά στο χω-
ράφι», στην ηλεκτρονική πλατ-
φόρμα που άνοιξε. Μέσω του 
προγράμματος του ΥΠΕΝ, συνο-
λικού προϋπολογισμού 30 εκατ. 
ευρώ, ενισχύεται η εγκατάσταση 
φωτοβολταϊκών σταθμών ισχύος 
έως 50 kW από επαγγελματίες, 
από αγρότες ειδικού καθεστώτος 
και από αγροτικές επιχειρήσεις. 
Για τον σκοπό αυτό θα πρέπει να 
έχουν ενεργή αγροτική παροχή 
και να είναι εγγεγραμμένοι στο 
Μητρώο Αγροτών και Αγροτικών 
Εκμεταλλεύσεων κατά το τρέχον 
έτος, ώστε να γίνουν ενεργει-
ακά αυτόνομοι. Οι ωφελούμε-
νοι θα λάβουν ενίσχυση 30% 
και έως 350 ευρώ ανά kW, με 
το ποσό της επιδότησης να μη 
σωρεύεται στις ενισχύσεις ήσ-
σονος σημασίας που λαμβάνουν 
οι αγρότες. Βασική προϋπόθεση 
για την υποβολή αίτησης στο 
πρόγραμμα είναι ο ωφελούμενος 
να μην έχει ξεκινήσει καμία ερ-
γασία ή παραγγελία για τον φω-
τοβολταϊκό σταθμό. Η κατάταξη 
των αιτήσεων θα γίνει με βάση 
δύο ομάδες προτεραιότητας και 
έως την κάλυψη του συνολικού 
ποσού. Η πρώτη ομάδα προτε-
ραιότητας αφορά αιτήσεις για 
φωτοβολταϊκά έως και 10,8 kW 
και η δεύτερη για φωτοβολταϊ-
κά πάνω από 10,8 kW και έως 50 
kW. Οι αιτήσεις σε κάθε ομάδα 
θα κατατάσσονται με βάση τη 
χρονική σειρά υποβολής τους, 
ενώ στο πρόγραμμα θα υπάρ-
χουν και επιλαχόντες. Για αιτή-
σεις ισχύος έως 30 kW εφαρμόζε-

ται ο ενεργειακός συμψηφισμός 
(net metering), ενώ για αιτήσεις 
από 31 kW έως 50 kW συμψη-
φίζεται η κατανάλωση, η οποία 
συμπίπτει την ίδια χρονική στιγ-
μή με την παραγωγή του φωτο-
βολταϊκού σταθμού, και εφόσον 
υπάρχει περίσσεια παραγωγή 
αυτή αποζημιώνεται με μια στα-
θερή τιμή από τον ∆ιαχειριστή 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργει-
ας και Εγγυήσεων Προέλευσης 
(∆ΑΠΕΕΠ - ως απλός αυτοπαρα-
γωγός). Στο μεταξύ, ολοκληρώ-
θηκε η υποβολή αιτήσεων στο 
πρόγραμμα «Φωτοβολταϊκά στη 
στέγη» από επαγγελματίες αγρό-
τες και για ισχύ έως 10,8 kW, 
ενώ όπως δήλωσε ο υπουργός 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας 
Θόδωρος Σκυλακάκης, από τον 

Μάιο έως τον Σεπτέμβριο θα τε-
θεί σε ισχύ η πρόσθετη έκπτωση 
10% στο αγροτικό ρεύμα, έπειτα 
από απόφαση της ∆ΕΗ. Με την 
ένταξη στο πρόγραμμα «Φωτο-
βολταϊκά στο χωράφι», σύμφω-
να με την υφυπουργό Ενέργειας 
Αλεξάνδρα Σδούκου, ένας μέσος 
αγρότης  (με ετήσια κατανάλωση 
30.000 kWh) θα πετύχει μείωση 
του λογαριασμού ρεύματος σε 
ετήσια βάση έως και 3.600 ευρώ. 
Το ΥΠΕΝ ανακοίνωσε και την 
παράταση του προγράμματος 
«Αλλάζω συσκευή για τις επιχει-
ρήσεις», συνολικού ύψους 105,6 
εκατ. ευρώ, έως τις 15 Μαΐου.

Ενισχύσεις 30 εκατ.
για φωτοβολταϊκά
στο χωράφι

Παράταση του 
προγράμματος 
«Αλλάζω συσκευή 
για τις επιχειρήσεις».

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ
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Ανέκαμψαν οι εξαγωγές του 
συνόλου των φαρμακευτικών 
σκευασμάτων κατά την περυ-
σινή χρονιά, με το φάρμακο 
να καταλαμβάνει την πρώτη 
θέση στη λίστα με τα κορυ-
φαία εξαγόμενα βιομηχανικά 
προϊόντα για το 2023, γεγο-
νός που οφείλεται και στην 
ενίσχυση της παραγωγικής 
δυναμικής της εγχώριας φαρ-
μακοβιομηχανίας. 

Την ίδια στιγμή, το έλλειμμα 
στο εμπορικό ισοζύγιο σε ό,τι 
αφορά τα φαρμακευτικά σκευ-
άσματα φαίνεται πως βαίνει 
μειούμενο σε σύγκριση με τη 
χρονιά που προηγήθηκε. Ετσι, 
σύμφωνα με μηνιαίο δελτίο 
εξελίξεων στη βιομηχανία για 
τον Απρίλιο που δημοσίευσε 
το ΙΟΒΕ, οι εξαγωγές φαρμα-
κευτικών σκευασμάτων ανήλ-
θαν στα 2,8 δισ. ευρώ (σε αυτά 
περιλαμβάνονται και οι νόμι-
μες παράλληλες εξαγωγές), πα-
ρουσιάζοντας αύξηση 9,1% σε 
σύγκριση με το 2022, χρονιά 
όπου οι εξαγωγές φαρμακευτι-
κών σκευασμάτων υποχώρη-
σαν κατά περίπου 11%-12% 
σε σχέση με το 2021, έτος-ρε-
κόρ για τις εξαγωγές φαρμα-
κευτικών σκευασμάτων (2,9 
δισ. ευρώ). 

Η μείωση των εξαγωγών για 
το 2022 αποδίδεται εν μέρει 
και στην απαγόρευση των πα-
ράλληλων εξαγωγών από τον 
ΕΟΦ λόγω των ελλείψεων σε 
φάρμακα –ακόμη και πρώτης 
ανάγκης– αλλά και στη συν-
δρομή της ελληνικής φαρμα-
κοβιομηχανίας στην κάλυψη 
των εγχώριων αναγκών και 
στην αντιμετώπιση των ελ-
λείψεων σε φάρμακα. Πάντως, 

ένα μεγάλο μέρος των εξαγω-
γών, ήτοι περίπου το 1/3, αφο-
ρά και τις εξαγωγές της γερ-
μανικής εταιρείας Boehringer 
Ingelheim. Η γερμανική εται-
ρεία διατηρεί παραγωγικές 
εγκαταστάσεις στο Κορωπί, 
τις οποίες το επόμενο διάστη-
μα αναμένεται να επεκτείνει. 

Εκτός από την ενίσχυση 
των εξαγωγών, μειούμενο βαί-
νει και το έλλειμμα στο εμπορι-

κό ισοζύγιο, σύμφωνα με στοι-
χεία του ΙΟΒΕ που έχει στη 
διάθεσή της η «Κ». Το 2023, 
οι εισαγωγές φαρμακευτικών 
σκευασμάτων ανήλθαν περί-
που στα 4,3 δισ. ευρώ παρου-
σιάζοντας μία σταθεροποίη-
ση ή ελαφριά υποχώρηση σε 
σύγκριση με το 2022, ενώ το 
εμπορικό ισοζύγιο έκλεισε με 
έλλειμμα κοντά στο 1,5 δισ. ευ-
ρώ από περίπου 1,8 δισ. ευρώ 
το 2022. Σύμφωνα με το δελτίο 
εξελίξεων στη βιομηχανία του 
ΙΟΒΕ, δεύτερο στη λίστα των 
κορυφαίων εξαγόμενων βιο-
μηχανικών προϊόντων μετά το 
φάρμακο είναι το αλουμίνιο με 
τις εξαγωγές να διαμορφώνο-
νται στα 2,4 δισ. ευρώ (-12,9%) 
και ακολουθούν τα διατηρού-
μενα φρούτα και λαχανικά, τα 
έλαια και λίπη, το φυσικό αέριο 
καθώς και τα γαλακτοκομικά 
προϊόντα. 

Ο κλάδος του φαρμάκου 
έχει διπλασιάσει την παρα-
γωγή του τα τελευταία επτά 
χρόνια, κάτι που οφείλεται και 
στις επενδύσεις ύψους 1,2 δισ. 
ευρώ που υλοποιεί η ελληνική 
φαρμακοβιομηχανία από το 
2020-2026. Σύμφωνα με την 
ετήσια έρευνα που εκπόνη-
σε το ΙΟΒΕ σε συνεργασία με 
τον ΣΦΕΕ (Σύνδεσμος Φαρμα-
κευτικών Επιχειρήσεων Ελλά-
δος) με τίτλο «Η φαρμακευτική 
αγορά στην Ελλάδα: Γεγονότα 
και στοιχεία 2022», ένας από 
τους κλάδους της μεταποίη-
σης που παρουσιάζει τη μεγα-
λύτερη παραγωγική δυναμική 
τα τελευταία χρόνια, είναι ο 
κλάδος του φαρμάκου, με την 
παραγωγή να διπλασιάζεται τα 
τελευταία επτά χρόνια, προ-
σεγγίζοντας σε αξία τα 2 δισ. 
ευρώ το 2022 από 896 εκατ. 
ευρώ το 2016.

Αυξήθηκαν κατά 9,1% οι εξαγωγές φαρμάκων

Το 2023 έφτασαν 
στα 2,8 δισ. ευρώ — 
Μετά το αλουμίνιο, 
το φάρμακο είναι 
το δεύτερο κορυφαίο 
εξαγόμενο προϊόν 
της χώρας.

Tης ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Η εγχώρια φαρμακοβιομηχανία είναι από τους κλάδους της μεταποίησης που παρουσιάζει μεγάλη δυναμική. Η πα-
ραγωγή του διπλασιάστηκε τα τελευταία επτά χρόνια, προσεγγίζοντας τα 2 δισ. ευρώ το 2022 από 896 εκατ. το 2016.

Το αποτύπωμά της σε νέες αγορές, 
που εμφανίζουν διψήφιους ρυθ-
μούς ανάπτυξης, επιδιώκει να 
ενισχύσει η Aegean μέσω της 
παραλαβής, τη διετία 2026-2027, 
σε πρώτη φάση, τεσσάρων αε-
ροσκαφών Airbus A321neo, των 
οποίων η έκδοση είναι ειδικά δι-
αμορφωμένη και αναβαθμισμένη. 
Πρόκειται για τα Α321neo LR που 
θα χρησιμοποιεί ο αερομεταφο-
ρέας για τη διενέργεια πτήσε-
ων μεγαλύτερης εμβέλειας, σε 
σύγκριση με τα A321neo, ώστε 
να είναι δυνατή η εξυπηρέτηση 
μακρινών προορισμών εκτός Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης.    

Τα νέα αεροσκάφη διαθέτουν 
μεγαλύτερη χωρητικότητα καυ-
σίμου, παρέχοντας αυτονομία 
για πτήσεις διάρκειας έως και 7,5 
ωρών. Ως αποτέλεσμα, θα επιτρέ-
πουν στην Aegean να εξυπηρε-
τεί περιοχές που βρίσκονται στα 
νότια και τα νοτιοανατολικά της 
Ελλάδας, δηλαδή στον Περσικό 
Κόλπο, στην Κεντρική Αφρική 
και την Ασία που καταγράφουν 
υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης. 
Στη Μέση Ανατολή η επιβατική 
κίνηση άγγιξε το 2023 τα επίπεδα 
του 2019, έχοντας αυξηθεί κατά 
33,3% συγκριτικά με το 2022. Φέ-
τος, σε απόλυτους αριθμούς η κί-
νηση των επιβατών εκτιμάται σε 
420 εκατ. άτομα και αναμένεται 
να είναι αυξημένη κατά 5,4% ένα-
ντι του 2019. Στην Αφρική, τη φε-
τινή χρονιά η επιβατική κίνηση 
τοποθετείται σε 98 εκατ. άτομα, 
με τον αριθμό των διαθέσιμων 

θέσεων να ενισχύεται τον Μάρ-
τιο του 2024, συγκριτικά με τον 
ίδιο μήνα του 2019, κατά 12,6%, 
σε 16,1 εκατ. Στην Ασία, πέρυσι 
η επιβατική κίνηση ανήλθε στο 
94% των επιπέδων του 2019 και 
αναμένεται φέτος να ξεπεράσει 
τα επίπεδα εκείνης της χρονιάς.     

Η επικείμενη δραστηριότη-
τα στις δυναμικές περιοχές του 
Κόλπου, της Κεντρικής Αφρικής 
και της Ασίας ενισχύει το διε-
θνές αποτύπωμα της Aegean, η 
οποία θα ανταγωνίζεται μεγά-
λες αεροπορικές εταιρείες –ορι-
σμένες υπό κρατικό έλεγχο– που 
εκτελούν πτήσεις σε αυτές τις πε-

ριοχές. Ενα από τα βασικά χαρα-
κτηριστικά των αναβαθμισμένων 
A321neo, που περιλαμβάνουν λι-
γότερες από 180 θέσεις, συγκριτι-
κά με τις 220 θέσεις της τυπικής 
έκδοσης, σχετίζεται με την παρο-
χή υψηλότερου επιπέδου άνεσης 
των ταξιδιωτών τόσο της οικονο-
μικής όσο και της διακεκριμένης 
θέσης (business class). Κάθε κά-
θισμα της βελτιωμένης έκδοσης 
των A321neo θα διαθέτει δορυ-

φορική σύνδεση στο Ιντερνετ, 
οθόνες ψυχαγωγίας (IFE), ενώ οι 
προσφερόμενες υπηρεσίες στην 
business class είναι αναβαθμι-
σμένες, περιλαμβάνοντας μετα-
ξύ άλλων καθίσματα οριζόντιας 
ανάκλισης (lie flat seats).   

Μέσω των τεσσάρων νέων 
αεροσκαφών η στρατηγική της 
Aegean αποσκοπεί στην παροχή 
αναβαθμισμένων υπηρεσιών σε 
υφιστάμενα αλλά και νέα δρομο-
λόγια εκτός Ε.Ε. με διάρκεια πτή-
σης από 4 έως και 7,5 ώρες. Αυτού 
του είδους οι προορισμοί περι-
λαμβάνουν ορισμένους που ήδη 
ανήκουν στο δίκτυο της Aegean 
(π.χ. Ριάντ, Τζέντα, Ντουμπάι) ή 
αποτελούν πιθανές, νέες προ-
σθήκες στην περιοχή (π.χ. Μπα-
χρέιν, Ντόχα, Ομάν). Οπως και 
νέους δυνητικούς προορισμούς 
στην Κεντρική Αφρική (π.χ. Λά-
γος, Ναϊρόμπι, Αντίς Αμπέμπα) 
ή και στην Ασία, με δυνατότη-

τα κάλυψης προορισμών όπως 
το ∆ελχί και η Βομβάη στην Ιν-
δία ή το Αλμάτι στο Καζακστάν. 
Οπως αναφέρει η Aegean, αυτοί 
οι προορισμοί εκτός Ε.Ε. εξυπη-
ρετούνται από αερομεταφορείς 
με αφετηρία ευρωπαϊκές μητρο-
πόλεις που χρησιμοποιούν συ-
νήθως αεροσκάφη με καμπίνες 
που διασφαλίζουν μεγαλύτερη 
άνεση και μικρότερη πυκνότητα 
θέσεων σε σχέση με την «τυπι-
κή» διαμόρφωση καμπίνας (για 
τους ίδιους αερομεταφορείς) για 
εντός Ευρώπης πτήσεις μικρότε-
ρης διάρκειας.     

«Πιστεύουμε στην ευκαιρία 
ανάπτυξης για την Aegean αλλά 
και τη χώρα μας σε αγορές πέρα 
από την Ε.Ε., στην περιοχή του 
Κόλπου, στην Κεντρική Αφρική 
αλλά και σε περιοχές της Ασίας 
που λόγω της γεωγραφικής μας 
θέσης, στο νοτιοανατολικό άκρο 
της Ευρώπης, μπορούν να εξυ-

πηρετηθούν με μια μεγαλύτερης 
εμβέλειας έκδοση των A321neo 
αεροσκαφών. Αναγνωρίζουμε 
επίσης ότι η μεγαλύτερη διάρ-
κεια πτήσης απαιτεί αναβαθμι-
σμένο επίπεδο άνεσης και συ-
νολικής εμπειρίας των επιβατών 
μας. Προχωρούμε σε μια σημα-
ντική επένδυση σε αρχικά τέσ-
σερα αεροσκάφη μεγαλύτερης 
εμβέλειας αλλά και ενός εντελώς 
νέου επιπέδου άνεσης και εμπει-
ρίας, δίνοντας στους ανθρώπους 
μας το κατάλληλο εργαλείο για να 
αναδείξουν τις αξίες της Aegean 
και σε αυτές τις αγορές. Η κίνη-
σή μας αυτή αποτελεί ένα ακόμη 
σημαντικό βήμα για τη διεύρυν-
ση των δυνατοτήτων μας τόσο 
ποιοτικά όσο και σε γεωγραφική 
κάλυψη, και ανυπομονούμε να 
καλωσορίσουμε τους επιβάτες 
μας, και από αυτές τις αγορές, 
στις πτήσεις μας μέσα στα επό-
μενα χρόνια», δήλωσε ο διευθύ-

νων σύμβουλος της Aegean, ∆η-
μήτρης Γερογιάννης.   

Σχετικά με τον στόλο της 
Aegean, στα τέλη του 2023, η 
αεροπορική άσκησε το δικαίωμα 
(option) που προέβλεπε η συμφω-
νία με την Airbus για την αγο-
ρά τριών επιπλέον αεροσκαφών 
A321neo, καθώς και τη μετατρο-
πή πέντε αρχικών παραγγελιών 
αεροσκαφών A320neo στα μεγα-
λύτερα A321neo. Σε συνέχεια αυ-
τών των κινήσεων, ο συνολικός 
αριθμός των αεροσκαφών neo 
της οικογένειας A320/321 που 
έχουν ήδη παραληφθεί ή έχουν 
παραγγελθεί, έφθασε τα 50. Από 
αυτά, 29 είναι πλέον A321neo, 
από τα οποία 4, αρχικά, θα αφο-
ρούν την ειδική έκδοση μεγαλύ-
τερων αποστάσεων. Συνολικά 28 
αεροσκάφη neo έχουν ήδη παρα-
δοθεί μέχρι σήμερα, ενώ άλλα 22 
πρόκειται να παραληφθούν στο 
διάστημα 2024-2028.   

Τα Α321neo LR 
διαθέτουν μεγαλύτερη 
χωρητικότητα 
καυσίμου, παρέχοντας 
αυτονομία για πτήσεις 
διάρκειας έως 
και 7,5 ωρών.    

Σε 4 νέα Airbus
για μακρινές
πτήσεις επενδύει
η Aegean  
Στόχος νέοι προορισμοί σε Περσικό

Κόλπο, Κ. Αφρική και Ασία  

Τα αναβαθμισμένα A321neo περιλαμβάνουν λιγότερες από 180 θέσεις, συγκριτικά με τις 220 θέσεις της τυπικής έκδοσης, και παρέχουν υψηλότερου επι-
πέδου άνεση στους ταξιδιώτες τόσο της οικονομικής όσο και της διακεκριμένης θέσης. Κάθε θέση διαθέτει  δορυφορική σύνδεση στο Ιντερνετ, οθόνες ψυχα-
γωγίας (IFE), ενώ οι προσφερόμενες υπηρεσίες στην business class περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων καθίσματα οριζόντιας ανάκλισης.    

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ  

To 4ο αίτημα πληρωμής, ύψους 2,3 
δισ. ευρώ, για το δανειακό σκέλος 
του Ταμείου Ανάκαμψης υπέβαλε 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ο ανα-
πληρωτής υπουργός Εθνικής Οι-
κονομίας και Οικονομικών Νίκος 
Παπαθανάσης. Προαπαιτούμενο 
ήταν η συμβασιοποίηση δανεί-
ων 4,52 δισ. ευρώ, κάτι που επε-
τεύχθη νωρίτερα από το προβλε-
πόμενο, σύμφωνα με τη χθεσινή 
ανακοίνωση του υπουργείου Εθνι-
κής Οικονομίας. Το δανειακό πρό-
γραμμα του Ταμείου Ανάκαμψης, 
επισημαίνει η ανακοίνωση, πα-
ρουσιάζει ιδιαιτέρως υψηλή ζή-
τηση από τις επιχειρήσεις όλων 
των μεγεθών, δεδομένου ότι τα 
συγκεκριμένα δάνεια χορηγού-
νται με σταθερό επιτόκιο δανει-
σμού 0,35% για πολύ μικρές και 
μικρές επιχειρήσεις και 1% για 
μεσαίες και μεγάλες, με μέση δι-
άρκεια αποπληρωμής τα 14 έτη, 
εν μέσω της αύξησης των επιτο-
κίων και του κόστους κεφαλαίου 
διεθνώς. Σημειώνεται ότι έως τις 
26/3/2024 είχαν συμβασιοποιηθεί 

287 δάνεια, εκ των οποίων τα 136 
είναι δάνεια για μικρομεσαίες επι-
χειρήσεις. Ο προϋπολογισμός του 
συνόλου των δανειακών συμβά-
σεων φθάνει τα 11,15 δισ. ευρώ, 
εκ των οποίων 4,75 δισ. είναι δά-
νεια του Ταμείου Ανάκαμψης, 3,77 
δισ. δάνεια των τραπεζών και 2,63 
δισ. ίδια κεφάλαια των επενδυτών. 
Οπως δήλωσε ο κ. Παπαθανάσης, 
το αμέσως προσεχές διάστημα η 
κυβέρνηση θα προχωρήσει στην 
κατάθεση και του ανάλογου αιτή-
ματος πληρωμής από το σκέλος 
των επιχορηγήσεων. Σύμφωνα με 
πληροφορίες, το αίτημα, ύψους 1 
δισ. ευρώ, θα υποβληθεί τον Μάιο.

«Το δανειακό πρόγραμμα του 
Ταμείου Ανάκαμψης λειτουργεί για 
την ιδιωτική οικονομία ως κίνητρο 
επενδύσεων, παρέχοντας σε όλες 
τις επιχειρήσεις, με ταχείες διαδι-
κασίες, δάνεια με χαμηλό επιτόκιο 
και με έμφαση στην πράσινη και 
ψηφιακή μετάβαση και την εξω-
στρέφεια», δήλωσε ο διοικητής της 
Ειδικής Υπηρεσίας Συντονισμού 
του Ταμείου Ορέστης Καβαλάκης.

Αίτημα για δάνεια 2,3 δισ. 
από το Ταμείο Ανάκαμψης

Το αμέσως προσεχές διάστημα η κυβέρνηση θα προχωρήσει στην κατάθεση 
και του ανάλογου αιτήματος πληρωμής από το σκέλος των επιχορηγήσεων, δή-
λωσε ο ο αναπληρωτής υπουργός Εθνικής Οικονομίας Νίκος Παπαθανάσης.
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ΜΑΡΙΑ
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

MIXED ZONE

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
19:00 - 22:00

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

Tο νέο επεισόδιο της ενεργεια-
κής αντιπαράθεσης Ουάσιγκτον 
- Μόσχας «παίζεται» στη Σιβηρία, 
στην Αυτόνομη Περιφέρεια Για-
μάλων Νένετς από όπου εξάγεται 
το περισσότερο φυσικό αέριο της 
Ρωσίας. Στην περιοχή κατασκευ-
άζεται μια νέα παράκτια εγκατά-
σταση, έργο πνοής για τον Ρώ-
σο πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν, 
ο οποίος φιλοδοξεί να υπερτρι-
πλασιάσει τις εξαγωγές LNG τα 
επόμενα χρόνια, «σκοντάφτει» 
όμως στη ∆ύση.

Το υγροποιημένο φυσικό αέ-
ριο (LNG), μια από τις πιο ση-
μαντικές πηγές ενέργειας στον 
κόσμο, αποτελεί πλέον σημείο 
ανάφλεξης μεταξύ Ρωσίας και 
ΗΠΑ, με την Ουάσιγκτον να επι-
στρατεύει μπαράζ κυρώσεων για 
να ακρωτηριάσει την πρωτοβου-
λία, γνωστή ως Arctic LNG 2, 
εμποδίζοντας μεταξύ άλλων τη 
Ρωσία να παραλάβει εξειδικευ-
μένα δεξαμενόπλοια που χρειά-
ζονται για τη μεταφορά φυσικού 
αερίου. «Ρόλος μας είναι να δι-
ασφαλίσουμε ότι το Arctic LNG 
2 θα αποτύχει», δήλωσε ο υφυ-
πουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ 
Τζέφρεϊ Πάιατ σε πρόσφατο συ-
νέδριο στην Ελβετία.

Σε παγκόσμιο επίπεδο αυξάνε-
ται η ζήτηση για LNG, καθώς οι 
κυβερνήσεις εγκαταλείπουν τον 
άνθρακα ενώ επιταχύνεται η πα-
ραγωγή ενεργοβόρας τεχνητής 
νοημοσύνης. Η διαμάχη στην 

Αρκτική κλιμακώνεται μάλιστα 
σε μια ευαίσθητη στιγμή για την 
ενεργειακή πολιτική στις ΗΠΑ, οι 
οποίες πέρυσι έγιναν ο μεγαλύ-
τερος εξαγωγέας LNG. Η κυβέρ-
νηση Μπάιντεν έχει «παγώσει» 
την έγκριση νέων εξαγωγών LNG 
λόγω περιβαλλοντικών ανησυχι-
ών, κίνηση που έχει εξοργίσει 
επιχειρηματικούς ομίλους και 
πελάτες σε συμμαχικές, ενερ-
γειακά φτωχές χώρες, όπως η 
Ιαπωνία και η Γερμανία. Ανά-

μεσα σε εκείνους που πιέζουν 
να αντιστραφεί η παύση είναι ο 
Ρεπουμπλικανός πρόεδρος της 
Βουλής Μάικ Τζόνσον, συνδέ-
οντας μάλιστα το θέμα με την 
ψηφοφορία στο Κογκρέσο για τη 
βοήθεια στην Ουκρανία. 

Ο Πούτιν την ίδια ώρα ποντά-
ρει στο LNG για να χρηματοδοτή-
σει τον πόλεμο στην Ουκρανία και 
να αντισταθμίσει την πτώση από 
τις παραδοσιακές εξαγωγές αερίου 

μέσω αγωγών που κατέρρευσαν 
μετά την εισβολή. Ενώ η Ρωσία 
έχει βρει νέες αγορές για το πε-
τρέλαιό της, το οποίο μεταφέρεται 
με πλοίο, η αντικατάσταση των 
χαμένων όγκων που περνούσαν 
μέσω σταθερών αγωγών φυσικού 
αερίου αποδεικνύεται πιο δύσκο-
λη. Εκεί «μπαίνει» το LNG. Το πεί-
ραμα της Ρωσίας με το υγροποι-
ημένο αέριο είναι μέχρι στιγμής 
σχετικά μικρό, αλλά το Κρεμλί-
νο θέλει να επεκταθεί γρήγορα. 
Περίπου 32 εκατ. μετρικοί τόνοι 
ετήσιας δυναμικότητας βρίσκο-
νται υπό κατασκευήν, σύμφωνα 
με τη Rystad Energy, πέρα από 
τους υπάρχοντες 29 εκατ. τόνους.

Το Κρεμλίνο χρησιμοποιεί εδώ 
και καιρό τις εξαγωγές ενέργει-
ας ως μοχλό πίεσης. Το 1990, για 
παράδειγμα, η Σοβιετική Ενωση 
διέκοψε τις προμήθειες πετρελαί-
ου στη Βαλτική για να παρακω-
λύσει τα κινήματα ανεξαρτησί-
ας, ενώ ακόμη και πριν εισβάλει 
στην Ουκρανία, η Μόσχα μείω-
σε τις προμήθειες φυσικού αερί-
ου στην Ευρώπη, προκαλώντας 
αύξηση τιμών. Τον ∆εκέμβριο 
του περασμένου έτους, το πρώ-
το από τα τρία εργοστάσια υγρο-
ποίησης, γνωστά στη βιομηχανία 
ως «τρένα», ολοκληρώθηκε στο 
Arctic LNG 2 και η εγκατάστα-
ση άρχισε να παράγει LNG. Οι 
εξαγωγές έπρεπε να ξεκινήσουν 
το πρώτο τρίμηνο, όμως τα ειδι-
κά κατασκευασμένα πλοία που 

χρειάζεται η Novatek, ο ρωσι-
κός ενεργειακός γίγαντας πίσω 
από το έργο, για να διαπεράσει 
παγωμένα μέρη του Αρκτικού 
ωκεανού δεν είχαν παραδοθεί. 
Η Hanwha Ocean, μια ναυπηγι-
κή εταιρεία της Νότιας Κορέας, 
όπως και η ιαπωνική Mitsui O.S.K. 
Lines, δήλωσαν ότι ακύρωσαν τα 
σχέδια να ναυπηγήσουν πλοία για 
το Arctic LNG 2 για λόγους που 
σχετίζονται με κυρώσεις.

Χωρίς πλοία, η Novatek δεν 

μπορεί να εξάγει φυσικό αέριο. 
Ως αποτέλεσμα, η παραγωγή 
LNG έχει σταματήσει και η εγκα-
τάσταση ανακυκλώνει ως επί το 
πλείστον το ήδη παραγόμενο αέ-
ριο. Η Ρωσία προσπαθεί να κα-
τασκευάσει τα δικά της πλοία σε 
ένα ναυπηγείο στις ακτές του Ει-
ρηνικού, δυσκολεύεται όμως να 
προμηθευθεί εξαρτήματα που 
κατασκευάζονται σε μεγάλο βαθ-
μό από τη γαλλική Gaztransport 
& Technigaz, η οποία έχει σταμα-

τήσει να λειτουργεί στη Ρωσία. 
Συνολικά, οι ΗΠΑ έχουν πλήξει 
τη νεοσύστατη βιομηχανία LNG 
της Ρωσίας με τέσσερα κύματα 
κυρώσεων από τον Σεπτέμβριο, 
στοχεύοντας εταιρείες εκμετάλ-
λευσης για το έργο Arctic LNG 2, 
πλοία αποθήκευσης, ναυτιλιακές 
εταιρείες κ.ο.κ. «Ως G7 δεσμευό-
μαστε συλλογικά να κάνουμε ό,τι 
μπορούμε για να εμποδίσουμε 
τα μελλοντικά ενεργειακά έσοδα 
της Ρωσίας», λέει ο Πάιατ.

Η Ρωσία κατασκευάζει στην Αρκτική εργοστάσια παραγωγής υγροποιημένου αερίου με στόχο να υπερτριπλασιάσει 
τις εξαγωγές LNG τα επόμενα χρόνια.

Αμερικανικές κινήσεις 
εμποδίζουν τη Ρωσία 
να παραλάβει αλλά 
και να κατασκευάσει 
δεξαμενόπλοια 
υγροποιημένου 
φυσικού αερίου.

Οι ΗΠΑ μπλοκάρουν 
τα ρωσικά σχέδια για 
ανάκαμψη μέσω LNG
Η Ουάσιγκτον φρενάρει τις ρωσικές εξαγωγές αερίου 
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«Περισσότερο από μια αγορά». 
Αυτός είναι ο τίτλος της περί-
φημης πια έκθεσης του Ενρίκο 
Λέτα εμπνευσμένος από τον πο-
λιτικό του μέντορα Ζακ Ντελόρ 
που πάντα πίστευε ότι το «διαμά-
ντι» της Ευρωπαϊκής Ενωσης, η 
κοινή ενιαία αγορά θεσπίστηκε 
πρώτα και κύρια για τους πολί-
τες της δίνοντάς τους συνολικά 
τέσσερις ελευθερίες: κυκλοφορία 
εμπορευμάτων, προσώπων, κε-
φαλαίων και παροχής υπηρεσι-
ών. «Ηρθε η ώρα να μιλήσουμε 
πλέον για την πέμπτη, την πιο 
σημαντική στην αυγή του 21ου 
αιώνα», τόνισε ο πρώην πρωθυ-
πουργός της Ιταλίας, Ενρίκο Λέ-
τα, που δεν είναι άλλη από την 
ενίσχυση της έρευνας και της 
καινοτομίας. Ενα δηλαδή από 
τα βασικά ζητούμενα, ώστε η 
Ευρώπη να πάψει να «τρέχει» πί-
σω από τους γεωπολιτικούς και 
οικονομικούς ανταγωνιστές της, 
τις ΗΠΑ, την Κίνα, την Ινδία και 
όλες τις αναδυόμενες οικονομίες.

Οι προτεραιότητες
Σκιαγραφώντας τους στόχους 

της έκθεσής του για τον μετα-
σχηματισμό της ενιαίας αγοράς 
ο Ενρίκο Λέτα ανέφερε ότι επί 
της ουσίας προτείνει την ένωση 
αποταμιεύσεων και επενδύσεων 
(Savings and Investment Union), 
που θα εξασφαλίσουν την παρα-
μονή ιδιωτικών κεφαλαίων στην 
Ευρώπη, με άμεση προτεραιότη-
τα την πράσινη και ψηφιακή με-
τάβαση, καθώς και την εισαγωγή 
ενός νέου ευρωπαϊκού συστήμα-
τος κρατικών ενισχύσεων σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. «Μια επέκταση 
και ολοκλήρωση της ενιαίας αγο-

ράς» προς όφελος των πολιτών 
είπε χαρακτηριστικά ο Ενρίκο 
Λέτα, αμέσως μετά την ολοκλή-
ρωση του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου που συζήτησε διεξοδικά τις 
προτάσεις του.

Επί της ουσίας, ο Ενρίκο Λέ-
τα εισηγείται τη σταδιακή αντι-
κατάσταση των εθνικών από ευ-
ρωπαϊκές ενισχύσεις, αναθέτει 
έναν πολύ σημαντικότερο ρόλο 
στις δημόσιες επενδύσεις, προ-
σθέτει την έρευνα - καινοτομία 
- εκπαίδευση στον πυρήνα της 
εσωτερικής αγοράς, προτείνει τη 
διεύρυνση της ενιαίας αγοράς 
στις τηλεπικοινωνίες, την ενέρ-
γεια, την αμυντική βιομηχανία 
(με κοινή χρηματοδότηση από 
τον ESM) και τις χρηματοοικο-
νομικές υπηρεσίες.

Παράλληλα, όμως, η έκθεση 
Λέτα «απαντά» στις ανησυχίες 
της Ε.Ε. ότι εν μέσω των νέων 
γεωπολιτικών ανακατατάξεων 
με δύο πολέμους στη γειτονιά 
της και την πιθανή επιστροφή 
του Ντόναλντ Τραμπ στις ΗΠΑ, 
η Ευρώπη θα μείνει όχι μόνο «πί-
σω» αλλά και μόνη της. Στο πλαί-
σιο αυτό, οι «27» κατέληξαν με-
τά κόπων και βασάνων σε ένα 
«νέο σύμφωνο για την ευρωπαϊ-
κή ανταγωνιστικότητα» προκει-
μένου η Ε.Ε. να μη μείνει «πίσω» 
από τους βασικούς ανταγωνιστές 
της και να δώσει νέα πνοή στη 
βιομηχανική πολιτική της. Ομως 
για να συμβεί αυτό «χρειάζεται να 
κινητοποιήσουμε περισσότερα 
χρήματα, περισσότερα εργαλεία, 
να επενδύσουμε σε στρατηγικούς 
τομείς», σημείωσε ο πρόεδρος του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μι-
σέλ. «Στη διάρκεια της συνεδρία-
σης όλοι μας αντιληφθήκαμε ότι 
είναι σημαντικό να επιταχύνου-
με, να αυξηθούμε, δίνοντας όμως 
προσοχή στις μικρομεσαίες επι-

χειρήσεις με το σωστό μείγμα και 
τη σωστή ισορροπία», ανέφερε. Η 
αλήθεια είναι ότι προς το παρόν 
το νέο αυτό σύμφωνο αποτελεί 
«δήλωση προθέσεων» και θα προ-
χωρήσει με συγκεκριμένα βήματα 
μετά τις επικείμενες ευρωπαϊκές 
εκλογές και ενώ παρουσιαστεί η 
έκθεση συνολικά για την ευρωπα-
ϊκή ανταγωνιστικότητα από τον 
επίσης πρώην πρωθυπουργό της 
Ιταλίας, Μάριο Ντράγκι.

«Η ανταγωνιστικότητα και η 
ενιαία αγορά της Ενωσης ξεκινούν 
από ισχυρή βάση. Τώρα πρέπει να 
μετατραπεί σε βιώσιμη μακροπρό-
θεσμη ανάπτυξη», τόνισε η πρόε-
δρος της Κομισιόν Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν. Η ίδια πρόσθεσε ότι 
η Ε.Ε. πρέπει να διασφαλίσει ότι 
οι Ευρωπαίοι δεν καταναλώνουν 
απλώς ψηφιακές και τεχνολογικές 
υπηρεσίες, που παράγονται αλλού 
και ζήτησε συγκεκριμένες δρά-
σεις για την ενίσχυση της πρόσβα-
σης σε κεφάλαια, τη μείωση του 
ενεργειακού κόστους, την αντιμε-
τώπιση της έλλειψης δεξιοτήτων 
και την περαιτέρω ενίσχυση των 
εμπορικών δεσμών.

«Το μέλλον μας είναι πια στα 
χέρια μας», είπε χαρακτηριστικά 
ο Βέλγος πρωθυπουργός Αλεξά-
ντερ ντε Κρο και κάπως αισιό-
δοξα σε σχέση με το κλίμα που 
επικράτησε στη συνεδρίαση των 
«27» ιδιαίτερα για την ένωση των 
κεφαλαιαγορών (CMU). Η ιδέα της 
ένωσης των κεφαλαιαγορών πρω-
τοκυκλοφόρησε το 2014 αλλά δεν 
ολοκληρώθηκε ποτέ. «Η Ε.Ε. δια-
θέτει 33 τρισ. ευρώ σε ιδιωτικές 
αποταμιεύσεις. Πρέπει να βρούμε 
τρόπους να διοχετεύσουμε αυτά 
τα ποσά στις επιχειρήσεις μας», 
σημείωσε ο πρόεδρος του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου. «Οι startups 
της Ε.Ε. λαμβάνουν σχεδόν τη μι-
σή χρηματοδότηση από τις αντί-
στοιχες αμερικανικές. Αυτό πρέ-
πει να αλλάξει. Η απάντηση θα 
έρθει μέσω της ένωσης των κε-
φαλαιαγορών», πρόσθεσε, ενώ η 
πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσου-
λα φον ντερ Λάιεν ισχυρίστηκε 
ότι σχεδόν 470 δισ. σε ευρωπα-
ϊκά κεφάλαια θα μπορούσαν να 
«απελευθερωθούν» προς αυτή 
την κατεύθυνση.

Ωστόσο μικρά κράτη-μέλη ανη-
συχούν ότι η ένωση των κεφα-
λαιαγορών θα δώσει ρυθμιστικές 
εξουσίες και εποπτεία σε μεγαλύ-
τερες χώρες όπως η Γαλλία, που 
πίεσε χθες συνεπικουρούμενη 
από την Ιταλία και την Ισπανία να 
αναλάβει την εποπτεία των αγο-

ρών ο μηχανισμός (ESMA) με έδρα 
το Παρίσι. Απέναντί τους, όμως, 
στάθηκε μια ισχυρή πλειοψηφία 
συνολικά 14 κρατών-μελών.

Χρηματοδότηση άμυνας
Το μέλλον της «ένωσης των 

κεφαλαιαγορών» παραπέμπεται 
για τεχνοκρατική επεξεργασία 
από την Κομισιόν και την τρέ-
χουσα βελγική και επόμενη ουγ-
γρική προεδρία του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου. Αλλο θέμα που «δί-
χασε» τη συνεδρίαση των «27» 
ήταν και ο τρόπος χρηματοδό-
τησης των αμυντικών αναγκών 
της Ε.Ε. και της ευρωπαϊκής βι-
ομηχανίας, καθώς οι συνήθεις 
«ύποπτοι» Γερμανία, Ολλανδία 
και ∆ανία τάσσονται κατά της 
έκδοσης κοινού χρέους.

Την πρόταση στηρίζουν όμως 
αρκετά κράτη-μέλη όπως η Γαλ-
λία, εσχάτως η Εσθονία, αλλά και 
η Ελλάδα. «Στο ζήτημα του ευ-
ρωομολόγου για την άμυνα, νο-
μίζω είμαστε στην αρχή αυτής 
της συζήτησης, αλλά θέλω να 
επαναλάβω τη μεγάλη επιμονή 
με την οποία προσωπικά θα δι-
εκδικήσω ένα ενιαίο ευρωπαϊκό 
χρηματοδοτικό εργαλείο για να 
στηριχθεί η άμυνα της Ευρώ-
πης», τόνισε ο πρωθυπουργός 
Κυριάκος Μητσοτάκης ερωτη-
θείς σχετικά από την «Κ», ενώ 
μιλώντας για την έκθεση Λέτα, 

ανέφερε ότι «κινείται προς τη 
σωστή κατεύθυνση».

«Είναι πολύ σημαντικό για 
μία μεσαία χώρα, όπως η Ελλά-
δα, εξωστρεφή, η ενιαία αγορά 
να δουλεύει ώστε να ξεπερνιού-
νται διάφορα γραφειοκρατικά 
εμπόδια. Είναι σημαντικό και 
για τις ελληνικές επιχειρήσεις, 
τις πιο εξωστρεφείς επιχειρή-
σεις, να υπάρχει μία ένωση κε-
φαλαιαγοράς που θα επιτρέπει 
στις ευρωπαϊκές επιχειρήσεις 
να αντλήσουν με μεγαλύτερη ευ-
κολία κεφάλαια, αλλά και στους 
Ευρωπαίους επενδυτές να επεν-
δύουν αντίστοιχα σε ευρωπα-
ϊκές επιχειρήσεις, αντί εκτός 
Ε.Ε.», όπως είπε χαρακτηριστι-
κά ο πρωθυπουργός μετά τη λή-
ξη του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.

Σε ό,τι αφορά τη συζήτηση 
που προηγήθηκε, ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης τόνισε ότι «είναι 
σαφές ότι η Ευρώπη έχει βάλει 
πολλούς φιλόδοξους στόχους: 
θέλει να κάνει την πράσινη, ψη-
φιακή μετάβαση, θέλει να έχει 
ενιαία άμυνα, αλλά δεν έχει τα 
απαραίτητα χρηματοδοτικά ερ-
γαλεία για να μπορεί να υλοποιή-
σει αυτές τις πολιτικές». Για τον 
λόγο αυτό, πρόσθεσε ότι «τα ιδι-
ωτικά κεφάλαια είναι πηγή χρη-
ματοδότησης τέτοιων πρωτοβου-
λιών. Θα χρειαστούν όμως και 
δημόσιοι και ευρωπαϊκοί πόροι».

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Η Ευρώπη κινδυνεύει 
να μείνει όχι μόνο «πί-
σω», αλλά και μόνη της.

Ευρωπαϊκές
ενισχύσεις
για έρευνα
και καινοτομία
Ενρίκο Λέτα: Η Ε.Ε. πρέπει να σταματήσει

να τρέχει πίσω από τις ΗΠΑ και την Κίνα

Ο πρώην πρωθυπουργός της Ιταλίας Ενρίκο Λέτα επί της ουσίας προτείνει την ένωση αποταμιεύσεων και επενδύσεων (Savings and Investment Union), που 
θα εξασφαλίσουν την παραμονή ιδιωτικών κεφαλαίων στην Ευρώπη, με άμεση προτεραιότητα την πράσινη και ψηφιακή μετάβαση, καθώς και την εισαγωγή 
ενός νέου ευρωπαϊκού συστήματος κρατικών ενισχύσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Η Ρωσία προχωράει στην κατα-
σκευή δύο νέων εμπορικών δια-
δρόμων που συνδέουν την Ασία 
με την Ευρώπη, σε μια προσπά-
θεια να απαντήσει στις κυρώσεις 
αλλά και στις διαταραχές στο πα-
γκόσμιο εμπόριο από τη γεωπολι-
τική κρίση στη Μέση Ανατολή. 

Τα θαλάσσια και σιδηροδρο-
μικά δίκτυα μέσω Ιράν και το θα-
λάσσιο πέρασμα στην Αρκτική θα 
μπορούσαν να ενισχύσουν ακόμη 
περισσότερο τους δεσμούς της 
Μόσχας με την Κίνα και την Ινδία. 

Οι δρόμοι αυτοί θα μπορούσαν 
επίσης να περιορίσουν τον χρό-
νο ταξιδιού κατά 30% έως 50% 
συγκριτικά με τις διελεύσεις από 
τη διώρυγα του Σουέζ, βοηθώντας 
ταυτόχρονα τη Ρωσία να αποφύ-
γει τα προβλήματα στην Ερυθρά 
Θάλασσα. 

Ενώ οι ΗΠΑ και οι δυτικοί σύμ-
μαχοί τους αποφεύγουν τις δια-
δρομές που υποστηρίζει η Ρωσία 
παρά την πιθανή εξοικονόμηση 
κόστους, οι μεγάλες οικονομίες 
της Ασίας και του Κόλπου έχουν 
δείξει ενδιαφέρον. Ωστόσο, παρα-
μένουν σημαντικά εμπόδια.

Οι απηρχαιωμένες υποδομές 
του Ιράν εμποδίζουν την ανάπτυ-
ξη του ∆ιεθνούς ∆ιαδρόμου Μετα-
φορών Βορρά - Νότου που συνδέει 
την Ινδία με το ευρωπαϊκό τμήμα 
της Ρωσίας. Επίσης, ακόμη και εάν 
η κλιματική αλλαγή οδηγεί σε λιώ-
σιμο των πάγων της Αρκτικής κα-
θιστώντας τη Βόρεια Θάλασσα μια 
πιο βιώσιμη επιλογή, υπάρχουν 
τρομερές υλικοτεχνικές προκλή-

σεις κατά μήκος της απομακρυ-
σμένης ακτογραμμής της Ρωσίας.

Η Ρωσία ετοιμάζεται να επεν-
δύσει περισσότερα από 25 δισ. 
δολάρια για την αναβάθμιση της 
διαδρομής μέσω του Ιράν και τη 
βελτίωση των εγκαταστάσεων κα-
τά μήκος της ρωσικής ακτής της 
Αρκτικής, συμπεριλαμβανομένου 
ενός στόλου παγοθραυστικών εγ-
χώριας κατασκευής. Σχεδιάζει επί-
σης να περιπολεί τη διαδρομή της 
Βόρειας Θάλασσας με ένα δίκτυο 
βάσεων drone, όπως ανέφερε η 

εφημερίδα Izvestia, επικαλούμενη 
στέλεχος του υπουργείου Αμυνας.

Η Ρωσία εξέδωσε δάνειο ύψους 
1,3 δισ. ευρώ στο Ιράν τον περα-
σμένο Μάιο για την κατασκευή 
μιας ζωτικής σημασίας σιδηρο-
δρομικής σύνδεσης που θα εκτεί-
νεται σε 162 χιλιόμετρα συνδέο-
ντας την πόλη Ραστ κατά μήκος 
της ακτής της Κασπίας Θάλασσας 

με την Αστάρα στα σύνορα με το 
Αζερμπαϊτζάν. Μόλις ολοκληρω-
θεί, ο σιδηρόδρομος θα επιτρέψει 
τις μεταφορές φορτίων από την 
Αγία Πετρούπολη στο Μπαντάρ 
Αμπάς, το κύριο εξαγωγικό λιμά-
νι του Ιράν στον Περσικό Κόλπο.

Η μεταφορική ικανότητα κα-
τά μήκος της διαδρομής Βορρά 
- Νότου, μέσω μιας μεγαλύτερης 

σιδηροδρομικής σύνδεσης που 
διασχίζει την κεντρική Ασία και 
ενός δικτύου της Υπερκασπίας Θά-
λασσας, θα μπορούσε να αυξηθεί 
κατά 85% σε 35 εκατ. τόνους ετη-
σίως έως το 2030, σύμφωνα με την 
Ευρασιατική Τράπεζα Ανάπτυξης. 
Θα συνδέσει τη Ρωσία με το Ιράν 
και την Ινδία καθώς και πιθανώς 
με την υπόλοιπη Νότια Ασία, τον 

Περσικό Κόλπο και την Αφρική. 
Τον περασμένο Αύγουστο, η Ρω-
σία έστειλε το πρώτο της τρένο 
μεταφοράς εμπορευμάτων στη 
Σαουδική Αραβία.

«Εάν διακοπούν τα άλλα δρο-
μολόγια, αυτό θα συνεχίσει να λει-
τουργεί γιατί δεν υπόκειται σε κυ-
ρώσεις», δήλωσε ο Nikita Smagin, 
αναλυτής στο Συμβούλιο ∆ιεθνών 
Υποθέσεων Ρωσίας που ιδρύθηκε 
από το Κρεμλίνο. «Αυτή είναι η 
βασική ιδέα».

Με αιχμή τις ρωσικές πωλήσεις 
πετρελαίου και αγορές ηλεκτρο-
νικών, βιομηχανικού εξοπλισμού 
και αυτοκινήτων, το εμπόριο με 
την Κίνα έφτασε στο ρεκόρ των 
240 δισ. δολαρίων το 2023, υπερ-
διπλάσιο από τα 108 δισ. δολάρια 
το 2020. Το εμπόριο με την Ινδία 
αυξήθηκε σε σχεδόν 64 δισ. δο-
λάρια πέρυσι, έναντι περίπου 10 
δισ. δολαρίων τρία χρόνια νωρίτε-
ρα, καθώς οι αγορές ρωσικού πε-
τρελαίου από το Νέο ∆ελχί έχουν 
εκτοξευθεί από τότε που ξεκίνησε 
ο πόλεμος στην Ουκρανία.

Ωστόσο η εμπορική έκρηξη της 
γειτονικής Τουρκίας με τη Ρωσία 
υποχωρεί, καθώς οι ΗΠΑ και η Ε.Ε. 
στοχεύουν στα λεγόμενα αγαθά δι-
πλής χρήσης που θα μπορούσαν 
να προσφέρουν στο Κρεμλίνο μια 
σημαντική στήριξη για τη στρατι-
ωτική του επίθεση στην Ουκρα-
νία. Τα προκαταρκτικά στοιχεία 
που δημοσιεύθηκαν αυτόν τον 
μήνα από το υπουργείο Εμπορίου 
της Τουρκίας, έδειξαν ότι οι εξα-
γωγές στη Ρωσία μειώθηκαν κατά 

ένα τρίτο το πρώτο τρίμηνο σε σύ-
γκριση με το προηγούμενο έτος.

Η ανάπτυξη της Βόρειας Θα-
λάσσιας Οδού έχει επιβραδυνθεί 
από τις δυτικές κυρώσεις μετά την 
εισβολή στην Ουκρανία, καθώς 
εμπόδισαν το ρωσικό σχέδιο εξα-
γωγής υγροποιημένου φυσικού 
αερίου από το εργοστάσιο LNG 2 
της Αρκτικής στην Ασία, από τη 
στιγμή που βασικοί ξένοι επεν-
δυτές «πάγωσαν» τη συμμετοχή 
τους. Οι κυρώσεις ανέβασαν επί-
σης το κόστος των συμβολαίων 
για το εργοστάσιο που αφορού-
σαν την απόκτηση εξειδικευμένων 
παγοθραυστικών πλοίων για την 
πλοήγηση στα παγωμένα νερά.

Η κινεζική ναυτιλιακή εταιρεία 
Cosco σταμάτησε να χρησιμοποιεί 
τη διαδρομή από το 2022, παρό-
λο που ένα ταξίδι από το Νταλιάν 
της Κίνας στο Ρότερνταμ της Ολ-
λανδίας κατά μήκος της Βόρειας 
Θαλάσσιας Οδού διαρκεί περίπου 
33 ημέρες, σε σύγκριση με 48 ημέ-
ρες μέσω της διώρυγας του Σου-
έζ. Κάθε μεταφορά μεταξύ Ασίας, 
Βόρειας Αμερικής και Ευρώπης 
μέσω της Αρκτικής που το 2021 
αντιπροσώπευε το 40% του όγκου 
ναυτιλίας, έχει σταματήσει εν μέ-
σω ανησυχιών για τις κυρώσεις. 

«Το διεθνές διαμετακομιστικό 
εμπόριο μέσω της Οδού της Βό-
ρειας Θάλασσας θεωρήθηκε επι-
κίνδυνο λόγω των αλλαγών στη 
γεωπολιτική κατάσταση», δήλωσε 
ο Mikhail Grigoryev, συνιδιοκτή-
της και διευθυντής της εταιρείας 
συμβούλων Gecon.

Η Ρωσία ανοίγει νέους εμπορικούς δρόμους με την Ασία 

Τα θαλάσσια και σιδηροδρομικά δίκτυα μέσω Ιράν και το θαλάσσιο πέρα-
σμα στην Αρκτική θα μπορούσαν να ενισχύσουν ακόμη περισσότερο τους δε-
σμούς της Μόσχας με την Κίνα και την Ινδία. Με αιχμή τις ρωσικές πωλήσεις 
πετρελαίου το εμπόριο με την Κίνα έφτασε πέρυσι στο ρεκόρ των 240 δισ. 
δολαρίων, υπερδιπλάσιο από τα 108 δισ. δολάρια το 2020, ενώ με την Ινδία 
αυξήθηκε σε σχεδόν 64 δισ. δολάρια πέρυσι, έναντι περίπου 10 δισ. δολαρί-
ων τρία χρόνια νωρίτερα.
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Επενδύει περισσότερα 
από 25 δισ. δολ. 
για την αναβάθμιση 
της διαδρομής 
μέσω του Ιράν και 
τη βελτίωση των εγκα-
ταστάσεων κατά μήκος 
της ρωσικής ακτής
 της Αρκτικής.



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 21 Απριλίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 11  

Τα ακραία καιρικά φαινόμενα 
όπως οι καύσωνες, οι καταστρο-
φικές καταιγίδες και πλημμύρες 
και οι εκτεταμένες πυρκαγιές 
που φέρνει μαζί της η κλιμα-
τική κρίση θα έχουν κολοσσι-
αίο αντίκτυπο στα εισοδήμα-
τα όχι μόνο των οικονομιών 
και των επιχειρήσεων αλλά και 
των ατόμων. Σύμφωνα με νέα 
έκθεση των Ηνωμένων Εθνών 
που δημοσιεύθηκε στο περιο-
δικό Nature, η ανθρωπότητα 
θα φτωχύνει στο σύνολό της, 
καθώς οι φυσικές αυτές κατα-
στροφές θα μειώσουν το πα-
γκόσμιο εισόδημα κατά περί-
που 19% μέσα στα επόμενα 26 
χρόνια. Και το χειρότερο είναι 
πως αυτό το τίμημα είναι ήδη 
αναπόφευκτο ακόμη κι αν οι κυ-
βερνήσεις επισπεύσουν άμεσα 
τις προσπάθειες για την αντιμε-
τώπιση της κλιματικής κρίσης.

Οπως υπογραμμίζει ο Νόα 
Ντίφενμπο, καθηγητής και 
ερευνητής περιβαλλοντικών θε-
μάτων στο Πανεπιστήμιο Στάν-
φορντ, ο οικονομικός αντίκτυ-
πος από την κλιματική κρίση 
θα ποικίλλει, με τα ακραία και-
ρικά φαινόμενα να καταστρέ-
φουν περιουσίες και τις υψηλές 
θερμοκρασίες να πλήττουν την 
αγροτική παραγωγή και γενικό-
τερα τη γεωργία, και να μειώ-
νουν όχι μόνο την παραγωγικό-
τητα της εργασίας αλλά ακόμη 
και τις γνωστικές δυνατότητες 
των ανθρώπων. Η εν λόγω μελέ-
τη καταλήγει στο συμπέρασμα 
ότι δεν είναι ακόμη πολύ αργά 
για να αποτρέψει η ανθρωπό-
τητα τις μεγαλύτερες καταστρο-
φές. Προσθέτει, ωστόσο, πως 
ήδη οι βραχυπρόθεσμες οικονο-
μικές ζημιές από την κλιματική 
αλλαγή υπερβαίνουν το κόστος 
των μέτρων για την αντιμετώ-
πισή της. Σύμφωνα με τις εκτι-
μήσεις των ερευνητών, η συμ-
μόρφωση με τις αποφάσεις της 
Συμφωνίας του Παρισιού για το 
Κλίμα συνεπάγονται για την 
παγκόσμια οικονομία κόστος 6 
τρισ. δολ. έως το 2050. Το κό-
στος των καταστροφών από την 
κλιματική αλλαγή, όμως, υπολο-
γίζεται στα 38 τρισ. δολ. για το 
ίδιο χρονικό διάστημα.

Και όπως συνήθως συμβαί-
νει, το κόστος δεν θα είναι ίδιο 
για όλες τις χώρες, αλλά θα πλή-
ξει περισσότερο τις φτωχές και 
αναπτυσσόμενες. Η Βόρεια Αμε-
ρική και οι χώρες της Ευρώπης 
θα πληγούν λιγότερο αφού θα 
μειωθεί το εισόδημά τους κα-
τά 11%, όταν στη νότια Ασία 
και στην Αφρική η αντίστοιχη 

μείωση θα φτάσει στο 22%. Σε 
ό,τι αφορά ειδικότερα την οι-
κονομία της υπερδύναμης, που 
διαχρονικά φέρει μεγάλο μερί-
διο ευθύνης για τη μόλυνση, θα 
δεχθεί μικρότερο πλήγμα σε σύ-
γκριση με διάφορες γειτονικές 
της χώρες. Αυτό δεν σημαίνει, 
πάντως, πως δεν θα υποστεί τις 
συνέπειες της υπερθέρμανσης 
του πλανήτη, και ειδικότερα οι 
νεότερες και επερχόμενες γε-

νιές Αμερικανών. Από τα πορί-
σματα άλλης έρευνας που δη-
μοσιεύθηκε μία ημέρα νωρίτερα 
σε έντυπο για τους καταναλω-
τές, εκτιμάται πως όποιο παιδί 
γεννηθεί στις ΗΠΑ στη διάρκεια 
του τρέχοντος έτους θα επιβα-
ρυνθεί από το κόστος της κλι-
ματικής αλλαγής κατά 500.000 
δολάρια σε όλη τη ζωή του. Το 
κόστος της στέγης, για παρά-
δειγμα, εκτιμάται ότι θα αυξη-
θεί κατά 125.000 δολ. στη διάρ-
κεια ζωής ενός ανθρώπου που 
γεννιέται φέτος και ο λόγος θα 
είναι οι αυξημένες δαπάνες για 
συντήρηση και ασφάλιση των 
κατοικιών δεδομένων των κιν-
δύνων από πλημμύρες και άλ-
λα ακραία καιρικά φαινόμενα. 
Οι τιμές των τροφίμων υπολο-
γίζεται ότι θα είναι αυξημένες 
κατά 33.000 δολ. στη διάρκεια 
ζωής ενός παιδιού που γεννιέται 
φέτος εξαιτίας των προβλημά-
των που θα παρουσιαστούν στη 

γεωργία και στις εφοδιαστικές 
αλυσίδες, και το ίδιο θεωρείται 
πως θα συμβεί με το κόστος της 
ενέργειας, των μεταφορών και 
της ιατροφαρμακευτικής περί-
θαλψης μια και αναμένεται να 
εκτοξευθούν στα ύψη τις επό-
μενες δεκαετίες. 

Μιλώντας στο CNN σχετικά, 
οι Μαξιμίλιαν Κοτζ και Λεονί 
Γουέντζ, ερευνητές του Πανεπι-
στημίου Ερευνών του Κλίματος 
στο Πότσνταμ και συντάκτες 
της νέας έρευνας, τόνισαν πως 
οι ζημιές αυτές δεν μπορούν να 
αποφευχθούν, αλλά μπορούν να 
μετριαστούν. Το ίδιο υποστηρί-
ζει και ο Μπερνάρντο Μαστιέν, 
ερευνητής στο Ινστιτούτο Ωκε-
ανογραφίας στο Πανεπιστήμιο 
του Σαν Ντιέγκο, που επιση-
μαίνει ότι ορισμένες στρατη-
γικές προσαρμογής μπορούν 
να εξοικονομήσουν χρήματα 
σε έναν χρονικό ορίζοντα κά-
ποιων ετών.

Ο οικονομικός αντίκτυπος των ακραίων καιρικών φαινομένων δεν θα είναι ίδιος για όλα τα κράτη. Η Βόρεια 
Αμερική και οι χώρες της Ευρώπης θα πληγούν λιγότερο, αφού θα μειωθεί το εισόδημά τους κατά 11%, όταν στη 
νότια Ασία και στην Αφρική η αντίστοιχη μείωση θα φτάσει στο 22%. Η φωτογραφία είναι από τις πρόσφατες 
πλημμύρες που έπληξαν το Ντουμπάι.
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Οποιο παιδί γεννηθεί 
στις ΗΠΑ στη διάρκεια 
του τρέχοντος έτους 
θα επιβαρυνθεί 
από το κόστος της 
κλιματικής αλλαγής 
κατά 500.000 δολ.
σε όλη τη ζωή του.

Η κλιματική κρίση φέρνει μεγάλες
απώλειες στο παγκόσμιο εισόδημα
Θα μειωθεί κατά 19% έως το 2050 – Στα 38 τρισ. δολ. το κόστος των καταστροφών

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η Πράσινη Συμφωνία της Ευρω-
παϊκής Ενωσης έχει αρχίσει να 
εκσυγχρονίζει την οικονομία και 
την κοινωνία της Ευρώπης. Ορι-
σε μια άνευ προηγουμένου τα-
χύτητα και κλίμακα για τη μετά-
βαση στις «καθαρές μηδενικές» 
εκπομπές ρύπων έως το 2050 και 
έδωσε τη λύση σε άλλες κρίσεις, 
ήτοι την ανάκαμψη από την παν-
δημία και τον περιορισμό της 
εξάρτησης από το ρωσικό αέριο, 
το πετρέλαιο και τον γαιάνθρα-
κα. Το έργο, πάντως, δεν έχει 
ολοκληρωθεί. Η επόμενη φάση 
της Πράσινης Συμφωνίας χρει-
άζεται αναβάθμιση σε φιλοδοξί-
ες και εμβέλεια. Μια νέα έκθεση 
από τις «Στρατηγικές προοπτι-
κές» δείχνει ότι ο στόχος μείω-
σης των εκπομπών κατά 90% το 
2040 δύναται να μετασχηματι-
στεί σε στρατηγική επιλογή για 
τον εκσυγχρονισμό της μελλο-
ντικής βιομηχανίας της Ευρώ-
πης, ενισχύοντας την ενεργειακή 
ασφάλεια και αποκαθιστώντας 
την ανταγωνιστικότητα. Συγκε-

κριμένα, η Ευρωπαϊκή Ενωση 
θα ωφεληθεί, εστιάζοντας στην 
προώθηση της ευημερίας, στη 
δημιουργία καλών θέσεων εργα-
σίας και στη στήριξη της βιομη-
χανίας, ώστε να απαλλαγεί από 
τους ρύπους, κάτι που απαιτεί τη 
χάραξη καινούργιας βιομηχανι-
κής στρατηγικής. Η στρατηγική 
αυτή για την Ευρώπη θα έχει τη 
δυνατότητα να επιταχύνει τη με-
τάβαση σε επίπεδο τεχνολογίας, 
βιομηχανίας, οικονομικών και 
δεξιοτήτων των εργαζομένων 
της. Η χάραξη της πολιτικής αυ-
τής, επίσης, θα μπορέσει να δια-
χειριστεί και τον διττό κίνδυνο 
της Ε.Ε., ήτοι να χάσει έδαφος 
από τις ανταγωνιστικές δυνά-
μεις στο εξωτερικό και να μεί-
νουν πίσω ορισμένες περιοχές 
της, καθιστώντας τη μετάβαση 
δύο ταχυτήτων.

Εξ ανατολών, η Κίνα ελέγχει 
το 60% της εφοδιαστικής αλυσί-
δας στις τεχνολογίες μηδενισμού 
ρύπων, δηλαδή ηλιακών συλλε-
κτών και μπαταριών. Το γεγο-
νός πως στη Γηραιά Ηπειρο δεν 

υπάρχει ανάλογη αλυσίδα ισοδυ-
ναμεί με απώλειες στο πεδίο της 
απασχόλησης, την ίδια ώρα που 
η πρώτη εξαρτάται από την κινε-
ζική προσφορά τεχνολογίας. Εκ 
δυσμάς, οι ΗΠΑ αναλαμβάνουν 
ηγετικό ρόλο στην καινοτομία 
μηδενισμού των ρύπων, σχεδι-
άζοντας να δεκαπλασιάσουν την 
ικανότητα κατασκευής ηλεκτρι-
κών οχημάτων, χάρις στην καλύ-
τερη και ταχύτερη χρηματοδότη-
ση διεθνώς μέσω της νομοθεσίας 
κατά του πληθωρισμού. ∆εν απο-
τελεί έκπληξη το γεγονός ότι οι 
ΗΠΑ συνεχίζουν να ξεπερνούν 
την Ε.Ε. σε ό,τι αφορά την ανά-
πτυξη. Οπότε μια ολιστική ευρω-
παϊκή βιομηχανική στρατηγική, 
η οποία συνδυάζει την πολιτι-
κή δέσμευση, την επαρκή χρη-
ματοδότηση, τις επενδύσεις και 
την ασφάλεια της απασχόλησης 
μπορεί να αλλάξει το παιχνίδι. 
Η ανάλυση των «Στρατηγικών 
προοπτικών» δείχνει ότι με τα 
ανωτέρω μπορούν να δημιουρ-
γηθούν 1,6 εκατ. πρόσθετες πρά-
σινες θέσεις εργασίας στην Ε.Ε. 
έως το 2035 και 2,1 εκατομμύ-
ρια έως το 2040. ∆εν χρειάζεται 
να φανταστούμε πώς θα μοιά-
ζει αυτό, διότι ήδη έχει αρχίσει 
να διαμορφώνεται. Η ανάπτυξη 
μιας «κοιλάδας μπαταριών» στο 
Ο ντε Φρανς της Γαλλίας (όπως 
η Κοιλάδα του Πυριτίου/Σίλικον 
Βάλεϊ στην Καλιφόρνια) έφερε 
θέσεις εργασίας και επενδύσεις 
σε μια ιστορικά υποβαθμισμέ-
νη περιοχή. Μια νέα κοιλάδα 
για τις αντλίες θερμότητας αν-
θεί στην περιοχή μεταξύ Πολω-
νίας, Τσεχίας και Σλοβακίας. Οι 
δυνατότητες είναι μεγάλες, αλλά 
μπορούμε να τις πολλαπλασιά-
σουμε και να τις εδραιώσουμε, 
εάν επενδύσουμε στην Ευρώπη 
αντί στις εισαγωγές. Η εξάρτηση 
από τις εισαγόμενες τεχνολογίες, 
την ενέργεια και τα υλικά σημαί-
νει ότι η ευρωπαϊκή βιομηχανία 
χάνει ευκαιρίες για δημιουργία 
αξίας – άλλωστε, η ανάλυσή 
μας δείχνει ότι μια βιομηχανι-
κή στρατηγική θα μπορούσε να 
δημιουργήσει περισσότερα από 
233 δισ. ευρώ πλέον προστιθέ-
μενης αξίας στους προηγμένους 
μεταποιητικούς τομείς της Ευρώ-
πης έως το 2040.

* Η κ. Λίντα Κάλτερ είναι ιδρυτική 
εκτελεστική διευθύντρια και ο 
κ. Νιλ Μακάροφ διευθυντής της 
πανευρωπαϊκής δεξαμενής σκέψης 
«Στρατηγικές προοπτικές».Το άρθρο 
δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα της 
Social Europe. 

Μπορούν να 
δημιουργηθούν
1,6 εκατ. πρόσθετες 
πράσινες θέσεις 
εργασίας στην Ε.Ε. 
έως το 2035.

Η ανάγκη για ευρωπαϊκή
βιομηχανική στρατηγική

Των ΛΙΝΤΑ ΚΑΛΤΕΡ και ΝΙΛ ΜΑΚΑΡΟΦ*

Με ρυθμό-ρεκόρ αυξάνεται η δυ-
ναμικότητα των ΑΠΕ στην Ευρώ-
πη, η οποία «τρέχει» να υλοποι-
ήσει τους στόχους της πράσινης 
μετάβασης. Ωστόσο η παραγωγή 
φωτοβολταϊκών πάνελ στη Γερ-
μανία, η οποία μέχρι και πριν από 
μία δεκαετία ήταν παγκόσμια 
ηγέτιδα στον κλάδο, συρρικνώ-
νεται συνεχώς, με αποτέλεσμα 
όσοι δραστηριοποιούνται στη 
βιομηχανία των φωτοβολταϊκών 
είτε να απολύουν προσωπικό και 
να κλείνουν, είτε να μετεγκαθί-
στανται στην άλλη πλευρά του 
Ατλαντικού.

Η αιτία είναι βέβαια ο έντονος 
ανταγωνισμός από την Κίνα, η 
οποία παράγει τεράστιες ποσό-
τητες φθηνών πάνελ που εισρέ-
ουν στη διεθνή αγορά, συνθλί-
βοντας τη γερμανική βιομηχανία 
φωτοβολταϊκών. Οι παράγοντες 
του ευρωπαϊκού κλάδου έχουν 
αναδείξει το ζήτημα προ πολ-
λού και απαιτούν μέτρα στήρι-
ξης αντίστοιχου βεληνεκούς με 
αυτά που εφαρμόζονται σε Κίνα 
και ΗΠΑ, δημιουργώντας εύφορο 
έδαφος για ανάπτυξη της παρα-
γωγής. Ωστόσο το θέμα στη Γη-
ραιά Ηπειρο έχει «παγώσει», πα-

ρότι το ένα εργοστάσιο μετά το 
άλλο κλείνει τις πόρτες του μόνι-
μα ή μετακομίζει στις ΗΠΑ, αφή-
νοντας εκατοντάδες ανέργους.

Η κατάσταση βάζει σε δίλημ-
μα τις ευρωπαϊκές κυβερνήσεις 
που θέλουν να αντιμετωπίσουν 
την κλιματική αλλαγή: είτε να 
προσφέρουν περισσότερη στή-

ριξη, ώστε η εγχώρια παραγωγή 
να παραμείνει ανταγωνιστική, 
είτε να επιτρέψουν την ομαλή 
ροή των απεριόριστων εισαγω-
γών, προκειμένου να διατηρηθεί 
ο υψηλός ρυθμός εγκατάστασης 
φωτοβολταϊκών.

Αυτή τη στιγμή πάντως, η Κί-
να προγραμματίζει επέκταση της 
βιομηχανίας, αν και ήδη κατέχει 
το 80% της διεθνούς παραγω-

γής. Το κόστος στην Κίνα διαμορ-
φώνεται περίπου στα 12 σεντς 
ανά watt παραγόμενης ενέργειας 
έναντι 22 σεντς στην Ευρώπη.

Εκτός αυτού, στις ΗΠΑ χά-
ρη στον νόμο για τη μείωση του 
πληθωρισμού (IRA) ορισμένοι πα-
ραγωγοί και εργολάβοι δικαιού-
νται φοροαπαλλαγές, προσελκύ-
οντας επιχειρήσεις από την Ε.Ε. 
και από αλλού. Ενδεικτικό είναι 
το παράδειγμα της Meyer Burger, 
της γερμανικής βιομηχανίας που 
έκλεισε τις εγκαταστάσεις στο 
Φράιμπεργκ στα μέσα Μαρτί-
ου. «Ελλείψει μέτρων στήριξης 
της βιομηχανίας στην Ευρώπη 
κάναμε την τολμηρή κίνηση και 
στρέψαμε το έργο της επέκτασης 
των ηλιακών κυψελών από τη 
Γερμανία στις ΗΠΑ», δήλωσε στο 
Reuters ο διευθύνων σύμβουλος 
της εταιρείας, Gunter Erfurt.

∆εδομένης της έκτασης που 
έχει πάρει το πρόβλημα, η ένω-
ση παραγωγών Solar Power Eu-
rope προτείνει «χάρτη» στήριξης 
της βιομηχανίας φωτοβολταϊκών, 
τον οποίο κυβερνήσεις και επι-
χειρήσεις μπορούν να υπογρά-
ψουν ως ένδειξη πολιτικής βούλη-
σης για βελτίωση των συνθηκών 

ανταγωνιστικότητας. Τα προη-
γούμενα χρόνια, η γερμανική κυ-
βέρνηση είχε καταργήσει τους 
περιορισμούς σε επιχορηγήσεις 
για εγκατάσταση φωτοβολταϊ-
κών, συνεισφέροντας έτσι στην 
ενίσχυση της ζήτησης. Επίσης, 
πριν από μερικά χρόνια τέθηκε 
σε ισχύ το ευρωπαϊκό Green Deal, 
ενώ η ενεργειακή κρίση μετά τη 
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία 
βοήθησε στην ταχύτερη εγκατά-
σταση ΑΠΕ.

Κι όμως, ως αποτέλεσμα του 
«κύματος» των φθηνών φωτο-
βολταϊκών πάνελ από την Κίνα, οι 
αποθήκες στην Ευρώπη είναι γε-
μάτες από πάνελ που αναμένουν 
εγκατάσταση. Τα αποθέματα εί-
ναι πιθανό να αυξηθούν περαιτέ-
ρω, όσο συνεχίζει να επεκτείνεται 
η κινεζική παραγωγή: Εάν όλα τα 
πλάνα που έχουν ανακοινώσει οι 
κινεζικές εταιρείες εφαρμοστούν, 
τότε η κινεζική βιομηχανία θα 
μπορεί να κατασκευάζει διπλάσια 
πάνελ από αυτά που αναμένεται 
να εγκατασταθούν διεθνώς το 
2024, δήλωσε στο Reuters ο Mar-
ius Mordal Bakke, αναλυτής στη 
συμβουλευτική εταιρεία Rystad 
Energy.

Ο έντονος ανταγω-
νισμός από την Κίνα 
αναγκάζει βιομηχανίες 
είτε να κλείνουν είτε 
να μετεγκαθίστανται 
στις ΗΠΑ.

Σε κατάσταση κρίσης οι ευρωπαϊκές εταιρείες φωτοβολταϊκών

Η Κίνα προγραμματίζει επέκταση της βιομηχανίας φωτοβολταϊκών, αν και 
ήδη κατέχει το 80% της διεθνούς παραγωγής.
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Νέα άνοδος τιμών πώλησης
και ενοικίασης κατοικιών
Με βάση τα τελευταία διαθέσιμα
στοιχεία του δικτύου ηλεκτρονι-
κών αγγελιών Spitogatos.gr, κατά
το φετινό πρώτο τρίμηνο η μέση
τιμή πώλησης κατοικιών στην
Αττική διαμορφώθηκε σε 2.350
ευρώ/τ.μ., έναντι 2.070 ευρώ/τ.μ.
κατά το αντίστοιχο περυσινό διά-
στημα, αύξηση 13,5%. Αντίστοιχα,
σε ό,τι αφορά τα ενοίκια η μέση
ζητούμενη τιμή ενοικίασης έχει
πλέον αγγίξει τα 9,6 ευρώ/τ.μ.,
όντας 11,6% υψηλότερη σε σχέση
με πριν από ένα χρόνο, χωρίς να
διακρίνονται σημάδια έστω στα-
θεροποίησης. 

Μεταξύ των επιμέρους περιο-
χών, η μεγαλύτερη αύξηση των
ζητούμενων τιμών πώλησης εξα-
κολουθεί να εντοπίζεται στην πε-
ριοχή του Πειραιά. Ειδικότερα,
σε ετήσια βάση η αύξηση αγγίζει
πλέον το 27,3% σε 2.333 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στα προάστια του Πειραιά η
μέση ζητούμενη τιμή πώλησης
διαμορφώνεται πλέον σε 1.875
ευρώ/τ.μ., αυξημένη κατά 25%
σε ετήσια βάση. Οι αυξήσεις αυτές
οφείλονται στη στροφή των επεν-
δυτών του προγράμματος «χρυσή
βίζα» στην περιοχή του Πειραιά,
όπου το ελάχιστο ύψος επένδυσης

παρέμεινε στις 250.000 ευρώ,
έναντι 500.000 ευρώ που απαι-
τούνται από την 1η Αυγούστου
2023 στο κέντρο της Αθήνας, τα
βόρεια και τα νότια προάστια. 

Στην αγορά των ενοικίων η ει-
κόνα μοιάζει ιδιαίτερα δύσκολη
για όσους βρίσκονται σε αναζή-
τηση κατοικίας, καθώς ακόμη και
στο κέντρο της Αθήνας η μέση

ζητούμενη τιμή έχει πλέον αυξη-
θεί σε 10,36 ευρώ/τ.μ., όντας 10,4%
υψηλότερη συγκριτικά με το πε-
ρυσινό πρώτο τρίμηνο του έτους.
Ωστόσο, η μεγαλύτερη αύξηση
εντοπίζεται και πάλι στην περιοχή
του Πειραιά, όπου η μέση ζητού-
μενη τιμή διαμορφώθηκε κατά
το φετινό πρώτο τρίμηνο σε 9,78
ευρώ/τ.μ., από 8,25 ευρώ/τ.μ. πριν
από ένα χρόνο.

Του ΝIΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣAΝΟΓΛΟΥ

Εως τρεις φορές υψηλότερα είναι
τα ενοίκια που μπορούν να εξα-
σφαλίσουν σήμερα τα σύγχρονα
κτίρια γραφείων πράσινων προ-
διαγραφών, συγκριτικά με τα αν-
τίστοιχα παλαιά ακίνητα, κάτι που
οφείλεται στη μεγάλη έλλειψη τέ-
τοιων ακινήτων στην αγορά, συγ-
κριτικά με τη ζήτηση. Στην τελευ-
ταία ετήσια έκθεσή της για την
αγορά γραφείων, η εταιρεία πι-
στοποιημένων εκτιμητών Geoaxis
τονίζει ότι «τα νεόδμητα ενεργει-
ακά πιστοποιημένα κτίρια γρα-
φείων καταγράφουν έως και τρι-
πλάσια μισθώματα, ύψους 30-35
ευρώ/τ.μ. σε μηνιαία βάση, τη στιγ-
μή που τα παλαιά γραφεία αποτε-
λούν πάνω από το 90% του απο-
θέματος».

Σύμφωνα με τον Γιάννη Ξυλά,
επικεφαλής της Geoaxis, «αυτή
την περίοδο παρατηρείται μια δο-
μική αλλαγή στην αγορά γραφείων,
τόσο στην Ελλάδα όσο και στο
εξωτερικό, όπου ο παράγοντας
της τοποθεσίας του ακινήτου έχει
περάσει σε δεύτερη μοίρα κι έχει
αντικατασταθεί από άλλες παρα-
μέτρους. Η μεγάλη πλειονότητα
χρηστών και επενδυτών αναζητεί
πλέον αειφορία, ψηφιοποιημένα
- αυτοματοποιημένα συστήματα,
προσφορά στο περιβάλλον και με-
τρήσιμη συνεισφορά στο κοινω-
νικό γίγνεσθαι, ανεξάρτητα της
θέσης του ακινήτου». Σύμφωνα
με τον κ. Ξυλά, «ιστορικά η δύναμη
της τοποθεσίας κυριάρχησε μο-
νοδιάστατα, μέχρι που το Διαδί-
κτυο και η υγειονομική κρίση άλ-
λαξαν τα δεδομένα και η εικονική
πραγματικότητα μας οδηγεί στο
μέλλον. Ολο και περισσότερο ψω-
νίζουμε δίχως να επισκεπτόμαστε
τα καταστήματα (ακόμη και η μα-
ναβική απέχει ένα κλικ), οι τρα-
πεζικές συναλλαγές δεν απαιτούν
γκισέ, η εργασία επεκτείνεται σε
υβριδικές μορφές και η διασκέδαση
και η ενημέρωση ψηφιοποιήθηκαν

δίχως επιστροφή». Συνολικά, στις
περιοχές που παρακολουθεί το
Παρατηρητήριο Αξιών Γραφείων
της Geoaxis, καταγράφεται αύξηση
των ζητουμένων τιμών ενοικίασης
κατά 40% κατά τη διάρκεια της
τελευταίας δεκαετίας. Συγκεκρι-
μένα, στα αυτοτελή κτίρια γρα-
φείων με θέσεις στάθμευσης η αύ-
ξηση αγγίζει το 33%, ενώ στις ορι-
ζόντιες ιδιοκτησίες με θέσεις στάθ-
μευσης το κόστος έχει αυξηθεί κα-
τά 46% κατά μέσον όρο.

Ωστόσο, όπως τονίζει στην ανά-
λυσή της η Geoaxis, ο ρυθμός αύ-
ξησης των τιμών ενοικίασης στα
πράσινα γραφεία αναμένεται να
ανακοπεί το επόμενο διάστημα,

καθώς η αγορά θα εισέλθει σε τρο-
χιά σταθεροποίησης των τιμών.
Ταυτόχρονα, προβλέπεται αύξηση
των ενοικίων στα παλαιότερα,
πλην όμως ανακαινισμένα και ανα-
βαθμισμένα γραφεία, που βρίσκον-
ται σε σημεία προβολής. Οπως
αναφέρει η ανάλυση της Geoaxis,
η μεγάλη αύξηση των ενοικίων
που σημειώθηκε την περίοδο 2019-
2022 στα γραφεία υψηλών προ-
διαγραφών, θα συνεχιστεί μεν,
αλλά με ηπιότερο ρυθμό, καθώς
εκτός από την επιδείνωση του πο-
λιτικού κλίματος τα μακροοικο-
νομικά μεγέθη της ελληνικής οι-
κονομίας (αύξηση ΑΕΠ, επίπεδο
δανεισμού, κόκκινα δάνεια, ανερ-
γία κ.λπ.), παραμένουν προβλη-
ματικά. 

Οσον αφορά τα επιμέρους χα-
ρακτηριστικά της αγοράς γραφείων
στην Αττική, η Geoaxis επισημαίνει
την ανάκαμψη των τιμών ενοικία-
σης στα βόρεια προάστια, όπου
τα επόμενα χρόνια αναμένεται να

προστεθεί σημαντικός όγκος νέων
κτιρίων γραφείων, από επενδυτές
όπως η Dimand, η Noval και η Pro-
dea Investments. Επίσης, η πε-
ριοχή του Πειραιά είναι πιθανό να
αναδειχθεί μια ακόμη περιοχή πι-
θανής εγκατάστασης νέων γρα-
φείων, λόγω της ύπαρξης μετρό
και νέων έργων που προωθούν-
ται.

Αλλη μια τάση που διακρίνει η
έρευνα της Geoaxis αφορά την
αύξηση της ζήτησης για παλαιά,
αλλά ανακαινισμένα και ενεργει-
ακά αναβαθμισμένα γραφεία στο
κέντρο της Αθήνας, με παράλληλη
στροφή των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων σε πιο μικρά και φθηνό-
τερα γραφεία σε αποκεντρωμένες
θέσεις του λεκανοπεδίου. Παράλ-
ληλα, προβλέπεται και η παγίωση
του ανοίγματος της ψαλίδας μεταξύ
των γραφείων υψηλών προδια-
γραφών και των γραφείων χαμηλής
ποιοτικής στάθμης ή όσων βρί-
σκονται σε δευτερεύουσες θέσεις.

<<<<<<<

Οι τιμές ενοικίασης 
αυξήθηκαν κατά 40%
κατά τη διάρκεια της
τελευταίας δεκαετίας.

<<<<<<<

Η μέση τιμή πώλησης
κατοικιών στην Αττική
ενισχύθηκε 13,5%,
φθάνοντας στις 2.350
ευρώ/τ.μ. 

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Επικρατούσα σύγχυση και αβεβαιότητα 
Αν είναι να απομονώσουμε ένα πράγ-
μα που χαρακτηρίζει την αγορά
των ακινήτων, αλλά και την ευρύ-
τερη οικονομία αυτή την περίοδο,
είναι η σύγχυση. Μια σύγχυση που
κατατάσσεται πρώτη πριν ακόμα
και από την αβεβαιότητα, η οποία
αβεβαιότητα είναι αρκετά άσχημη
από μόνη της.

Όσο καλοπροαίρετα και να είναι
τα όποια μέτρα και πολιτικές που
υιοθετούνται από την κυβέρνηση,
είτε αυτά αφορούν την ανάπτυξη,
είτε αφορούν τη στεγαστική πολι-
τική, ή ακόμη την ενεργειακή ανα-
βάθμιση, δεν μπορεί κάποιος αν-
τικειμενικός κριτής παρά να τα
ψέξει για την ελλιπή τους ευκρίνεια,
τη βραχεία τους έκταση και που
για πολλοστή φορά μάλλον απο-
θαρρύνουν παρά να ενθαρρύνουν
τις επενδύσεις, προς επίτευξη του
αντικειμενικού τους σκοπού.

Και επειδή κάνω αναφορά πιο
πάνω σε «ευκρίνεια», ξεκαθαρίζω
πως το πρώτο πράγμα που πρέπει
να χαρακτηρίζει ένα μέτρο, ένα
σχέδιο και μια πολιτική είναι ο με-
γάλος βαθμός κατανόησής τους
από τους πολλούς και όχι μόνο από
τους πέντε ή τους δέκα ή τους πε-
νήντα σύμβουλους ή επαγγελματίες
ή ειδικούς. Αν το ένα εκατομμύριο
ανθρώπων πρέπει να τρέχει πίσω
από εκατό ειδικούς για να βρει τον
ένα που θα τον καθοδηγήσει ως
προς το τι προνοεί το σχέδιο ή το
μέτρο, τότε αυτό το σχέδιο είναι
καταδικασμένο σε αποτυχία.

Κάνει λοιπόν εντύπωση το γε-
γονός πως ενώ η κυβέρνηση θέλει

να κάνει πρωταθλητισμό στην επι-
κοινωνία, φαίνεται να μην πετυ-
χαίνει όσα πρέπει να πετύχει στο
να περάσει με ξεκάθαρο τρόπο στο
ευρύ κοινό, ποια είναι τα σχέδια
που βρίσκονται σε ισχύ, σε τι απο-
σκοπούν, ποιοι είναι οι δικαιούχοι,
ποιο είναι το πραγματικό τους όφε-
λος (οικονομικό ή άλλο), πώς μπο-
ρούν οι εν δυνάμει δικαιούχοι να
τα αξιοποιήσουν, τι ορίζοντα εφαρ-
μογής έχουν και τι γίνεται πέραν
αυτού του ορίζοντα.

Αναφέρομαι πιο πάνω σε σχέδια
βραχείας έκτασης. Εννοώ πως σε
αυτά τα σχέδια τίθενται τέτοιες
προϋποθέσεις που στην τελική
έχουν μικρό πεδίο εφαρμογής. Για
παράδειγμα, στο κίνητρο για την
παραγωγή προσιτής κατοικίας πα-
ραχωρείται αύξηση στον συντελε-
στή δόμησης 25%, εκ της οποίας
το 15% θα διοχετεύεται προς την
κατασκευή προσιτής στέγης και
το υπόλοιπο 10% είναι το
μπόνους/καρότο προς τον ιδιοκτή-
τη. Καλοπροαίρετο το μέτρο, δεν
αντιλέγω, εφόσον θέλουμε προσιτή
στέγη. Η πρώτη μου μικρή ένσταση
είναι στο ύψος του 25% στην αύ-
ξηση του συντελεστή δόμησης: εί-
ναι το 15% αρκετό για παραγωγή
προσιτής στέγης  Πιστεύω πως εί-
ναι λίγο.  Έπρεπε η συνολική αύ-
ξηση να είναι μεγαλύτερη για να
δούμε αξιοσημείωτο αποτέλεσμα
στην αγορά. Αλλά αυτό είναι δευ-
τερεύον. Η μεγάλη μου ένσταση
είναι στην πρώτη προϋπόθεση που
τίθεται: «Ελάχιστο Καθαρό Εμβαδόν
ιδιοκτησίας 4.000 τ.μ.».  

Κάτσε ρε φίλε, δηλαδή πρέπει
ο άλλος να έχει τουλάχιστον εφτά
οικόπεδα σε οικιστικές περιοχές με
συντελεστή δόμησης κάτω του
120% ή τουλάχιστον δύο οικόπεδα
σε οικιστικές περιοχές με συντε-
λεστή δόμησης από 120% και πάνω
Πόσοι αλήθεια είναι αυτοί που έχουν
τέτοιων μεγεθών εκτάσεις και είναι
σε θέση να αναπτύξουν και ταυτό-
χρονα να θελήσουν να εκμεταλ-
λευτούν το κίνητρο   Ελάχιστοι.
Κάποιες από τις προϋποθέσεις μπο-
ρούν εύκολα να σκοτώσουν το σχέ-
διο. Θυμίζουν τις εποχές που εκπο-
νούνταν σχέδια ενθάρρυνσης κα-
τασκευής δημόσιων χώρων στάθ-
μευσης και οι πλείστες αξιολογήσεις

έμειναν στις μελέτες επειδή δεν
ήταν οικονομικά βιώσιμες.

Για να πετύχουν τέτοια σχέδια
πρέπει να μην τίθενται περιορισμοί
στις εκτάσεις τεμαχίων και τα κί-
νητρα να είναι κλιμακωτά ανάλογα
με την κλίμακα της ανάπτυξης:
όσες περισσότερες μονάδες προ-
σιτής στέγης, τόσο μεγαλύτερη αύ-
ξηση στον συντελεστή δόμησης
και παράλληλη αύξηση του ιδίου
οφέλους προς τον ιδιοκτήτη/ επεν-
δυτή –είτε στην ίδια την ανάπτυξη
ή κάπου αλλού που θα υποδείξει.
Αν παράπλευρος σκοπός είναι και
ο έλεγχος του πού θα γίνονται τέ-
τοιες αναπτύξεις, θα μπορούσαν
να καθοριστούν περιοχές εφαρμο-

γής στα τοπικά σχέδια έτσι ώστε
ο κάθε ένας να γνωρίζει.

Μετά έχουμε τις περιπτώσεις
του ΚΟΑΓ και των δημόσιων πανε-
πιστημίων. Ο μεν ΚΟΑΓ κτίζει προ-
σιτή στέγη, τα δε πανεπιστήμια
έχουν ανάγκες φοιτητικών εστιών.
Γιατί δεν εκπονείται σχέδιο ή σχέδια
κατασκευής τέτοιων εστιών από
αυτούς τους οργανισμούς, που να
επιτρέπουν εναλλακτικούς τρόπους
δόμησης από τον συμβατικό για να
έχουμε άριστης ποιότητας κατα-
σκευές με αισθητά μειωμένο κατα-
σκευαστικό κόστος και άρα αισθητά
μειωμένα ενοίκια ή τιμές αγοράς
Τέτοιες πρακτικές χρησιμοποιούνται
με επιτυχία στο εξωτερικό, αλλά
φαίνεται εδώ το «σφυρίζειν» αδιά-
φορα να είναι εθνικό σπορ.

Τι να πούμε τώρα για το «Φωτο-
βολταϊκά για Όλους»  Ποιους όλους
ή ποια φωτοβολταϊκά  Πας να ρω-
τήσεις και σου λεν, «α, αυτό δεν γί-
νεται επειδή η ΑΗΚ δεν επιτρέπει
την εναέρια διέλευση καλωδίου…
». Και γιατί, αυτή δεν πάει εναέρια
«Ε, τι να πούμε, έτσι τα θέλει…».
Κάνεις τις μελέτες σου και μετά σου
λένε, «ναι, αλλά αν παράγεις παρα-
πάνω, μπορεί να σε κόβει…». Προ-
τείνεις χωράφι για virtual net me-
tering, και θέλεις περισσότερες
άδειες και διαδικασίες από το να
κτίσεις ουρανοξύστη. Δεν έχει τε-
λειωμό, και ακόμη δεν εφαρμόζεται
ευρέως η αποθήκευση. Κάτσετε να
πάμε μέχρι εκεί να δούμε τι θα απαι-
τείται… Η δε ενεργειακή αναβάθ-
μιση των γερασμένων κτιρίων πρέ-
πει να είναι προτεραιότητα. Εκεί

πρέπει να υπάρξουν αυξημένα οι-
κονομικά κίνητρα για να επιταχυν-
θεί η διαδικασία και να αυξηθεί η
κλίμακα εκτέλεσης τέτοιας εργασίας.
Η παρούσα κατάσταση φαίνεται
να είναι στον αυτόματο πιλότο.

Αυτά τα λίγα παραδείγματα σκο-
πό έχουν να δείξουν το τι περνά ο
μέσος πολίτης, ο μέσος ιδιοκτήτης,
ο μέσος επενδυτής σε αυτόν τον
τόπο. Το σκηνικό είναι αβέβαιο από
πάσα κατεύθυνση και δεν ξέρουμε
τι έπεται με φόρους, με μέτρα, με
σχέδια –όλα αμφιβόλου αποτελε-
σματικότητας.

Ο σχεδιασμός πρέπει να είναι
ολιστικός, να παρέχει πλαίσιο ασφά-
λειας, να είναι μακρόπνοος και να
εξασφαλίζει οικονομική σταθερό-
τητα. Μόνο έτσι έλκονται οι επεν-
δύσεις και λαμβάνουν σάρκα και
οστά. Εγώ περιμένω πολιτικά κόμ-
ματα να βγουν μπροστά από τώρα,
πριν υπερθερμανθεί το κλίμα της
προεκλογικής περιόδου, να κάνουν
εισηγήσεις και προτάσεις που να
έχουν πρακτική εφαρμογή και που
να φέρνουν το επιθυμητό αποτέ-
λεσμα έχοντας σαν φάρο την οικο-
νομική σταθερότητα, την οικονο-
μική κατάσταση του κόσμου και
τον σεβασμό στα δημόσια οικονο-
μικά. Μέχρι τώρα μόνον ο Δημο-
κρατικός Συναγερμός προτείνει ένα
τέτοιο πλέγμα εφαρμόσιμων μέ-
τρων, και θα χαρώ ιδιαίτερα αν ακο-
λουθήσουν και οι υπόλοιποι.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Περιζήτητα τα σύγχρονα γραφεία
με «πράσινες» προδιαγραφές
Τα μισθώματα φτάνουν τα 30-35 ευρώ/τ.μ., τριπλάσια σε σχέση με τα παλαιά

Η μεγάλη πλειονότητα χρηστών και επενδυτών αναζητεί πλέον αειφορία και ψηφιοποιημένα - αυτοματοποιημένα
συστήματα, σημειώνει η εταιρεία πιστοποιημένων εκτιμητών Geoaxis. Ζήτηση που δεν μπορεί να καλυφθεί, κα-
θώς τα νεόδμητα ενεργειακά πιστοποιημένα κτίρια γραφείων αποτελούν μόλις το 10% της αγοράς. 

Η ενεργειακή αναβάθμιση των γερασμένων κτιρίων πρέπει να είναι προτε-
ραιότητα. Η παρούσα κατάσταση φαίνεται να είναι στον αυτόματο πιλότο.



Συναντώ τον Θεόδωρο Τερζό-
πουλο σαράντα ημέρες μετά 
την πρεμιέρα της παράστασης 
«Περιμένοντας τον Γκοντό», του 
Σάμιουελ Μπέκετ, στο Teatro 
Piccolo στο Μιλάνο, η οποία θα 
παρουσιαστεί τώρα από τη Στέ-
γη του Ιδρύματος Ωνάση. Χάρη 
στην μετάκληση της Στέγης, το 
αθηναϊκό κοινό θα έχει τη σπά-
νια ευκαιρία να δει μια από τις 
πιο σημαντικές παραστάσεις που 
έδωσε ο κορυφαίος Ελληνας σκη-
νοθέτης στο εξωτερικό. 

Σκέφτομαι τη συγκεκριμένη 
παράσταση: ένας σταυρός τέ-
μνει ένα μεγάλο τετράγωνο στο 
κέντρο της σκηνής. Φέρνει στον 
νου πέτρινη επιτύμβια στήλη από 
αυτές που συναντάς σε ερημω-
μένα ευρωπαϊκά κοιμητήρια, αυ-
στηρό εξώφυλλο δερματόδετης 
Βίβλου ή ακόμη και βιτρό καθε-
δρικού ναού.

Μου εξηγεί πως εκείνος την 
αποκαλεί «ομιλούσα εγκατάστα-
ση», αφού όλα τα στοιχεία της 
παράστασης –οι μουσικές, τα 
σκηνικά αντικείμενα, οι φωνές 
και τα σώματα των ηθοποιών– 
συνυπάρχουν ισότιμα για να με-
ταφέρουν τα νοήματα του κειμέ-
νου. Επιχειρώ μια εξήγηση, αφού 
πρώτα έχω ξεκαθαρίσει πως το 
αντικείμενό μου δεν είναι το θέα-
τρο. «Ούτε και το δικό μου είναι», 
λέει γελώντας. «Στο εξωτερικό με 
κατατάσσουν στους ανθρωπολό-
γους και έτσι είναι, εμένα με εν-
διαφέρει ο άνθρωπος».

«Κινούμενη άμμος»
Αναφέρει πως το έργο του 

Μπέκετ είναι κινούμενη άμ-
μος. «Εσύ είσαι εδώ και το κεί-
μενο έχει πάει πιο κάτω, κι εκεί 
που πας να πλησιάσεις το νόη-
μα, αυτό έχει μεταφερθεί πάλι 
αλλού. Οπως και με τις αρχαί-
ες τραγωδίες έτσι και η “ποίη-
ση” του Μπέκετ χαρακτηρίζεται 
από την αιώρηση των πραγμά-
των. ∆εν μπορείς να διακινδυ-
νεύσεις σαφείς ερμηνείες, έχεις 
μόνο ερωτηματικά. Στον «Γκο-
ντό», με δυσκόλευε η έννοια του 
ερημικού τοπίου, όπως ορίζεται 
στο έργο, γιατί ερημικό μπορεί 
να είναι οτιδήποτε. Μόνοι μπο-
ρεί να αισθανόμαστε και σε μια 
πολυσύχναστη σάλα ξενοδοχεί-

ου, σε μια αίθουσα αναμο-
νής στο αεροδρόμιο. Υπάρ-
χουν πολλοί τόποι όπου 
υπάρχει πολυπληθές κοι-
νό και κάτι περιμένει και 
έτσι αποφάσισα να το δω 
μέσα από μια σύμβαση αλ-
λιώτικη. Είδα το έργο μέ-
σα από την ερημιά των 
θρησκειών».

Οταν «ανοίγει» ο σταυ-
ρός, συμβολίζοντας και 
τη διάνοιξη του χρόνου 
που συντελείται στον 
Μπέκετ, προβάλλουν 
ξαπλωμένοι οι δύο κλο-
σάρ, ο Βλαδίμηρος και 
ο Εστραγκόν. «Χουζου-
ρεύουν», μου εξηγεί. «Γι’ 
αυτό είναι ξαπλωμένοι, 
επειδή αποζητούν στιγ-
μές ανθρώπινης επα-
φής, ένα κοίταγμα, ένα 
χάδι. Αυτό το απόλυτο αδι-
έξοδο το οποίο βιώνουμε έχει 
τελικά μια διαφυγή: έχει τον Αλ-
λον, τον Απέναντι. Αυτοί, αν και 
τόσο διαφορετικοί, ταυτίζονται. 
Είναι σαν ο ένας να εμπεριέχει 
τον άλλον».

Σχολιάζει πως δύο είναι οι κε-
ντρικοί άξονες στο έργο: το να 
καταφέρουμε να επικοινωνή-
σουμε με τον διπλανό μας, αλ-
λά και με τον Αλλον μέσα μας, 
να γνωρίσουμε αυτή την ανεξι-
χνίαστη και σκοτεινή περιοχή 
των καταπιεσμένων επιθυμιών 

και των φόβων.  Παρατηρώ πως 
σήμερα δεν υπάρχει ούτε χρόνος 
ούτε διάθεση στους ανθρώπους 
για τέτοια «ενδοσκόπηση». «Σή-
μερα αδιαφορούμε και για εμάς 
και για τους άλλους, δεν υπάρχει 
καν η ιδέα της ελπίδας, δεν περι-
μένουμε κανέναν να μας σώσει. Ο 
άνθρωπος έχει αποκοπεί από το 
συναίσθημά του, έχει υποτιμήσει 
τις αισθήσεις του. Περιφέρεται 
απόλυτα ηττημένος. Το να γελά-

σεις, να αγγίξεις, να ακούσεις, να 
κλάψεις είναι σημαντικό. Το να 
κλάψεις με πολλά δάκρυα είναι 
επαναστατική πράξη».

Ωστόσο δηλώνει πως έχει με-
γάλη πίστη στους νέους. «Η γενιά 
που γεννήθηκε μετά το 2000 είναι 
αλλιώτικη, πολύ δυναμική, με ηθι-
κή – αυτή θα φέρει την ανατρο-

πή. Εμείς οι μεγάλοι δεν προετοι-
μάσαμε τίποτα για εκείνους, δεν 
εξασφαλίσαμε καμία δημιουργική 
θέση εργασίας, μόνο θέσεις σκλά-
βου. Αυτό θα πει μίσος, θα πει ότι 
δεν βλέπουμε με προοπτική, αδι-
αφορούμε για το μέλλον. Τους πα-
ραδίδουμε ένα κράτος βασισμένο 
στο ψεύδος, στην αισχροκέρδεια, 

στην ανηθικότητα, στο 
εφήμερο και στις πελα-
τειακές σχέσεις. Ομως, 
αυτό το έχουν βαρεθεί 
και θα το αλλάξουν, το 
παιχνίδι θα κερδηθεί. Το 
διακρίνω και στις κουβέ-
ντες που κάνω με τους 
νέους ηθοποιούς από τα 
εργαστήρια του “Αττις” 
στις πρόβες».

Καταλαβαίνω πως η 
σχέση δασκάλου - μα-
θητή είναι για εκείνον 
ιερή, χαίρεται όταν 
τον προσφωνούν 
δάσκαλο, η μέθοδός 
του διδάσκεται σε 
κάθε γωνιά του κό-
σμου, μιλάει άλλω-
στε και εκείνος με 
μεγάλο θαυμασμό 
για τον μέντορά του, 

Χάινερ Μίλερ. «Ολο μου 
το ταξίδι είναι ένα δρομολόγιο: 
από την αρχαία τραγωδία στον 
Μίλερ, ένα aller retour είναι».

Η «Ορέστεια»
Τον ρωτώ για την «Ορέστεια» 

του Αισχύλου, τη μοναδική σω-
ζόμενη τριλογία αρχαίου δράμα-
τος που θα σκηνοθετήσει για το 
Εθνικό Θέατρο και θα παρουσι-
άσει στο πλαίσιο του Φεστιβάλ 
Αθηνών - Επιδαύρου. «Εβλεπα 
την “Ορέστεια” από διάφορους 
σκηνοθέτες και δεν καταλάβαι-

να. Οι περισσότεροι εστιάζουν 
στον Αγαμέμνονα, τους γοητεύ-
ουν τα πάθη, τα εγκλήματα, το 
οικογενειακό δράμα, και μετά 
το πιο δύσκολο κομμάτι, τις Χο-
ηφόρους και τις Ευμενίδες, το 
σαβουρντίζουν κάπως. Εγώ ξε-
κίνησα ανάποδα: με τις Ευμενί-
δες, το αίνιγμα, την ίδρυση του 
Αρείου Πάγου και τη λειτουργία 
της ∆ημοκρατίας».

Του ζητώ να μου πει ποια δου-

λειά του θα ξεχώριζε. «∆εν συ-
γκρατώ παρά μόνον στιγμές από 
αυτά που έχω κάνει, φευγαλέες 
εικόνες, συχνά δεν θυμάμαι ούτε 
τους τίτλους. Ωστόσο, αισθάνο-
μαι ότι υπάρχει ένα νήμα που με 
πηγαίνει από τη μια παράσταση 
στην άλλη και αυτό συμβαίνει 
από ένστικτο. Θα σου απαντή-
σω με τον τρόπο που μου απα-
ντούσε ο φίλος και συνεργάτης 
μου, Γιάννης Κουνέλλης, όταν 
του ζητούσα να μου ονοματίσει 
το αγαπημένο του έργο. Κανένα, 
μου έλεγε. Το αγαπημένο μου έρ-
γο δεν το έχω κάνει ακόμη. Ηταν 
80 χρονών, όταν τα έλεγε αυτά».

Παγκόσμιος Ελληνας
Τελικά, αισθάνεται Ελληνας ή 

πολίτης του κόσμου; Μόνο τον 
περασμένο Οκτώβριο παίζονταν 
παραστάσεις του σε 7 πόλεις 
του κόσμου: Φιλαδέλφεια, Το-
ρίνο, Βουδαπέστη, Ταϊπέι, Πε-
κίνο, Μόσχα, Αγία Πετρούπολη, 
Μόντρεαλ.«Αισθάνομαι Ελλη-
νας που εκπροσωπώ την ελλη-
νική ιδέα και την έχω φτάσει 
από άκρη σε άκρη. ∆ύο χιλιάδες 
τριακόσιες παραστάσεις σε όλο 
τον κόσμο, αυτό είναι ελληνική 
επέλαση». 

Παρατηρώ το σαλόνι όπου κα-
θόμαστε, σε μια γωνία βλέπω την 
οθόνη ενός υπολογιστή. Αναρω-
τιέμαι αν τελεί και χρέη τηλεόρα-
σης. «Πια δεν ανοίγω ούτε ραδιό-
φωνο. Ακούς το ίδιο πράγμα, μια 
σελίδα ανακυκλώνεται συνέχεια. 
Σχολιάζω πώς και στην παράστα-
ση που θα δούμε στη Στέγη, οι 
δύο παρίες επαναλαμβάνουν τις 
ίδιες λέξεις, φράσεις. «Αυτές οι 
συζητήσεις όμως γίνονται χω-
ρίς να υπάρχουν κοινωνικά γε-
γονότα, σε έναν άδειο χώρο και 
είναι διαφορετική η ερμηνεία 
και η στόχευση. Ο Μπέκετ σε 
βάζει να σκεφτείς μέσα από ένα 
απλό λεξιλόγιο, μια καθημερινή 
γλώσσα. Τα απλά κείμενα έχουν 
συνήθως ένα επίπεδο, ο Μπέκετ 
έχει πολλά και αυτό είναι μεγάλο 
κατόρθωμα της συγγραφής, της 
ποίησής και της δραματουργί-
ας του. Είναι πολλά games, όχι 
ένα. Κάνει παιχνίδι με τη φιλο-
σοφία, την κοινωνιολογία, την 
οντολογία».

*«Περιμένοντας τον Γκοντό», Στέγη 
Ιδρύματος Ωνάση, από 15 έως 19.05.

«Σήμερα δεν περιμένουμε κανέναν»
Ο Θεόδωρος Τερζόπουλος μιλάει στην «Κ» με αφορμή το έργο «Περιμένοντας τον Γκοντό», που θα παρουσιάσει στη Στέγη

Συνέντευξη στην ΞΕΝΙΑ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Σκηνή από την παράσταση «Περιμένοντας τον Γκοντό», του Σάμιουελ Μπέκετ. «Εσύ είσαι εδώ και το κείμενο έχει πάει πιο κάτω και εκεί που πας να πλησιάσεις το νόημα, αυτό έχει μεταφερθεί πάλι αλλού. Οπως και με τις αρχαίες τραγωδί-
ες, έτσι και η “ποίηση“ του Μπέκετ χαρακτηρίζεται από την αιώρηση των πραγμάτων», λέει ο Θεόδωρος Τερζόπουλος.

«Είδα το έργο μέσα από την ερημιά των θρησκειών», λέει για τον «Γκοντό» 
ο Θ. Τερζόπουλος. Στη φωτογραφία, τμήμα από το σκηνικό της παράστασης.

«Δούλευα εξαντλητικά έτρεχα από παράσταση σε παράσταση με λίγη αδρε-
ναλίνη για καύσιμο», λέει ο Θεόδωρος Τερζόπουλος, ο οποίος θέλει να μείνει 
στη χώρα μας το επόμενο διάστημα και να το αφιερώσει στον εαυτό του.
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«Στο εξωτερικό 
με κατατάσσουν 
στους ανθρωπολόγους 
και έτσι είναι, 
εμένα με ενδιαφέρει 
ο άνθρωπος».

«Η γενιά που γεννήθηκε 
μετά το 2000 είναι
μια γενιά αλλιώτικη, 
πολύ δυναμική, με 
ηθική – αυτοί θα
φέρουν την ανατροπή».

ΚΥΡΙΑΚΗ 21 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024
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ΕΚΘΕΣΗ

Πλούσια Τέχνη σε Δύσκολους Καιρούς

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τέχνη στα Ελη της Ελίτ

Τ
ο στοίχημα της Μπιενάλε της Βε-
νετίας για το 2024 κερδήθηκε και 
σίγουρα αυτό από μόνο του είναι 

ένα σημαντικό επίτευγμα, τόσο για το 
υφυπουργείο Πολιτισμού, όσο και για 
την καλλιτεχνική κοινότητα που εκπρο-
σωπεί τη χώρα, σε αυτή τη σημαντική 
διεθνή πολιτιστική διοργάνωση (Πήτερ 
Εραμιάν, Εμίντιο Βάσκες, η κολλεκτίβα 
Endrosia των Ανδρέα Ανδρονίκου, Μα-
ρίνας Ασσιώτη, Νίκης Χαραλάμπους, 
Ντόρις Μαρί ∆ημητριάδου, Ειρήνης 
Χένκιν, Ραφαηλίας Τσιρίδου, Αλέξαν-
δρου Ξενοφώντος και Χάιγκ Αϊβαζιάν).

Την περασμένη Πέμπτη έγιναν τα 
εγκαίνια του Κυπριακού Περιπτέρου 
στη Βενετία, στην παρουσία και της 
υφυπουργού Πολιτισμού δρος Λίνας 
Κασσιανίδου, με τους επιμελητές του 
περιπτέρου να ξεναγούν και να εξηγούν 
στην υφυπουργό το σκεπτικό τους… 
Αμέσως, σκέφτηκα ότι η κα Κασσιανί-
δου ήταν τυχερή, γιατί είχε την ευκαι-
ρία να καταλάβει το σκεπτικό της ομά-
δας που ετοίμασε τη συμμετοχή μας. 

Εκείνοι που δεν είχαν την ευκαιρία 
να ακούσουν το σκεπτικό, θα πρέπει 
να περιμένουν τους δύο καταλόγους, οι 
οποίοι θα είναι σε τέσσερις γλώσσες, ή 
όπως αναφέρει το ελληνικό δελτίο Τύ-
που «με κάθε κείμενο να εμφανίζεται 
μεταφρασμένο στα αγγλικά, στα ελλη-
νοκυπριακά, στα τουρκοκυπριακά και 

στα αραβικά», τώρα γιατί όχι και στα 
ελληνικά και στα τουρκικά, δεν ξέρω; 
∆ύο μεταφραστές παραπάνω θα χρει-
αζόντουσαν. 

∆υστυχώς, δεν μπορώ να μην επα-
νέλθω στο ζήτημα του πώς το υφυπουρ-
γείο Πολιτισμού και το Τμήμα Νεότερου 
και Σύγχρονου Πολιτισμού αποφάσι-
σαν να δώσουν για δεύτερη φορά στη 
δημοσιότητα ένα δελτίο Τύπου στα ελ-
ληνικά, το οποίο είναι εξαιρετικά δυ-
σνόητο, σε περίεργα ελληνικά, αγνοώ-
ντας παντελώς όποιον δεν είναι βαθιά 
μυημένος στη σύγχρονη τέχνη, και 
δεν γνωρίζει εξαιρετικά αγγλικά (για 
το τουρκικό κείμενο δεν έχω εικόνα). 
Για το θέμα είχα γράψει και παλαιότε-
ρα, τον Ιούλιο του 2023, όταν το 
υφυπουργείο Πολιτισμού είχε 
 ανακοινώσει τη συμμετοχή της 
χώρας στην Μπιενάλε Βε-
νετίας 2024, με ένα εντε-
λώς ακατανόητο κείμενο, 
το επανέλαβε και με το 
δελτίο Τύπου της περα-
σμένης εβδομάδας. Ειλι-
κρινά, απορώ ποιος έγρα-
ψε το κείμενο και ποιος το 
ενέκρινε, εκτός και αν γίνει η 
παραδοχή ότι αυτά τα πράγ-
ματα είναι για πάρα πο-
λύ λίγους και όποιος 
καταλαβαίνει από 

τέχνη θα αντιληφθεί τι θέλει να πει 
το κείμενο. Μετά όμως να μην παρα-
πονιόμαστε πως είμαστε πολιτιστικά 
απαίδευτοι.

Ειλικρινά, ποιος μπορεί να εξηγήσει 
τι σημαίνει στα ελληνικά η πρόταση: 
«Μέσα από αυτήν ακριβώς τη συρροή 
στοιχειωμένης και ιστορικής μνήμης, 
η έκθεση του Κυπριακού Περιπτέρου 
εστιάζει στην εγγύτητα της Κύπρου με 
τη Μέση Ανατολή, αφεαυτής εργοστά-
σιο φαντασμάτων, για να επανεξετά-
σει τον προσανατολισμό του νησιού 
σε σχέση με τον Λεβάντε». Ποιος θα 
αδικήσει αυτόν που δεν θα καταλάβει 
τι θέλουν να κάνουν στο Κυπριακό Πε-
ρίπτερο; Μπορεί η συμμετοχή μας να 
είναι η καλύτερη, να αφήσει ανεξίτη-

λο το καλλιτεχνικό της αποτύπω-
μα, να τη συζητάνε για χρόνια 
πολλά στους εικαστικούς κύ-
κλους, δεν θα έπρεπε όμως 
να είχε δοθεί και η ευκαιρία 
και στους άλλους, τους αμύ-
ητους να έχουν μια εικόνα 
για το θα κάνει η Κύπρος 
στη Βενετία; θα έπρεπε, και 
ποιος ο πιο εύκολος τρόπος; 
Ένα δελτίο Τύπου που θα 

είναι γραμμένο σε βατά 
ελληνικά, και γιατί όχι 
και στην κυπριακή 
ελληνική, και στην 

κυπριακή τουρκική και σε όποια άλλη 
γλώσσα θέλουν. Βατά ελληνικά που θα 
βγάζουν νόημα, όταν μεταφερθούν από 
την αγγλική. Γιατί η φράση του δελτίου 
Τύπου «παρακινούνται να κάνουν τό-
πο για στοχασμό και θύμηση» δεν νο-
μίζω ότι αντιστοιχεί στο αγγλικό «are 
prompted to hold a space of reflection 
and remembrance», ενώ στο τουρκικό, 
αν είναι η μετάφραση που συμβουλεύ-
τηκα ορθή ταιριάζει περισσότερο. 

Είναι περίεργο όταν ένα δελτίο Τύ-
που ευαγγελίζεται τη συμπεριληπτικό-
τητα να μην καταφέρνει να είναι στην 
ουσία του τέτοιο, όσο και αν χρησιμο-
ποιείται το @ (παπάκι), για να μην πού-
με για τα εντυπο-ανάπηρα άτομα και 
ανοίξουμε άλλη κουβέντα.

Όσο και αν με χαροποιεί η κυπρι-
ακή συμμετοχή στην Μπιενάλε της 
Βενετίας 2024, τόσο με ανησυχεί και 
η απομάκρυνση των ανθρώπων των 
τεχνών από πολύ μεγάλες μερίδες του 
πληθυσμού, και ακόμη περισσότερο 
με στενοχωρεί ότι παρόμοια κείμενα 
απολύονται από επίσημους φορείς του 
κράτους, ωσάν να είναι γραμμένα από 
στεγνούς τεχνοκράτες που «Κάθονται 
στις καρέκλες μουντζουρώνουν αθώα, 
λευκά χαρτιά χωρίς αιτία», όπως έγρα-
ψε και ο Καρυωτάκης.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Φανερώματα: Όψεις του αλλόκοσμου στη ζωγραφική και το σχέδιο
Σε μια εποχή που ο κόσμος όπως επανει-
λημμένα διαπιστώνεται έχει απομαγευτεί, 
η έκθεση «Φανερώματα: Όψεις του αλλό-
κοσμου στη ζωγραφική και το σχέδιο», στο 
∆ημοτικό Κέντρο Τεχνών Λευκωσίας, Συνερ-
γασία: Ίδρυμα Πιερίδη [NiMAC], σε επιμέ-
λεια της δρος Έλενας Πάρπα και της δρος 
Ευανθίας (Εύη) Τσελίκα, αναζητά τις εκφάν-
σεις του αλλόκοσμου, του μαγικού και του 
ονειρικού στην καλλιτεχνική δημιουργία και 
ιδιαίτερα στη ζωγραφική και το σχέδιο. Στην 
έκθεση ανακαλούνται οι μυστηριακές κα-
ταβολές της ζωγραφικής και του σχεδίου, η 
διασύνδεσή τους με πρακτικές τελετουργί-

ας και πρακτικές διερεύνησης του ασυνεί-
δητου, του ονείρου, της δύναμης των συμ-
βόλων, των οραμάτων, των μύθων, όπως και 
του ενεργειακού υποστρώματος της φύσης 
και των αντικειμένων. Τα έργα προέρχονται 
στην πλειοψηφία τους από συλλογές όπως: 
η Κρατική Συλλογή Κυπριακής Τέχνης, η 
συλλογή της Λεβεντείου Πινακοθήκης, της 
Πρεσβείας της Ελλάδος στην Κύπρο και του 
Πολιτιστικού Ιδρύματος Τραπέζης Κύπρου. 
Έργα αντλούνται επίσης από συλλογές ιδιω-
τών και συλλεκτών. NiMAC, Παλιάς Ηλεκτρι-
κής 19, Λευκωσία. Πληροφορίες 22797400, 

www.nimac.org.cy. Διάρκεια έως 13 Ιουλίου.

ΕΚΔΟΣΗ

Κυπριακές αρχαιότητες
Το Τμήμα Αρχαιοτήτων, οι Πανεπιστημιακές Εκδόσεις 
Κύπρου και ο Σύνδεσμος Υποτρόφων Ιδρύματος Α.Γ. Λε-
βέντη (Ελλάδας) παρουσιάζουν το βιβλίο «Κυπριακές 
αρχαιότητες στην Ελλάδα. Ιστορικό και νομοθετικό πλαί-
σιο», σε επιμέλεια Άννας Λέκκα και Σοφίας Αντωνιάδου, 
το οποίο καλύπτει ζητήματα διαχείρισης της κυπριακής 
πολιτισμικής κληρονομιάς. Για το βιβλίο θα μιλήσουν η 
αρχαιολόγος του Υπουργείου Πολιτισμού Ελλάδας, Άννα 
Λέκκα, ο αρχαιολογικός λειτουργός του Τμήματος Αρχαι-
οτήτων, Γιάννης Βιολάρης, ο καθηγητής Προϊστορικού 
Αιγαίου Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθη-
νών, Γιώργος Βαβουρανάκης, και ο διευθυντής Μουσεί-
ου Παύλου και Αλεξάνδρας Κανελλοπούλου, Νίκος Πα-
παδημητρίου. Την παρουσίαση του βιβλίου συντονίζει ο 
δημοσιογράφος Απόστολος Γ. Κουρουπάκης. Κυπριακό 
Μουσείο, Λευκωσία. Πέμπτη, 25 Απριλίου, ώρα 6:30 μ.μ. 

Η εκδήλωση είναι ανοικτή στο κοινό. 

ΕΚΘΕΣΗ

«Συγχρονίζοντας την Ιστορία»
Η Δημοτική Πινακοθήκη Λάρνακας 
παρουσιάζει την έκθεση της Τούλας 
Λιασή «Συγχρονίζοντας την Ιστορία», 
σε επιμέλεια Ξένιου Συμεωνίδη, 
στην οποία θα παρουσιαστούν περισ-
σότερα από 55 εικαστικά έργα (πίνα-
κες, φωτογραφίες, βίντεο, και εγκα-
ταστάσεις). Το καινούργιο εικαστικό 
έργο της Τούλας Λιασή «Συγχρονί-
ζοντας την Ιστορία» επικεντρώνεται 
στο πατρικό της σπίτι στην κατεχόμε-
νη Αγία Τριάδα Καρπασίας και αφορά 
κυρίως την ιστορία και τα αντικείμε-
νά του. Επιδίωξή της είναι να διασώ-
σει μέσα από την τέχνη της αυτά τα 
αναμφισβήτητα ιστορικά αντικείμε-
να, που δεν μπορούν να παραμεί-

νουν ιδιωτικά, και να τα μετουσιώσει 
σε εικαστικά τεκμήρια μνήμης και 
ταυτότητας, αντίστασης και επιβίω-
σης, ενός μικρού αριθμού ανθρώ-
πων, στον σιωπηλό αλλά ηρωικό τους 
αγώνα. Έναν τιτάνιο αγώνα αυταπάρ-
νησης και αυτοθυσίας, που δυστυχώς 
μέχρι σήμερα δεν έφερε τη νίκη. 
Τα εγκαίνια θα τελέσει ο δήμαρχος 
Λάρνακας, κ. Ανδρέας Βύρας. Χαι-
ρετισμό θα απευθύνει ο διευθυντής 
του Πολιτιστικού Ιδρύματος Τράπε-
ζας Κύπρου, δρ Γιάννης Τουμαζής. 
Δημοτική Πινακοθήκη Λάρνακας, λε-

ωφόρος Αθηνών, Πλατεία Ευρώπης, 

Λάρνακα Διάρκεια: 26 Απριλίου–31 

Ιουλίου 2024. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Εχουμε φτωχύνει. Από την κληρονομιά της 
ανθρωπότητας, εγκαταλείψαμε το ένα κομ-
μάτι μετά το άλλο και συχνά ήμασταν ανα-
γκασμένοι να το καταθέσουμε στο ενεχυ-
ροδανειστήριο για ένα εκατοστό της αξίας 
του, για να λάβουμε αμέσως αντ’ αυτού το 
μικρό κέρμα του “επίκαιρου”. Στην πόρτα 
μας βρίσκεται η οικονομική κρίση, πίσω 
από αυτή μια σκιά, ο επόμενος πόλεμος».

Εγραφε ο Βάλτερ Μπένγιαμιν γύρω στο 
1930 («Ονειρα», εκδ. Αλεξάνδρεια). Ας μι-
λήσουμε, λοιπόν, για κάτι που δεν είναι 
καθόλου “επίκαιρο”. Οπως το «Ονειρόδρα-
μα» του Στρίντμπεργκ, έργο των αρχών 
του 20ού αιώνα (1901), που παρουσιάζεται 
στο Εθνικό Θέατρο, σε σκηνοθεσία Μαρί-
ας Μαυραγάνη, σαν πολυφωνικό χορικό, 
με τον 16μελή θίασο διαρκώς επί σκηνής, 
ένα κείμενο σαν χορογραφία λέξεων, σκέ-
ψεων, εικόνων. Η αντίληψη της ζωής ως 
παραίσθησης, ως υπνοβασίας ανάμεσα 
στο όνειρο και στον εφιάλτη, μέσα σε ένα 
μεταφυσικό περίγραμμα, όπως αναλύεται 
στο (φροντισμένο) πρόγραμμα της παρά-
στασης. Ο,τι αποπνέει σαν σκηνική φόρμα 
έναν ευπρόσδεκτο «ερασιτεχνισμό» –τον 
οποίο υπηρετεί η σκηνοθέτις– είναι ίσως ο 
καλύτερος τρόπος για να συνδεθούμε, ως 
θεατές, με το ασύνδετο. Με πρόσωπα που 
είναι και δεν είναι, φράσεις που βρίσκουν 
ή δεν βρίσκουν τις αναλογίες τους στις 
ασύντακτες εικόνες, στις τετριμμένες φα-
ντασιώσεις του καθενός, στις επαναλήψεις, 
στους φόβους, στα ανεκπλήρωτα. Το κατα-
κάθι της ψυχής που γίνεται και υλικό των 
ονείρων. Η επίγεια ζωή που μεταπλάθεται 
και μεταλλάσσεται διαρκώς, μέσα στο σύ-
μπαν του ύπνου. Eνας κόσμος που άλλοτε 
μας επιτίθεται και άλλοτε μας νανουρίζει, 
που φαίνεται να πάσχει από έλλειψη νοή-
ματος, αλλά μόνο έτσι δεν είναι.

Οι προβλέψεις του Μπένγιαμιν πού συ-
ναντούν τον Στρίντμπεργκ; Ο Γερμανοε-
βραίος φιλόσοφος και στοχαστής πού «δι-
ασταυρώθηκε» με τον προγενέστερό του, 
κατά μισόν αιώνα περίπου, Σουηδό θεα-
τρικό συγγραφέα; Στη ζωή των ονείρων. 
Σε αυτήν τη διαδρομή της κατανόησης και 
της παραίτησης. Στα ενδιάμεσα στάδια των 
οικονομικών κρίσεων και των πολέμων. 
Στην «κληρονομιά της ανθρωπότητας» που 

εγκαταλείπουμε χάριν του «επίκαιρου», 
του αναλώσιμου, που ξεθεμελιώνει αντί 
να θεμελιώνει. 

Οι λύσεις στα προβλήματα είναι πρό-
σκαιρες, στη κάθε νέα στροφή του δρό-
μου, λίγο πριν από την ευθεία και την επι-
τάχυνση καραδοκεί η ενοχή. «Η ευτυχία 
είναι απάτη!» σαρκάζει ο Στρίντμπεργκ 
στο «Ονειρόδραμα». «Η ευτυχία τρώγεται 
μόνη της, όπως η φλόγα... που δεν μπορεί 
να καίει αιώνια και είναι αναγκασμένη να 
σβήσει. Αυτό το προαίσθημα του τέλους 
πνίγει όλη τη χαρά στο αποκορύφωμά της». 
«Και γιατί δεν κάνουν κάτι οι άνθρωποι για 
να βελτιώσουν τη θέση τους;» αναρωτιέται 
ένα πρόσωπο του έργου, για να απαντήσει 
αμέσως κάποιο άλλο: «Ορισμένοι δοκιμά-
ζουν, αλλά όσοι προσπαθούν να βελτιώ-
σουν τον κόσμο καταλήγουν στη φυλακή 
ή στο ψυχιατρείο». 

Το απόφθεγμα, με πικρία, χιούμορ και 
αλήθεια, καταλήγει, 120 χρόνια μετά τη 
διατύπωσή του, να ηχεί σαν ωραιότατο 
άλλοθι για όσους ούτε καν δοκιμάζουν να 
«βελτιώσουν τον κόσμο». Είτε είναι πολι-
τικοί είτε κατέχουν εξουσίες που κινούν 
τα νήματα. Οι αφορισμοί είναι, άραγε, ξε-
θωριασμένοι ή ανακυκλώνονται ενισχυμέ-
νοι στο οπλοστάσιο του λαϊκισμού και της 
δημαγωγίας; Τι συμβαίνει όταν η συνθήκη 
αντιστρέφεται; Οταν το όνειρο ξεφτίζει και 
η πραγματικότητα υπόσχεται το ανεκπλή-
ρωτο, επιτιθέμενη λυσσαλέα στον «εχθρό»; 
Σε εύκολους στόχους, δηλαδή, ή τόσο γε-
νικόλογους που καταλήγουν νεφελώδεις. 
Κάνουν όμως, πρόσκαιρα, τη δουλειά τους: 
εκτονώνουν τον θυμό των θυμάτων, πραγ-
ματικών ή επινοημένων· καλλιεργούν προσ-
δοκίες ενός κόσμου αν όχι καλύτερου του-
λάχιστον ικανού να εκδικηθεί, να πάρει το 
αίμα του πίσω.

Στο τέλος του «Ονειροδράματος», μοιά-
ζει εφικτό να μοιραζόμαστε όλοι την ίδια 
διέξοδο ή διαφυγή όσο και να συμμεριζό-
μαστε τον ίδιο εφιάλτη. Το όνειρο να είναι 
κοινό όσο και το δράμα.

Η ζωή ως
υπνοβασία

ΒΙΒΛΙΟ

«Ηρεμίας 21», 
της Χαράς 
Ζυμαρά

Η έκδοση του βιβλίου της 
Χαράς Ζυμαρά «Ηρεμίας 
21» (εκδόσεις Το Ροδακιό) 
ταυτίζεται με μία ιδιαίτερη 
χρονική συγκυρία, καθώς 
το 2024 συμπληρώνονται 
είκοσι χρόνια από την κα-
ταψήφιση του δημοψηφί-
σματος για το Σχέδιο Ανάν, 
που πρότειναν τα Ηνωμέ-
να Έθνη, με τη σύμφωνη 
γνώμη των δυο κοινοτήτων 
του νησιού, ως λύση στο 
κυπριακό πρόβλημα. Το 
συναπάντημα των ιστορι-
ών τους έχει αφορμή ένα 
πραγματικό γεγονός: τη 
λογοκρισία που ασκήθηκε 
στον Ευρωπαίο αξιωμα-
τούχο Γκίντερ Φερχόιγκεν, 
ένθερμο υποστηρικτή του 
Σχεδίου Ανάν, όταν κατόπιν 
άνωθεν οδηγιών ακυρώ-
θηκαν οι συνεντεύξεις του 
σε όλα τα κυπριακά μέσα. 
Περιπέτειες από τις ζωές 
απλών ανθρώπων διασταυ-
ρώνονται στην κρίσιμη 
εκείνη εποχή, πριν από εί-
κοσι ακριβώς χρόνια, λίγο 
πριν χαθεί ένας δρόμος 
που θα μπορούσε ενδεχο-
μένως να οδηγήσει στην 
ηρεμία. Στην εκδήλωση, η 
συγγραφέας της νουβέ-
λας θα συνομιλήσει με τις 
Μαρίνα Οικονομίδου, δι-
ευθύντρια της εφημερίδας 
Καθημερινή και τη συγγρα-
φέα Νάσια ∆ιονυσίου. Τη 
συζήτηση θα συντονίσει η 
δημοσιογράφος Ευδοκία 
Παπαδοπούλου. Παρα-

σκευή 26 Απριλίου, ώρα 

6:00, Σπίτι της Συνεργασί-

ας, Λευκωσία.  

Η 16η έκδοση της «Πλούσιας Τέχνης 
σε ∆ύσκολους Καιρούς», σε επιμέ-
λεια Άντρου Ευσταθίου, παρουσιάζει 
έργα τέχνης από 28 νέους, αλλά και 
καταξιωμένους καλλιτέχνες σε προ-
σιτές τιμές. Με μότο «επειδή η τέχνη 
είναι προνόμιο όλων», παρουσιάζου-
με στο κοινό επιλεγμένα έργα τέχνης 
από νέους, αλλά και καταξιωμένους 
καλλιτέχνες σε τιμές οι οποίες δεν 
ξεπερνούν τα 500 ευρώ. Μέσα σε 
αυτό το πλαίσιο νέοι αγοραστές θα 
μπορούν επιτέλους να αποκτήσουν 
ένα αξιόλογο έργο τέχνης σε προσι-
τή τιμή. Επίσης με αυτόν τον τρόπο 
δίνουμε σε νέους συλλέκτες σύγχρο-
νης τέχνης να ξεκινήσουν την συλ-
λογή τους με ένα ιδιαίτερα χαμηλό 
budget. Στην νέα μας αυτή έκθεση 
θα παρουσιαστούν ζωγραφικά έρ-
γα, κεραμικά, έργα σε χαρτί, γλυπτά, 
πολλαπλά έργα, και φωτογραφίες. 
Όλα τα έργα έχουν δημιουργηθεί για 
την νέα μας αυτή ομαδική έκθεση 
και έχουν επιλέγει με πολλή προσο-
χή από την ομάδα της Isnotgallery 
contemporary. Is not gallery, Οδυσ-

σέως 11, Λευκωσία. Διάρκεια έκθεσης 

ώς 27 Απριλίου.

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

«Κύπρος 1974-2024»

Οι εκδόσεις Ελληνοεκδοτική παρουσιά-
ζουν τον συλλογικό τόμο «Κύπρος 1974-
2024». Ομιλητές θα είναι οι συγγραφείς 
Ελπιδοφόρος Ιντζέμπελης, Κώστας Λυ-
μπουρής, Χρίστος Χατζήπαπας και Τάκης 
Χατζηδημητρίου. Χαιρετισμό θα απευθύ-
νουν ο πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών 
Κύπρου κ. Γιώργος Φράγκος, ο κυβερνή-
της ΑΗΕΡΑ ΚΥΠΡΟΥ κ. Γεώργιος Καλλένος 
και ο πρόεδρος της Ένωσης Λογοτεχνών 
Κύπρου κ. Λευτέρης Πλουτάρχου. Την εκ-
δήλωση συντονίζει o δημοσιογράφος και 
συγγραφέας Γιώργος Κασκάνης. Τετάρτη 
24 Απριλίου, ώρα 6:00 μ.μ. Δημοσιογραφι-

κή Εστία, λεωφ. ΡΙΚ 12, Αγλαντζιά.

«Oσοι προσπαθούν να
βελτιώσουν τον κόσμο
καταλήγουν στη φυλακή ή
στο ψυχιατρείο», γράφει ο Στρί-
ντμπεργκ στο «Ονειρόδραμα».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το βιβλίο της Χαράς Ζυμαρά, πρώ-
ην δημοσιογράφου και σήμερα 
επαγγελματίας Επικοινωνίας, 
«Ηρεμίας 21» που κυκλοφορεί 
από τις Εκδόσεις Το Ροδακιό 
είναι, όπως λέει και η ίδια στη 
συνέντευξή της, μία ανάγκη να 
αναμετρηθεί με μια θολούρα που 
επικρατούσε –και εξακολουθεί 
να επικρατεί– σχετικά με τον 
τρόπο που βιώσαμε ως κοινωνία 
την περίοδο του δημοψηφίσμα-
τος για το Σχέδιο Ανάν, το 2004. 
Αυτός είναι και ο κεντρικός άξο-
νας του βιβλίο, με τη συγγραφέα 
να μιλάει και για ζητήματα που 
μπορεί με την πρώτη ματιά να 
μη σχετίζονται με το δημοψήφι-
σμα, όπως η θέση της γυναίκας 
τα χρόνια μετά την Ανεξαρτησία, 
ώς τον καιρό του Σχεδίου Ανάν, 
αλλά και τις ταξικές και κοινω-
νικές δομές, «Η Ήβη είναι παιδί 
της εργατικής τάξης, ενώ η Πη-
νελόπη είναι αστή. Η διασταύ-
ρωση των δύο αυτών κόσμων 
φανερώνει πολλά για την κυπρι-
ακή κοινωνία» λέει η Χαρά, μία 
κοινωνία που κλήθηκε μέσα σε 
ένα πολωμένο κλίμα να αποφα-
σίσει με ένα «Ναι» ή ένα «Όχι», 
να λύσει τον γόρδιο δεσμό, που 
ονομάζεται Κυπριακό.
–Χαρά, ποια ανάγκη σού δημι-
ουργήθηκε για να γράψεις το 
«Ηρεμίας 21»; 

–Ίσως να ένιωσα ότι έπρε-
πε να επεξεργαστώ το πολύ δι-
κό μου, προσωπικό τραύμα του 
πολέμου. ∆εν έζησα την περίοδο 
πριν και μετά τον πόλεμο, που 
μεγάλωνε η Πηνελόπη –η μία 
ηρωίδα της ιστορίας– και ήμουν 
μόλις δεκάξι, όταν άρχιζε η περι-
πέτεια της Ήβης, της κεντρικής 
ηρωίδας μου. Ωστόσο και οι δύο 
περίοδοι άφησαν ένα απροσδι-
όριστο στίγμα τους πάνω μου. 
Γράφοντάς την το προσέγγισα 
με περιέργεια, το προσδιόρισα, 
το εξημέρωσα, το έκανα φίλο. 
Η ιστορία, όμως, προέκυψε κι 
από μια ανάγκη μου ως πρώην 
δημοσιογράφος και νυν επαγ-
γελματίας Επικοινωνίας, να απο-
δώσω έναν φόρο τιμής σε αυτό 
τον χώρο. Οι ιστορίες που συνέ-

λεξα όλα αυτά τα χρόνια και οι 
προσωπικότητες του επαγγέλμα-
τος, που έχουν έρθει στο διάβα 
μου, έπρεπε με κάποιο τρόπο να 
αποκρυσταλλωθούν. Η περίοδος 
πριν από το δημοψήφισμα, μες 
στην πόλωση και την υπερβολή 
της, ήταν ιδανική, θεωρώ, για να 
αποδοθεί η μαγεία, αλλά και η 
«σκοτεινιά» του χώρου.
–Γράφοντας το «Ηρεμίας 21» 
ένιωσες να αναμετριέσαι με 

τον εαυτό σου και την πρόσλη-
ψη που είχες τότε για όσα αφο-
ρούσαν μία κρίσιμη περίοδο 
της Κύπρου;

–Σίγουρα, στη βάση όσων 
ανέφερα και πριν. Αλλά περισ-
σότερο ένιωσα να αναμετριέμαι 
με μια θολούρα που επικρατούσε 
–και εξακολουθεί να επικρατεί – 
σχετικά με τον τρόπο που βιώσα-
με ως κοινωνία την περίοδο του 
δημοψηφίσματος. Έχουν περά-
σει ακριβώς 20 χρόνια, και δεν 
είμαι σίγουρη εάν ασχοληθήκαμε 
ιδιαίτερα με το πώς συνδιαλλα-
χθήκαμε ως πολίτες μεταξύ μας 
πάνω σε ένα τόσο κρίσιμο ζήτη-
μα. Με το πώς συνδιαλλάχθηκε 
η Πολιτεία με τους πολίτες της, 
με τη δημοσιογραφική κοινότη-
τα και πώς συνδιαλλάχθηκε η τε-
λευταία με τους πολίτες, για να 
καταλήξουν σε μια ενημερωμένη 
απόφαση σχετικά με το μέλλον 
του νησιού. Θεωρούμε αυτονό-
ητο ό,τι έγινε και το ότι ο λαός 
αποφάσισε αυτό που αποφάσισε. 
Υπό ποιες συνθήκες, όμως, έγινε 
αυτό; Τι λένε, αλήθεια, για την 
κοινωνία μας τα στοιχεία φανα-
τισμού, πόλωσης και προπαγάν-
δας, που κυριάρχησαν τότε; Και 
ακόμα περισσότερο, τι λέει για 

την κοινωνία μας το γεγονός ότι 
δεν αναστοχαστήκαμε εδώ και 
20 χρόνια πάνω σε αυτά;
–Εκτός από το πολιτικό στοι-
χείο που έχει το βιβλίο, αλλού 
υπόρρητα και αλλού πιο έντονα 
υπάρχει και το κοινωνικό απο-
τύπωμα… γιατί θέλησες να τα 
συμπλέξεις;

–Θεωρώ ότι οι κοινωνικές δο-
μές που μας διέπουν είναι απο-
τέλεσμα συνδιαλλαγής μεταξύ 
των μερών της κοινωνίας, με τα 
μέσα που το καθένα έχει στη δι-
άθεσή του. ∆εν είναι μια ισότιμη 
συνδιαλλαγή, γιατί δεν έχουν όλα 
τα μέρη ίση πρόσβαση στα μέσα 
αυτά (παιδεία, πλούτο, ΜΜΕ κ.ά.). 
Αυτή η συνδιαλλαγή είναι εν γένει 
πολιτική. Αυτό είναι στην ουσία η 
ίδια η πολιτική. Και οι κοινωνικές 
δομές που μας διέπουν, ως αποτέ-
λεσμα της συνδιαλλαγής αυτής, 
αντανακλούν τις επικρατούσες 
πολιτικές δυνάμεις της κάθε επο-
χής. Στη συντηρητική κοινωνία 
της Κύπρου του ’60-’70, που μεγα-
λώνει η Πηνελόπη και την πολω-
μένη και φανατισμένη κοινωνία 
του 2004, που ζει η Ήβη, οι δύο 
αυτές γυναίκες λειτουργούν ως 
αντίβαρο σε αυτό το κατεστημέ-
νο. Ήθελα, από τη μια, να ειπω-

θεί μια κατά τα άλλα χιλιοειπωμέ-
νη ιστορία από μια περιθωριακή 
σκοπιά – οι φωνές της Ήβης και 
της Πηνελόπης δεν εκπροσωπούν 

σε καμία περίπτωση το επίσημο 
αφήγημα, αυτό που αντανακλά το 
αποτέλεσμα της πολιτικής συνδι-
αλλαγής που συντελέστηκε στην 

εποχή τους. Από την άλλη, ήθελα 
να προσδώσω και ορισμένες άλλες 
παραμέτρους στην όλη ιστορία, 
όπως είναι, για παράδειγμα, η θέ-
ση της γυναίκας στην κοινωνία 
γενικότερα και στη δημοσιογρα-
φία ειδικότερα, αλλά και ο ταξικός 
διαχωρισμός που επικρατούσε. Η 
Ήβη είναι παιδί της εργατικής τά-
ξης, ενώ η Πηνελόπη είναι αστή. 
Η διασταύρωση των δύο αυτών 
κόσμων φανερώνει πολλά για την 
κυπριακή κοινωνία.
–Μπορεί ένα λογοτεχνικό έρ-
γο να δώσει τη σωστή ή τη λά-
θος πλευρά μιας ιστορικής πε-
ριόδου;

–Όχι, και αν το κάνει, τότε 
δεν πρόκειται για λογοτεχνικό 
έργο, αλλά για προπαγάνδα. Το 
βιβλίο δεν επιχειρεί να κάνει κά-
τι τέτοιο. Υπάρχουν χαρακτήρες 
που υποστηρίζουν τη δική τους 
αντίληψη περί ορθού και λάθους 
τη δεδομένη στιγμή, αλλά σκο-
πός του βιβλίου σίγουρα δεν εί-
ναι να διαφωτίσει κανέναν με πο-
λιτικές αλήθειες. Αν επιχειρεί να 
επιτελέσει έναν πολιτικό σκοπό, 
αυτός είναι να θέσει ερωτήματα 
κι όχι να δώσει απαντήσεις.

 Μια εποχή 
φανατισμού 
και πόλωσης
Η Χαρά Ζυμαρά στο βιβλίο της «Ηρεμίας 

21» θέτει υπό τον λογοτεχνικό φακό της 

το δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν.

–Οι ήρωές σου είναι καθαροί, 
χωρίς γωνίες στον χαρακτήρα 
τους και τις απόψεις τους… 
Τους θέλησες έτσι από την αρ-
χή ή συν τω χρόνω τους απο-
κωδικοποίησες;

–Ως προς τις προθέσεις τους, 
ναι, οι ήρωες είναι καθαροί. ∆εν 
παίζουν «παιχνίδια». Αυτό βγήκε 
οργανικά, ίσως επειδή οι συνθή-
κες γύρω τους είναι τόσο φορτι-
σμένες και βραχυκυκλωμένες, 
που αναλαμβάνουν εκείνες τον 
ρόλο του υπόγειου, του σκοτει-
νού, αυτού του παράγοντα που 
θέλει να τους ανακατέψει, να τους 
μπερδέψει. Το ίδιο όμως δεν ισχύ-
ει για τον εκδότη. Σε ό,τι αφορά 
τις απόψεις τους, η Ήβη δεν εί-
ναι καθαρή. Ξεκινά την περιπέ-
τειά της εκλαμβάνοντας ορισμένα 
πράγματα ως δεδομένα, και στη 
συνέχεια τα αναθεωρεί. Προσπα-
θεί να παραμείνει ουδέτερη σε 
μία συνθήκη που δεν το επιτρέ-
πει, κρατώντας αποστάσεις, πα-
ραμένοντας μετριοπαθής. Κατα-
λήγει όμως να λαμβάνει ξεκάθαρη 
θέση. Όχι τόσο υπέρ ή κατά του 

Σχεδίου, που είναι το διακύβευ-
μα της εποχής της, αλλά περισ-
σότερο εναντίον των δυνάμεων 
της συντήρησης, εναντίον όσων 
τάχθηκαν υπέρ ή κατά, εξυπηρε-
τώντας προθέσεις που δεν εκφρά-
στηκαν ποτέ δημοσίως.
–Πώς η γλώσσα που χρησιμο-
ποιεί κάθε ήρωας αντιπροσω-
πεύει τον χαρακτήρα του;

–Αλλιώς εκφράζεται στον προ-
φορικό λόγο μια νέα δημοσιογρά-
φος που ανήκει στην εργατική 
τάξη, αλλιώς μια αστή μεσήλικας, 
που σπούδασε καλές τέχνες στο 
Παρίσι. ∆ιαφορετικά εκφράζονται 
ένας παλιάς κοπής αριστερός δη-

μοσιογράφος από έναν αγγλομα-
θή αστό δικηγόρο που έγινε εκ-
δότης, και πολύ διαφορετικά ένας 
Τουρκοκύπριος Βαρωσιώτης που 
μιλά ελληνικά.

∆ιαβάζοντας τους διαλόγους 
μεταξύ των ηρώων, ήθελα οι ανα-
γνώστες εύκολα να μπορούν να 
«βλέπουν» κάποιον που γνωρί-
ζουν. Θεωρώ αυτονόητο ότι δεν 
θα πετύχαινα κάτι τέτοιο, εάν 
εκφράζονταν στην κοινή νεο-
ελληνική, παρά το γεγονός πως 
αρχικά αμφιταλαντεύτηκα. Μου 
είναι πια ξεκάθαρο, ωστόσο, ότι 
εάν το έκανα, θα ήταν προσδο-
κώντας μια πιο ομαλή αποδοχή 
από το αναγνωστικό κοινό που 
εκλαμβάνει την κυπριακή διά-
λεκτο ως λιγότερο λογοτεχνική. 
Η κυπριακή διάλεκτος δεν είναι 
λιγότερο δόκιμη ή λογοτεχνική. 
Είναι κι αυτή μια περιθωριακή 
δύναμη, που παλεύει με το κατε-
στημένο και προσπαθεί διακαώς 
να αποκτήσει υπόσταση και λόγο 
σε όλες τις πτυχές της ζωής μας. 
Όπως ήταν, άλλωστε, κάποτε και 
η κοινή νεοελληνική.

«Θεωρώ ότι οι κοινωνι-
κές δομές που μας 
διέπουν είναι αποτέλε-
σμα συνδιαλλαγής 
μεταξύ των μερών 
της κοινωνίας, με 
τα μέσα που το καθένα 
έχει στη διάθεσή του».

Η γλώσσα και οι ήρωες του βιβλίου

«Διαβάζοντας τους 
διαλόγους μεταξύ 
των ηρώων, ήθελα 
οι αναγνώστες 
εύκολα να μπορούν 
να βλέπουν κάποιον 
που γνωρίζουν».

«Υπάρχουν χαρακτήρες που υπο-
στηρίζουν τη δική τους αντίληψη 
περί ορθού και λάθους τη δεδομέ-
νη στιγμή, αλλά σκοπός του βιβλίου 
σίγουρα δεν είναι να διαφωτίσει κα-
νέναν με πολιτικές αλήθειες» λέει 
η Χαρά Ζυμαρά, συγγραφέας του 
«Ηρεμίας 21».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στις 3 Απριλίου στο Ίδρυμα Τε-
χνών Φάρος, σε συνεργασία με το 
Institut français de Chypre, έλαβε 
χώρα το πρότζεκτ Ιερές Μελωδί-
ες της Κύπρου, υπό τη διεύθυνση 
του διεθνούς φήμης δεξιοτέχνη 
του νέυ Κουντσί Εργκουνέρ, μα-
ζί με τον μουσικό Γιάννη Κουτή 
στο ούτι και τον Νίκο Ανδρίκο στο 
λάφτα. Σε εκείνη τη μυσταγωγική 
βραδιά οι τρεις σπουδαίοι μουσι-
κοί ερμήνευσαν έργα σημαντικών 
συνθετών της μετα-βυζαντινής 
μουσικής, που συνδέθηκαν με 
τη σουφιστική μουσική. Τα έργα 
που οι τρεις δεξιοτέχνες μοιρά-
στηκαν με το κοινό μετέφεραν 
διάχυτα ένα πνευματιστικό κό-
σμο στους παρευρισκόμενους, 
δημιουργώντας μια κατανυκτι-
κή ατμόσφαιρα, γεμάτη μουσικά 
ιδιώματα και εικόνες. Για αυτή 
τη μουσική παράδοση, λοιπόν, 
συμφώνησα με τον Γιάννη Κου-
τή να διευθετήσουμε μία μικρή 
συνέντευξη με τον Κουντσί Ερ-
γκουνέρ, οποίος σήμερα ζει και 
εργάζεται στο Παρίσι, διδάσκει 
Τροπική Μουσική στο Πανεπι-
στήμιο Τεχνών Codarts του Ρότερ-
νταμ, ενώ διατηρεί ετήσια σειρά 
εργαστηρίων μουσικής στο Ίδρυ-
μα Cini στη Βενετία. Είναι επίσης 
πρεσβευτής Καλής Θελήσεως και 
Καλλιτέχνης για την Ειρήνη της 
ΟΥΝΕΣΚΟ.

Κλείσαμε το ραντεβού μας για 
την επομένη το πρωί, στην γκα-
λερί «∆ιαχρονική» στην παλιά 
Λευκωσία, όπου μας υποδέχθη-
κε ο ιδιοκτήτης της Κρις Κίκας. 
Καθίσαμε με τον κ. Εργκουνέρ 
στον φιλόξενο χώρο της γκαλερί, 
αφού πρώτα απολαύσαμε τον κα-
φέ που μας πρόσφερε ο κ. Κίκας, 
στο μικρό μπαλκόνι του πρώτου 
ορόφου, με τη Λευκωσία και το 
ζωηρό πρωινό πήγαινε-έλα της, 
με συζήτηση για τους Μεβλεβή-
δες δερβίσηδες των Χανίων και 
πλαισιωμένοι από τα έργα τέχνης 
της γκαλερί… 
–Χθες (την Τετάρτη 3 Απριλί-
ου) ακούσαμε έργα σημαντικών 
συνθετών της μετα-βυζαντινής 
μουσικής, που  συνδυάστηκαν 
με τη σουφιστική μουσική… 
Υπάρχει μία κοινή δεξαμενή, 
από όπου οι λαοί της Ανατολής 
άντλησαν μουσικούς τρόπους; 

–Υπάρχει μία κοινή πηγή αυ-
τής της μουσικής στην Ανατολή 
και αναπτύχθηκε και ως λαϊκή 
μουσική, αλλά και ως θρησκευ-
τική σε ολόκληρη την περιοχή, 

πριν και μετά την ύπαρξη της 
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας. 
Μοιράζεται η περιοχή τον ίδιο 
μουσικό πολιτισμό, με διαφορετι-
κές μουσικές φόρμες, με στίχους 
σε διαφορετικές γλώσσες.
–Η μουσική των Σούφι είναι 
ένας τρόπος να πάει κάποιος 
πέρα από αυτό που θα λέγαμε 
ανθρώπινη φύση;

–Εδώ θα μπορούσαμε να πού-
με πάρα πολλά… Υπήρχε εν αρ-
χή μία πνευματική στιγμή, πριν 
γίνουμε ανθρώπινο σώμα… Για 
τους σουφιστές όλα έχουν να κά-
νουν με την υπόσχεση για έναν 
καθαρό πνευματικό κόσμο. Τα 
πάντα πρέπει να υπενθυμίζουν 
αυτή την υπόσχεση. Βέβαια, οι 
άνθρωποι έχουν την ανάγκη να 
έχουν μουσική για όλες τις εκφάν-
σεις της κοινωνικής τους ζωής 
(γάμο, χορό, κ.λπ.) αλλά υπήρχε 
και η ανάγκη για δημιουργία μου-
σικής της πνευματικότητας. Πά-
ντοτε τη μουσική εξαρτάται πώς 
την ακούει κανείς… Αυτό που 

λέω πάντα είναι ότι δεν υπάρχει 
σουφιστική μουσική, αλλά ο τρό-
πος ζωής των σουφιστών...
–Παίζοντας αυτή τη μουσική 
προσπαθείτε να μπείτε και στη 
φιλοσοφία των Σούφι; 

–Μα δεν υπάρχει φιλοσοφία 
των Σου φιστών, είναι ένας τρόπος 
ζωής. Είναι η ειλικρίνεια, η ειλι-
κρίνεια απέναντι στον Θεό, δεν 
είναι ένα τρόπος να σκέφτεσαι, 
αλλά ένας τρόπος με τον οποίο 
επιλέγεις να ζεις. Φυσικά, εγώ 

παίζοντας αυτού του είδους τη 
μουσική, κατέχω την τέχνη της 
μουσικής… Βέβαια, για να είναι 
πιο επιδραστική η μουσική που 
υπηρετώ προσπαθώ να ενυπάρ-
χει και το στοιχείο της πνευμα-
τικότητας.
– Ποια είναι η διαφορά μεταξύ 
θρησκευτικής και πνευματιστι-
κής μουσικής; Θα μπορούσαμε 
να ισχυριστούμε ότι αυτή η λό-
για μουσική αυτού του είδους 
είναι για λίγους και μυημένους;

–Όχι, καθόλου. Στις μέρες 
μας αυτού του είδους η μουσι-
κή μπορεί να ακουστεί εκτός 
του θρησκευτικού ή πνευματι-
κού της πλαισίου, χωρίς βέβαια 
να χάνει την αξία της για τους 
πιστούς. Σκεφτείτε τα ρέκβιεμ 
πολύ σπουδαίων συνθετών της 
δυτικής κλασικής μουσικής, που 
μπορεί να ακούσετε σε ένα κον-
σέρτο. Κανείς δεν σκέφτεται αν 
οι εκτελεστές της μουσικής είναι 
καλοί Καθολικοί ή όχι. Γι’ αυτό 

δεν είναι χρήσιμο να βάζουμε τα 
πάντα σε στεγανά. Σήμερα, πρέ-
πει τα πράγματα να τα βγάζουμε 
από τα στενά τους πλαίσια, και 
να τα επικοινωνούμε ως τέχνη. 
Αυτό που αποκαλούμε θρησκευ-
τική μουσική αφορά κυρίως τις 
ιεροτελεστίες, και φυσικά υπάρ-
χει μία φόρμα… στην περίπτωση 
π.χ. των σουφιστών έχουμε να 
κάνουμε με την υπέρβασή τους. 
Και πάλι έχει σημασία το πώς 
ακούει κάποιος αυτή τη μουσική.

Στόχος η μουσική να είναι απλώς τέχνη
Ο βιρτουόζος του νέυ Κουντσί Εργκουνέρ μιλάει στην «Κ» για το πώς ο τρόπος ζωής των σουφιστών μπορεί να γίνει μουσική

–Είναι δύσκολο αυτού του εί-
δους η μουσική να παίζεται στη 
δυτική Ευρώπη;

–Αν υπάρχει κάποια δυσκολία 
αυτή είναι ότι το κοινό πολλές 
φορές χρειάζεται να βρει κάποια 
αναφορά με την οποία να συνδε-
θεί, να συσχετιστεί, σε σχέση με 
τη μουσική που ακούει γενικά. 
Αυτή η προσπάθεια να συνδεθεί 
το κοινό, το δυσκολεύει πολλές 
φορές από το να ακούσει καλή 
μουσική. Είμαι Ευρωπαίος, άρα 
μπορώ να ακούσω μόνο αυτά… 
ή είμαι από την Ανατολή… Φυ-
σικά, αυτό είναι κάτι που δεν θα 
πρέπει να μας απασχολεί τόσο 
πολύ, αφού ο στόχος είναι η μου-
σική να είναι απλώς τέχνη, καλή 
τέχνη, έτσι ώστε όλοι να μπορούν 
να την απολαύσουν. 
–Όταν όμως παίζετε σε χώρες 
της Ανατολής…;

–Το πρόβλημα εκεί είναι ότι 
αυτού του είδους η μουσική δεν 
είναι ούτε δημοφιλής ούτε και 
μαζικής κατανάλωσης. Εμείς σή-
μερα στην Ανατολή θέλουμε όλα 
να είναι δημοφιλή. Επίσης, πολ-
λές φορές στην Ανατολή υπάρ-
χει η διάθεση να εκλαμβάνονται 
και να δίνονται στο κοινό με 
έναν ανατολίτικο τρόπο. Γενι-
κά, πάντως, η μουσική κουλτού-

ρα αναπτύσσεται και αναλόγως 
του κοινού. Είναι σημαντικό να 
υπάρχει ένα κοινό που μπορεί 
να είναι ανοικτό σε μία άλλη 
μουσική, και να καταλαβαίνει 
αυτό που κάνεις, διαφορετικά 
είναι σαν να μιλάς στον εαυτό 
σου. Αυτό που είναι ένα μεγά-
λο παράδοξο είναι ότι οι δυτικές 
χώρες αισθάνονται αυτή τη μου-
σική πιο πολύ, επειδή είναι πιο 
ανοικτόμυαλοι, πιο ευαίσθητοι 
προς τη μουσική. Στις ανατολι-
κές χώρες, όπως η Τουρκία, το 
Ιράν και στον αραβικό κόσμο 
η μουσική έχει να κάνει με τη 
γιορτή, τους γάμους, θέλουν η 
μουσική να είναι για διασκέδα-
ση περισσότερο…

–Γιατί πιστεύετε ότι συμβαί-
νει αυτό;

–Υπάρχει ένα πολιτιστικό κε-
νό. Είχαμε στην Ανατολή παλαι-
ούς πολιτισμούς, που είχαν τη 

δική τους αισθητική και παραδό-
σεις… έπειτα υπήρξε μία ρήξη με 
αυτό το παρελθόν και σήμερα οι 
νεότερες γενιές έχουν χαθεί… Οι 
επιρροές τους έρχονται από την 

ποπ, τη ροκ, από τη μαζική κουλ-
τούρα που φτάνει από τη ∆ύση, 
αλλά και από την κλασική δυτι-
κή μουσική… Είναι πολύ δύσκο-
λο να γεφυρωθεί αυτό το χάσμα. 

Στη ∆ύση είναι πιο ανεπτυγμένη 
η μουσική παιδεία, δεν είναι μό-
νο ευκαιρία για χορό… Το κοινό 
είναι πιο δεκτικό στη ∆ύση, εν-
διαφέρεται περισσότερο, απ’ ό,τι 
στις δικές μου περιοχές.
– Παίζοντας αυτή τη μουσική, 
θα λέγατε πως είστε κατά κά-
ποιον τρόπος ένας μουσικός αρ-
χαιολόγος, μιας και η μουσική 
αυτή έρχεται από πολύ μακριά 
στον χρόνο;

–Όχι, όχι. Αυτή η μουσική 
δεν είναι κάτι που μου θυμίζει 
το παρελθόν, ή κάποιο παρελθόν, 
απλούστατα διότι το παρόν είναι 
πάρα πολύ σημαντικό. Αν δεν κα-
ταφέρνεις να μεταφέρεις το πα-
ρελθόν στο σήμερα, τότε είσαι 
αρχαιολόγος. Όταν παίζω αυτή 
τη μουσική το απολαμβάνω, είναι 
αυτό που μου αρέσει σήμερα, και 
έτσι γίνεται παρόν, όπως φυσικά 
και όταν το απολαμβάνει και το 
κοινό, μιας και γι’ αυτούς επίσης 
αυτή η εμπειρία είναι το τώρα.
–Γιατί νέυ, λοιπόν; 

–Ήταν κάτι πολύ φυσιολογικό 
για εμένα να το ακολουθήσω… 
αφού είμαι η πέμπτη γενιά που 
παίζει νέυ. Πάντοτε στο σπίτι μας 
κάποιος έπαιζε αυτό το έργο. ∆εν 
αποφάσισα απλώς μία μέρα να 
μάθω…

Η μουσική κουλτούρα αναπτύσσεται και αναλόγως του κοινού

«Είναι σημαντικό 
να υπάρχει ένα κοινό 
που μπορεί να είναι 
ανοικτό σε μία άλλη 
μουσική, και να 
καταλαβαίνει αυτό που 
κάνεις, διαφορετικά 
είναι σαν να μιλάς 
στον εαυτό σου».

Οταν παίζω αυτή τη μουσική το απολαμβάνω, είναι αυτό που μου αρέσει σήμερα, και έτσι γίνεται παρόν, όπως και 
όταν το απολαμβάνει το κοινό, μιας και γι’ αυτούς επίσης αυτή η εμπειρία είναι το τώρα, μού λέει ο Κουντσί Εργκουνέρ.

«Στις μέρες μας αυτού του είδους η μουσική μπορεί να ακουστεί εκτός του θρησκευτικού ή πνευματικού της πλαισίου, χωρίς βέβαια να χάνει την αξία της 
για τους πιστούς. Σκεφτείτε τα ρέκβιεμ πολύ σπουδαίων συνθετών της δυτικής κλασικής μουσικής».

«Δεν είναι χρήσιμο 
να βάζουμε τα πάντα 
σε στεγανά. Σήμερα, 
πρέπει τα πράγματα 
να τα βγάζουμε από τα 
στενά τους πλαίσια».
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 Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Δεν κρύβει τη χαρά της για το βρα-
βείο «Κάρολος Κουν» – ερμηνείας 
ηθοποιού σε ελληνικό έργο. Χαρά 
διπλή, γιατί αφορά την παράστα-
ση «Μαρίκα Νίνου - Σαν άστρο» 
και την ηρωίδα που ενσάρκωσε 
– μια από τις μεγαλύτερες γυναι-
κείες φωνές του ελληνικού τρα-
γουδιού στον ανδροκρατούμενο 
χώρο του ρεμπέτικου. Ο δεύτερος 
λόγος είναι ότι με αυτή την παρά-
σταση, που παρουσιάστηκε στο 
Θέατρο Τέχνης, «ένιωσα να επι-
στρέφω στο πατρικό μου», λέει η 
Βερόνικα ∆αβάκη. Από τη δραμα-
τική σχολή του Θεάτρου Τέχνης, 
που μπήκε το 2007, ξεκίνησε. «Το 
βραβείο ήταν επιβράβευση, σαν 
κάποιος να μου είπε “συνέχισε, 
καλά πας”», λέει σήμερα στην «Κ».

«Κατάστρωνα χρόνια αυτό το 
σχέδιο, πώς να παρουσιάσω αυτή 
τη γυναίκα στη σκηνή. Πριν από 
πολλά χρόνια σε μια ομάδα ακρο-
βατών είχα πει μόνο τα τραγούδια 
της. Ομως, ήθελα να εμβαθύνω πε-
ρισσότερο, να πλησιάσω αυτή τη 
μορφή, που υπήρξε καθοριστική 
για το ελληνικό τραγούδι. Τραγού-
δησε μόνο επτά χρόνια κι ακόμη 
μιλάμε γι’ αυτήν. Νιώθω λοιπόν 
μεγάλη τιμή για το βραβείο». 

Η παράσταση, σε δραματουρ-
γία και σκηνοθεσία της Μαριάν-
νας Κάλμπαρη, είχε επιτυχία, αλλά 
«θα ήθελα να την υποδυθώ ξανά. 
Αυτές οι ηρωίδες του ελληνικού 
τραγουδιού, που εδώ και χρόνια 
η ζωή τους παρουσιάζεται στο θέ-
ατρο, έχουν μεγάλο ενδιαφέρον. 
Ολες τους συγκινούν με τη φω-

νή τους, αλλά και τη ζωή τους, τη 
θέση της γυναίκας στον χώρο του 
τραγουδιού εκείνα τα σκοτεινά και 
βίαια χρόνια».

Νέος δίσκος
Αφήνουμε πίσω μας τη Μαρίκα 

Νίνου –για την οποία η νεαρή τρα-
γουδίστρια και ηθοποιός μπορεί 
να μιλάει ώρες– και πάμε στη «Λα-
ϊκή απογευματινή». Είναι ο τίτλος 
του καινούργιου δίσκου της που 
θα κυκλοφορήσει σε λίγο καιρό 
με λαϊκά τραγούδια του Βαγγέλη 
Κορακάκη. «Ολα ξεκίνησαν όταν 
βρεθήκαμε μαζί καλεσμένοι στο 
“Μουσικό κουτί” του Νίκου Πορ-
τοκάλογλου. Στο διάλειμμα μιας 
πρόβας, μου είπε: “Θα σου παίξω 
ένα τραγουδάκι, μήπως το πεις, 
αν σου αρέσει”. Ηταν μια συγκι-
νητική συνάντηση, γιατί το βα-
σικό χαρακτηριστικό των λαϊκών 
συνθετών είναι η άμεση σύνδεση 
με το συναίσθημα. Ετσι ξεκίνησε 
το πρώτο τραγούδι, το “Κάπου φυ-
σούσε”. Ακολούθησαν δύο ακόμη. 
Ωσπου μια μέρα εμφανίστηκε στο 
σπίτι με έναν φάκελο που περι-
είχε εννέα τραγούδια, χειρόγρα-
φους τους στίχους και δίπλα κάτι 
όμορφα μικρά σχέδια».

Ο Βαγγέλης Κορακάκης τα 
έπαιξε ένα ένα και της είπε: «Αν 
δεν σου αρέσει κάποιο, δεν πειρά-
ζει». Αυτό την εντυπωσίασε ακόμη 
περισσότερο. Μαζί με τον γιο του 
λαϊκού δημιουργού και ερμηνευτή, 
τον Βασίλη Κορακάκη, που βαδίζει 
στα βήματα του πατέρα του, πρό-
βαραν τα τραγούδια. Ο δημιουργός 
τους ήθελε να τα ενορχηστρώσει 
ο ∆ημήτρης Παπαδημητρίου και 
έτσι έγινε. Το υλικό παρουσιάστη-
κε στο «Ελληνικό Σχέδιο», που πέ-
ρυσι ασχολήθηκε με το ρεμπέτικο 
(Τούντας, Παπαϊωάννου κ.ά.), αλλά 
και νέους συνθέτες με ρίζες λαϊκές. 

Για τη Βερόνικα έχει σημασία ο 
στίχος και η μουσική των τραγου-
διών «να είναι σαν μια ενότητα. 
Εδώ, λόγος και λαϊκοί ρυθμοί κου-
μπώνουν αβίαστα, συνεχίζοντας 
από το παρελθόν, αλλά ζώντας στο 
σήμερα». Στη συγκεκριμένη περί-
πτωση αναρωτιέσαι ποια πλευρά 
του επιστρατεύει ο πολυσχιδής ∆. 
Παπαδημητρίου στις ενορχηστρώ-
σεις αυτού του δίσκου. Αλλωστε, 
έχει επιδόσεις στο έντεχνο, στο 
λαϊκό, στη λόγια και τη συμφω-
νική μουσική. «Τα ενορχήστρωσε 
με ποιητική προσέγγιση, χωρίς να 
τους στερήσει τη λαϊκότητά τους. 
Είναι σαν να μπήκε μια τρίτη φω-
νή για να τα εμπλουτίσει με στοι-
χεία πιο λυρικά, πιο έντεχνα, αλλά 
χωρίς να τα μετακινεί».

Στο πατρικό της στα Χανιά, 
όπου μεγάλωσε, oι γονείς δεν εί-
χαν σχέση με την τέχνη – οδο-
ντίατρος η μητέρα, μηχανικός ο 
πατέρας της, δεν της αρνήθηκαν 
το Ωδείο, τα μαθήματα πιάνου. 
«Τραγουδούσα πολύ και με τις 
κούκλες μου τις Μπάρμπι έστη-
να ολόκληρους κόσμους. Κείμενο, 
σκηνοθεσία, μουσική επιμέλεια, 
όλα τα έκανα. Το τραγούδι ήταν 

το καταφύγιό μου». Πολύ καλή 
μαθήτρια, εισήχθη στη Νομική 
Αθήνας, αλλά γρήγορα διέκοψε 
όταν μπήκε στον Πολιτιστικό Ομι-
λο Φοιτητών του Πανεπιστημίου 
Αθηνών (ΠΟΦΠΑ) στην Ιπποκρά-
τους και Ακαδημίας. Η θεατρική 
ομάδα έγινε το σπίτι της. Σήμε-
ρα, επαγγελματίας ηθοποιός και 
τραγουδίστρια, ποιο από τα δύο 
προτιμά; «Αυτό που με καίει εί-
ναι να αφηγηθώ μια ιστορία. Τώ-
ρα, αν έχει νότες ή είναι πρόζα 
δεν με απασχολεί. Ολοι οι δρό-
μοι οδηγούν στην ιστορία που 
θέλω να πω».

Μουσικό καλοκαίρι
Και τα όνειρά της; Λέει ότι θα 

ήθελε να παίξει αρχαίο δράμα –«με 
μαγνητίζει ο Αριστοφάνης»– και 
δεν κρύβει την αγάπη της για το 
μιούζικαλ. Τώρα μόλις ολοκλή-
ρωσε τις παραστάσεις στο «Κα-
λιφόρνια Ντρίμιν 2» του Βασίλη 
Κατσικονούρη στον Πειραιά και 
ετοιμάζεται για το καλοκαίρι που 
θα είναι μουσικό. Συναυλίες, επί-
σης συνεργασία με την ορχήστρα 
«Βασίλης Τσιτσάνης», αλλά και 
παραστάσεις όπου θα πρωταγω-

νιστεί η άρπα. Το έχει άλλωστε ξα-
νακάνει με επιτυχία με τραγούδια 
των Απόστολου Χατζηχρήστου, 
Γιώργου Μπάτη, Βασίλη Τσιτσά-
νη, Μπαγιαντέρα με τη συνοδεία 
της άρπας.

Πώς ήταν τα χρόνια που μαζί 
με άλλους μουσικούς έπαιζαν και 
τραγουδούσαν στον δρόμο; «Πη-
γαίναμε στη ∆ιονυσίου Αρεοπαγί-
του και στο Μοναστηράκι τραγου-
δώντας ρεμπέτικα, σμυρνέικα και 
παραδοσιακά. Ηταν τόσο ωραία! 
Η μουσική στον δρόμο έχει άμε-
ση επικοινωνία με τον κόσμο. ∆εν 
υπάρχει τίποτα ανάμεσά μας, ού-
τε το μικρόφωνο».

Οι σπουδές στην Καλών Τε-
χνών στο τμήμα Ιστορίας και Θεω-
ρίας της Τέχνης που ακολούθησαν 
το 2012, ποια ανάγκη κάλυψαν; 
«Αισθανόμουν αμόρφωτη όσον 
αφορά την Ιστορία της τέχνης. 
Ηταν ένα μεγάλο έλλειμμα για μέ-
να και ήθελα να έχω επίγνωση». 

Πώς τα συνδυάζει όλα αυτά με 
την οικογένεια και τον τριάμισι 
ετών γιο τους με τον ∆ημήτρη Πα-
παδημητρίου; ∆ύσκολα και με ενο-
χές: «Οταν φεύγω ο Στέλιος με ρω-
τάει, “είναι μακριά το θέατρο;”».

«Σαν κάποιος να μου 
είπε “συνέχισε, καλά 
πας”», λέει για το βρα-
βείο «Κάρολος Κουν» 
που έλαβε για την ερμη-
νεία της στον ρόλο της 
κορυφαίας ρεμπέτισσας.

Η Βερόνικα Δαβάκη ως Μαρίκα 
Νίνου. «Κατάστρωνα χρόνια αυτό το 
σχέδιο, πώς να παρουσιάσω αυτή τη 
γυναίκα στη σκηνή. Ηθελα να εμβα-
θύνω, να πλησιάσω αυτή τη μορφή 
που υπήρξε καθοριστική για το ελ-
ληνικό τραγούδι. Τραγούδησε μόνο 
επτά χρόνια κι ακόμη μιλάμε γι’ αυ-
τήν», λέει η ίδια.

Επιστροφή στο σπίτι
με τη Μαρίκα Νίνου
Η Βερόνικα Δαβάκη μιλάει για το θέατρο και το τραγούδι

Mε τον Βαγγέλη Κορακάκη. 
Ο δίσκος τους, «Λαϊκή απογευματι-
νή», θα κυκλοφορήσει σε ενορχή-
στρωση ∆ημήτρη Παπαδημητρίου, 

όπως επιθυμούσε ο συνθέτης. 
«Σαν να μπήκε μια τρίτη φωνή...», 

λέει η Βερόνικα ∆αβάκη.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο Τσάπλιν ως σκηνοθέτης,
εκατό χρόνια μετά 

Μια, μάλλον, ασυνήθιστη οικογένεια – μέρος 1ο

Εχει περάσει ένας αιώνας από τότε 
που βγήκε στις αίθουσες η ταινία 
του Τσάρλι Τσάπλιν «Μια γυναίκα 
από το Παρίσι». Είναι, φυσικά, μια 
βωβή ταινία, γυρισμένη σε στού-
ντιο, με δράση που υποτίθεται ότι 
εκτυλίσσεται στη Γαλλία, με έρω-
τες, αντιζηλίες και, κυρίως, έξο-
χο κοινωνικό και αισθητικό κλί-
μα των αρχών της δεκαετίας του 
1920. Αλλά η σημασία της ταινίας 
αυτής, στην επέτειο των 100 ετών 
(άρχισε να γυρίζεται στα τέλη του 
1923), είναι ότι φέρνει σε εμάς τη 
μεγαλοφυΐα του Τσάρλι Τσάπλιν 
ως πολυδιάστατου δημιουργού. Ο 
ίδιος αισθάνεται υποχρεωμένος 
να διευκρινίσει στους τίτλους της 
ταινίας ότι οι θεατές δεν θα τον 
δουν να παίζει παρά μόνο να σκη-
νοθετεί. Είναι μια ταινία με την 
υπογραφή του, από την αρχή έως 
το τέλος, και μπορείτε να τη δείτε 
αποκατεστημένη με ελληνικούς 
υποτίτλους στην πλατφόρμα του 
Cinobo. Πρωταγωνίστρια είναι η 
Εντνα Περβάιανς (1895-1958), η 
επί σειρά ετών συμπρωταγωνί-
στρια του Τσάπλιν, μαζί με άλ-
λους αστέρες της εποχής, διάττο-
ντες ή ανερχόμενους. Ξεχωρίζει 
η θαυμάσια υποκριτική επίδοση 
και το στυλ του Αντόλφ Μενζού 
(1890-1963), που είχε μεγάλη επι-
τυχία στις δεκαετίες του ’20 και 
του ’30. Ανήκε στη γενιά που είχε 
πολεμήσει και στον Α΄ Παγκόσμιο 

Πόλεμο. Ο Τσάπλιν έχει κάνει και 
κάτι ακόμη: έχει πλημμυρίσει την 
ταινία με τη δική του μουσική. 
Από το 1976 η ταινία έχει τη δι-
κή του μουσική αντικαθιστώντας 
προηγούμενες συνθέσεις. Η μου-
σική του Τσάπλιν συμβάλλει πολύ 
στην απόλαυση της ταινίας και 
μας δείχνει το εύρος της δημιουρ-
γικότητάς του (είχε συνθέσει και 
άλλες μουσικές, έπαιζε βιολί, λά-
τρευε τη μουσική χωρίς να την 
έχει σπουδάσει). Η ταινία μάς δεί-
χνει επίσης όλον τον αισθητικό 
μαξιμαλισμό του 1923. Ιδίως στα 
γυναικεία ενδύματα, στα καπέλα, 
στο στυλ που τύλιγε το σώμα χω-
ρίς μέση, με τον ποδόγυρο ακό-
μη αρκετά χαμηλά (πριν από την 
επανάσταση της κοντής φούστας 
το 1925), με τις γυναίκες επιδει-
κτικά να καπνίζουν διαρκώς, με 
την κοινωνική διάκριση από το 
υπηρετικό προσωπικό, με ηθι-
κές διαστάσεις σε όλη την ταινία 
περί προδοσίας, αυταπάρνησης, 
αλαζονείας, μεταμέλειας, πάθους 
έως αυτοχειρίας. Ο Τσάπλιν ήθελε 
στην ταινία αυτή να αποδεσμεύ-
σει την Εντνα Περβάιανς από τη 
δική του παρουσία στην οθόνη. 
Την αναδεικνύει ως αυτόνομη 
σταρ και εκείνη δείχνει το ταλέ-
ντο της. Για όποιους αγαπούν τη 
δεκαετία του 1920, αυτή η ται-
νία θα τους προσφέρει μεγάλη 
απόλαυση.

Ο Τζορτζ Μπουλ γεννήθηκε το 
1815 στην Αγγλία. Ο πατέρας 
του ήταν ταπεινός μπαλωματής. 
Ο Τζορτζ πήγε-δεν πήγε σχολείο, 
υπήρξε αυτοδίδακτος και έγινε 
ένας από τους κορυφαίους μα-
θηματικούς της εποχής του. Το 
1849 έγινε πρώτος καθηγητής 
μαθηματικών στο Κουίνς Κόλετζ 
του Κορκ. Στους μαθηματικούς 
κύκλους, ο Μπουλ είναι γνωστός 
σήμερα για την «Μπουλεανή άλ-
γεβρα», εφαρμοσμένα μαθημα-
τικά που χρησιμοποιούνται στα 
software και τα hardware των 
υπολογιστών...

Στο Κορκ, ο Μπουλ ερωτεύ-
τηκε τη μαθήτριά του Μαίρη 
Εβερεστ. Το 1855 παντρεύτη-
καν – παρά τα δεκαεπτά χρόνια 
που τους χώριζαν. Η Μαίρη εί-
χε πρωτοποριακές ιδέες για την 
εποχή της. Μία από αυτές ήταν 
πως όταν ανεβάζει κάποιος πυ-
ρετό επειδή εκτέθηκε σε βροχή 
και κρύο, καλό είναι να τον λού-
ζεις με κουβάδες παγωμένο νερό. 

Αυτό εφάρμοσε το 1864 στον 
άνδρα της. ∆εν ήταν καλή ιδέα: ο 
Μπουλ πέθανε στα 49 του χρόνια 
αφήνοντας χήρα τη Μαίρη στα 
32 της και πέντε κόρες: Μαίρη 
Ελεν, Μάργκαρετ, Λούσι, Εθελ 
Λίλι και Αλίσια.

Η Μαίρη, εξπέρ στα μαθημα-
τικά και η ίδια, πήρε τα κορίτσια 
κι εγκαταστάθηκαν στο Λονδίνο. 
Εκεί γνώρισε έναν ωριλά, τον 
Τζέιμς Χίντον, υποστηρικτή της 
πολυγαμίας και του ελεύθερου 
έρωτα, καθώς επίσης ιδρυτή της 
Μεταφυσικής Λέσχης του Λονδί-

νου. Ο κύκλος του Χίντον περι-
λάμβανε μορφές όπως η Γεωργία 
Ελιοτ, ο Τζον Ράσκιν, ο Τένισον 

και ο ερευνητής της σεξουαλι-
κότητας Χάβελοκ Ελις. 

Τα πέντε κορίτσια μεγάλωσαν 

μέσα σε ένα μποέμικο κλίμα, με 
τη μητέρα τους ως δασκάλα, η 
οποία προωθούσε ανορθόδοξες 
μεθόδους διδασκαλίας, ήταν φι-
λειρηνίστρια, κατά της αποικι-
οκρατίας και της οργανωμένης 
θρησκείας, καθώς επίσης οπα-
δός των Ρώσων αντιτσαριστών. 
Επιπλέον, ήταν φανατική με τον 
αποκρυφισμό.

Η κόρη της Λούσι έγινε χημι-
κός και η πρώτη γυναίκα υπό-
τροφος στο Βασιλικό Ιδρυμα 
Χημείας. Η άλλη της κόρη, Μάρ-
γκαρετ, γέννησε τον μετέπει-
τα διάσημο φυσικό σερ Τζέφρι 
Ινγκραμ Τέιλορ, ο οποίος ήταν 
μέλος του Προγράμματος Μαν-
χάταν και ήταν στο Λος Αλαμος 
όταν στις 16 Ιουλίου του 1945 
έγινε η πρώτη ατομική δοκιμή 
«Τρίνιτι». 

Η Εθελ Λίλι παντρεύτηκε 
τον αντιτσαριστή Πολωνό Γου-
ίλφριντ Βόινιχ έπειτα από επτά 
χρόνια ελεύθερης σχέσης. Ο Βό-
ινιχ ανακάλυψε ένα διάσημο σή-

μερα μεσαιωνικό χειρόγραφο με 
κωδικοποιημένα κείμενα, που 
κανένας έως σήμερα δεν έχει 
αποκρυπτογραφήσει, και περίτε-
χνα σχέδια φυτών που μοιάζουν 
εξωγήινα και άπειρες γυμνές γυ-
ναίκες να παίρνουν το λουτρό 
τους μέσα σε μπανιέρες που θυ-
μίζουν δοχεία αλχημιστών.

Το 1897, η Εθελ Λίλι έγρα-
ψε ένα μυθιστόρημα με ήρωα 
έναν Ιταλό επαναστάτη («The 
Gadfly»). Εγινε μπεστ σέλερ, ει-
δικά στη Σοβιετική Ενωση (το 
1955 έγινε ταινία, όπου το σά-
ουντρακ υπογράφει ο Ντμίτρι 
Σοστακόβιτς). Ενας αστεροειδής 
φέρει το όνομα της Εθελ Λίλι κι 
ένας ακόμα του πατέρα της (τον 
οποίο δεν γνώρισε· ήταν πέντε 
μηνών όταν αυτός πέθανε). 

Ο κύριος Γκρι δηλώνει ενθου-
σιασμένος από αυτή την οικογέ-
νεια, οπότε επιφυλάσσει χώρο 
για την –ακόμα πιο συναρπα-
στική– συνέχεια την επόμενη 
Κυριακή.

ΚΟΡΝΟΥΑΛΗ
Υφάνσεις
Στην Τέιτ του Σεντ Αϊβς, του θερέ-
τρου της Κορνουάλης, η νέα περι-
οδική έκθεση μας φέρνει σε επα-
φή με την τέχνη της Φινλανδής 
δημιουργού Ούτι Πιέσκι. Με κα-
ταγωγή από τη Λαπωνία (ανήκει 
στην κουλτούρα των Σάμι), η Πιέ-
σκι εκθέτει δημιουργίες από ξύλο 
και κλωστές, υφάσματα και ξέφτια, 
οργανώνοντας εγκαταστάσεις πυ-
κνού συμβολισμού με έντονο χρώ-
μα και ελκυστική γεωμετρία, με 
εμφανή αναφορά στα θέματα ταυ-
τότητας της χώρας των Λαπώνων.

ΜΙΛΑΝΟ
Ρενουάρ και Σεζάν
Γέφυρα ανάμεσα στο Παρίσι και στο 
Μιλάνο είναι η μεγάλη έκθεση, με 
52 έργα, του Ρενουάρ και του Σεζάν 
στο Παλάτσο Ρεάλε. Η έκθεση είναι 
επετειακή για τα 150 χρόνια από τη 
γέννηση του ιμπρεσιονισμού και θα 
διαρκέσει έως τις 30 Ιουνίου. Η συ-
νεργασία του Παλάτσο Ρεάλε με το 
Μουσείο Ορσέ των Παρισίων (και το 
Μουσείο Ορανζερί) είχε ως αποτέλε-
σμα να έρθει στο Μιλάνο αυτή η θαυ-
μάσια συγκέντρωση έργων δύο από 
τους πιο σημαντικούς ζωγράφους της 
Γαλλίας του 19ου αιώνα.

ΒΕΝΕΤΙΑ
Η Γαλλία στην Μπιενάλε
Ο Γάλλος καλλιτέχνης Ζιλιέν Κρεζέ, 
με καταγωγή από τη Μαρτινίκα, εκ-
προσωπεί τη Γαλλία στην Μπιενάλε 
της Βενετίας. Ο Κρεζέ, βραβευμένος 
με τιμητικές διακρίσεις, με έκθε-
ση τώρα στην Γκρενόμπλ (Magasin 
CNAC) και εκπροσωπούμενος από 
την γκαλερί Mendes Wood DM, διε-
ρευνά θέματα διασποράς και ταυτό-
τητας. Το έργο του χαρακτηρίζεται 
από υβριδικές εγκαταστάσεις, σπα-
ράγματα γλυπτικής και ένταξη κειμέ-
νου σε μια απόπειρα γένεσης φιλο-
σοφικών στοχασμών.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Αυτοκρατορία των Σιχ
Στο μουσείο της Συλλογής Γουάλας 
παρουσιάζεται μια εξόχως ενδια-
φέρουσα ιστορική έκθεση για την 
αυτοκρατορία των Σιχ, στην Κεντρι-
κή Ασία, που άνθησε στο πρώτο μισό 
του 19ου αιώνα. Μέσα από σπάνιας 
ομορφιάς τεχνουργήματα και έργα 
τέχνης, η έκθεση αναδεικνύει τη ζωή 
και την κληρονομιά του Ραντζίτ Σιχ 
(1780-1839), όταν έπειτα από δεκαε-
τίες αφγανικών εισβολών αναδύθη-
κε ο ίδιος ως ενοποιητική δύναμη και 
έγινε ο αδιαφιλονίκητος μαχαραγιάς 
που άφησε εποχή.

ΠΕΡΘ
Σκωτσέζικη περηφάνια
Το νέο Μουσείο Περθ στην ομώ-
νυμη πόλη της Σκωτίας άνοιξε στις 
30 Μαρτίου ορίζοντας μια νέα αρχή 
για την ιστορική συνείδηση και την 
τουριστική εξέλιξη της περιοχής. Το 
άνοιγμα του μουσείου έγινε χάρη 
στην αρχιτεκτονική παρέμβαση του 
ολλανδικού γραφείου Mecanoo. Τα 
έργα αποκατάστασης κόστισαν 27 
εκατ. στερλίνες. Το μουσείο στεγά-
ζεται σε ένα ιστορικό κτίριο του 1914 
που τώρα έχει λάμψει ξανά και στε-
γάζει θησαυρούς που συνδέονται με 
την ιστορική συνείδηση της Σκωτίας.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

To χειρόγραφο Βόινιχ, ένας μεσαιωνικός κρυπτογραφημένος κώδικας, που 
ακόμα κρατάει καλά το μυστικό του. Ο Γουίλφριντ Βόινιχ παντρεύτηκε την 
Εθελ Λίλι, συγγραφέα του μυθιστορήματος «The Gadfly» και κόρη του Τζορτζ 
Μπουλ και της Μαίρης Εβερεστ.

«Μια γυναίκα από το Παρίσι» 
του Τσάρλι Τσάπλιν, με την Εντνα 
Περβάιανς (1923-24).

Τα πέντε κορίτσια 
μεγάλωσαν μέσα
σε ένα μποέμικο κλίμα, 
με τη μητέρα τους 
ως δασκάλα, η οποία 
προωθούσε ανορθόδοξες 
μεθόδους διδασκαλίας.



Κυριακή 21 Απριλίου 2024  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 7

Β Ι Β Λ Ι Ο

ΛΟΥΙΤΖΙ ΠΙΡΑΝΤΕΛΟ
«Είκοσι νουβέλες»
Μετ. Χρίστος Αλεξανδρίδης
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Στη σημείωση του μεταφραστή στο τέλος 
του βιβλίου αναφέρονται ενδιαφέρουσες 
πληροφορίες για τον Λουίτζι Πιραντέλο, ο 
οποίος το 1934 τιμήθηκε με το βραβείο Νό-
μπελ για τη λογοτεχνία δύο χρόνια πριν 
αποβιώσει στη Ρώμη στις 10 ∆εκεμβρίου του 1936. Ο Πιραντέλο έγινε 
παγκόσμια γνωστός και αγαπήθηκε κυρίως από τα θεατρικά του έργα 
και το μυθιστόρημά του «Ο μακαρίτης Ματία Πασκάλ». Έργα του αποτέ-
λεσαν σενάρια για κινηματογραφικές ταινίες, με τελευταίο παράδειγμα 
το υπέροχο «Χάος» των αδελφών Ταβιάνι. Για τη «φιλοσοφία» του 
Πιραντέλο έχουν γραφεί πολλά. Η σύγχρονη κριτική συμφωνεί με το 
γεγονός ότι ο Πιραντέλο (όπως ο Κάφκα και οΤζόυς), επηρεασμένος 
από την καθολική σχεδόν καταδίκη του θετικισμού και κατά συνέπεια 
και του βερισμού (ρεαλισμού) –που διαπερνά την Ευρώπη των αρχών 
του αιώνα μας από τη μια ώς την άλλη άκρη και κατά συνέπεια και την 
Ιταλία όπου παίρνει τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του Decadentismo και 
του Futurismo, εκφράζει με τα έργα του τη βαθιά κρίση που περνού-
σαν οι παραδοσιακές αστικές αξίες στην εποχή του, ως αποτέλεσμα της 
εξάπλωσης της βιομηχανικής επανάστασης και της τεχνολογικής προ-
όδου. Το  κεντρικό θέμα της «φιλοσοφίας» του είναι η σχετική αξία, η 
υποκειμενικότητα της πραγματικότητας. Συνέπεια του γεγονότος αυτού 
είναι η αδυναμία του ατόμου να ζήσει μια πραγματική ζωή, κι έτσι η 
καθημερινότητα μοιάζει να είναι ένα θέατρο όπου το άτομο (persona) 
και το θεατρικό πρόσωπο (personaggio) συγχέονται. Αλλά και η προσπά-
θεια να φτιάξει κανείς και να βιώσει τη δική του πραγματικότητα αποτυγ-
χάνει, γιατί έρχεται σε σύγκρουση με την καθιερωμένη ψεύτικη πραγ-
ματικότητα, τη γεμάτη υποκριτικές αστικές αρχές, θεσμούς και νόμους 
που ο Πιραντέλο δεν χάνει την ευκαιρία να ειρωνευτεί.

Το ψηφιακό βιβλίο διανέμεται δωρεάν και από τη Read Library. Επι-
σκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Ξαναβρήκα το μακρόστενο ση-
μειωματάριο με τα λεπτά φύλ-
λα στο γραφείο μου, κάτω από 
μια στοίβα βιβλία, τετράδια και 
τσαλακωμένα χαρτιά. Είναι ό,τι 
έχει μείνει από το ταξίδι, πέρυ-
σι το Πάσχα. Oταν έφυγα για το 
Μεξικό, είχα μαζί μου μια παλιά 
βιντεοκάμερα, μια μηχανή πο-
λαρόιντ με δύο πακέτα φιλμ και 
τη συσκευή του κινητού. Με το 
κινητό τράβηξα εξακόσιες φωτο-
γραφίες, άχρηστες ως επί το πλεί-
στον. Βιαστικά βλέμματα ενός 
τρομαγμένου τουρίστα σε μια 
τεράστια πόλη που θύμιζε έρη-
μο. Τις έχω σ’ ένα φάκελο στον 
υπολογιστή και δεν πρόκειται 
να τις ξαναδώ. 

Η πολαρόιντ είχε πρόβλημα. 
Ξόδεψα το ασπρόμαυρο φιλμ 
τραβώντας τις πυραμίδες στην 
Τεοτιχουακάν, έξω από το Μέξι-
κο Σίτι. Oμως και οι οκτώ πόζες 
βγήκαν από το πλαστικό στόμα 
της μηχανής υπερφωτισμένες. 
Λες και τις είχε κάψει o μεξικα-
νικός ήλιος, που εκείνη τη μέρα 
ήταν κρυμμένος πίσω από μια 
απόκοσμη συννεφιά: «Eνας ου-
ρανός γκρίζος αλλά λαμπερός, 
λες και είχε γίνει πυρηνική έκρη-
ξη». Πόσο δίκιο είχε ο Μπολάνιο.

Ούτε το έγχρωμο φιλμ είχε 
καλή τύχη. Oλες οι φωτογραφίες 
ήταν ξεθωριασμένες. Η τζαμαρία 
από το σπίτι που νοίκιαζα, ο κή-
πος στο σπίτι του αρχιτέκτονα 
Λουίς Μπαραγκάν, το εσωτερικό 
ενός εστιατορίου στο κέντρο της 
πόλης. Nada. Iσως οι ημερομηνί-
ες, πατημένες με σφραγίδα στο 
πίσω μέρος του λευκού πλαισίου, 
έχουν περισσότερο ενδιαφέρον: 
«20 ΑΠΡ. 2023», «21 ΑΠΡ. 2023», 
«24 ΑΠΡ. 2023».

Σκόρπιες λέξεις
Ξεφυλλίζω το ταλαιπωρημέ-

νο σημειωματάριο. Οι πρώτες 
σελίδες είναι πυκνογραμμένες. 
Ωστόσο, σταδιακά αραιώνουν, 
για να γίνουν σκόρπιες λέξεις 
στο χαρτί, μέχρι να καταλήξουν 
σε μουντζούρες και κακότεχνα 
σχέδια. Το πρόβλημα, βέβαια, εί-
ναι πάντα το ίδιο. ∆εν βγάζω τα 
γράμματά μου. Γράφω βιαστικά 
και με τέτοιον τρόπο, λες και θέ-
λω να ξεχάσω κάθε σκέψη, γε-
γονός ή εικόνα που καρφώνεται 
στο μυαλό μου, λες και θέλω να 
αποθηκεύσω άτσαλα το περί-

γραμμα του καρφιού που βυθί-
ζεται σ’ έναν κόσμο ανύπαρκτο, 
μα ισχυρό, που δεν σταματά να 
τροφοδοτεί ό,τι αποκαλούμε, 
ίσως λανθασμένα, αληθινή ζωή. 

Να σημειώνεις δεν σημαί-
νει πως γράφεις. Καμιά φορά 
σημαίνει το ακριβώς ανάποδο. 
Πως δεν γράφεις. Πως φοβάσαι 
να γράψεις. Κι έτσι ξαναβουτάς 
απελπισμένα στη σημείωση.

Ο ταξιτζής που οδηγούσε το 
βρώμικο αμάξι του μ’ ένα κανε-
λί σκυλί στα πόδια, μια κοπέ-
λα που κρατούσε μια κλειστή 
ομπρέλα κοιτώντας με απορία 
τον ουρανό, το γαλακτερό φως 
στο καθιστικό ενός σπιτιού, μια 
γυμνή φωτογραφία της Φρίντα 
Κάλο καθώς χτενίζει τα ξέπλεκα 

μαλλιά της, ένα σχέδιο με επτά 
αψιδωτά παράθυρα είναι συντε-
ταγμένες ενός ονείρου που δεν 
οδηγεί πουθενά. Περισσότερο 
είναι άυλα σημεία που επιβεβαι-
ώνουν το «χάσιμο» και το επιτα-
χύνουν. Είναι εύκολο να χαθείς 
στο Μεξικό επειδή, στην πραγ-
ματικότητα, θέλεις να χαθείς στο 
Μεξικό. Καίγεσαι να σε καταπιεί.

Ο Μπολάνιο τα λέει καλύτε-
ρα: «Μερικές φορές ονειρεύομαι 
πως βρίσκομαι σε μια πόλη που 
είναι το Μεξικό και ταυτόχρο-
να δεν είναι το Μεξικό. Θέλω 
να πω, είναι μια πόλη άγνωστη, 
εγώ όμως τη γνωρίζω από άλλα 
όνειρα». Κουβαλάω στο σακί-
διο τους «Αγριους ντετέκτιβ» 
Πηγαίνω ακόμη και στο καφέ 
Αβάνα για χάρη τους. Εκεί όπου 
σύχναζαν ο Αρτούρο και ο Ου-
λίσες. Και τι βλέπω; Κουρασμέ-
νους ανθρώπους να πίνουν το 
καφέ τους κάτω από τους κλει-
στούς ανεμιστήρες. Πουθενά το 
«καφέ της οδού Μπουκαρέλι». 
Παίρνω για ενθύμιο το χάρτινο 
σουπλά με το καφέ λογότυπο. 
Είμαι τελείως ανόητος.

Την επόμενη μέρα αρρω-
σταίνω. Μένω ξαπλωμένος στο 
κρεβάτι για μια ολόκληρη μέ-
ρα, ακούγοντας τον θόρυβο 
του Μέξικο Σίτι, που επιδεινώ-
νει τη ναυτία μου. Αν η Αθή-
να είναι μια πόλη φτιαγμένη 
από τσιμεντένιους λευκούς κί-

ονες, η Νάπολη από πεταμένα 
σκουπίδια στους δρόμους και 
η Στοκχόλμη από μια σιωπή 
σαν παγωμένο γυαλί, τότε η 
Πόλη του Μεξικού είναι μια 
γεωλογία θορύβων. Ο εκκω-
φαντικός ήχος από τις σειρή-
νες των περιπολικών και των 
ασθενοφόρων μέσα στη νύχτα, 
τα ελικόπτερα που μεταφέρουν 
τους επιχειρηματίες στο αερο-
δρόμιο για ν’ αποφύγουν μπο-
τιλιάρισμα και απαγωγείς, ο 
ήχος ενός πιστολιού, το γά-
βγισμα ενός σκυλιού, τρελα-
μένοι τελάληδες που πουλάνε 
φρούτα και τάκος, οι δοκιμές 
συναγερμού από τα μεγάφωνα 
σε περίπτωση σεισμού.

Νιώθω πως επιπλέω στο ρεύ-
μα των ήχων, πως έχω δικαί-
ωμα να πάω σε όλες τις γειτο-
νιές και να βιντεοσκοπήσω ό,τι 
θέλω. Από κει που βρίσκομαι, 
στην Κοντέσα, μέχρι τη Ρόμα, 
να τρυπώσω στο Παλάτι των 
Καλών Τεχνών και να χαζέψω 
την τοιχογραφία του Ριβέρα, 
για να εξαφανιστώ στο Τεπίτο, 
σε μία από τις πιο επικίνδυνες 
περιοχές της πόλης. Εκεί κο-
ντά πέρασε την εφηβεία του ο 
Μπολάνιο. Αλλά τι περιμένεις 
από έναν συγγραφέα που η τε-
λευταία λέξη που έγραψε ήταν 
«Μεξικό»; Κι εγώ να μη βγάζω τα 
γράμματά μου. «Alerta Sísmica, 
Alerta Sísmica».

Ο Γιώργος Κλεφτογιώργος γεν-
νήθηκε στην Αμφιλοχία και μεγά-
λωσε στην Αθήνα. Τα τελευταία 
χρόνια ασχολείται συστηματικά 
με τη λογοτεχνία, έχοντας εκδώ-
σει τα μυθιστορήματα «Κράτησε 
κανένας για ταξί;» (2019), «Μη 
με ψάξεις στο Μπουένος Αϊρες» 
(2021), «Περιμένοντας τους γύ-
πες» (2024). Εχει επίσης σημα-
ντική συμμετοχή στην ελληνική 
δισκογραφία, ως στιχουργός, με 
περισσότερα από τριακόσια τρα-
γούδια, με τους σπουδαιότερους 
συνθέτες και ερμηνευτές.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
∆ύο συναρπαστικά βιβλία απ’ τις 
εκδόσεις Καστανιώτη, «Τα βιβλία 
του Ιακώβ» της Ολγκα Τοκάρτσουκ 
και το «Μακριά απ’ το αγριεμένο 
πλήθος» του Τόμας Χάρντυ.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Στο «Οι διάφανοι» του Οντζάκι, με 
εντυπωσίασε μια φράση που λέει 
ότι ο άνθρωπος είναι καμωμένος 
από όσα σχεδιάζει και όσα αισθά-
νεται στην πορεία. Αλυσίδες που 
τον δένουν στο έδαφος και ρεύμα-
τα αέρα που διασχίζουν το κορμί 
του με αντηχήσεις ποίησης.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

«Ο μαγικός κύκλος» του Νικολάι 
Γκόγκολ.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη!
Στις εκβολές του Αχελώου, εκεί 
που η θάλασσα αγκαλιάζεται με 
το ποτάμι, στον τόπο που γεννή-
θηκα, να ξαναδιάβαζα τον «Ροβιν-
σώνα Κρούσο».
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Φυσικά και δεν νιώθω ενοχές για 
ένα βιβλίο που μου αρέσει. Ενοχές 
θα ένιωθα αντίθετα, αν προσπαθού-
σα να πείσω τον εαυτό μου ότι μου 
αρέσει ένα βιβλίο που βρίσκω αδιά-
φορο, επειδή αρέσει στους άλλους. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Κυρίως η διαχείριση της γλώσσας, 
η πλοκή, τα μηνύματα και θεωρώ 
καλό λογοτεχνικό βιβλίο εκείνο που 
θα με ταξιδέψει με μια διαφορετι-
κή γραφή απ’ τη συνηθισμένη.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το «Βουνό της σιωπής» του Βαγγέ-
λη Κούτα, καθώς έχω διαβάσει κι 
άλλα βιβλία του και μου αρέσει ο 
ιδιαίτερος τρόπος που γράφει.
 
Πώς εμπνευστήκατε την ιστορία 
του βιβλίου σας; Υπάρχουν πραγ-
ματικά γεγονότα ή είναι αποκλει-
στικά μυθοπλασία;
Σ’ αυτό το μικρό σύμπαν που δημι-
ουργούν οι συγγραφείς ανά τον κό-
σμο, θεωρώ ότι το φανταστικό και 
το πραγματικό συνυπάρχουν γιατί 
η μυθοπλασία δεν είναι ξεκομμένη 
απ’ την πραγματική ζωή μας και η 
φαντασία έρχεται να συμπληρώσει 
μια όμορφη ιστορία.
 
Τι μηνύματα επιθυμείτε να μετα-
δώσετε στους αναγνώστες;
Ενα βιβλίο το γράφεις από δική σου 
εσωτερική ανάγκη γιατί κάτι θέλεις 
να πεις. Αν προκύπτουν μηνύματα, 

αυτά θα τα ανακαλύψει και θα 
τα εκμαιεύσει ο αναγνώστης 
σύμφωνα με τις δικές του 
προσλαμβάνουσες.

ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΛΤΣΑΣ
Νικήτρια σκόνη
μτφρ. Γιώργος Μαραγκός
εκδ. Ψυχογιός, σελ. 560

 
Είχα καιρό να διαβάσω ένα τόσο 
φιλόδοξο ελληνικό μυθιστόρη-
μα όσο αυτό του Κώστα Καλτσά 
(Αθήνα, 1977). Με την πρώτη του 
εμφάνιση στην πεζογραφία προ-
τείνει τρία μυθιστορήματα στη 
συσκευασία τού ενός. Το πρώτο 
μέρος, το μισό σε έκταση όλου του 
βιβλίου, ανατρέχει στον ∆εκέμβρη 
του 1944. Η οπτική του αφηγητή 
ελαύνεται από το διχαστικό δη-
μοψήφισμα του 2015, υπαινισσό-
μενος παραλληλισμούς ανάμεσα 
στις δύο τεταμένες χρονολογίες. 
Το δεύτερο μέρος (ένα άλλο βι-
βλίο) εκτυλίσσεται το 1995 στην 
επαρχία, όπου ο Καλτσάς στρώ-
νει κάτω από τον ανελέητο κα-
λοκαιρινό ήλιο ένα οικογενειακό 
τραπέζι, κατάφορτο με κλαρίνα, 
κόμπλεξ, ρετσίνα και πολιτικολο-
γίες. Στο τρίτο βιβλίο ο αφηγητής 
περιπλανιέται στην Αθήνα την 
προηγουμένη του δημοψηφίσμα-
τος, προτού πάει στο νοσοκομείο 
όπου νοσηλεύεται ο πατέρας του.

Ο πατέρας του τρίτου αφηγη-
τή είναι ο Μιχάλης, ο οποίος στο 
πρώτο μέρος διηγείται στην εγ-
γονή του τα γεγονότα του 1944, 
υιοθετώντας το βλέμμα του βρέ-

φους που ήταν τότε, βλέμμα πα-
ραδόξως προικισμένο με τον ευ-
ρυγώνιο φακό ενός παντεπόπτη 
αφηγητή. Εικάζουμε πως ο Μιχά-
λης καταπιάστηκε με την αρχει-
οθέτηση του παρελθόντος πολύ 
πριν από το 2015, οπότε χρονο-
λογείται η καταγραφή της εξι-
στόρησης στην 
εγγονή του, καθώς 
στο δεύτερο μέρος 
(1995) εκμυστη-
ρεύεται στον γιο 
του τον Αντρέα 
την ύπαρξη ενός 
πολυειδούς αρχεί-
ου. Εκεί υπήρχαν 
ημερολόγια, γράμ-
ματα και άλλα 
ντοκουμέντα που 
μαρτυρούσαν την 
πορεία του δικού 
του πατέρα μέσα 
από τους ελληνι-
κούς ολέθρους της Μικρασιατικής 
Καταστροφής, της Κατοχής και 
του Εμφυλίου. Στο πρώτο και στο 
τρίτο μέρος παρεισδύει, πρώτα 
νεαρός και μετά νεκρός, ο Στέλιος 
Αμπατζόγλου, ένας γκέι πειραμα-
τικός συγγραφέας, που αποσπά 
το ακαδημαϊκό ενδιαφέρον του 
Αντρέα, καθηγητή λογοτεχνίας 
από το 2012 στο Σαουθάμπτον.

Ο Αντρέας, ο πατέρας του Μι-
χάλη, μετά την προσχώρησή του 

στον ΕΛΑΣ βρέθηκε στη Μακρό-
νησο. Αυτό το βιογραφικό στά-
θηκε η αφορμή του τσακωμού 
του νεότερου Αντρέα με τη σύ-
ντροφό του, όταν τον Ιούνιο του 
1995 επισκέφθηκαν την οικογέ-
νειά της και έκατσαν όλοι μαζί 
στο τραπέζι για να επιδοθούν 

σε έναν παραδο-
σιακό τρικούβερ-
το καβγά. Ο Καλ-
τσάς έγραψε το 
μυθιστόρημα στα 
αγγλικά, στο πλαί-
σιο του διδακτο-
ρικού του στη δη-
μιουργική γραφή, 
και έπειτα ανέθε-
σε τη μετάφρασή 
του στον Γιώργο 
Μαραγκό. Το ση-
μαντικότερο πρό-
βλημα δεν είναι η 
ατελέστατη μετά-

φραση, που μετά βίας παρακο-
λουθεί τον μακροπερίοδο λόγο, 
αλλά το γεγονός ότι το βιβλίο 
καταφανώς απευθύνεται σε ένα 
ξένο κοινό. Η λεπτομερής εξιστό-
ρηση των ∆εκεμβριανών, όπου 
η Μεγάλη Βρετανία κανοναρ-
χεί την ελληνική αποικία της, ο 
τραγέλαφος της ελληνικής επαρ-
χίας και το φαιδρό δημοψήφι-
σμα, το ναδίρ της ελληνικής κρί-
σης, φτιάχνουν ένα συμπίλημα 

από ελληνικές ατραξιόν που δεν 
προσφέρουν τίποτα στην ιστο-
ρία, ούτε τη συλλογική ούτε την 
ενδοκειμενική. Κύρια μέριμνα 
του Καλτσά είναι η ανάδειξη των 
πολύπλοκων αφηγηματικών τε-
χνικών, που επιτήδεια περιπλέ-
κουν μια αφόρητα κοινότοπη 
μυθοπλασία. Ο Καλτσάς φροντί-
ζει εγκαίρως να βγάλει από την 
οικτρά πλάνη του όποιον ανα-
γνώστη έχει την εντύπωση πως 
διαβάζει μια κλασικότροπη αφή-
γηση, μετερχόμενος κάθε λογής 
μεταμοντέρνες εκκεντρικότητες. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν μένει 
αξόδευτο κανένα καλό τέχνασμα. 
Στις σελίδες βρίσκουμε λυρικές, 
ποικιλόχρωμες φωτοσκιάσεις του 
ήλιου στον ουρανό και σ’ όλη την 
πλάση, πολλή σκόνη ως μετωνυ-
μία του χρόνου και της λήθης, 
εναλλαγές εστίασης, αυτοαναφο-
ρικά σχόλια, ψυχοδράματα, συνο-
μιλίες με φαντάσματα, ψαγμένες 
μουσικές, φιλοσοφικές ακροβα-
σίες, διακειμενικά κλεισίματα 
ματιού, λίγο queer, πολλή λογο-
τεχνία τεκμηρίων και φυσικά βι-
βλιογραφία. Το σύνολο αποπνέει 
την αίσθηση μιας υπερβολικά αυ-
τάρεσκης κατασκευής. Και αυτό 
τελικά είναι το σοβαρότερο πρό-
βλημα του βιβλίου, η διανοουμενί-
στικη οίησή του, που δεν έχει να 
ακουμπήσει σε έναν μεστό λόγο.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Greek drama

Περίγραμμα ενός καρφιού

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Αν η Αθήνα είναι 
μια πόλη φτιαγμένη 
από τσιμεντένιους λευ-
κούς κίονες, η Νάπολη 
από πεταμένα σκουπί-
δια στους δρόμους και 
η Στοκχόλμη από μια 
σιωπή σαν παγωμένο 
γυαλί, τότε η Πόλη 
του Μεξικού είναι 
μια γεωλογία θορύβων.

Πόλη του Μεξικού. Ακόμη και ο ήχος κάποιων (λιγοστών σε σχέση με το παρελθόν) ταξί είναι ξεχωριστός για την 
εποχή μας. Εκείνος του αερόψυκτου κινητήρα που σχεδίασε ο Φέρντιναντ Πόρσε.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στο Δημοτικό Κέντρο Τεχνών Λε-
μεσού – Αποθήκες Παπαδάκη με 
τίτλο «Karayan: The Golden Eras» 
παρουσιάζονται έργα από τις οκτώ 
ενότητες της ζωής και της Τέχνης 
του Ανδρέα Καραγιάν, όπως ανα-
φέρει ο Γιώργος Ταξιαρχόπουλος ο 
οποίος συνεργάστηκε με τον καλ-
λιτεχνικό συντονιστή του έργου 
του Ανδρέα Καραγιάν, κ. Μοχά-
μεντ Ελ Σααντάνι. Με την ευκαι-
ρία λοιπόν αυτή μίλησα με τον κ. 
Καραγιάν για την τέχνη του, τις 
εμπειρίες του και για το αν νιώθει 
επαναστάτης ή πρωτοπόρος. Ο κ. 
Καραγιάν μού λέει πως «όταν είσαι 
ειλικρινής με τον εαυτό σου και 
δεν φοβάσαι να πεις τις αλήθειες 
σου, να γίνεις ευάλωτος, τότε γίνε-
σαι… πρωτοπόρος», όσο για το αν 
ήταν επαναστάτης μού λέει: «δεν 
είναι ζήτημα να νιώσω επαναστά-
της, εκείνο που ζητούσα ήταν η 
δική μου δικαίωση ως ύπαρξη, ως 
ολοκληρωμένη προσωπικότητα». 
Μού λέει επίσης πως του αρέσει 
να διηγείται ιστορίες και πως αυ-
τό είναι μέσα στο DNA του, όσο 
για το ποιο είναι το χαρακτηρι-
στικό του, μου απαντά: «να ζω 
μια grand opera και να φτιάχνω 
παραμύθια».

–Μετά από 50 χρόνια καλλιτε-
χνικής πορείας έχετε φτάσει 
εκεί που ονειρευτήκατε να φτά-
σετε, όταν ξεκινούσατε;

–Κατά κάποιο τρόπο, ναι! Με 
την έννοια ότι έχω ολοκληρώσει 
κάποιους κύκλους πολύ σημα-
ντικούς για μένα. Όταν άρχισα 
τις «επαναστάσεις» μου, αφήνο-
ντας κατά μέρος την Ιατρική και 
μια άνετη αστική ζωή δεν ήξερα 
αυτό πού θα με οδηγούσε. Ένιω-
θα την ανάγκη να αλλάξω τρόπο 

ζωής, όχι αυτό που μου επέβαλε 
η οικογένειά μου αλλά αυτό που 
ήθελα εγώ. Ήξερα μέσα μου τι 
ήθελα, νομίζω ότι όλοι ξέρουμε 
τι θέλουμε, αν ακούμε την εσώ-
τερη φωνή μας. Όπως είπα είναι 
σημαντικό το ότι, χωρίς καν να 
το συνειδητοποιήσω ολοκλήρωνα 
θέματα στην τέχνη μου και συγ-
γραφή μου, μάλλον το ένα και μο-
ναδικό θέμα που διέπει όλη μου 
πορεία, την αποδοχή της διαφο-
ρετικότητας. 

–Μου είχατε πει σε παλαιότερή 
μας συνέντευξη πως η ζωγρα-
φική σας είναι κριτική ζωγρα-
φική… αυτό ήταν απελευθε-
ρωτικό για εσάς ως δημιουργό;

–Ακριβώς αυτό! Όταν πρωτάρ-
χιζα να ζωγραφίζω, πριν ακόμη 
αρχίσω τη σχολή, τα πρώιμα σχέ-
δια όπου παρουσίαζα δύο γυμνά 
αγόρια σε εσωτερικούς χώρους 
ήξερα ότι άρχιζε μια ολόκληρη 
ιστορία. Χαίρομαι που ο ∆ήμος 
Λεμεσού με τίμησε για τα ογδο-
ντάχρονά μου και στήθηκε μια 
εξαιρετική αναδρομική έκθεση με 
τη συμπαράσταση του διευθυντή 
του ∆ημοτικού Κέντρου Τεχνών 
Λεμεσού και επιμελητή της έκθε-
σης κ. Γιώργου Ταξιαρχόπουλου, 
με τον καλλιτεχνικό συντονιστή 
του έργου μου κ. Mohamed El 
Saadani και της κας Βούλας Κοκ-
κίνου. Ακριβώς ο θεατής περπα-
τώντας στις αίθουσες βλέποντας 
τα έργα μου αποκομίζει ακριβώς 
αυτήν «κριτική» αίσθηση. Είναι 
όμορφη ζωγραφική, είμαι λάτρης 
της καθαρής ζωγραφικής γλώσ-
σας, αλλά συνάμα ολοκληρώνει 
και εκείνο που άρχισα το ’67, την 
αναζήτηση της δικής μου αλή-
θειας μέσα από τα χρώματα και 
τις συνθέσεις. Μάλιστα, το τε-

λευταίο έργο που ζωγράφισα πέ-
ρυσι είναι δύο γυμνά ξαπλωμένα 
αγόρια που ενώνουν την αίσθη-
ση των ακουαρέλων που άρχισα 
το 1967 με το σήμερα. Με συγκί-
νησε η προσέλευση του κοινού 
στα εγκαίνια που τα τέλεσε η κα 
Αννίτα ∆ημήτριου, πρόεδρος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. Με-
γάλη τιμή για μένα. 

–Ποιο θα λέγατε πως είναι το 
χαρακτηριστικό του δημιουρ-
γού Ανδρέα Καραγιάν, λοιπόν; 

–Το storytelling. Μου αρέσει 
να διηγούμαι ιστορίες και αυτό 
είναι μέσα στο DNA μου. Και πι-
στεύω ότι το κληρονόμησα από 
τη γιαγιά μου! Όταν ήμουν έφη-
βος είχα αυτό το παράξενο όνει-
ρο ότι περπατούσα ανάμεσα σε 
αρχαία ελληνικά αγάλματα και 
άκουγα τους ψίθυρους τους. Αυ-
τοί οι ψίθυροι έλεγαν ωραία μυ-
στικά που μου ξυπνούσαν μέσα 
μου παράξενες αισθήσεις, που 
προσπάθησα αργότερα να απο-
τυπώσω στη ζωγραφική μου. Νο-
μίζω ότι το χαρακτηριστικό μου 
είναι το ότι αφήνομαι στη γοη-
τεία των πράγματων και από την 
πραγματικότητα φτιάχνω έναν 
μύθο, αυτή είναι η δική μου προ-
σωπική μυθολογία που είναι και 
η βάση της δίκης μου ∆ημιουρ-
γίας. Ποιο είναι το χαρακτηριστι-
κό μου; Λοιπόν να ζω μια grand 
opera και να φτιάχνω παραμύθια.

–Η συγγραφική πορεία πώς συ-
μπλέκεται με τη ζωγραφική; 
Επηρεάζει το ένα το άλλο, ή εί-
ναι δύο ξεχωριστές δημιουργι-
κές διαδικασίες; 

–Είμαι μια οντότητα, με κατα-
βολή από την αστερόσκονη του 
σύμπαντος, μέσα μου συνυπάρ-

χει ολόκληρη η δημιουργία, το 
συμπαντικό θείο, αυτό είναι που 
με καθορίζει και αυτό είναι που με 
οδηγεί στη ∆ημιουργία και φυσι-
κά όλες μου οι εμπειρίες στη ζωή. 
Έτσι κάθε μορφή έκφρασης μου 
είναι αλληλένδετη. Η μία διαδι-
κασία συμπληρώνει την άλλη και 
δεν είναι μόνο η συγγραφή και η 
ζωγραφική αλλά και τα περίπου 
είκοσι χρόνια δημοσιογραφίας, 
όπου ασχολήθηκα με κριτικές και 
ανθρωπιστικά θέματα. Ακόμη με 
τον φίλτατο μακαριστό Κατσα-
μπά, παλέψαμε και σώσαμε το 
κτήριο της Αρχιγραμματείας που 
σκόπευαν να το κατεδαφίσουν. 
Όλα αυτά είναι όμορφες ψηφίδες, 
μέρος ενός παζλ που τελικά αυτό 
το παζλ είμαι εγώ! Και ομολογώ 
χαίρομαι αφάνταστα που η ∆ημι-
ουργία μού έδωσε χρόνια να ολο-
κληρώσω την «Πενταλογία» μου 
που γράφω από το 2004 με την 
κυκλοφορία εφέτος του πέμπτου 
τόμου «Το Πέμπτο Βιβλίο» από τις 
εκδόσεις της Εστίας. Μέσα στις 
1000 και τόσες σελίδες παρελαύ-
νει ο αφηγητής μου, αναζητώντας 
καλλιτεχνική και ερωτική ταυτό-
τητα σε έναν κόσμο που αλλάζει, 
το δεύτερο ήμισυ του 20ού αιώνα 
και τις αρχές του 21ου. Για μένα 
είναι η παρακαταθήκη μου, το 
Magnum Opus μου.

–Θεωρείτε τον εαυτό σας πρω-
τοπόρο; Εισαγάγατε πρώτος αν 
δεν κάνω λάθος το ανδρικό γυ-
μνό στην κυπριακή τέχνη;

–Όταν είσαι ειλικρινής με τον 
εαυτό σου και δεν φοβάσαι να 
πεις τις Αλήθειες σου, να γίνεις 
ευάλωτος, τότε γίνεσαι… πρωτο-
πόρος. Το θέμα της ομοφυλοφι-
λίας έφερε πάντα μια στολή «πα-
ραλλαγής». Στην αναγέννηση για 

να ζωγραφίσεις ένα ωραίο ανδρι-
κό γυμνό το κάλυπτες πίσω από 
αγίους σεβαστιανούς ή θεούς της 
αρχαιότητας. Βέβαια ήταν κι αυ-
τό πολύ γοητευτικό. Ο Τσαρούχης 
εισήγαγε μέσα στο πλαίσιο μιας 
«ελληνικότητας» το ανδρικό γυ-
μνό. Εγώ θέλησα να προχωρήσω 
πιο πέρα, το 1978 με την πρώτη 
μου έκθεση με ερωτικά ανδρικά 
γυμνά που προκάλεσε και τόση 
αναστάτωση ώστε θα ερχόταν ο 
Αρχιεπίσκοπος να την κλείσει, 
και αργότερα με τις μεγάλες μου 
συνθέσεις, τριλογία «Κύπρος 83-
85» χρησιμοποίησα το ανδρικό 
γυμνό σαν μορφή επαναστατική 
και διαμαρτυρίας . Όπως έγρα-
ψε ο κριτικός Τέχνης Χρύσανθος 
Χρήστου στην Ιστορία της Κυπρι-
ακής ζωγραφικής: «Ο Καραγιάν 
προσθέτει μια νέα διάσταση στη 
σύγχρονη κυπριακή ζωγραφική. 
Μια διάσταση ερωτική και αισθη-
σιακή, καβαφική και αντιφατική, 
απολογητική και αυτοαναλυτική. 
Το θέμα της ζωγραφικής του είναι 
αποκλειστικά σχεδόν η ανδρική 
μορφή. Βασίζεται στο θαυμάσιο 
σχέδιο, τη συνθετική σαφήνεια, 
τη μορφική δύναμη και τη χρω-
ματική επάρκεια του». 

–Νιώσατε επαναστάτης μιλώ-
ντας για θέματα ταμπού όπως 
το γυμνό ή την ομοφυλοφιλία, 
σε εποχές που αυτό δεν ήταν 
νόρμα;

–∆εν είναι ζήτημα να νιώσω 
επαναστάτης, εκείνο που ζητού-
σα ήταν η δική μου δικαίωση ως 
ύπαρξη, ως ολοκληρωμένη προ-
σωπικότητα. Θυμάμαι πάντα από 
μικρός επαναστατούσα, όταν μου 
έλεγε η μάνα μου κάτι, της έλε-
γα όχι, αυτό το όχι με σημάδεψε 
και το κουβαλούσα σε όλη μου τη 

ζωή. Βέβαια δεν ήταν και εύκολο 
πράγμα επειδή προκαλούσα, και 
κάθε επανάσταση έχει το τίμημά 
της. Θέλει πολύ θάρρος να στα-
θείς απέναντι στις νόρμες. Βέβαια 
με βοήθησαν πολύ και τα επανα-
στατικά κινήματα της εποχής, το 
Gay Liberation Front και του Φε-
μινισμού. Ζουσα στο Λονδίνο και 
ανάπνεα ό,τι σύγχρονο και επα-
ναστατικό. Ζούσαμε σε κοινόβια, 
ερωτευόμασταν, ήταν η εποχή 
των Παιδιών των Λουλουδιών. 
Ήταν φυσικό για μένα να θεω-
ρώ τον εαυτό μου «επαναστάτη», 
αν και δεν κάπνιζα αρειμανίως 
όπως έκαναν οι «πραγματικοί» 
επαναστάτες! Όταν ήρθα στην 
Κύπρο με όλες αυτές τις εμπειρί-
ες έγινα από τους πρωτεργάτες 
του gay κινήματος. ∆εν λέω ότι 
δεν συνάντησα κάποιο ρατσι-
σμό απέναντί μου, αλλά κάπου 
επέβαλα τον εαυτό μου μέσω της 
ειλικρινούς στάσης που κράτησα 
στη ζωή μου, στη ζωγραφική και 
συγγραφή μου. 

–Πόσο έχουν επηρεάσει τον 
δημιουργό πόλεις όπως η Αλε-
ξάνδρεια και η Λευκωσία; 

–Εδώ σας δίνω την αύρα δύο 
πόλεων που με επηρέασαν, με 
έκαναν κοσμοπολίτη και άνοιξαν 
τους ορίζοντές μου. Λευκωσία: Η 
οδός Ουζουνιάν, τη δεκαετία του 
’40 και ’50 όπου μεγάλωσα, ήταν 
ένα πολυπολιτισμικό κέντρο, μια 
μικρογραφία της κοινωνίας της 
εποχής. θυμάμαι την κυρία Πά-
μπουλου που έβγαινε στο μπαλ-
κόνι με το τσιγάρο της και έλεγε 
για τους νεόπλουτους «λε κολ ξε-
βράκ αν βαγιάν λε βρακ χεστίκ». 
Κάθε σπίτι είχε και μια ιστορία. 
Στο ανώι ήταν το σπίτι του Αρ-
μεναίου, του Τζωρτζ Ιντζιρτζιάν, 

ο οποίος έφερε την πρώτη τηλε-
όραση στη γειτονιά. Οι Έλληνες 
δεν μπορούσαν να αγοράσουν 
τηλεόραση, γιατί πήγαιναν μα-
σκοφορεμένοι επί τόπου και την 
έσπαζαν, εθεωρήθη ως προϊόν 
προπαγάνδας των Άγγλων, εί-
μαστε επί εποχής της ΕΟΚΑ. Θυ-
μάμαι που πήγαινα και έβλεπα 
όπερες. Ήταν μια εποχή διαφο-
ρετική όπου στην καθημερινότη-
τα υπήρχε το παραμύθι και ένας 
κοσμοπολιτικός τρόπος ζωής. Ο 
πατέρας μου ήταν βιολιστής και 
με έπαιρνε συχνά στις πρόβες της 
πρώτης ορχήστρας που δημιουρ-
γήθηκε στη Λευκωσία, της ορχή-
στρας Μότσαρτ. Αλεξάνδρεια: 
«Αυτή είναι η Αλεξάνδρεια, η Με-
σόγειος γεμάτη μνήμες, πουθενά 
αλλού η Μεσόγειος δεν έχει τόση 
ομορφιά, έβγαινα στο μπαλκόνι, 
στο στούντιό μου, και γέμιζα από 
την αύρα των ερώτων που κου-
βαλούσε το αεράκι». Ζωγράφιζα 
τα «Αλεξανδρινά» μου και ανα-
κάλυπτα την πόλη και τον κόσμο 
της. Πιο πέρα το Καρτιέ Γκρεκ, 
υπέροχες επαύλεις που παλιά τις 
τριγύριζαν κήποι, εκεί έζησε και 
η Πηνελόπη ∆έλτα, λαμπρές επο-
χές με δεξιώσεις, χορούς, πολιτι-
κές συζητήσεις... Στον δρόμο δε-
σπόζουν αφίσες από ακάλυπτες 
γυναίκες που αφήνουν τα πλού-
σια μαλλιά τους να ανεμίζουν, 
καθώς διαφημίζουν κάποιο σα-
μπουάν. Το διχασμένο πρόσω-
πο της Αιγύπτου, από τη μια οι 
σκεπασμένες με το βέλο Αιγύ-
πτιες και από την άλλη ο κόσμος 
των διαφημίσεων, ο κόσμος που 
αντανακλάται στον μαγικό κα-
θρέφτη της Αλίκης. Η Αίγυπτος 
διατηρεί τον κοσμικό της χαρα-
κτήρα, αισθάνομαι ασφαλής να 
κυκλοφορώ στους δρόμους. Αυ-
τή η αίσθηση που ενώνει τον πα-
ρελθόντα χρόνο με τον παρόντα 

και φυσικά η δυναμική μορφή 
του Καβάφη που αιωρείται επά-
νω από την πόλη με ενέπνευσε 
σημαντικά. Εξάλλου θεωρώ τον 
εαυτό μου «Αλεξανδρινό», τον τε-
λευταίο «Αλεξανδρινό» όπως λέει 
και ένας Αιγύπτιος φίλος.

–Τι σημαίνει δημιουργός τελι-
κά, κ. Καραγιάν;

–Μνήμες! Χωρίς τις μνήμες 
δεν υπάρχει το εγώ μας. Είναι πα-
ραδοξολογία το βιβλικό «όποιος 
την ψυχή του χάσει κερδίζει τον 
παράδεισο», όποιος την ψυχή του 
χάσει καταποντίζεται στην κόλα-
ση της ανυπαρξίας, κολυμπάει 
γυμνός σ’ ένα μαύρο γλοιώδες 
κενό, προσπαθώντας να ανακα-
λύψει τον εαυτό του, το ποιος εί-
ναι. Η μνήμη είναι η διείσδυση 
του παρελθόντος χρόνου στον 
παρόντα χρόνο. Όταν το παρελ-
θόν διεισδύει στο παρόν, τότε αμ-
φιβάλλουμε σε ποια από τις δύο 
στιγμές βρισκόμαστε. Ο χρόνος 
τελικά είναι υποκειμενικός και 
τον φορτίζουμε με το «εγώ» μας, 
έτσι μόνο γίνεται κατανοητός σε 
μας. Οι στιγμές όπου τo παρελ-
θόν ενώνεται με το παρόν είναι 
σύντομες και χρησιμοποιούσα 
τη ζωγραφική και τη γραφή σαν 
εικονογράφηση, σαν ένα ημε-
ρολόγιο που δεσμεύει εικόνες, 
μνήμες, αισθήσεις. Κάποτε θε-
ωρούσα ότι ήταν διαστροφή η 
καθήλωση κάποιου γεγονότος. 
Σήμερα, όμως, βλέποντας τους 
πίνακές μου, ταυτίζω το παρελ-
θόν με το παρόν και η ταύτιση 
με τοποθετεί εκτός χρόνου. Αυ-
τή είναι η γοητεία της Τέχνης. 
∆ημιουργός τελικά σημαίνει να 
φτιάχνεις ο ίδιος την Κόλαση ή 
τον Παράδεισό σου και να τον 
αφήνεις για τις επόμενες γενιές .

Μου αρέσει να ζω μια grand opera 
Ο ζωγράφος και συγγραφέας Ανδρέας Καραγιάν μιλάει στην «Κ» με αφορμή την αναδρομ ική έκθεση για το έργο του στη Λεμεσό 

«Όταν είσαι ειλικρινής 
με τον εαυτό σου και 
δεν φοβάσαι να πεις τις 
Αλήθειες σου, να γίνεις 
ευάλωτος, τότε γίνεσαι… 
πρωτοπόρος».

Δημιουργός τελικά
σημαίνει να φτιάχνεις
ο ίδιος την Κόλαση
ή τον Παράδεισό σου 
και να τον αφήνεις για 
τις επόμενες γενιές.

«Νομίζω ότι το χα-
ρακτηριστικό μου 
είναι το ότι αφήνο-
μαι στη γοητεία των 
πράγματων και από 
την πραγματικότητα 
φτιάχνω έναν μύ-
θο, αυτή είναι η δι-
κή μου προσωπική 
μυθολογία που είναι 
και η βάση της δίκης 
μου ∆ημιουργίας».

«Είναι σημαντικό 
το ότι, χωρίς καν να 
το συνειδητοποιήσω 
ολοκλήρωνα θέματα 
στην τέχνη μου και 
συγγραφή μου, μάλ-
λον το ένα και μονα-
δικό θέμα που διέ-
πει όλη μου πορεία, 
την αποδοχή της 
διαφορετικότητας» 
λέει ο ζωγράφος και 
συγγραφέας Ανδρέ-
ας Καραγιάν.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μία διαφορετική έκθεση φιλοξενεί 
αυτή την περίοδο η Λεβέντειος 
Πινακοθήκη, με αφορμή τα δέ-
κατα γενέθλιά της, και ο τίτλος 
της… ενδεικτικός «1, 2, 3… Zω-
γράφισε!». Η ιδέα της έκθεσης 
έρχεται από τη «ζωγραφική με 
αριθμούς», που γεννήθηκε στη 
μεταπολεμική ευημερία της Αμε-
ρικής του 1950 και συνδέθηκε 
με μία κάπως πιο «εύκολη» ανα-
παραγωγή συχνά διάσημων έρ-
γων τέχνης, επιτρέποντας στον 
καθένα να «γίνει καλλιτέχνης». 
Σε αυτό το πλαίσιο λοιπόν και η 
Λεβέντειος Πινακοθήκη ζητάει 
από το φιλότεχνο κοινό της να 
μετατραπεί σε καλλιτέχνη. Οι επι-
σκέπτες και οι επισκέπτριες της 
Λεβεντείου, συμμετέχοντας σε 
αυτό το ζωγραφικό παιχνίδι, κα-
λούνται και γιατί όχι προκαλού-
νται να ερμηνεύσουν με τον δι-
κό τους τρόπο έργα τέχνης που 
γνώρισαν και αγάπησαν από τις 
μόνιμες Συλλογές της Πινακο-
θήκης, αλλά και μετά από δέκα 
χρόνια προσωρινών εκθέσεων, 
εκπαιδευτικών προγραμμάτων 
και γόνιμης ανταλλαγής ιδεών 
στους χώρους της Πινακοθήκης.

Μέσω αυτής της έκθεσης το 
κοινό θα έχει την ευκαιρία να ξα-
ναδεί την τέχνη με διαφορετικό 
μάτι, και γίνεται αφορμή να ξανα-
σκεφτούμε όλοι ό,τι νομίζουμε ότι 
γνωρίζουμε για την τέχνη, για τη 
δημιουργική διαδικασία και για τη 
σχέση ανάμεσα στον δημιουργό 
και στον θεατή, τον «πομπό και 
τον δέκτη», σε ένα έργο τέχνης. 
Αν ο επισκέπτης από απλός πα-
ρατηρητής και ερμηνευτής ενός 

ζωγραφικού έργου μετατραπεί σε 
καλλιτέχνη… εμπνεόμενος από 
έναν ζωγράφο ή ένα έργο, άραγε 
αλλάζει και η δυναμική ή η πρό-
σληψή του για την τέχνη ή τον 
δημιουργό; Ιδού πεδίο δόξης για 
να δούμε την τέχνη με άλλο μάτι.

Νέα ματιά
Ο στόχος της έκθεσης, όπως 

μας εξηγείται από τη Λεβέντειο 
Πινακοθήκη είναι να ξαναϊδωθούν 
οι τις Συλλογές της Πινακοθήκης 
με νέα μάτια, και για τους πιο τολ-

μηρούς, να προβληματιστούν με 
ερωτήσεις, αναζητώντας την ου-
σία που εμπεριέχεται γενικά στην 
καλλιτεχνική δημιουργία. Η συμ-
μετοχική αυτή έκθεση πραγμα-
τεύεται την παρακαταθήκη του 
μοντερνισμού που συνδέθηκε άρ-
ρηκτα με την αμφισβήτηση του 
ρόλου του καλλιτέχνη ως «δημι-
ουργού». Μία ακόμη πολύ ενδια-
φέρουσα πτυχή της έκθεσης και 
της φιλοσοφίας της εν γένει είναι 
ο πειραματισμός με τον μύθο της 
καλλιτεχνικής ιδιοφυΐας, της συ-
νεργατικής κουλτούρας και της 
μηχανιστικής τέχνης που γέννη-

σε την pop art, την εποχή που 
ξαναζωντανεύει μέσα από κου-
τιά ζωγραφικής με αριθμούς (και 
την τολμηρή πρόταση «Φτιάξ’ το 
μόνος σου!»), που χρόνια πραγμα-
τεύονται ανατρεπτικοί καλλιτέ-
χνες από τον Andy Warhol στον 
Damien Hirst και μετέπειτα. 

Η «ζωγραφική με αριθμούς» 
μπορεί να είναι ένα ανατρεπτικό 
εικαστικό σχόλιο επάνω στην ίδια 
τη δημιουργική μας φύση, αλλά 
και στην αισθητική απόλαυση 
που μπορεί να προσφέρει η (φαι-
νομενικά) «δίχως νόημα» τέχνη. 
Μέσω της έκθεσης «1, 2, 3… ζω-

γράφισε!» προκύπτουν διάφορα 
ερωτήματα, τα οποία φυσικά θα 
απαντηθούν διά της… ζωγρα-
φικής ενέργειας… Στην έκθεση 
αυτή της Λεβεντείου Πινακοθή-
κης θα αναρωτηθεί ο συμμετέχων 
«Αν το μόνο που έχεις να κάνεις 
είναι να “ακολουθήσεις τους αριθ-
μούς”, τότε πού ακριβώς έγκειται 
το νόημα του πίνακα;». Αυτός ο 
μηχανιστικός τρόπος αναπαραγω-
γής μιας εικόνας είναι απελευθε-
ρωτικός ή εγκλωβίζει τη φαντα-
σία; Από την άλλη τίθεται και το 
ερώτημα… Αποτελεί φόρο τιμής 
ή ιεροσυλία να ξαναδημιουργή-

σει κανείς έναν Γκίκα ή να φιλο-
τεχνήσει μια αναθεωρημένη εκ-
δοχή του Coco του Renoir; Ένα 
ερώτημα που επίσης τίθεται στην 
έκθεση αυτή και που ολοένα αρ-
χίζει και αφορά και την καλλιτε-
χνική δημιουργία είναι ο ρόλος 
της τεχνητής νοημοσύνης. Τα 
ερωτήματα που πραγματεύεται 
η έκθεση προκαλούν το κοινό να 
αναλογιστεί, αν ξηλώνοντας τον 
μύθο του «δημιουργού» μοιραία 
περνάμε και στην αμφισβήτηση 
της «καλλιτεχνικής πρόθεσης» ως 
μονοδιάστατης αλήθειας. 

Η έκθεση, όπως αναφέρουν 

οι εμπνευστές της ιδέας, εισάγει 
με τρόπο χειροπιαστό μια δημο-
κρατικότερη προσέγγιση στην 
τέχνη, εστιάζοντας παράλληλα 
στην εξωστρέφεια και στη συμπε-
ρίληψη, αλλά και στην καλλιέρ-
γεια συνεργατικής κουλτούρας. 
Σε αυτό το θέμα, η Λεβέντειος 
Πινακοθήκη, από την ημέρα ίδρυ-
σής της χτίζει την αίσθηση κοινό-
τητας, όπου οι άνθρωποι μπορούν 
να συγχρωτιστούν σε έναν χώρο 
σχεδιασμένο να λειτουργήσει ως 
κόμβος, ως εργαστήρι και ως φά-
ρος ιδεών, διαλόγου και τέχνης. 
Όπως και να ’χει τον τελικό λόγο 
τον έχει το κοινό, μπορεί να επι-
λέξει, να δοκιμάσει να επανερμη-
νεύσει μια καλλιτεχνική παράδο-
ση, να λειτουργήσει ατομικά ή ως 
κομμάτι ενός μετανεωτεριστικού 
«εργαστηρίου» ή απλώς να χαρεί 
τη στιγμή, να απολαύσει τη δια-
δικασία και την υφή των χρωμά-
των σε έναν χώρο γεμάτο προο-
πτικές. Το κοινό έχει στα χέρια 
του τα πινέλα και τα χρώματα, ας 
ξανα-ζωγραφίσει όπως αυτό θέ-
λει τον κόσμο των καλλιτεχνών, 
έργα των οποίων φιλοξενούνται 
στη Λεβέντειο Πινακοθήκη. 

Πληροφορίες: «1, 2, 3… Ζω-
γράφισε», Λεβέντειος Πινακο-

θήκη, Λευκωσία. ∆ιάρκεια έκθεσης 
έως 9 Ιουνίου. Γενικός συντονισμός, 
ιδέα και ανάπτυξη περιεχομένου: 
Μυρτώ Χατζάκη, Λουκία Λοΐζου Χα-
τζηγαβριήλ, Κατερίνα Στεφανίδου. 
Σύμβουλος Έ κθεσης: ∆ήμητρα Θε-
οδότου Αναγνωστοπούλου. Κατά τη 
διάρκεια της έκθεσης θα διεξαχθούν 
και κάποιες μουσικές εκδηλώσεις, 
έτσι ο επισκέπτης θα έχει την ευκαι-
ρία να ζωγραφίσει μετά μουσικής. 

1, 2, 3... Πινέλα, καμβάδες και πάμε
Στην έκθεση που φιλοξενείται αυτή την περίοδο στη Λεβέντειο Πινακοθήκη στη Λευκωσία το κοινό μετατρέπεται σε καλλιτέχνη

Η συμμετοχική αυτή
έκθεση πραγματεύεται 
την παρακαταθήκη
του μοντερνισμού που 
συνδέθηκε άρρηκτα με 
την αμφισβήτηση του 
ρόλου του καλλιτέχνη 
ως «δημιουργού».

Ο στόχος της έκθεσης «1, 2, 3… Zωγράφισε!», όπως μας εξηγείται από τη Λεβέντειο Πινακοθήκη, είναι να ξαναϊδω-
θούν οι τις Συλλογές της Πινακοθήκης με νέα μάτια, και για τους πιο τολμηρούς, να προβληματιστούν με ερωτήσεις, 
αναζητώντας την ουσία που εμπεριέχεται γενικά στην καλλιτεχνική δημιουργία.
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Εμφύλιος πόλεμος ���
ΘΡΙΛΕΡ (2024)
Σκηνοθεσία: Αλεξ Γκάρλαντ
Ερμηνείες: Κίρστεν Ντανστ, Βάγκνερ 
Μόουρα, Κέιλι Σπένι

Eρχεται αυτή την εβδομάδα στις 
αίθουσες μία από τις πολυανα-
μενόμενες ταινίες της τρέχου-
σας κινηματογραφικής σεζόν. Ο 
Αλεξ Γκάρλαντ («Ex Machina») 
ενορχηστρώνει σκηνοθετικά 
ένα δικής του επινόησης σε-
νάριο, σύμφωνα με το οποίο η 
Αμερική βρίσκεται για τα καλά 
στη δίνη του εμφυλίου πολέμου. 
Με τις πολιτείες του Τέξας και 
της Καλιφόρνιας να έχουν εξε-
γερθεί ενάντια στον πρόεδρο, 
μια ομάδα δημοσιογράφων και 
φωτορεπόρτερ ταξιδεύει από τη 
Νέα Υόρκη στην Ουάσιγκτον 
προκειμένου να καλύψει από 
κοντά τη σύγκρουση. Για να το 
καταφέρει θα χρειαστεί να δι-
ασχίσει μια δυστοπία, όπου το 
χάος, η παράνοια και οι θανά-
σιμοι κίνδυνοι παραμονεύουν 
σε κάθε στροφή.

Η Κίρστεν Ντανστ αναλαμβά-
νει τον κεντρικό ρόλο της έμπει-
ρης φωτορεπόρτερ, έχοντας στο 
πλευρό της τον δημοσιογράφο 
του Βάγκνερ Μόουρα («Narcos») 
και τη νεαρή φωτογράφο της Κέ-
ιλι Σπένι («Πρισίλα»). Ηδη από 
την πολεμική σκηνή της έναρ-
ξης, ο Γκάρλαντ φροντίζει να 
σοκάρει τον θεατή, «ρίχνοντάς» 
τον επί της ουσίας σε μια αδια-
νόητη πραγματικότητα, δίχως 
πολλές εξηγήσεις και αναδρο-
μές στο πώς φτάσαμε έως εδώ. 
Σε γενικές γραμμές, η εντύπωση 
που μένει είναι πως τον Λευκό 
Οίκο κατοικεί ένας αυταρχικός 
πρόεδρος (βρίσκεται στην... τρί-
τη του θητεία, έχει διαλύσει το 
FBI), μάλλον ευθεία αναφορά 
στον Ντόναλντ Τραμπ, ενώ οι 
επαναστατημένες ∆υτικές ∆υ-

νάμεις βρίσκονται κοντά στην 
τελική επικράτηση.

Αυτό που θα συναντήσει, 
ωστόσο, στον δρόμο η ομάδα 
των ηρώων δεν είναι τακτικές 
μάχες, αλλά μια χαοτική αλυσί-
δα συγκρούσεων ανάμεσα σε 
αντάρτες, οργανωμένες στρα-
τιωτικές δυνάμεις και απλούς 
πολίτες, οι οποίοι κυκλοφορούν 
οπλισμένοι σαν αστακοί πράτ-
τοντας κατά το δοκούν. Αρκε-
τοί από αυτούς δεν ξέρουν καν 

ακριβώς ποιον μάχονται –«ρίχνω 
στον τύπο που με πυροβολεί από 
απέναντι», λέει ένας τους– γεγο-
νός που αποτελεί ειρωνική ανα-
φορά και στη σημερινή σύγχυση 
που επικρατεί στις ΗΠΑ.

Στις καλές στιγμές της, η ται-
νία του Γκάρλαντ και της A24 
είναι ακριβώς αυτό: μια τρα-
βηγμένη στα άκρα μεγέθυνση 
αληθινών προβλημάτων με εύ-
στοχες παρατηρήσεις, πάνω σε 
μια ξεκάθαρα διχασμένη χώρα, 
η οποία ετοιμάζεται για άλλον 
ένα γύρο καθοριστικών εκλο-
γών. Από την άλλη, συχνά οι 
συμβολισμοί γίνονται υπερβολι-
κά χοντροκομμένοι και οι κατα-
στάσεις σχηματικές, ενώ η ανά-
γκη-επιλογή για περισσότερη 
καθαρή δράση, ειδικά προς το 
τέλος, στερεί στην πραγματι-
κότητα κάτι από τη δραματική 
κορύφωση και την αληθοφάνεια 
των τεκταινόμενων.

Fallout
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2024)
Δημιουργός: Τζίνα Ρόμπερτσον, 
Γκρέιαμ Βάγκνερ
Ερμηνείες: Ελα Πουρνέλ, Γουόλτον 
Γκόγκινς

Ενα από τα πιο επιτυχημένα βί-
ντεο γκέιμ στην ιστορία μετα-
φέρεται στη μικρή οθόνη με μια 
πλούσια παραγωγή του Amazon 
Prime. Περίπου 200 χρόνια έπει-
τα από ένα πυρηνικό ολοκαύτω-
μα, κάποιοι από τους απογόνους 
των επιζώντων μένουν ακόμα σε 
υπόγεια καταφύγια. Μία εξ αυτών 
ωστόσο θα αναγκαστεί να ανέ-
βει στην επιφάνεια όταν ο πατέ-
ρας της θα απαχθεί από ληστές. 
Εκεί ανακαλύπτει έναν ολόκληρο 
καινούργιο κόσμο αποτελούμενο 
από σύγχρονους σταυροφόρους, 
παράνομους κάθε λογής και... με-
ταλλαγμένους.

Το σύμπαν του δημοφιλέστα-
του «Fallout» ζωντανεύει με με-
γαλειώδη τρόπο, χάρη σε εξαι-
ρετικά ειδικά εφέ, αλλά κυρίως 
μια πολύ προσεγμένη αφήγη-
ση, η οποία μετακινείται από 
τον έναν ήρωα στον άλλο φτά-
νοντας να συνδέσει τις μετα-

ξύ τους ιστορίες. Το σκηνικό, 
που θυμίζει έντονα γουέστερν, 
είναι τουλάχιστον εντυπωσια-
κό, όπως και οι σκηνές δράσης, 
που δεν κάνουν οικονομία στη 
γραφική βία και στο σπλάτερ. 
Ταυτόχρονα το σενάριο ισορρο-
πεί άρτια ανάμεσα στο δράμα 
και την κωμωδία, με τη δεύτε-
ρη να είναι πανταχού παρούσα 
στην πιο σύγχρονη, αλλόκοτη 
εκδοχή της. 

Αντιθέτως βίντατζ είναι η 
υπόλοιπη αισθητική, τόσο του 
σάουντρακ όσο και των σκη-
νικών, που μοιάζουν να έχουν 
μείνει στη δεκαετία του 1960, 
όταν δηλαδή υποτίθεται ότι εξα-
πολύθηκαν και τα πυρηνικά που 
κόντεψαν να εξαφανίσουν την 
ανθρωπότητα.

 
The Great Eastern ���
ΔΡΑΜΑ (2015)
Σκηνοθεσία: Λάκης και Αρης Ιωνάς
Ερμηνείες: ∆ημήτρης Πολιτάκης, 
Ηρώ Σοφουλάκη

Η πλατφόρμα του Cinobo κάνει 
αυτές τις μέρες αφιέρωμα στους 
πολυσχιδείς καλλιτέχνες Λά-
κη και Αρη Ιωνά (The Callas) κι 

εμείς επιλέγουμε μία από τις κα-
λύτερες ταινίες τους. Βασισμένη 
στον κλασικό «Μέγα Ανατολι-
κό» του Ανδρέα Εμπειρίκου, το-
ποθετείται στη σύγχρονη επο-
χή, με βασική πρωταγωνίστρια 
την Ειρήνη (Ηρώ Σοφουλάκη), 
μια όμορφη, γεμάτη ζωντάνια 
και νιάτα κοπέλα, η οποία θα 
ανατρέψει την προκαθορισμέ-
νη ροή των καταστάσεων που 
συντελούνται στη μικρή αλλά 
πολυσυλλεκτική κοινωνία ενός 
σταθμού μετάβασης. Οι ανθρώ-
πινες αδυναμίες και το «τραύ-
μα» που κουβαλάμε μέσα μας, 
σε συνδυασμό με τη δίνη του 
έρωτα, προκαλούν ανεξέλεγκτες 
εξελίξεις, εν αναμονή μιας ιδανι-
κής κοινωνίας-οικογένειας που 
θα βασίζεται στη φιλία, στην 
αλληλεγγύη, στον αλληλοσεβα-
σμό, στον έρωτα και στον πόθο. 
∆ίπλα στους χαρακτήρες της 
ταινίας, το μινιμαλιστικής αρχι-
τεκτονικής, απομονωμένο κτί-
ριο των πρώην σφαγείων της 
Υδρας –όπου έγιναν και τα πε-
ρισσότερα από τα γυρίσματα– 
πρωταγωνιστεί εξίσου, σε μια 
άγρια αρμονία με το βραχώδες 
τοπίο του νησιού.

Ιδιαίτερα επιτυχημένες υπήρξαν 
οι δύο συναυλίες της Φιλαρμονι-
κής Ορχήστρας της Γαλλικής Ρα-
διοφωνίας υπό τον Μίκο Φρανκ. 
Στις 12 και στις 13 Μαρτίου, στην 
αίθουσα «Χρήστος ∆. Λαμπρά-
κης», ο Φινλανδός αρχιμουσικός 
διηύθυνε ένα «γαλλικό» και ένα 
«ρωσικό» πρόγραμμα και συνερ-
γάστηκε με δύο εξαιρετικούς σο-
λίστες: τον Γάλλο τσελίστα Γκοτιέ 
Καπισόν για το πρώτο Κοντσέρτο 
για τσέλο του Καμίγ Σεν-Σανς και 
με τη Νορβηγίδα βιολονίστρια 
Βίλντε Φρανγκ για το πρώτο Κο-
ντσέρτο για βιολί του Ντμίτρι Σο-
στακόβιτς.

Την πρώτη βραδιά, η ορχή-
στρα ξεκίνησε με το «Πρελού-
διο στο απομεσήμερο ενός φαύ-
νου» του Ντεμπισί, συνέχισε με 
τη συμφωνική σουίτα «Ανοιξη» 
του ίδιου συνθέτη και ολοκλή-
ρωσε το πρόγραμμά της με τη 
σουίτα «Η μάνα μου η χήνα» του 
Ραβέλ. Εκείνο το οποίο άμεσα δι-
έκρινε κανείς ήταν η ποιότητα 
ήχου του συνόλου και ιδιαίτερα 
αυτή των εγχόρδων του: ένας 
ήχος ομοιογενής, καλλιεργημέ-
νος, αισθητικά ωραίος, ο οποίος 
διατηρούσε τις ποιότητες αυτές 
ακόμη και στις μεγαλύτερες εντά-

σεις. Στην τέχνη του Φρανκ θα 
πρέπει να αποδώσει κάποιος την 
ευγένεια και την κομψότητα στη 
διαμόρφωση των φράσεων, ειδι-
κά όπως αποτυπώθηκε στις πέντε 
μικρογραφίες που συνιστούν το 
έργο του Ραβέλ. Στον αρχιμουσι-
κό πιστώνεται επίσης η ευέλικτη, 
χαλαρή άρθρωση ανάμεσα στις 
μουσικές παραγράφους, η οποία 
τελικά έδινε χαρακτηριστική ελα-
φράδα στη μουσική. 

Ηταν ποιότητες οι οποίες επι-
βεβαιώθηκαν και την επόμενη 
βραδιά, τόσο στο Κοντσέρτο του 
Σοστακόβιτς όσο και στην υπο-
δειγματική απόδοση της μουσι-
κής για το μπαλέτο «Πετρούσκα» 

του Στραβίνσκι. Ο Φρανκ και η 
ορχήστρα ανέδειξαν τις ατμό-
σφαιρες του μπαλέτου μέσα από 
τη μουσική: την ανάλαφρη, ανέ-
μελη διάθεση καρναβαλιού με το 

κουκλοθέατρο και τα παιχνίδια, 
τη μαγεία της έναστρης νύχτας, 
τον γοητευτικό όσο και απειλη-
τικό Μαυριτανό. Στο εξαιρετικό 
αποτέλεσμα συνεισέφεραν άρι-

στες επιδόσεις από τα πνευστά, 
ιδιαίτερα το φλάουτο και την τρο-
μπέτα. 

Κατά την πρώτη βραδιά, ο Γκο-
τιέ Καπισόν απέδωσε με εκφρα-

στικότητα το πρώτο Κοντσέρτο 
για τσέλο του Σεν-Σανς. ∆εδομέ-
νη ήταν η δεξιοτεχνία όπως και 
η τονική ακρίβεια, στοιχεία που 
επέτρεπαν στον τσελίστα να χει-

ριστεί με μεγάλη ευχέρεια τα εκ-
φραστικά του μέσα.  

Ακόμη επιτυχέστερη υπήρξε 
κατά τη δεύτερη βραδιά η ερ-
μηνεία της Βίλντε Φρανγκ στο 
πρώτο Κοντσέρτο για βιολί του 
Σοστακόβιτς. Οχι μόνον επειδή 
το έργο είναι ιδιαίτερα απαιτητι-
κό, αλλά και επειδή λίγες ημέρες 
νωρίτερα ένας άλλος θαυμάσιος 
βιολονίστας, ο Κρίστιαν Τέτσλαφ, 
είχε ερμηνεύσει με επιτυχία το 
ίδιο κοντσέρτο στην ίδια αίθου-
σα με τη Φιλαρμονική Ορχήστρα 
του Λονδίνου. Η Φρανγκ διέθετε 
ήχο εντυπωσιακά στιβαρό όσο 
και εύπλαστο. 

Η ερμηνεία της υπήρξε ιδιαίτε-
ρα εκφραστική και ξεχώρισε για 
τη εσωτερικότητά της στην «πα-
σακάλια». Γεμάτο αποχρώσεις και 
ευαίσθητες σκιάσεις ήταν επίσης 
το εκτενές δεξιοτεχνικό τμήμα 
(καντέντσα) στο τέλος αυτού το 
μέρους. Είχε κανείς την αίσθηση 
μιας ερμηνείας που δεν φοβό-
ταν να αναδείξει τα σκοτάδια της 
μουσικής και η οποία ευτύχησε 
επειδή, επιπλέον, ο Μίκο Φρανκ 
κράτησε την ορχήστρα χαμηλά, 
δημιουργώντας καλύτερη ισορ-
ροπία ανάμεσα στο σύνολο και 
στην σολίστ.

H Ελα Πουρνέλ πρωταγωνιστεί 
στη μεταφορά του δημοφιλέστα-
του «Fallout» στο Amazon Prime.

Δημήτρης Πολιτάκης, Ηρώ Σο-
φουλάκη στο «The Great Eastern» 
των Λάκη και Αρη Ιωνά.

Βιντεοπαιχνίδι και λογοτεχνία επί της οθόνης

Δύο επιτυχημένες συναυλίες από τη Γαλλική Ραδιοφωνία

Οι ΗΠΑ ξανά
στο μονοπάτι
του Εμφυλίου
Ενας διχασμένος (και οπλισμένος)

λαός με έναν αυταρχικό πρόεδρο

Ο Μίκο Φρανκ 
διηύθυνε δύο 
καλά σχεδιασμένα 
προγράμματα με 
εξαιρετικούς σολίστες.

«Ρίχνω στον τύπο 
που με πυροβολεί 
από απέναντι», λέει ένας 
από τους εμπολέμους. 
Μια ειρωνική αναφορά 
και στη σημερινή 
σύγχυση που επικρατεί 
στην Αμερική.

Ελεύθεροι σκοπευτές στον πυρσό του Αγάλματος της Ελευθερίας. Ο Αλεξ Γκάρλαντ περιγράφει ένα χάος με έντονους συμβολισμούς.

Η Νορβηγίδα βιολονίστρια Βίλντε Φρανγκ δεν φοβόταν να αναδείξει τα σκοτάδια της μουσικής του Σοστακόβιτς.
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Το 2003 ήταν η χρονιά που του 
απονεμήθηκε το Νομπέλ Λογο-
τεχνίας· είχε χαρακτηριστεί τότε 
ως μία από τις πιο αναμενόμε-
νες αλλά και από τις πιο δίκαιες 
βραβεύσεις. Ο λόγος φυσικά για 
τον συγγραφέα Τζον Μάξγου-
ελ Κούτσι, με καταγωγή από τη 
Νότια Αφρική, ο οποίος ήδη από 
το 1983 είχε κερδίσει το βραβείο 
Booker για το βιβλίο του «Ο βίος 
και πολιτεία του Μάικλ Κ.» και 
το 1999 είχε κερδίσει ξανά για 
το μυθιστόρημά του «Ατίμωση». 
Ετσι, ο Κούτσι έγινε ο πρώτος 
συγγραφέας που έχει κερδίσει 
δύο φορές το βραβείο Booker και 
ίσως ο μοναδικός που δεν παρευ-
ρέθη για να το παραλάβει.

Γεννημένος στο Κέιπ Τάουν το 
1940, έχει αίμα ολλανδικό από την 
πλευρά του πατέρα του, ενώ από 
εκείνη της μητέρας του ολλανδι-
κό, γερμανικό και πολωνικό. Το 
1962 εγκαταστάθηκε στη Μεγάλη 
Βρετανία, εργάστηκε ως προγραμ-
ματιστής στην ΙΒΜ και το 1965 
γράφτηκε στο Πανεπιστήμιο του 
Οστιν, στο Τέξας των ΗΠΑ. Σπού-

δασε γλωσσολογία και λογοτεχνία. 
Το 1972 επέστρεψε στη Ν. Αφρι-
κή και δίδαξε στο Πανεπιστήμιο 
του Κέιπ Τάουν. Το 1974 εκδίδει 
το πρώτο του μυθιστόρημα, για 
να ακολουθήσει μια πληθώρα βι-
βλίων – μυθοπλασία αλλά και αυ-
τοβιογραφία, δοκίμια και μελέτες. 

Γνωστός για τον μοναχικό του 
βίο –από το 2002 ζει στην Αυ-
στραλία και το 2006 πολιτογρα-
φήθηκε Αυστραλός– αλλά και 
την απροθυμία του να παραχω-
ρεί συνεντεύξεις, ήταν τεράστια 
η έκπληξή μου όταν δέχτηκε να 
μιλήσει για το νέο του βιβλίο «Ο 
πολωνός» (μτφρ.: Χριστίνα Σωτη-
ροπούλου, επιμ.: Μίνα Ευσταθί-
ου, εκδ. ∆ιόπτρα). Το άλλο σημα-
ντικό μυθιστόρημα του Κούτσι, 
η «Ατίμωση», αναμένεται να κυ-
κλοφορήσει προσεχώς, επίσης 
από τις εκδόσεις ∆ιόπτρα.

Να σημειώσουμε επιπλέον εδώ 
ότι στο φετινό Φεστιβάλ Αθηνών 
- Επιδαύρου, ο Πολωνός σκηνο-
θέτης Κριστόφ Βαρλικόφσκι βα-
σίζει με τη θεατρική ομάδα Nowy 
Teatr την παράσταση «Elizabeth 
Costello/J. M. Coetzee. Επτά μα-
θήματα και πέντε παραβολές», 
που θα ανεβεί στην Πειραιώς 260 
(5-7 Ιουνίου), στα εξής έργα του 
νομπελίστα συγγραφέα: «Ελίζα-
μπεθ Κοστέλο», «Ενας αργός άν-
θρωπος» και Moral Tales.

Ερωτας και μουσική
Η πλοκή του «Πολωνού» εξε-

λίσσεται απλά, όσο απροσδόκητα 
πολύπλοκα και απαιτητικά είναι 
πολλές φορές τα «απλά» πράγ-
ματα. Πρόκειται για μια ιστορία 
αγάπης. Ενας Πολωνός πιανίστας 
κοντά στα εβδομήντα, ο Βίτολντ, 
γνωστός για τις αντιρομαντικές 
ερμηνείες του Σοπέν, προσκα-
λείται να δώσει ένα ρεσιτάλ στη 
Βαρκελώνη. Εκεί συναντά και 
ερωτεύεται μια γοητευτική και 
νεότερή του Ισπανίδα με το δα-
ντικό όνομα Μπεατρίθ.

Πόσο οικείο τού ήταν να δη-
μιουργήσει έναν ήρωα σαν τον 
Πολωνό, ο οποίος ερμηνεύει έναν 
Σοπέν «κληρονόμο του Μπαχ» 
πηγαίνοντας κόντρα στο στερε-
ότυπο της καταγωγής του; Είναι 
περίπου η ίδια συνθήκη που ένας 
συγγραφέας σαν τον Κούτσι, με 
παγκόσμια αναγνώριση, προσπα-

θεί να αποφύγει το «καθήκον» αλ-
λά και το στερεότυπο του «εθνι-
κού» συγγραφέα;

Ο ίδιος λέει: «Γεννήθηκα στη 
Νότια Αφρική, αλλά από το 2002 
ζω στην Αυστραλία. Αν ήθελα 
να γίνω εθνικός συγγραφέας, θα 
προσπαθούσα να γίνω εθνικός 
συγγραφέας της Νότιας Αφρι-
κής ή εθνικός συγγραφέας της 
Αυστραλίας. Η έννοια του εθνι-
κού συγγραφέα είναι, κατά τη 
γνώμη μου, ξεπερασμένη. Είχε 
γεννηθεί στις εθνικές επαναστά-
σεις της Ευρώπης στις αρχές του 
19ου αιώνα και έχασε τη δύναμή 
της στις αρχές του 20ού αιώνα».

«Δεν είναι γλώσσα»
Οι πρωταγωνιστές αυτού του 

έργου επικοινωνούν σε μια γλώσ-
σα που δεν είναι η μητρική τους, 
με αποτέλεσμα να είναι προβλη-
ματική η έκφραση όχι μόνο των 
βαθύτερων συναισθημάτων τους 
αλλά και των πιο απλών αποχρώ-
σεών τους. Η μουσική λειτουρ-
γεί σαν γέφυρα, αλλά είναι άρα-
γε αρκετή; Εχουμε συνηθίσει να 

εξετάζουμε τη μουσική, εντελώς 
φυσικά, μέσα στο ευρύτερο πλαί-
σιο, μιλώντας συχνά για παγκό-
σμια γλώσσα. Θα μπορούσαμε να 
υποθέσουμε πως ένας από τους 
λόγους για τους οποίους ο συγ-
γραφέας επέλεξε η αρχιτεκτονική 
αυτού του βιβλίου να βασίζεται εν 
πολλοίς στη μουσική, είναι για-
τί η μουσική είναι η μόνη γλώσ-
σα που μπορεί να συνδέσει τους 
ανθρώπους; Ως προς αυτό, είναι 
κατηγορηματικός:

«∆εν υπάρχει ενιαία μουσική, 
μια μουσική, ούτε παγκόσμια 
γλώσσα μουσικής. Ο Πολωνός 
πιανίστας στο βιβλίο μου είναι 
ένας εκφραστής και υπέρμαχος 
της δυτικής τέχνης-μουσικής, 
της αγαπημένης μουσικής ενός 
ολοένα και μικρότερου κοινού».

Ο Κούτσι, εκτός από οξυδερ-
κής παρατηρητής της δικής του 
σχέσης με την ευρωπαϊκή κουλ-
τούρα και του ρόλου της στη δι-
αμόρφωση της δικής του προ-
σωπικής ταυτότητας, είναι και 
εξαιρετικός ανατόμος της αν-
θρώπινης κατάστασης, που δεν 

αφήνει περιθώρια για παρερμη-
νείες και δεν προσφέρει ποτέ 
εύκολες απαντήσεις.

«Η Πολωνία είναι γεμάτη σκου-
πίδια. Σκουπίδια αιώνων. ∆εν τα 
θάβουμε. ∆εν τα κρύβουμε», γρά-
φει κάπου στο βιβλίο. Η Πολωνία 
είναι μια χώρα που διαχρονικά 
αποτελεί ένα πεδίο συγκρούσεων. 
Μήπως είναι και μια αλληγορία 
για τον δικό του κόσμο;

«Αυτό το σχόλιο για την Πο-
λωνία προέρχεται από το στόμα 
ενός άνδρα που μιλάει σε μια 
γυναίκα σε μια συγκεκριμένη 
στιγμή της σχέσης τους. Είναι 
πιθανό ότι θα εξέφραζε αρκετά 
διαφορετικά συναισθήματα αν 
μιλούσε σε κάποιον άλλο ή αν 
μιλούσε στην ίδια γυναίκα σε 
διαφορετικές συνθήκες. Οι άν-
θρωποι στα βιβλία έχουν τη δική 
τους ζωή και τις δικές τους από-
ψεις, τόσο ασταθείς και μεταβλη-
τές, όσο οι απόψεις των ανθρώ-
πων στον πραγματικό κόσμο».

Η απάντησή του αυτή μας θυ-
μίζει τον τρόπο που επιχείρησε να 
προσεγγίσει μυθοπλαστικά ακό-

μη και τη βιογραφία του ή ακόμη 
και την παροιμιώδη διάλεξή του 
«Αυτός και ο άνθρωπός του», με 
αφορμή τη βράβευσή του με το 
Νομπέλ Λογοτεχνίας (2003).

Σημείο διάβασης
Η μελαγχολία σε αυτό το μυ-

θιστόρημα είναι το ορατό σημείο 
διάβασης· ανακαλύπτοντας ξανά 
την αγάπη του ποιητή ∆άντη για 
τη Βεατρίκη, ο Κούτσι μας μιλάει 
για την αγάπη σε μια εποχή σαν 
τη δική μας, όπου το ανέφικτο, 
το απρόσιτο δεν είναι πια προϋ-
πόθεση για να θεωρηθεί μια αγά-
πη ιδανική. Πρόκειται άραγε για 
κάποιο είδος νοσταλγίας;

«∆εν είμαι ειδικός σε τρόπους 
αγάπης, ιδιαίτερα σε τρόπους 
αγάπης στον σύγχρονο κόσμο. 
Η Μπεατρίθ, η πρωταγωνίστρια 
στο μυθιστόρημά μου, έχει μια πιο 
προσγειωμένη στάση απέναντι 
στον έρωτα από τον Πολωνό πια-
νίστα, ο οποίος είναι, όπως λέτε, 
ιδεαλιστής. Ποιο από αυτά αντι-
προσωπεύει το μέλλον της ρομα-
ντικής αγάπης; ∆εν μπορώ να πω».

Μήπως τότε, η ιστορία της 
Μπεατρίθ και του Βίτολντ είναι 
μια υπενθύμιση πως υπάρχει μια 
επείγουσα ανάγκη για ανανοημα-
τοδότηση θεμελιακών αρχών και 
εννοιών; Αλλωστε, ένα μεγάλο μέ-
ρος της αξίας που έχουν τα έργα 
του μεγάλου συγγραφέα οφείλεται 
ακριβώς στις λεπτές αποχρώσεις 
των ιστοριών αγάπης, του ηθικού 
προβληματισμού, της αντιπαραβο-
λής διαφορετικών οπτικών γωνιών 
στο εσωτερικό της πλοκής.

«∆εν είμαι δάσκαλος ή ιερο-
κήρυκας, ιδιαίτερα στο θέμα της 
αγάπης. Ο “Πολωνός” είναι μια 
ιστορία αγάπης, δηλαδή μια ιστο-
ρία για έναν άνδρα και μια γυναί-
κα σε μια περίπλοκη κατάσταση 
στην οποία η εμψυχωτική και κι-
νητήριος δύναμη είναι ο έρως».

Και το δράμα; Ο συγγραφέας 
δεν θέλει να το αποφύγει, γι’ αυτό 
και βάζει στα χείλη της ηρωίδας 
του μια συνηθισμένη συναισθη-
ματική απαίτηση: «Γιατί δεν με 
βομβάρδισες με ικεσίες;». Είναι τό-
σο απαραίτητο, λοιπόν, το δράμα 
για να κατανοήσουμε τον άλλον;

«Είναι πάντα κολακευτικό να 
σου λένε ότι κάποιος σε αγαπά 

τόσο πολύ, που δεν μπορεί να 
ζήσει χωρίς εσένα».

Σε μια σχέση, όμως, που για 
τον Πολωνό πιανίστα συμβολίζει 
την απόλυτη αγάπη, ο συγγραφέ-
ας βάζει την Μπεατρίθ στο επίκε-
ντρο της ιστορίας του. Τι βιώνει, 
τι σκέφτεται, πώς νιώθει...

Η γραφή του Κούτσι παραμέ-
νει λιτή, πυκνή, με λέξεις καθα-
ρές, αλλά και σκληρές. Η αγάπη, 
η φθορά, η απελπισία, ο θάνατος 
διεισδύουν χωρίς καμιά απειλή σε 
αυτή την ανεπιτήδευτη ιστορία, 
γιατί δεν έχουν πρόθεση να την 
αλώσουν. Ή μήπως το αντίθετο;

«And just as it often happens 
that a man goes looking for sil-
ver and apart from his intention 
finds gold...» (Dante, Convivio II, 
chapters 11-12).

Μήπως έχει αντιστρέψει τους 
ρόλους και είναι η Μπεατρίθ που 
για την αγάπη, την ηθικά υπερ-
βατική αγάπη, θα χρειαστεί να 
περάσει τον Παράδεισο, το Κα-
θαρτήριο και την Κόλαση; Μή-
πως η ιστορία συνεχίζεται ακό-
μη και όταν θα έχει διαβαστεί 
και η τελευταία σελίδα; Είναι 
αποστομωτικός: «Οι φιλοδοξί-
ες μου δεν είναι τόσο μεγάλες».

«Οι άνθρωποι 
στα βιβλία έχουν 
τη δική τους ζωή και 
τις δικές τους απόψεις, 
τόσο ασταθείς και μετα-
βλητές, όσο οι απόψεις 
των ανθρώπων στον 
πραγματικό κόσμο».

«Η Μπεατρίθ έχει μια 
πιο προσγειωμένη στάση 
από τον Πολωνό πιανί-
στα, ο οποίος είναι ιδε-
αλιστής. Ποιο από αυτά 
αντιπροσωπεύει το μέλ-
λον της ρομαντικής αγά-
πης; Δεν μπορώ να πω».

«Είναι πάντα κολακευτικό να σου λένε ότι κάποιος σε αγαπά τόσο πολύ, που δεν μπορεί να ζήσει χωρίς εσένα», λέει ο Τζον Μάξγουελ Κούτσι.

Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΜΑΤΣΙΩΡΗ

«Δεν είμαι ειδικός στην αγάπη»
Ο βραβευμένος με Νομπέλ Λογοτεχνίας Τζον Μάξγουελ Κούτσι μιλάει στην «Κ» για το βιβλίο του «Ο πολωνός»

«Ο πολωνός» (μτφρ.: Χριστίνα Σω-
τηροπούλου, επιμ.: Μίνα Ευσταθίου, 
εκδ. ∆ιόπτρα) είναι μια ιστορία αγά-
πης, δηλαδή μια ιστορία για έναν άν-
δρα και μια γυναίκα σε μια περίπλοκη 
κατάσταση, στην οποία η εμψυχωτική 
και κινητήριος δύναμη είναι ο έρως», 
λέει ο Τζον Μάξγουελ Κούτσι.
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